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MESDAMES, MESSIEURS, 

l. - INTRODUCTION, 

La Commission du Budget a examiné le budget des 
Voies et Moyens et le budget de la Dette publique pour 
l'exercice 1971 au cours des réunions des 8, 21 et 27 octo 
bre et des 3 et l O novembre 1970. Ces réunions ont été 
présidées respectivement par MM. Achille Van Acker, 
Président de la Chambre, A. Dequae et F. DetiétJe, pré 
siclent et vice-président de la Commission des Finances. 
Votre Commission a entendu des exposés générnux de 
M. A. Cools, Vice-Premier Mmistr e et Ministre du Budget, 
et de M. J. Ch. Snoy et d'Oppucrs, Ministre des Finances. 
MM. P. Vermeylen. Ministre de l'Education nationale (sec 
teur néerlandais] et P. De Pacpe. Ministre de la Pré- 
voyance sociale ont également pris part à certains travaux. 
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II. ,_ UITEENZETTING 
VAN DE VICE-EERSTE MINISTER 
EN MINISTER VAN BEGROTING. 

De Rijksmiddelenbegroting voor 1971 is de derde waar 
voor deze Regering verantwoordelijk is, 

Evenals tijdens de vorige jaren werd deze beqrotinq 
afgesloten op de wettelijke datum van 30 september, of, 
schoon de Regering haar activiteiten grotendeels aan an 
dere problemen heeft moeten besteden. 

A. - DE VORIGE BEGROTINGEN 
VAN DE HUIDIGE REGERING. 

De eerste van die begrotingen, nl. de begroting voor 1969, 
behoort reeds tot de geschiedenis. Het is evenwel niet over 
bodig eraan te herinneren dat ze bij de indiening in 
evenwicht was en dat dit evenwicht tijdens de hele uit 
voering ervan behouden bleef. Die beqrotinq zou zelfs een 
boni gekend hebben zonder het mechanische defect dat 
als gevolg had dat de ontvangsten uit de verkeersbelasting 
op de autovoertuigen van de begroting voor 1969 naar die 
voor 1970 moest worden overgedragen, waarmee een be 
drag van 2,8 miljard gemoeid was. zodat de begroting 
voor 1969 tenslotte werd afgesloten met een boekhoud 
kundig tekort van 800 miljoen. 

De gewone begroting voor 1970 werd goedgekeurd voor 
een bedrag van 290.5 miljard ontvangsten en uitgaven; 
ze was dus eveneens in evenwicht. 

Buiten dat bedrag, dat op de Rijksmiddelenbegroting was 
uitgetrokken, moeten nog ontvangsten ten belope van 4,7 
miljard worden toegewezen aan het Fonds voor economische 
expansie. 

Over de eerste acht maanden van het jaar liggen de 
ontvangsten 3,5 miljard hoger, waarin natuurlijk de 2,8 
miljard verkeersbelasting op de auto's zitten. 

Tijdens de volgende maanden zullen die hogere ont 
vangsten vermoedelijk nog toenemen zodat ze ten slotte 
ongeveer 4 .5 miljard kunnen bereiken, waarvan 3,2 mil 
jard belastingsontvangsten, 
Zoals elk jaar zal het bedrag van de uitgaven enkele 

aanpassin qeu moeten ondergaan. Deze zullen echter zeer 
beperkt blijven. De bijkredieten voor het eigenlijke dienst 
jaar 1970 zullen immers niet hoger liggen dan 4,6 miljard, 
d.w.z. ongeveer 1,5 % van de oorspronkelijke begroting. 

De Regering heeft de besteding van de kredieten voor 
1970 op uiterst precieze manier moeten controleren om de 
begroting in evenwicht te kunnen houden. 

Voor de dienstjaren vóór 197 l zullen bijkredieten ten 
belope van 2,4 miljard worden srevraagd, zodat in totaal 
dus minder dan 7 miljard zal worden bereikt. 
Een belangrijk deel van de gevraagde bijkrcdieten houdt 

dan nog verband met omstandigheden waarop de Regerin9 
qeen vat had. Dat is met mime het geval voor de verhoging 
van de rentevoet van de openbare schuld, welke een ver 
meerdering met meer dan 1 miljard heeft veroorzaakt, voor 
de kosten van het onderhoud van het wegennet. waarvoor 
meer dan 600 miljoen aan bijkredieten nodig waren, zulks 
ten gevolge van de door de zeer lange winter veroorzaakte 
schade. Voorts moest op de beqrotinq van het Ministerie 
van Volksgezondheid een bijkomend krediet van 700 mil 
joen worden uitgetrokken als voorschot op de subsidies die 
de ziekenhuizen ontvangen ter dekking van hun qeldbe 
hoeften. 
Neemt men in aanmerking dat daar meer dan l miljard 

bijkomt voor de door het Departement van Nationale Op" 
vocdin q uitbetaalde wedden en wcddeloelagen en dat nog 
0,5 miljard meer wordt uitgetrokken op de begroting van 

II. EXPOSE DU VICE-PREMIER MINISTRE 
ET DU MINISTRE DU BUDGET 

Le budget des Voies et Moyens pour l 971 est le troi 
sième dont ce Gouvernement assume la responsabilité. 
Comme l..s années précédentes. ce budget a été arrêté 

à la date li:gale du 30 septembre el ce malgré le fait que 
le Gouvernement a dû consacrer à d'autres problèmes une 
très grande partie de son activité. 

A. - LES BUDGETS PRECEDENTS 
DU GOUVERNEMENT ACTUEL. 

Le premier de ces budgets, celui de 1969, appartient 
déjà à lhistoire. Toutefois, il n'est pas inutile de rappeler 
qu'il a été déposé en équilibre et que cet équilibre a été 
maintenu tout au lonq de l'exécution. Ce budget se serait 
même clôturé en boni sans l'accident mécanique qui a fait 
transférer des recettes provenant de Ja taxe de circulation 
sur les automobiles, du budget de 1969 à celui de 1970 pour 
un montant de 2,8 milliards, de sorte que finalement le 
budget de 1969 a prcsenté un déficit comptable de 800 mil 
lions. 

Quant au budget ordinaire de 1970, il a été adopté au 
montant de 290,5 milliards en recettes et en dépenses, clone 
également en équilibre. 

En dehors de ce montant, imputé au budget des Voies 
et Moyens, des recettes à concurrence de 4,7 mil-liards 
doivent être affectées au fonds d'expansion économique. 

En recettes, on constate pour les huit premiers mois de 
l'année, une plus-value de l'ordre de 3,5 milliards, qui 
comprend bien en tendu, les 2,8 milliards de taxes sur les 
automobiles. 

Pendant les mois à venir, cette plus-value augmentera 
probablement encore pour se situer finalement aux environs 
de 4,5 miJliarcls dont 3,2 miliiarrls pour les recettes fiscales. 

En dépenses, il sera nécessaire d'apporter, comme chaque 
année, quelques ajustements qui seront toutefois maintenus 
dans une limite très étroite. En effet, les crédits supplé 
mentaires se rapportant à l'année 1970 proprement dite. ne 
dépasseront pils 4 ,6 milliards, soit environ 1,5 % du budget 
initial. 

Le Gouvernement a dû contrôler, d'une façon extrême 
ment précise, l'utilisation des crédits de l'année pour les 
maintenir à un niveau compatible avec l'impératif de l'équi 
libre. 

Pour les années antérieures à 1970, il sera demandé des 
crédits supplémentaires pom 2,4 rnilliards. soit au total 
moins de 7 mll liar ds. 
Encore, une partie importante des crédits supplémentaires 

sollicités. r ésulte-t-elle de circonstances sur lesquelles le 
Gouvernement n'avait pas de prise. C'est le cas notamment 
de l,1 majoration des taux d'intérêt de la dette publique. 
qui a entraîné une augmentation de plus d'un milliard des 
frais d'entretien des routes qui ont dù être augmentés de 
plus de 600 millions par suite des dépréciations causées par 
1111 hiver particulièrement long. D'autre part, un crédit sup 
plémentaire de l'ordre de 700 millions a dû être prévu, au 
budget du Ministère de la Santé publique à titre d'avances 
sur les subventions octroyées aux hôpitaux en vue de cou" 
vrir leurs besoins de trésorerie. 

Si l'on tient compte de: lauqmcntation de plus d'un mil 
liard pour la [iquidation par le Département de l'Education 
nation a le de traitements et subventions-traitements et elf. 
celle de O.'ï milliard prévue au budget des Communications 



4-1 (1970-1971) ~ N. 3 [ 4 J 

Verkeerswezen om het tekort van de spoorwegen en de 
trammaatschappijen te dekken, dan komt men voor deze 
vijf posten tot een totaal van 3,8 miljard op de 4,6 miljard 
aangevraagde kredieten. 

Dit betekent dat, niettegenstaande de snellere stijging 
van het indexcijfer van de kleinhandelsprijzen welke vroe 
ger intrad dan was verwacht, de begrotingen van de andere 
departementen over het algemeen zullen worden uitgevoerd 
in overeenstemming met de oorspronkelijke vooruitzichten. 
De bijkredieten voor vroegere dienstjaren hebben voor 

ongeveer de helft betrekking op Nationale Opvoeding, 
waar er nog steeds een grote achterstand in de uitbetaling 
van bepaalde wedden en weddetoelagen is die geleidelijk 
ingehaald wordt. 

De rest van de bijkredieten is verdeeld over alle depar 
tementen en heeft betrekking op achterstallige uitgaven die 
niet meer gecompenseerd worden ingevolge annulering van 
kredieten die bij de afsluiting van voorgaande dienstjaren 
plaatsvond. 

Rekening houdend met de hogere ontvangsten. met de 
telkenjare terugkerende annulering van kredieten evenals 
met de kredietoverdrachten naar het volgende dienstjaar, 
kan nu al worden bevestigd dat de beqrotinq 1970 een zulk 
danir.r boni zal kennen dat - afgezien van de buitengewone 
ontvangsten uit de verkeersbelasting op auto's die aan de 
begroting voor 1970 in plaats van aan die voor 1969 ten 
goede kwamen -- het evenwicht behouden zal blijven. 
Dat budgettaire evenwicht houdt nu reeds twee beleids 

jaren aan en steekt schril af tegen de resultaten van de 
voorafgaande jaren. De beqrotinq voor 1966 werd immers 
afgesloten met een tekort van 4,3 miljard, die voor 1967 
met een tekort van 2.5 miljard, die voor 1968 met een te 
kort van 7,8 miljard. 
Het beheer van de overheidsfinanciën is flink hersteld. 

En al is dat herstel mede te danken aan de ononderbroken 
hoogconjunctuur van de laatste twee jaar, toch volgt het 
uit het streven der Regering om elke budgettaire impuls te 
vermijden die het inflatierisico. waarmee elke periode van 
hoogconjunctuur gepaard gaat. zou kunnen verhogen. 

Anderzijds mag niet uit het oog worden verloren dat de 
gewone Rijksbegroting afschrijvingen van de openbare 
schuld bevat voor een bedrag dat tijdens de afgelopen twee 
jaren telkens circa 22 miljard bedroeg en dat ons de moge 
lijkheid gaf door gewone inkomsten -- of indien men wil 
door overheidsbesparingen -- een belangrijk gedeelte van 
de tot stand gebrachte investeringen te financieren. 

B - DE GEWONE BEGROTING VOOR 1971. 

1. Algemeen overzicht. 

De nieuwe begroting raamt de gewone ontvangsten op 
318.9 miljard. Bij die raming is uitgegaan van de. ver 
onderstelling dHl de belastlnqontvanqsten met 32 miljard 
zullen toenemen, wat overeenstemt met een ontwikkclinq 
van het bruto nationaal produkt ten belope van 9 ;Ó. waar 
van 4 'X- naar volume en 5 % volgens de ontwikkclinq van 
de prijzen: daarbij zijn beide percentages samen verhoogd 
met een e lasticiteitscoé lficiént van 1. 14. 

Het is duidelijk dat bij die geraamde ontvanqsten een 
marqc wegens onzekerheid in acht genomen moet worden 
ingevolge de invoering op 1 januari 1971 van de belasting 
over de tocqcvccqdc w.urrd«, wam-van de opbrcn qst natuur 
lijk niet w:hec-1 nauwkcuriq berekend kan worden. De ra 
mingen zijn echter zo voorzichtig w:-maakl dat de Regering 
meent dat de luiid iqc budgettaire vooruitzichten stellig be 
vestigd zullen worden, zoals dil trouwens het ~1eval is 
geweest in de voorbije jaren, 

en vue de couvrir le déficit des chemins de fer et des tram 
ways, on atteint, pour ces cinq postes, un total de 3.8 mil 
liards sur les 4 .6 milliards de crédits demandés. 

Cela signifie qu'en fait, malgré l'accélération de la hausse 
de J'indice des prix à la consommation survenue plus tôt 
que prévu, les budgets des autres départements seront 
exécutés dans I' ensemble conformément aux prévisions ini 
tiales, 

Les crédits supplémentaires afférents aux services anté 
rieurs se rapportent pour la moitié environ à l'Education 
nationale où subsiste toujours un retard important qui 
toutefois se résorbe graduellement. dans la liquidation de 
certains traitements et suhven tion s-traiternents. 

Le reste des crédits supplémentaires se répartit sur l'en 
semble des départements et se rapporte à des arriérés de 
dépenses qui ne sont plus compensées par suite de l'annu 
lation de crédits, réalisée à la clôture des exercices précé 
dents. 

Compte tenu des plus-values de recettes, des annula 
tions de crédits qui se produiront comme chaque année 
ainsi que des reports de crédits à l'exercice suivant, on peut 
affirmer, dès à présent, que le budget de 1970 présentera 
un boni tel. qu' abstraction faite de la recette exceptionnelle 
de la taxe sur les automobiles dont il a bénéficié en lieu et 
place du budget précédent, l'équilibre sera maintenu. 

Cette situation budgétaire équilibrée s'étendant sur deux 
années de gestion, peut être avantageusement mise en paral 
lèle avec celle des années précédentes. En effet, le budget 
de 1966 s'est clôturé avec un déficit de 4,3 milliards, celui 
de 1967 avec un déficit de 2,5 milliards, et celui de 1968 
avec un déficit de 7,8 milliards. 

Un véritable redressement dans la gestion des finances 
publiques a donc été opéré. S'il a été favorisé par la période 
de haute conjoncture que nous avons connue sans interrup 
tion depuis les deux dernières années, il résulte, en revan 
che, de la préoccupation gouvernementale d'éviter toute 
impulsion budgétaire de nature à augmenter le risque d'in 
flation inhérent à cette haute conjoncture. 
Il ne fout pas oublier, d'autre part. que le budget ordi 

naire de l'Etat comprend des amortissements de la dette 
publique pour un montant qui s'est élevé pendant ces deux 
années à environ 22 milliards et qui n permis de financer par 
des ressources ordinaires - ou, si l'on veut, par une épar 
gnc publique _, une partie appréciable des investissements 
réalisés. 

B - LE BUDGET ORDINAIRE POUR 1971. 

l . Aperçu général. 

Le nouveau budget révèle des prevrsions de recettes 
ordinaires pour un montant de 318,9 milliards. Celles-ci 
sont évaluées en partant de l'hypothèse d'un accroissement 
des recettes fiscales de 32 milliards. correspondant à une 
évolution du produit national brut de 9 %,, donl 4 % en 
volume et 5 1/c· en évolution de prix. l'ensemble de cr-s deux 
pource ntaqcs étant majoré d'un coefficient d'élasticité 
de 1.14 

11 est évident que ces prévisions de recettes sont affectées 
en 1971 d'une certaine marge d'insécurité provenant de l'in 
troduction ~1 partir du l ''' janvier 1971 de la taxe sur la 
valeur ajoutée dont le rendement ne peut évidemment être 
calculé avec une précision mathématique. Cependant, les 
évaluations ont été bites avec tellement de prudence que 
le Gouvernement estime que les prévisions établies actuel 
lernen t seront certainement réalisées. comme ce fut d'ail 
leurs le cas les années précéden les. 
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De gezamenlijke voorgestelde gewone uitgaven belopen 
318,7 miljard, wat neerkomt op een stijgins:i met 28,3 mil 
jard of 9,75 % t.o. v. de oorspronkelijke begroting voor 
1970. Deze stijging is weliswaar nog vrij aanzienlijk, maar 
als men ze vergelijkt met de ontwikkeling van de begro 
tingen in de ons omringende landen, en meer in het bijzon 
der in de landen van de Europese Economische Gemeen 
schap, constateert men dat het stijgingspercentage in wer 
kelijkheid overal even hoog ligt. 
Het is vrij moeilijk te achterhalen hoe het komt dat 

die ontwikkeling zich in de meeste Europese landen gelijk 
tijdig en in dezelfde verhoudingen voordoet. Een van de 
meest voorkomende redenen is evenwel het gebrek aan 
soepelheid van de overheidsuitgaven. ln België zowel als 
in de andere landen zijn de meeste rijksuitgaven uiterst 
strak en de maatregelen die worden genomen om op 
noemenswaardige wijze verandering te brengen in de om 
vang van de openbare uitgaven hebben slechts uitwer 
king op lange termijn en stuiten meestal op onoverkome 
lijke hinderpalen. 
Anderzijds constateert men in alle landen ongeveer in 

dezelfde verhouding een bestendige en belangrijke toene 
ming van de uitqaven op het stuk van onderwijs en open 
bare gezondheidszorg en hygiëne. 
Ten slotte ondervindt België. zoals de andere Europese 

landen, de weerslag van de uit de Verenigde Staten over 
gekomen inflatie, van de prijsstijgingen en vooral van de 
zowat overal voorkomende verhoging van de rentevoet, 
waar men tot op heden nog geen middel tegen gevonden 
heeft. Aldus stijgt de Rijksschulclbegroting in België: van 
52,6 miljard in 1970 tot 59.4 miljard in 1971, d.i. een stij 
ging met 6,8 miljard of 12,9 %. die dus hoger ligt dan de 
gemiddelde stijging van de rijksuitgaven en die niet alleen 
het gevolg is van de verhoogde rentevoet. Een andere oor 
zaak daarvan zijn de omvangrijke programma's der open 
bare investeringen die sinds enkele jaren in ons land wor 
den gedaan om de achterstand van onze infrastructuur in te 
halen. 

Alleen al de begrotingen van Nationale Opvoeding, So 
ciale Voorzorg, Pensioenen, Binnenlandse Zaken en Rijks 
schuld veroorzaken samen een verhoging van de uitgaven 
met 20,7 miljard, dit is meer dan 2/3 van de totale stijging. 
Anderzijds meent de Regering dat rekening dient te wor 
den gehouden met de prijsstijgingen, met enkele aanvullen 
de maatregelen op het stuk van de sociale proqrammarlc 
ten gunste van bepaalde categorieën van het rijksperso 
neel en ten slotte met de weerslag die de toepassing van 
het B.T. W.-stelsel op bepaalde openbare uitqaven kan 
hebben. Voor al die verschillende posten trekt de Regering 
een globanl provisioneel krediet van 4,8 miljard uit .. dat 
hm worden verdeeld al naar de behoeften die tijdens het 
dienstjaar aan het licht komen. 
Zo komt ruen tot een totale stijgin9 met meer dan 25 mil 

jard op een totaal van 28,2 miljard. 
Een andere belangrijke oorzaak van de stijgins1 der uit 

qaven schuilt in de terngslag clic het door de Emopese Eco 
nomische Gemeenschap gevoerde beleid op de Belgische 
bcqrounq heeft. Van 1971 af worden de uitgaven van de 
Gemeenschappen gefinancierd volgens een nieuw systeem, 
waarbij met 11<1111e de ontvan qsren uit douanerechten en uit 
de hdfin\1en hij de invoer van bepaalde produkten gededte 
lijk af~7t:stnnn worden. Dat deel z,11 integré!al worden over 
gedragen aan de Europese Economische Gemeenschap. Het 
overschot dat nodiq is om in alle uitgaven van de Gemeen 
schap te voorzien. wordt geleverd door een bijdrage van de 
lid-staten, welke wordt bepaald volgens een overeengeko 
men verdeelsleutel. Derhalve heeft de Rcqerinq een qlobaal 
krediet v.111 5 miljard op de beqrotinq van Financiën uit 
getrokken. Dit bedrag Hemt overeen met een eerste raming 
van wat Bclsiië zal moeten bijdragen. 

Le total des dépenses ordinaires proposées, est de 318, 7 
milliards. Ce montant accuse une majoration de 28,3 mil 
liards par rapport au budget initial de 1970, soit 9,75 %. 
Il est certain que ce pourcentage d'accroissement est encore 
assez important. Cependant, si on le compare à l'évolution 
des budgets des pays qui nous entourent, et, plus particu 
lièreme.nt. des pays de la Communauté économique euro 
péenne. on constate qu'en réalité le pourcentage dauqmen 
tation est partout du même ordre de grandeur. 

Les raisons de cette évolution constatée simultanément 
et dans les mêmes proportions dans la plupart des pays 
européens, sont assez difficiles à déceler. Cependant, le 
manque de flexibilité <les dépenses publiques en constitue 
une des raisons communes. Aussi bien en Belgique que 
dans les autres pays, la plupart des dépenses de l'Etat 
sont extrêmement rigides et les mesures prises pour modi 
fier de façon appréciable le volume des dépenses publi 
ques ne produisent leurs effets qu'à long terme et se heur 
tent généralement à des oppositions insurmontables. 

D'autre part, on constate dans tous les pays et à peu 
près dans la même proportion, un accroissement continu 
et considérable des dépenses d'enseignement et de celles 
relatives à la santé et à l'hygiène publiques. 
Enfin, les pays européens comme la Bel9ique subissent 

le contrecoup de l'inflation importée des Etats-Unis, de 
la hausse des prix et, en particulier, de l'accroissement des 
taux dintérêt qui se produit d'une façon générale et sans 
que, jusqu'à présent, le moyen d'y remédier soit trouvé. 
C'est ainsi (JU0

en Belgique le budget de la Dette publique 
passe de 52,6 milliards e11 1970 à 59/! milliards en 1971, 
soit une augmentation de 6,8 milliards ou 12,9 %. auqrnen 
ration plus importante que la moyenne des cU~penses de 
l'Etat et qui ne résulte pas seulement de: la hausse des 
taux d'intérêt. Un autre facteur de croissance: des dépcn 
ses de la dette publique se situe dans les importants pro 
grammes d'investissements publics qui onl été poursuivis 
depuis quelques années afin de rattraper le retard dans 
le développcmen l de notre infrastructure. 

Les budgets de l'Education nationale, de la Prévoyance 
sociale, des Pensions, de l'Intérieur et de la Dette publique 
représentent à eux seuls une majoration des dépenses de 
70.7 milliards, soit plus de: 2/3 de I'auqmentation globale. 
D'autre part, le Gouvernement a estimé qu'il devait tenir 
compte de la majoration des prix, de quelques mesures 
additionnelles de programmation sociale en faveur de cer 
taines catéqories du personnel de l'Etat et enfin de hi 
répercussion que l'application cle la T.V. A. pourrait avoir 
sur ccrr.unes dépenses publiques. Pour l'ensemble de ces 
difffrents postes, le Gouvernement a inscrit une provision 
nlohale de 4,8 milliards qui peut être répartie suivant les 
besoins clans le courant de l'exercice. 

Cela représente déjà une auqrnentation totale de plus 
clr 25 milliards sur un total de 28,2 milliards. 
Une autre cause importante de la majoration des dépen 

ses réside dans les conséquences pour le budget belqe de la 
politique de la Communauté économique européenne. A 
partir de 1971, les dépenses des Communautés seront 
Itnnncèes suivant un 11011veau système qui consiste tout 
d'abord e11 l'abandon d'une partie des recettes en matière 
de droits de douane et é~J<ilemcn t des recettes provenant 
d~;; prélévem~nts à l'importation de certains produits, Ces 
reccues seront transf èrce s intcqr alemcnt ù la Communauté' 
économique européenne>. Le solde, n écessnire ù la couver 
turc de l'ensemble des dépenses des Communautés. doit 
être fourni J'ë11' une contribution des Erats membres établie 
suivnn t uuv clé de rèpurt ition conventionnelle. Pour satis 
foire f1 cette exiqcnce. le Gouvernement ,1 décidé d'inscrire 
au budq et des Finances un crédit global de 5 milliards qui 
correspond ù une première évaluation du montant que h 
BelfJique aura ù verser. 
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Voorts moeten wij de vereffening van het vroegere stelsel 
financieren, waarvoor op de begroting van Landbouw kre 
dieten ten belope van 2.2 miljard zijn uitgetrokken. 

Dit eerste jaar waarin het nieuwe financieringsstelsel 
zal worden toegepast, legt dus voor 1971 buitengewone 
zware lasten op. 

* * • 

De voornaamste categorieën van uitgaven van de beqro 
tin voor 1971 zijn de volgende : 

2. Economische expansie. 

Het beleid ter be.vordering van de economische omscha 
keling en de regionale expansie zal in hetzelfde tempo als 
tijdens de voorafgaande jaren worden voortgezet. De Re 
gering heeft zich erg ingespannen om nieuwe investeringen 
te stimuleren, meer in het bijzonder voor het vestigen van 
nieuwe industrieën welke arbeidskrachten met een zeer 
hoge technische vaardigheid tewerkstellen. Het Parlement 
bespreekt thans een wetsontwerp dat tot doel heeft die 
bijdrage tot de investeringen rationeler te organiseren en 
aldus meer selectief te maken. 
De Regering heeft besloten in 1971 evenveel betalings 

middelen ter beschikking van het Fonds voor economische 
expansie te stellen als in 1970, nl. 6.2 miljard. 

Er is voorzien in twee nieuwe tranches vastleggingen, 
elk ten belope van 4 miljard, waarvan een voor het Noorden 
en een voor het Zuiden des lands, evenals in een bedrag 
van 2.35 miljard voor tegemoetkomingen in gemengde sec 
toriële domeinen en voor de Brusselse agglomeratie. Aldus 
zal men in 1971 voor meer dan 10 miljard verbintenissen 
kunnen aangaan. die ten goede zullen komen aan investe 
ringen. 

3. Wetenschappelijk onderzoek. 

De Regeringsverklaring voorziet in een jaarlijkse verho 
ging van de kredieten voor het wetenschappelijk onderzoek 
met minstens l l ~1,--. 

De Regering zal verder gaan dan haar verbintenissen 
daar de verhoging van de deshetreffende kredieten ca. 
14,9 Jé, bedraagt in plaats van de voorziene 11 o/o. 

4. Sociale politiek. 

Ook op dit gebied zal de Regering haar beloften volledig 
inlossen. De Regeringsverklaring bepaalde dat de sociale 
uitkeringen in hun geheel verhoogd dienden te worden met 
een bedrag dat overeenstemt met de toeneming naar volu 
me vau het bruto nationaal produkt. verhoogd met 50 '>. 
Nu wordt verwacht dat het bruto nationaal produkt in 
1971 met 4 % zal stijgen, zou de vermeerdering van de 
sociale uitkeringen dus 6 <J{, moeten bedragen. In wcrke 
lijkheid echter worden die uitkeringen van 198.4 in 1970 
tot 230.5 in 1971 opqevoerd. d.i. een stijging met 9.7 ':r. 
afgezien van de invloed van de prijsstijgingen. 
De rijksbijdragen - die volqcns de Regeringsverkbring 

ten minste in dezelfde verhouding als de algemene heqrctinq 
zouden moeten toenemen - worden van 60,9 in 1970 op 
ï0.I in 1971 qcbracht. cl. i. een vermeerdering met 15 %, 
tegenover een stij\Jill\l met 9,7 '::{ van de algemene beqrotinq. 

Hier volgen de voornaa m ste punten van wat op dit 
gt>bit>d tot stund is gebracht : 

En outre, nous nous trouvons devant la nécessité de 
financer la liquidation du système antérieur. De ce foit. 
le budget de J' Agriculture doit contenir des crédits pour 
un montant de 2,2 milliards. 

La première année d'application du nouveau système de 
financement impose donc des charges exceptionnellement 
lourdes en 1971. 

Les principales catégories de dépenses du budget pour 
1971 sont les suivantes : 

2. L'expansion économique, 

Li1 politique consistant à promouvoir la reconversion 
cconoruque et l'expansion ré:nionale, sera poursuivie au 
même rythme que pendant les années précédentes. Le Gou 
vernement a déployé des efforts considérables pour stimuler 
les investissements nouveaux et, en particulier, l'implanta 
tion d'industries nouvelles exigeant une haute technicité. Un 
projet de loi, actuellement en discussion au Parlement, a 
pom- but d'oruaniser, d'une façon plus rationnelle, cette 
aide aux investissements et de la rendre ainsi plus sélec 
tive. 
Pour 1971, le Gouvernement a décidé de mettre à b 

disposition du Fonds d'expansion économique, des moyens 
de paiement équivalents à ceux qui lui avaient été attribués 
en 1970, soit 6,2 milliards. 

Deux nouvelles tranches d'engagements de 4 milliards 
chacune ont ét0 prévues pour les deux régions Nord 
et Sud du pays ainsi qu'un montant de 2,35 milliards pour 
les interventions dans les domaines sectoriels mixtes et de 
la région bruxelloise. Au total, plus de 10 milliards d'enga 
gements en matière d'aide aux investissements, pourront 
être pris en 1971. 

3. La recherche scientifique. 

La déclaration gouvernementale prévoit une croissance 
annuelle de 11 % au moins des crédits destinés à ln recher 
che scientifique. 

Le Gouvernement ira au-delà de ses engagements puis 
que ln majoration des crédits en question est de l'ordre 
de 14,9 % au lieu des l 1 % prévus. 

4. La politique sociale. 

En cette matière également, le Gouvernement tiendra 
pleinement ses cnqaqcments. Li déclaration gouvernemen 
tale prévoyait que les allocations sociales dans leur ensem 
ble devaient proqresscr dans une mesure égale à l'accroisse 
ment en volume du produit national brut augmenté de 50 % . 
Puisque la croissance du produit national hrut en 1971 sera 
de l'ordre de 4 Si,. l'augmentation des allocations sociales 
devrait donc être ck 6 '/4. Or. en réalité ces dépenses pas 
sent de 198.4 en 1970 à 230,5 en 1971, soit une augmenta 
tion qui atteint 9,7 '.i'r après élimination de l'influence du 
mouvement des prix. 
Quant aux interventions de l'Etat qui devaient, suivant 

b déclaration gouvernementale, auqrnenter dans une me 
sure au moins é qale à celle du hud\)et géné:ral, elles passent 
de 60,9 en 1970 à 70,1 en 1971, soit une augmentation de 
15 'r. alors que la croissance du budqcr qénéral est de 
9,7 ,., . 

Les priucipale., réalisations dans ce domaine sont 
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- substantiële verhoqinq van de pensioenen; 
~ verbetering van het sociaal statuut der zelfstandigen, 

waarvoor in 1971 trouwens een nieuwe etappe aanqevat 
zal worden; 

-- het schenken van voldoening aan de slachtoffers van 
de vaderlandse plicht; 
- het instellen van arbeidsrechtbanken; 
- het verlenen van een wezenlijke bescherming aan 

degenen die een woning wensen te verwerven; 
- verhoging, in overeenstemming met de door het 

Parlement uitgesproken wens, van de uitgaven met betrek 
king tot de door het gerecht uitbestede kinderen voor wie 
thans 1,3 miljard per jaar wordt' uitgegeven. 

Al die maatregelen zullen natuurlijk een weerslag op de 
begroting voor 1971 hebben. 

In verband met de ziekteverzekering is in de pers gespro 
ken van de moeilijkheden die zich op dat gebied voordoen. 
Tussen de Regering en de voornaamste betrokkenen wordt 
druk gediscussieerd om een duurzame oplossing te vinden 
voor de chronische gebreken van het Hnancrerinqssysteem 
van deze belangrijke tak van maatschappelijke zekerheid. In 
afwachting gaat de Regering akkoord met een verhoging 
met meer dan 12 '.;;. van de hiervoor bestemde bijdrage. 

'"i. Nationale Opvoeding. 

Ook inzake onderwijs zijn belangrijke ontwerpen in stu 
die genomen. De bevoegde Ministers zullen de gelegenheid 
hebben hierover meer te zem1en hij de behandeling van 
hun begroting. 

Ook dit jaar is ze nog de belangrijkste van alle dcpar 
tementele begrotingen. Ze stijgt van 54,2 miljard in 1970 
tot 59 miljard in 1971, d.i. een verhoging met 4 .8 miljard, 

6. - Buitenlandse politiek. 

Belqlë blijft natuurlijk zijn internationale verplichtingen 
in alle sectoren nakomen. 

Buiten de budgettaire weerslag van onze deelneming aan 
de Europese Economische Gemeenschap en met name aan 
de gemeenschappelijke landbouwpolitiek, mag een terugslag 
worden verwacht van onze verplichtingen ten opzichte van 
de NAVO, ofschoon de toeneming van de begroting van 
Landsverdediging binnen redelijke perken wordt gehouden. 

Inzake ontwikkelmqshulp 9eeft de beqrotinq voor 1971 
een bijzondere inspannmq te zien. Er wordt naar gestreefd 
om op deze begroting in de komende jaren een percentage 
van het bruto nationaal proclukt uit te trekken dat over 
eenstemt met de normen die th ans blijkbaar op intcrnatio 
na al vlak aanvaard worden: het Parlement heeft trouwens 
gevra;igd om deze normen toe te passen en de budgettaire 
gevolgen hie r van moeten natuurlijk na nva ard worden. 

Deze grote cateqoricën van uitqave n stemmen overeen met 
de fund;imentelc doclstcllinqen van een modern land. De 
economische expansie. de sociale vooruitq anq. de opvoe 
dinqst akc n moet en immers voorranq krijgen. 

Ten einde aan die d oclsr cllinqcu de nodi9e middelen te 
kunnen besteden, voert de l<.egering sinds meer dan twee 
jaar een onophoudelijke ,1r1H: 0111 de minder onontbeerlijke 
uirqaven te beperken. 

Men zou zich n.ituiulijk illusies maken als men meende 
dat dit doel vollediq is bereikt. maar de rol van de Minister 
van Begrotinn b~stililt erin d.iarovcr te waken. 

,- l'accroissement substantiel des pensions; 
- l'amélioration du statut social des travailleurs indé 

pendants qui connaîtra d'ailleurs une nouvelle étape en 
1971; 
- les satisfactions accordées aux victimes du devoir 

patriotique; 
- la mise en place des tribunaux du travail; 
- l'organisation d'une protection effective de ceux qui 

désirent acquérir un logement; 
- la majoration conformément aux voeux du Parlement 

des dépenses consacrées aux enfants de justice gui s'élè 
vent maintenant à 1,3 milliard par an. 

Ces différentes mesures auront évidemment leur réper 
cussion sur le budget pour 1971. 

En ce qui concerne l'assurance maladie-invalidité, la 
presse s'est fait l'écho des difficultés qui se présentent dans 
ce domaine. Des discussions approfondies sont en cours 
entre le Gouvernement et les principaux intéressés à ce 
problème. avec l'intention de trouver un remède durable 
aux déficiences chroniques du système de financement de 
cette importante branche de la sécurité sociale. En atten 
dant, le Gouvernement a admis une majoration de plus de 
12 o/f· des interventions de l'Etat dans ce domaine. 

5. L'éducation nationale. 

Dans le secteur de l'enseignement, des projets imper 
tants sont é~plement à l'étude. Les Ministres auront l'occa 
sion de les développer lors de b discussion de leur budget. 

Il est. cette année encore. le plus important de tous 
les budgets départementaux. Il passe de 54,2 milliards en 
1970 à 59 milliards en 1971. soit une augmentation de 4,8 
milliards. 

6. La politique étrangère. 

Li Belgique continuera évidemment à assumer pleinement 
ses obligations internationales dans les différents secteurs. 

En dehors des répercussions budgétaires de notre partici 
pation à la Communauté économique européenne, en parti 
culier à la polirique awicole commune, nos obligations envers 
l'OTAN seront respectées tout en maintenant la croissance 
du budget de la Défense nationale dans des limites raisonna 
bles. 

En cc qui concerne l'aide aux pays en voie de dévelop 
pement, le budget pour l 971 traduit un effort particulier 
tendant à atteindre au cours des années à venir, un pour 
centaqe du produit national brut correspondant aux normes 
qu'on semble. en ce moment, admettre sur le plan internatio 
nal et que Je Parlement a demandé d'appliquer. les consé 
quences budqétaircs devant - cela va de soi ~ être accep 
tées. 

* * T. 

Ces qrandcs catèqories de dépenses correspondent à des 
objectifs Ionclamcntau x dans le développement d'un pays 
moderne. L'expansion économique, le proqrès social. les tâ 
ches d'èdurntion sont en effc-t parmi les i mpérnti ls priori 
ta ires. 

Poul' pouvoir consacrer à ces objectifs Jes moyens néces 
saires. le Gouvé'rnE"m('nt mène depuis plus de deux uns une 
,1Ction iur cssnn lc en vue de limiter toutes les dépenses 
moins indispensables. 

Certes, il serait illusoire de croire que cet objectif est 
complètement· atteint. mais c'est le rôle du Ministre du Bud 
;.1et d'y vcillr-r 
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C. - DE BUITENGEWONE BEGROTING. 

l . Algemeen overzicht, 

ln 1970 heeft men het programma inzake openbare in 
vesteringen dat ten laste van de buitengewone begroting 
en van het \Vegenfonds wordt uitgevoerd, vastgesteld op 
38,2 miljard, waarbij geen rekening is gehouden met de 
financiële uitgaven ten bedrage van ca. 9 miljard. 

Buiten dit bedrag voorzagen de begrotingen ln een voor 
waardelijke tranche, die eventueel mocht worden gebruikt 
indien de economische en de financiële toestand dit eiste. 
Rekening houdend met de hoogconjunctuur. met de latente 
Inflatiedrelqinq en het immer stijgende peil van de rente 
voet, ~al deze voorwaardelijke tranche niet besteed worden; 
derhalve wordt dit gedeell:e van het programma geannuleerd. 

Als beginsel is aangenomen dat de globale proqramma's, 
inclusief de voorwaardelijke tranche, in verhouding tot 1970 
met 5 % stijgen. De voorwaardelijke tranche die onder de 
zelfde voorwaarden als voor het vorige jaar moet worden 
gereserveerd, is vastqesteld op 20 % van het totaal, tegen 
27,5 % in 1970. 

ln feite betekent dit dat hel basisproqramma waarvan 
de uitvoering formeel is beslist, in vergelijking met 1970 een 
stijging met 15 % te zien geeft, wat overeenstemt met de 
in het vijfjarenplan 1970-1975 voorkomende vooruitzichten. 

Het voor 1971 vastuestelde basisprogramma met betrek 
king tot de eiqen lijk e investeringen bedraagt dus 44.7 mil 
jard tegen 38,2 miljard in 1970. 
Hieraan moeten de verwachte fmanciële uitqoveu ten 

belope van II ,9 miljard worden toeqevoeqd, waarvan 3,8 
miljard voor het hernieuwingsfonds van de N. M. B. S. 

Daarenboven worden belangrijke werken uitgevoerd, nl. 
de autowegen E 3, E 5. E 9, E 39. E 10, de werken uitge 
voerd door de regionale en lokale overheid. de verbeteririq 
van het Albertkanaal en van liet Brussel-Scheldekanaal: al 
die werken worden tot stand gebracht door instellingen die 
onafhankelijk zijn van de Staat en waarvoor het vastleg 
qinqsproqramma is vastgesteld op 15,8 miljard in 1971 
tegen 11,7 miljard in 1970. 

2. Het vijfjarenplan. 

Het investeringsprogramma voor 1971 is in overeenstem 
ming met de voorstellen die thans in studie zijn qenornen 
voor de cin dfaz e van het derde plan 1970-1975. 

De Regering wenst het begrotingsbeleid op te nemen 
in een planning op middellange termijn: tevens heeft zij 
getracht de ~1ewone begroting een plaats te geven in 
de ramingen die voor dal plan thans worden uitqewerkt. 
derwijze dat de globale beqrotinq voor 197 ! in zekere zin 
de eerste [anrlijkse tranche voor de uitvoeruiq van dat plan 
z a! zijn. 

Dez c raminqstec hrnek za] natuurlijk 110\/ verbeterd 
worden. maar de Regc-rinçJ wenst nu reeds blijk te q even 
van haar wil om deze WCfJ in Le slaan. die onqctwij leld een 
helanqrijke vooruituanq betekent. 

.1. De openbare oudernerninqe n, 

ln haar bezorgdheid om Je beheerstechnieken van rie 
openbare diensten te moderniseren. heeft de Regering be 
sloten twee nieuwe ataatsbcdrljven op te richten. ter 
hcrvormin q van het Bestuur der Posterijen en van de 
Dienst die de pakketboten Oostende-Dover beheert Het 
Heldt hier diensten die in alle opzichten hel karakte r van 
een on dcrneminq hebben en die dan ook beheerd moeten 
worden volqcns comuiercië le en iudusr ricle methoden. 

C. ~ LE BUDGET EXTRA.ORDINAIRE. 

1. Aperçu général. 

En 1970, le programme des investissements publics à réali 
ser à charge du budget extraordinaire et du Fonds des Rou~ 
tes, avait été établi à 38,2 milliards sans tenir compte des 
dépenses financières de l'ordre de 9 milliards environ. 

En dehors de ce montant, les budgets prévoyaient une 
tranche conditionnelle dont la mise en œuvre serait décidée 
dans la mesure où la situation économique et financière l'im 
poserait. Etant donné la haute conjoncture, la menace la 
tente d'inflation et le niveau toujours très élevé des taux 
d'intérêt. cette tranche conditionnelle ne sera pas utilisée 
et cette partie du proqrauirne sera annulée. 
Pour ce qui concerne 1971, il a été décidé, en principe, que 

les programmes qlobaux, y compris la tranche conditionnelle, 
pouvaient presenter une majoration de 5 % par rapport à 
1970. La tranche d'éventualité à réserver dans les mêmes 
conditions que l'année précédente, a été fixée à 20 % du 
total contre 27,5 % en 1970. 
Pratiquement, cela signifie que le programme de base, 

dont J' exécution est formellement décidée, présente. par rap 
port à 1970, une majoration de l'ordre de 15 %, ce qui est 
en harmonie avec les options adoptées pour le plan quin 
quennal 1970-1975. 

Le programme de hase prévu pour 1971 pour les inves 
tissements proprement dits, est ainsi de 44,7 milliards con 
ITe 38,2 milliards en 1970. 

Il y él lieu d'ajouter à cela Jes dépenses financières prévues 
pour l 1,9 milliards dont 3,8 milliards pour le fonds de renou 
vellement de la S_ N. C.B. 
En outre, d'importants travaux, ceux des autoroutes E 3 

E 5, E 9, E 39, E 10, les travaux des pouvoirs rèqionaux 
et locaux, l'amélioration du Canal Albert et du Canal 
Bruxelles-Escaut, sont réalisés par des organismes indè 
pendants de l'Etat, dont le programme d'engagement est 
établi en 1971 à 15,8 milliards contre 14,7 milliards en 
1970. 

2. Le plan quinquennal. 

Le programme d'investissements de 1971 est en harmonie 
avec les propositions actuellement à l'étude dans une phase 
finale du troisième plan 1970-1975. 
Soucieux d'inténrer la politique budgétaire dans une pla 

nification à moven terme, le Gouvernement s'est efforcé 
d'inscrire égale~ent le budget ordinaire dans le cadre des 
prévisions actuellement établies pom re plan, de telle façon 
que le budget glohal pour l 9ïl constituera en quelque sorte 
ln première tranche annuelle d'exécution du plan. 

Celte technique prévisionnelle devra évidemment encore 
être améliorée, mais le Gouvernement i1 néanmoins voulu, 
dès à présent, marquer sa ferme volonté de s'engager clans 
cette voie qui constitue. sans aucun doute, un progrès consi 
dêrable. 

3. Les entreprises publiques. 

Dans le même souci de modernisation des techniques de 
qesrion des services publics. le Gouvernement a décidé Ia 
création de deux régies nouvelles par transformation de 
l'Administration des Postes el de celle qui qèrc les paque 
hors Ostende-Douvres. li s'aÇJit de services qui ont à tous 
points le caractère d'entreprises et qui doivent être admi 
nistrés ~uiv,1111 des méthodes comrnerciu lcs et industrielles. 
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Wetsontwerpen tot oprichting van twee autonome dien 
sten zullen binnenkort bij het Parlement worden ingediend; 
in afwachting daarvan zullen de ontvangsten en de uit 
siaven van beide diensten reeds gescheiden worden van 
de andere rijksverrichtingen. De bedoeling is natuurlijk 
een exploitatierekening, een balansrekening en een winst 
en verliesrekening op te stellen en geleidelijk over te scha 
kelen naar bedrijfsvoeringmethodes. 

Ziedaar de grote lijnen van de begroting voor 1971. 
Zoals in 1969 en 1970 is de Regering vastbesloten deze 

begroting uit te voeren, daarbij voortdurend strevend naar 
budgettair evenwicht en financiële stabiliteit. 

III. - UITEENZETTING 
VAN DE MINISTER VAN FINANCIEN. 

A. - De begroting voor 1971 uit een economisch oogpunt. 

De ontplooiing van de conjunctuur die in 1969 haar 
stempel op de Belgische economie drukte, bleef ook dit 
jaar voortduren, hoewel het groeitempo van de globale 
vraag tegen vaste prijzen ietwat daalde. 

De ontwikkeling van de wereldhandel behield in 1970 
de bovenhand op de uitwerking van de beperkende maat 
regelen die de inflatoire spanningen in de economie van de 
meeste Westerse landen moesten milderen. Hoewel de 
buitenlandse vraag niet zo dynamisch was als het vorige 
jaar, bleef zij een belangrijke expansiefactor in de Belgische 
economie. ln de eerste helft van het jaar steeg de uitvoer 
van de B.L.E.U. met 19,4% tegen 21,l 1~, in dezelfde 
periode van 1969. 

De binnenlandse vraag bleef dynamisch, maar het expan 
siepercentage naar volume blijkt geringer dan verleden 
jaar, vooral wegens de gematigde toename van het parti 
culiere verbruik en de om conjuncturele doeleinden aan de 
overheidsinvesteringen opgelegde beperkingen De toene 
ming van de produktieve investeringen van de ondernemin 
gen daarentegen blijkt nog sterker geweest te zijn dan ver 
leden jaar. 
De verzwakking van de globale vraag beïnvloedde de 

nationale produktie en de invoer. Het groeitempo van de 
industriële produktie tijdens de eerste heHt van het jaar 
blijkt volqens de 9e9evens van het N. 1. S. een weinig laqer 
te liggen dan tijdens de overeenkomstige periode van het 
vorige jam, nl. 9.5 % tegen 10 %. De benodigde produk 
tiecapaciteit is overigens een weinig afgenomen. de order 
boekjes zijn niet meer 20 gevuld en de verzekerde activi 
teitsduur is verminderd. Die ontwikke linq wijst eerder op 
een terugkeer naar meer evenwicht tussen het binnenlandse 
aanbod en de vraag clan op een conjuncturele storing. 
Indien men rekening houdt met de ontwikkelmq in de 
andere sectoren van de economie, mag worden verwacht dat 
het Belgisch B. N. P. in 1970 naar volume tegen vaste 
prijzen met circa 5,3 (X, zal stijqcn tegenover 6,5 % in 
1969. Die tendens kwam tot uiting in een toegenomen te 
werkstellinq en een nieuwe dalinq v,111 de werkloosheid, die 
echter hoger blijft clan het peil dat tijdens het vorige con 
juncturele hoogtepunt in 1964 is bereikt. 
De invoer, die eveneens de invloed van de vertraqinq 

van het e xpansicternpo van de globale vraag onderging, 
ontwikkelde zich tijdens de eerste helft van dit jaar tegen 
een regelrniltig. maar ~1ematigd tempo en nam over het 
hele jaar toe met 11,5 r;,;, tegen 19.3 ~{-. tijdens dezelfde 
periode van 1969. Volqcns de statistieken van de douane 
boekte de handelsbalans van de B. L. E. U. einde juni een 

Des projets de loi créant deux services autonomes, seront 
soumis incessamment au Parlement et, en attendant, les 
recettes et les dépenses de ces deux services seront déjà 
séparées de l'ensemble des opérations de l'Etat. L'intention 
est évidemment d'établir un compte d'exploitation, un bilan 
et un compte de pertes et profits et de passer graduelle 
ment à une gestion d'entreprise . 

.• .• * 

Telles sont les grandes lignes du budqet pour 1971. 
Tout comme en 1969 et 1970, le Gouvernement entend 

fermement l'exécuter dans un constant souci d'équilibre 
et de stabilité financière. 

III. - EXPOSE 
DU MINISTRE DES FINANCES. 

A. - Le budget pour 1971 dans son cadre économique. 

L'essor conjoncturel qui a caractérisé l'économie de la 
Belgique en 1969 a persisté cette année, quoique le rythme 
de croissance de la demande globale considérée à prix 
constants, se soit légèrement atténué. 

Le développement du commerce mondial en 1970 est 
demeuré plus important que ne le laissait prévoir l'appli 
cation de politiques restrictives visant à atténuer les tensions 
inflationnistes dans la plupart des économies occidentales. 
Aussi la demande extérieure bien qu'un peu moins expansive 
que l'année dernière. a-t-elle encore représenté un appré 
ciable facteur d'expansion de l'économie belge. Au cours 
des six premiers mois de l'année, les exportations de 
l'U.E. B.L. ont augmenté de 19,4 % contre 21.1 % clans 
la même période de 1969. 

La demande intérieure est restée dynamique mais son 
taux d'expansion en volume paraît plus atténué que l'année 
passée en raison essentiellement de la modération de la 
croissance de la consommation privée et des limites impo 
sées aux investissements publics à des fins conjoncturelles. 
En revanche, la progression des investissements productifs 
des entreprises paraît avoir été plus forte encore que l'année 
dernière. 

La décélération de la demande globale s'est répercutée 
à la fois sur la production nationale et sur les importations. 
Le rythme de croissance de la production industrielle au 
cours des six premiers mois de l'année apparaît, d'après les 
indices de 11. N. S .. un peu plus faible que durant la 
période correspondante de l'année passée, soit 9,5 % contre 
10 % . Par ailleurs, le degré de capacité de production 
utilisée a quelque peu fléchi, les carnets de commande 
tendent à se rétrécir et la durée d'activité assurée s'est 
réduite. Davantage qu'une détérioration conjoncturelle, 
cette évolution indique un retour à un meilleur équilibre 
entre l'offre intérieure et la demande. Compte tenu de 
l'évolution des autres secteurs de l'économie, on peut estimer 
que le P.N.B. de la Belgique progressera en volume en 
1970 de quelque 5.3 o/r· à prix constants contre 6,5 % en 
1969. Cette évolution s'est traduite par une auqrnentation 
de l'emploi et une nouvelle diminution du chômage dont 
le niveau demeure toutefois supérieur à celui atteint lors 
du précédent sommet conjoncturel. en 1964. 

Egalement influencées par Je fléchissement du rythme 
dexpansion de la demande globale, les importations se 
sont développées au cours des six premiers mois de cette 
année à un rythme régulier mais mesuré, enregistrant une 
progression sur base annuelle de 14,5 1/o contre 19.8 % 
pendant Ja même période de 1969. D'après les statistiques 
douanières. la balance commerciale de l'U.E. B. L, enreqis- 
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positief saldo van 9,7 miljard. Op het stuk van de betalinqs 
balans bedraagt het batig saldo van de verrichtingen op 
goederen en diensten voor de eerste zeven maanden 27,2 
miljard, waarvan 17,3 miljard voor rekening van de handels 
balans, 

De periode van hoogconjunctuur die de Belgische eco 
nomie in 1969 doormaakte, bracht tijdens de eerste maan-. 
den van het afgelopen jaar een inflatoire druk 
met zich, waarvoor de Regering in haar economisch be 
leid op haar hoede moest zijn. De Regering heeft zich dan 
ook ingespannen om door geschikte maatregelen die druk 
verschijnselen af te remmen zonder de conjuncturele ont 
plooiing fundamenteel te verzwakken. Bij haar streven naar 
een evenwichtiger groei heeft de Regering getracht de toe 
neming van de vraag af te zwakken en de mogelijkheden 
van het globale aanbod op te voeren, 
Om dat doel te bereiken, werd door middel van een 

kredietbeperkend beleid - waarvan de normen sinds de 
invoering ervan door de Nationale Bank in april 1969 meer 
maals werden herzien -- getracht de bovenmatige toe 
neming van de particuliere bestedingen en van de uitgaven 
voor de woningbouw te beperken door de consumptieve 
kredieten en de kredieten voor de financiering van de 
onroerende verrichtingen te verminderen. Overigens wer 
den strengere voorschriften vastgesteld voor de verkoop 
op afbetaling en de persoonlijke leningen. Het sparen daar 
entegen werd aangemoedigd door de verhoging van de 
basisrente van de spaardeposito's, die van 3 % op 3,5 % 
werd aebracht en door de belastinqvrfjstellinq voor de 
inkomsten uit spaardeposito's van 5.000 op 7.500 F te bren 
gen. Inzake investeringen werd de Staatshulp aan de 
ondernemingen volgens strengere normen toegekend. Zij 
nerzijds maakte: de Staat geen gebruik van de conjuncturele 
tranche van het investeringsprogramma, waarin de begrotinH 
voor 1970 had voorzien. Op het stuk van het aanbod 
werden de belastingsteruggaven bij de export volgens 
selectieve normen verminderd, terwijl maatreqelcn werden 
getroffen om de invoer soepeler te maken. 

Men mag niet verwachten dat de economische politiek in 
een land als België, dat zo open staat voor de buitenlandse 
economische invloeden. weder tot een volmaakt evenwich 
tige groei kan leiden, vooral nu de inflatoire ontwikkeling 
van de internationale conjunctuur blijft aanhouden. De door 
de Regering getroffen maatreqelen hebben een voldoende 
groei naar volume mogelijk gemaakt, terwijl zij de infla 
toire spanningen die zich in 1969 voordeden, aanzienlijk 
afremden. 

In dat opzicht is de ontwikkeling van de prijzen tijdens 
de laatste maanden kenschetsend. Het alqerncen indexcijfer 
van de qroothandclsprijzen is sinds december Yan verle 
den jaar tot augustus 1970 slechts met l, l % gestegen, 
tegen 3, 1 % tijdens de overeenkomstige periode van het 
vorige jaar. Het indexcijfer van de consumptieprijzen is 
van december 1969 tot september 1970 met 2.5 % qcsteqen , 
tegen 3,1 '\ tijdens het vorige jaar. De invoering van de 
B.T. 'vV. op 1 januari 1971 zal dus in een veel gunstiger 
sfeer nebcuren dan het qcva l zou qeweest zijn einde ,o 
rifj jaar. Daartoe heeft de Renering in de afgelopen maanden 
alle met de budgettaire eisen vcrcniqbare maatregelen ge 
trof fen om de ten1aslag welke de hervorming in 1971 op het 
volume zowel als op de prijzen zal hebben, zoveel mo0e 
lijk op le vangen. 
Verwacht wordt dat de Belgische conjunctuur volgend 

jaar in haar geheel genomen gunstig zal blijven. Het groei 
pcrccntaqe van het B. N. P. zal echter wat lager liggen 
weqcns de tragere ontwik kelinq van de binnen- en de bui 
tenlandse vraaq. 
Omdat men in 1971 een minder levendige expansie van 

de wereldhandel vcrwnc h t . z al de export minder :;nel toe 
nemen. Op het binnenlandse vlak z ou de toeneming van 

trait fin juin un solde positif de 9,7 milliards. Dans l'optique 
de la balance des paiements, les transactions sur biens et 
services se soldent pour le~ sept premiers mois par un boni 
de 2ï,2 milliards dont 17,3 milliards au titre de la balance 
commerciale. 

La phase de haute conjoncture duns laquelle s'était enga 
gée l'économie belge en 1969 a engendré dans les premiers 
mois de l" année passée des pressions inflationnistes aux 
quelles la politique économique du Gouvernement se devait 
d'être attentive. Aussi celui-ci s'est-il efforcé, par des mesu 
res appropriées, d'atténuer les tensions apparues sans que 
soit fondamentalement altéré l'essor conjoncturel. La re 
c'.1en:he des conditions d'une croissance plus équilibrée a 
amené le Gouvernement à modérer l'expansion de la de 
mande et à accroitre les possibilités de J'offre globale. 

A cet effet, la politique d'encadrement du crédit, dont 
les normes ont été revues à plusieurs reprises depuis sa mise 
en place par la Banque nationale en avril 1969, s'est effor 
cée d'atténuer l'expansion excessive des dépenses privées et 
de la construction de logements en modérant les crédits à la 
consommation et ceux finançant les transactions irnrnobiliè 
res. Par ailleurs, les dispositions régissant les ventes à tem 
pérament et les prêts personnels ont été renforcées. L'épar 
i1ne, par contre. a ét,2 cncouraqèe pur l'augmentation du taux 
d'intérêt de base des dépôts d'épargne, porté de 3 à 3,5 % 
et de l'immunisation fiscale des revenus des dépôts d'épar 
gne relevée de 5 000 à 7 500 F. En matière d'investisse 
ments, les aides de l'Etat aux entreprises ont fait l'objet 
d'une sélectivité accrue. Pour sa part, l'Etat a renoncé à en 
ganer b tranche conjoncturelle du programme d'investisse 
ments prévus au budget de 1970, Du côté de J'offre, les ris 
tournes fiscales à l'exportation ont été sélectivement rédui 
tes, tandis que des mesures ont été prises pour assouplir les 
importations. 

On ne peut s'attendre à ce que, dans un pays aussi 
ouvert aux influences économiques extérieures que la Bel 
gique, la politique économique puisse restaurer un parfait 
équilibre de la croissance, alors que l'environnement inter 
national demeure caractérisé par la persistance d'un pro 
cessus de développement inflationniste de la conjoncture. 
Cependant, les mesures prises par le Gouvernement, tout 
en ayant permis une croissance en volume satisfaisante, ont 
atténué sensiblement les tensions apparues dans le courant 
de 1969. 

L'évolution des prix durant ces derniers mois est à cet 
égard significative. L'indice général des prix de gros n'a 
olus auq menté de décembre 1969 à août 1970 que de 1, 1 % 
contre 3,1 % pendant la période correspondante de l'année 
précédente. L'indice des prix à la consommation a cnrcqistrè 
de dfcemhre 1969 à septembre dernier une hausse de 2,5 % 
contre 3.1 % un an plus tôt. C'est clone dans un contexte 
nettement plus favorable qu'à la fin de l'année dernière 
que s'inscrira l'introduction de la T.V. A. le l "' janvier 
prochain. A cet égard, le Gouvernement a pris au cours 
des mois écoulés toutes les dispositions compatibles avec les 
impératifs bud qétaires pour réduire au maximum l'impact 
de la réforme tant sur l'évolution des volumes que des prix 
dans l'économie belge en 1971. 

On estime que l'année prochaine, la conjoncture belue 
restera dans !' ensemble favorable, mais le taux de crois 
sance du P.N.B. sera un peu moins élevé en raison de 
l'évolution plus ralentie tant de la demande extérieure 
qu'intèrteure. 

L'expansion moins vive du commerce mondial qui est 
attendue en l 971 entraînera une croissance plus modérée 
de~ exportations. Sur le plan intérieur. la progression à 
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het particuliere verbruik tegen vaste prijzen van ongeveer 
5,5 % in 1970 tot 3,5 % dalen, terwijl de kwantitatieve 
ontwikkeling van het overheidsverbruik geen grote wijzi 
gingen te zien zal geven. De aangroei van de investeringen 
die in 1969 en 1970 zeer aanzienlijk was, zal in 1971 waar 
schijnlijk trager verlopen. 

In haar geheel genomen laat de ontwikkeling van de glo 
bale vraag voorzien dat het B. N. P. met ongeveer 4 7o 
zal toenemen, tegen 5,3 % in 1970. 

B. - De Rijksmiddelen. 

Uiteraard vormen de vooruitzichten inzake de aangroei 
van de economische bedrijvigheid in 1971 de voornaamste 
grondslag van de raming van de Rijksmiddelen in 1971. 
Een aanzienlijk gedeelte van de belastingontvangsten 
wordt immers geïnd op het ogenblik zelf van het feit dat de 
belasting doet ontstaan; dit is meer bepaald het geval voor 
de belasting van de werknemers via de bedrijfsvoorheffing, 
voor de belasting van de niet-loontrekkenden via het 
stelsel van de voorafbetalingen, terwijl de meeste indirecte 
belastingen worden geïnd op een ogenblik dat niet zo ver 
verwijderd is van dat waarop de economische transactie 
geschiedt die de aanleiding tot. de taxatie is. 

Uitgaande van de algemeen aanvaarde onderstelling dat 
het brnt.o nationaal produkt teqen constante prijzen met 
4 % en teqen courante prijzen met 9 % zal slijgen en dat 
de belastingontvangsten over 1970 278,4 miljard zullen be 
reiken, wordt de spontane aangroei van die ontvangsten 
in 1971 op 20,l miljard geraamd. l3ij de globale ramings 
methode voor de aanvullende ontvangsten die zullen voort 
vloeien uit de expansie van de belastbare massa is rekening 
gehouden met de idvoering van de belasting over de toe 
gevoegde waarde, waarvan de opbrengst apart is geraamd. 
Uit een onderzoek van de grote belastingcategorieën 

blijkt dat de directe belastingen in 1971 13,8 miljard méér 
zullen opleveren. 
De opbrengst van de verkeersbelasting zal in 1971 nor 

maal worden, aangezien de uit de automatisatie ontstane 
technische moeilijkheden zijn opgelost. 

Dat de douanerechten van 8,4 miljard in 1970 teruq 
lopen tot 6,7 miljard in 1971 is goeddeels aan externe oor 
zaken te wijten : het nakomen van onze internationale 
verplichtingen, meer bepaald in de G. A.T. T. (0,8 mil 
jard) en een ove cdracht van 1,6 miljard aan de E.E.G. 
i.v.m. de geleidelijke vervanqin q van de financiële bijdra 
gen van de lid-stalen door eigen middelen van de Gemeen 
schappen. 

De accijnsrechten geven een aangroei van 4.9 mil 
jard te zien; deze toeneming spruit voort uit de verrui 
ming van het belastingobject, uit de toepassing van de 
B.T. W. en uit de verhoging van bepaalde accijnsrechten 
met het oog op de harmonisering daarvan in de Benelux 
landen. 

Inzake de door liet Bestuur van de Re~Jislr,ltic geïnde 
rechten vergen de ei~Jenlijke reqistratic- en de successie 
rechten weinig of geen bijzondere commentaar. 

Per l januari 1971 echter wordt een annvann gemaakt 
met de toepassing van de B.T. V,.,!. In verband hiermee 
moet in de eerste plaats worden aanq est ipt dat bepaalde 
zeqelrcchten en met het zegel gelijkgestelde taksen in het 
stelsel van de B.T. \V. worden 9ehandhaafd (belasting op 
de vcrz e kcrinqscon trncten. op de bcursverrichtinqcr. en: ... ), 
waarvan de opbrengst op '1,8 miljard is w·raamrl. 

prix constants de la consommation privée reviendrait d'en 
viron 5,5 % en 1970 à 3,5 % tandis que l'évolution quan 
titative de la consommation publique ne se modifiera pas 
sensiblement. La croissance des investissements, très forte 
en 1969 et 1970, sera vraisemblablement plus lente. 

Au total, l'évolution de la demande globale permet de 
prévoir un taux de croissance du produit national brut de 
4 % environ contre 5,3 % en 1970. 

B. - Les voies et moyens. 

Ce sont évidemment les hypothèses de développement de 
l'activité économique admises pour l'année 1971 qui for 
ment la hase principale d'estimation des Voies et Moyens 
de 1971. En effet, une masse importante de recettes 
fiscales est perçue au moment même du fait générateur de 
l'impôt. C'est le cas de l'impôt des salariés par le biais du 
précompte professionnel, de l'impôt des non-salariés par. le 
régime des versements anticipès tandis que la perception 
de la plupart des impôts indirects est très proche de la 
transaction économique donnant lieu à taxation. 

Compte tenu de l'hypothèse économique adoptée, qui 
escompte un taux d'expansion du produit national brut à 
prix constants de 4 % et de 9 % à prix courants et compte 
tenu du fait que les recettes fiscales pour l'année 1970 
on été arbitrées à 278,4 milliards, l'accroissement spontané 
de ces recettes a été évalué à 20,1 milliards pour l'année 
1971. La méthode d'évaluation globale du supplément de 
recettes découlant de l'expansion de la masse imposable a 
tenu compte du fait de l'introduction de la taxe sur la valeur 
ajoutée qui a fait l'objet d'une estimation séparée. 

Un examen des grandes catégories d'impôts montre que 
pour les contributions directes, l'accroissement en 1971 
porte sur 13,8 milliards. 

Le rendement de la taxe de circulation en 1971 se norrna 
lisera, les difficultés techniques issues du passage à l'auto 
matisation étant résolues. 

Des facteurs exogènes influencent largement le rende, 
ment des droits de douane qui est ramené de 8,4 milliards 
en 1970 à 6,7 milliards en 1971. Il s'agit de l'exécution de 
nos obligations Internationales notamment au sein du 
G. A.T. T. (0,8 milliard) et d'un transfert à la C.E. E. 
(1,6 milliard) dans le cadre du remplacement progressif 
des contributions financières des Etats membres par des 
ressources propres des Communautés, 

Les droits d'accises marquent un accroissement de 4,9 
rmlliards gui résulte, outre du développement de la matière 
imposable, de l'application de la T.V. A. et de la revision 
de certains droits d'accises dans la perspective de l'harmo 
nisation au sein du Benelux. 

Parmi les recettes perçues par l'Adrninisfration de l'Eure 
qist rcrncnr. les droits d'cnreqistremcnt proprr-rnent dits et les 
droits de succession n'appellent guère de commentaire parti 
culier 
PM contre. le l"" janvier 1971 débutera l'application de 

b T.V. A. Il convient de renrnrqucr d'abord qui'. eert.uns 
droits de timbre et taxes y assimilées sont maintenus en 
régi,nc de T.V. A. ( taxe sur les contrais d'assurance, taxe 
sur les opcrations boursières. etc ... ) rlon] le rendement n étc 
estimé il 4.8 milliards. 
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De netto-opbrengst van de eigenlijke B.T. W. is ge- 
raamd op 92,9 miljard, die als volgt zouden uiteenvallen : 

opbrengst afgezien van alle overgangstoe- 
standen ( « régime de croisière ») . 
degressieve belasting van de investeringen 
verschil te wijten aan de wijze van inning ... 

84,0 
13.7 

- 2,4 

95.3 
toewijzing aan het Fonds voor economische 
expansie en de regionale reconversie --- 2,4 

netto-opbrengst . . . 92 ,9 

Uiteindelijk is in de Rijksmiddelenbegroting een netto 
ontvangst van 8,4 miljard aangerekend voor de overgangs 
bepalingen in verband met de overgang van de O. T. 
naar de B. T. W. en die tevens tot doel hebben de budget 
taire risico's op te vangen die inherent zijn aan de offers 
die zijn gebracht in verband met het onderbrengen van de 
goederen en diensten in de diverse B.T. Wv-tarteven. De 
weerslag van die overgangsbepalingen kan als volgt wor 
den geraamd ; 

(miljarden) 

terugbetaling van de O. T. die in de 
voorraden is vastgelegd . . . . . . . . . . .. 
terugbetaling van de O. T. op verrich 
tingen die betrekking hebben op 1970 
(uitvoer) . 
in 1970 te innen overschot van de O. T. 

gedeeltelijke ontheffing van de uitvoer 
provisionele storting (art. 52 van het 
Wetboek) . 

Netto-opbrengst .. . .. . .. . 

- 5,7 

- 3,0 
+ 2,6 

6,1 

+ 4,5 

+ 10,0 

+ 14,5 

+ 8,4 

Het probleem van de B.T. W. wordt verder behandeld, 
meer bepaald i.v.m. de maatregelen die zijn getroffen om 
de weerslag ervan op de prijzen te verminderen. 

In verband met de niet-fiscale ontvangsten dient er in de 
eerste plaats aan herinnerd te worden dat de nogal leven 
dige .aangroei van 1969 tot 1970 vooral moet worden toe 
geschreven aan een wijziging in de manier waarop het aan 
deel van de Staat in de winsten en in de verrichtingen V3n 
de Nationale Bank wordt vereffend. 
Aangezien die factor in 1971 niet meer zal gelden, zal 

zulks een normalisering van de desbetreffende ontvangsten 
tot gevolg hebben. Daarbij komt nog dat wegens de op 
richting van een Regie van Posterijen en van een Regie 
van het Zeewezen, de ontvangsten van deze twee diensten 
niet meer op de Rijksmiddelenbegroting voorkomen. 

C. - Belasting over de toegevoegde waarde. 

De wet van 3 juli 1969 tot invoering van het \iV et boek 
van de belasting over de toegevoegde waarde zal op I ja 
nuari 1971 in werking treden. De economische voordelen 
die uit de invoering van dit systeem voortvloeien, zijn her 
haaldelijk aangetoond, zodat hier kan worden volstaan 
met een kort overzicht daarvan : 

- de B. T. W. is losgemaakt van de kostprijzen der 
ondernemingen; 
- de neutraliteit van de hclastinq plaatst alle onderne 

mingen op strikt gelijke voet: 

Quant à la T.V. A. proprement dite, le produit net 3 été 
estimé à 92.9 milliards qui se décompose comme suit: 

rendement en régime de croisière . . . . .. 

taxation dégressive des investissements 
décalage dû aux modalités de perception 

84,0 

13,7 
2,1 

95,3 
affectation au Fonds d'expansion économi- 
que et de reconversion régionale - 2,4 

rendement net 92,9 

Finalement, il a été retenu au budget des Voies et 
Moyens une recette nette de 8.4 milliards au titre des dis 
positions transitoires qui résultent du passage de la T.T. 
à la T.V. A. et qui visent également à rencontrer les risques 
budgétaires inhérents aux sacrifices consentis dans la répar 
tition des biens et services parmi les taux de T. V. A. L'in 
cidence de. ces dispositions transitoires peut être évaluée 
comme suit; 

( en milliards} 

remboursement de la T.T. contenue 
dans les stocks . . . . . . . . . . . . . . . .. . .. . 
remboursement de T. T. sur des opé 
rations afférentes à 1970 (exportations) 

résidu de T.T. à percevoir en 1970 ... 

détaxation partielle des exportations ... 
provision ( art. 52 du Code) .. . .. . .. . 

Produit net .. . . .. .. . 

5,7 

3,0 

+ 2,6 

6,1 

+ 4,5 
+ 10,0 

+ 14,5 

8,4 

Le problème de la T.V. A. sera évoqué plus loin et plus 
spécialement les mesures prises en vue de réduire son 
impact sur les prix. 
En ce qui concerne les recettes non fiscales, il y a lieu de 

rappeler d'abord que leur développement assez important de 
1969 à 1970, est imputable surtout à une modification ap 
portée au mode de liquidation de la part de l'Etat dans les 
bénéfices et les opérations de la Banque Nationale, 

Comme ce facteur ne se reproduit plus en ! 971, les 
recettes en la matière subissent une normalisation. Par 
ailleurs, compte tenu de la création <l'une Régie des Postes 
et d'une Régie de la Marine, les recettes de ces deux ser 
vices ne figurent plus au budget des Voies et Moyens, 

C. - Taxe sur la valeur ajoutée, 

La loi du 3 juillet 1969 créant le Code de la taxe sur la 
valeur ajoutée entrera en vigueur le I •·• janvier 1971. Les 
avantages économiques résultant de l'instauration de ce 
système ont été démontrés à maintes reprises. Il suffit de 
les rappeler brièvement : 

- la T.V. A. n'est plus un élément du prix de revient 
des entreprises; 
- ln neutralité de l'impôt place toutes les entreprises sur 

un pied de stricte égalité; 
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,..... de belastingontheffing van de investeringen zal de 
modernisering van het produktie-apparaat bevorderen; 
- de ontlasting van de uitvoer zal de mededingings 

positie van de Belgische ondernemingen op de buitenlandse 
markten verstevigen. 

Ten aanzien van al die factoren die de economische 
superioriteit van de B.T. W. doen uitkomen, kan men zich 
afvragen welke de oorsprong is van de problemen die de 
B.T. Vv. inzake het evenwicht doet rijzen. 

Indien de opbrengst van de B.T. W. overeenkomt met 
die van de overdrachttaks die zij vervangt, zou de B.T. W., 
globaal gezien op het niveau van de goederenproduktie en 
van de diensten, in principe geen enkele terugslag op de prij 
zen, inzonderheid van het B. N. P. mogen hebben. Door de 
belastingontheffing van de uitvoer en van de investerings 
goederen heeft er nochtans binnen het economisch systeem 
een overdracht van fiscale last op de andere componenten 
van de eindvraag plaats, inzonderheid op het particuliere 
verbruik, dat 62 % van het B. N. P. vertegenwoordigt. 
Hierdoor ontstaat een probleem van potentiële prijsstijging 
die de Regering zoveel mogelijk heeft trachten te milderen 
terwijl er tevens voor gezorgd werd het begrotingseven 
wicht te vrijwaren. 
T.a.v. het oorspronkelijk ingediende wetsontwerp, dat had 

kunnen leiden tot een automatische stijging van de consump 
tieprijzen met 4,5 %, is een zeer lange weg afgelegd. 

Bij een beslissing van 9 mei 1969 zijn de tussenliggende 
tarieven van 20 tot 18 % en van 15 tot 14 % verminderd; 
gelijktijdig zijn een groot aantal produkten en diensten naar 
het lagere tarief van 6 % overgebracht. De automatische 
terugslag van de B.T. W. op het indexcijfer van de con 
sumptieprijzen is hierdoor tot 2,82 % teruggebracht. De 
kosten van die verrichting werden op 12 miljard geraamd 
en konden worden opgeslorpt door een ruimere spreiding in 
de tijd van de ontheffing van de voorraden, een minder 
scherpe deqressiviteit bij de ontheffing van de investeringen 
en het prijsgeven van de veiligheidsmarge. 
De Regering achtte het niettemin nuttig bijkomende offers 

te brengen door de te verwachten stijging van de consump 
tieprijzen met 2,82 % terug te brengen tot minder dan 
2 % , zulks door belangrijke groepen en diensten over te 
brengen van het tarief 18 % naar 14 % en van het tarief 
14 % naar 6 % . 
Rekening houdend met al deze maatregelen en met de 

laatste beschikbare gegevens inzake nationale rekeningen 
en economische vooruitzichten, werd de B.T. W. -op 
brengst in het zuivere B.T. W. -rcqime uiteindelijk op 
84 miljard geraamd. 
Uitgaande van dat basiscijfer diende men zich een idee 

te vormen van het budgettaire risico dat de inwerkingtre 
ding van de B.T. W. na de talrijke wijzigingen teweeg 
zou brengen. Dat risico vloeit voort uit het verschil tussen 
de B. T. W.-ontvangsten en de opbrengst van de over 
drachttaks. 

De vermoedelijke ontvangsten kunnen als volgt worden 
gehergroepeerd : 

(miljarden) 

opbrengst afgezien van alle overgangs 
toestanden .. . .. . .. . . .. .. . . . . .. . .. . 
verschil te wijten aan de wijze van 
inning 

degressieve belasting van de investe 
ringsgoederen .. . . . . .. . .. . . . . .. . .. , 

84,0 

- 2,4 

81,6 

+ 13,7 

95,3 

~ la détaxation des investissements favorisera la moder 
nisation de l'appareil de production; 
- le dégrèvement des exportations renforcera la posi 

tion concurrentielle des entreprises belges sur les marchés 
extérieurs. 

Devant ce faisceau de facteurs qui font ressortir la supé 
riorité économique de la T.V. A., on est tenté de se 
demander quelle est l'origine des problèmes d'équilibre 
que suscite la T.V. A. 
Globalement au niveau de la production des biens et 

services, la T.V. A" si son rendement est équivalent à 
celui de la T.T. qu'elle remplace, ne pourrait exercer en 
principe aucune répercussion sur les prix, notamment du 
P.N.B. Cependant, par le jeu de la détaxation des expor 
tations et des biens d'investissement, nous assistons à l'in 
térieur du système économique à une translation de charge 
fiscale sur les autres composantes de la demande finale, 
notamment la consommation privée qui représente 62 % 
du P.N.B. De ce fait, naît un problème de hausse poten 
tielle des prix que le Gouvernement. s'est efforcé d'atténuer 
dans toute la mesure du possible tout en sauvegardant 
I' équilibre budgétaire. 

Par rapport au projet de loi initialement déposé et qui 
aurait pu se traduire par une hausse mécanique des prix 
à la consommation de 4,5 %, un chemin immense a été 
parcouru. 

Par une décision du 9 mai 1969, les taux intermédiaires 
ont été ramenés de 20 à 18 % et de 15 à 14 % ; sim ui ta 
nérnent, un nombre important de produits et de services 
ont été déclassés au taux de 6 %. L'incidence mécanique 
de la T.V. A. sur l'indice des prix à la consommation a 
de ce fait été réduite à 2,82 % . Le coût de cette opération 
a été estimé à 12 milliards et a pu être résorbé par un 
étalement plus accentué dans le temps de la détaxation 
des stocks, une dégressivité moins accusée dans la détaxa 
tion des investissements et l'abandon de la marge de sécu 
rité. 

Le Gouvernement a néanmoins estimé devoir consentir 
des sacrifices supplémentaires en ramenant la hausse pré 
visible des prix à la consommation de 2,82 % à moins de 
2 % . ce qui a été réalisé en transférant des groupes impor 
tants de biens et services de 18 à 14 % et de 14 à 6 % . 

Compte tenu de cet ensemble de mesures et des dernières 
données disponibles en matière de comptes nationaux et de 
prévisions économiques, le rendement en régime de croi 
sière a finalement été estimé à 84 milliards. 

Au départ de cette donnée de base, il a fallu mesurer le 
risque budgétaire qu'aurait provoqué la mise en vigueur de 
la T.V. A. après les nombreuses modifications intervenues. 
Ce risque découle de la différence entre les recettes T. V. A. 
et le produit de la taxe de transmission. 

Les recettes auxquelles on peut s'attendre peuvent être 
regroupées comme suit : 

( en milliards) 

rendement en régime de croisière ... 

décalage dû aux modalités de perception 

taxation dégressive des biens dinvestis- 
sement .. . .. . . .. . .. .. . .. , . 

84.0 

2,4 

81,6 

+ 13,7 

95,3 
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verrichtingen inzake overdrachttaks : 

gehandhaafde zegelrechten 
in 1971 te innen overschot over- 
drachttaks .. . .. . . .. .. . 

terugbetaling overdrachttaks op 
voorraden . 
teruqbetalinq overdrachttaks op de 
uitvoer van 1970 . . . . . . . .. 

Netto-opbrengst . 

2,6 

5,7 

3,0 

1,3 

94,0 

Van dat bedrag dient 0,5 miljard te worden afgetrok 
ken, dat de door de B.T. W. vervangen registratierechten 
vertegenwoordigt. 

Anderzijds heeft de Regering altijd gedacht dat de bere 
kening van het budgettaire risico rekening moest houden 
met de bijkomende gewone uitgaven die voortvloeien uit de 
door de B, T.W. veroorzaakte automatische prijsstijging. 
Die uitgaven werden op 3,2 miljard geraamd. 

De netto-ontvangsten zouden aldus 90,3 miljard belopen 
hebben, tegen 104,2 miljard ontvangsten van het zegel en 
de ermede gelijkgestelde taksen indien dat belastinqstclse! 
in 1971 van kracht was gebleven. Dat zou ·neergekomen 
zijn op een begrotingstekort van 13,9 miljard. 

In ons conjuncturele en financiële klimaat ware het onbe 
grijpelijk dat de gewone begroting met een dergelijk tekort 
wordt. ingediend. Voor de financiering van zulk een tekort 
had men onvermijdelijk een beroep moeten doen op enorme 
monetaire middelen, met de daaraan verbonden inflatiege 
varen. Het gehele op het gebied van de prijzen verworven 
voordeel zou door de gevolgen van een ongezonde monetaire 
expansie teniet gedaan geweest zijn. 

De Regering oordeelde dat het probleem moest worden 
geregeld door middel van aanvullende ovecqauqsmaatreqe 

, !en die derwijze gekozen werden dat zij geen enkele terug 
slag op het economische en Iinanciële evenwicht zouden 
hebben. 

De structuur van het B.T. Wi-stelsel veronderstelt een 
aanzienlijke toeneming van de liquide middelen, der onder 
nemingen. Die financiële verbetering werd door twee maat 
regelen bevorderd : 

- de gedeeltelijke belastin9ontheffing van de uitvoer in 
1971 en de volledige ontheffinq in 1972. De opbreuqst van 
die maatregel wordt op 4,5 miljard geraamd: 
- het aanleggen door de belastinqp lichtiqe n van een pro 

visie ten belope van l O miljard krachtens artikel 52 van het 
Wetboek van de B.T. W. De ondernemingen zullen kun 
nen beschikken over de financiële middelen die nodig zijn 
voor het amilepgen van die provisie, omwille van het 
feit .dat zij het voordeel zullen genieten van de aanbreuq 
van liquide middelen die de B.T. W. oplevert en dat zij 
de opbrengst van de B.T. W. ontvangen alvorens deze 
aan de Schatkist te moelen storten. 

Ondanks dvz e twee sprt>idin9sma,1tregelen behouden de 
ondernemingen het voordeel van een a,1119roei van liquide 
middelen ten bedraqe van 10 miljard in 1971. 

De Re0ering is zich volledig bewust v,111 het feit dat deze 
maatreqelcn het bcqrotinqsrisico van de B.T. W. slechts 
in 1971 zullen kunnen dekken. 

Mocht blijken dat de opbrenqst van de B.T. W. in 1971 
in overeenstemming is met de ramingen waarin toch met 
een oncekcrhctdsmarqe rekening is gehouden, dan zal er 
in de komende jaren een probleem inzake de gelijkwaardig 
heid tussen de B.T. Wi-ontvnuqstcn en de vroegere over 
drochtraks rijzen. Dat vraagstuk zal zelfs ornva nqrijke r 

opérations en matière de T. T. : 

droits de timbre maintenues 
résidu T. T. à percevoir en 1971 

remboursement T. T. sur stocks 

remboursement T.T. sur les expor- 
tations de 1970 .. . .. . .. . 

4,8 
2,6 

5,7 

Produit net .. . .. . . .. 

3,0 

1,3 

94,0 

De ce montant, il y a lieu de défalquer 0.5 milliard repré 
sentant les droits d'enregistrement remplacés par la T.V. A. 

Par ailleurs, le Gouvernement a toujours estimé que le 
calcul du risque budgétaire devait tenir compte des dépen 
ses ordinaires supplémentaires découlant de la hausse méca 
nique des prix suscitée par la T. V. A. Ces dépenses ont 
été évaluées à 3,2 milliards. 

Les recettes nettes se seraient ainsi élevées à 90,3 mil 
liards contre 104.2 milliards de recettes du timbre et des 
taxes y assimilées si ce règime fiscal avait été maintenu en 
vigueur en 1971. Cela eût signifié une insuffisance budgé 
taire de 1.3.9 milliards. 

Il eut été inconcevable, dans le climat conjoncturel et 
financier actuel, de déposer le buduet ordinaire avec un 
déficit de cette ampleur. Le financement de semblable déficit 
aurait Iatalcment exigé un recours énorme à des moyens 
monétaires avec les dangers d'inflation que pareille mé 
thode implique. Tout Ic bénéfice acquis dans le domaine 
des prix aurait été annihilé par les effets d'une expansion 
mené taire malsaine. 

Le Gouvernement a estimé devoir résoudre le problème 
en recourant à des mesures transitoires complémentaires 
choisies de telle manière qu'elle n'aient aucun impact sur 
l'équilibre économique et financier. 

Le regime de Ja T.V. A. implique, par sa structure 
même. un accroissement sensible des liquidités des entrepri 
ses. Cette amélioration financière a été étalée par deux 
mesures: 

- la détaxation partielle des exportations en 1971 et 
totale en 19ï2. Le rendement de cette mesure est évalué 
à 4,5 milliards; 
- la constitution, par les assujettis, d'une provision à 

concurrence de 10 milliards en vertu de l'article 52 du Code 
de la T.V. A. Les entreprises disposeront des moyens 
financiers nécessaires à la constitution de cette provision, 
grâce all fait qu'elles bèué licieront des apports de liquidités 
provoqués par b T.V. A. et qu'elles encaisseront le produit 
de la T.V. A. avant de devoir le verser au Trésor. 

Malgré ces deux mesures d'étalement, les entreprises 
conservent le bénéfice d'un accroissement de liquidités de 
l'ordre de 10 milliards en 19ïl. 

Le Gouvernement est tout à fait conscient du fait que 
ces mesures ne sont de nature à couvrir le risque budgé 
taire de la T.V. A. que pour l'année 1971. 

Si le rendement de h1 T.V.A. en 1971 s'avérait con 
forme aux cstimatlons. qui impliquent nécessairement une 
m.irqc dincertirude. le problème de l'équivalence entre les 
recettes de T. V. A. et la T.T. remplacée se posera au 
cours des années ultérieures. Il sera même élar0i en raison 
de la diminution puis de la disparition du produit de la 
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worden wegens de vermindering en vervolgens de ver 
dwijning van de opbrengst van de degressieve belasting 
van de investeringen en wegens de verhoging van de 
kosten verbonden aan de terugbetaling van de overdracht 
taks die in 1972 en 1973 in de voorraden is bevat. 

D. ~ De Rijksschuld. 

De netto-toeneming van de Rijksschuld die reeds in 
1969 aanzienlijk geringer was dan in I 968, zal vermoedelijk 
dit jaar binnen nog engere perken kunnen worden gehou 
den. Terwijl de schuld in 1968 met 33,8 miljard en in 
1969 met 30,8 miljard was gestegen, mag worden verwacht 
dat de in de Algemene Toelichting voor 1970 vooropgezette 
verwachte stijging met 27 miljard over 1970 niet zal worden 
bereikt. 

De ontwikkeling van de uitvoering van de begrotingen, 
zoals die· tot uiting komt in de reeds beschikbare gegevens 
over de eerste acht maanden van 1970, wijst erop dat het 
tekort van de Schatkist heel wat laqer zal liggen dan vorig 
jaar en het aanvankelijk vooropgezette cijfer van 49, 5 mil 
jard niet zal bereiken. 

Aan het einde van de eerste acht maanden van dit jaar 
bedroeg het bruto thesaurietekort 24 miljard, tegen 29, I 
miljard in 1969. Opmerkelijk hierbij was dat de verrichtin 
gen op de gewone begroting, uit een oogpunt van thesaurie, 
voor deze periode sloten met een boni van 7,5 miljard 
tegenover een tekort van 300 miljoen in 1969. Dit gunstig 
resultaat kan worden verklaard door het feit dat de uit 
gaven minder snel zijn gestegen clan in 1969, terwijl de 
ontvangsten, zowel de fiscale als de niet-fiscale, t.o.v. het 
vorige jaar een toeneming met 10,7 % te zien geven. Aan 
qenomen mag worden dat, mede orn reden van de relatie] 
geringe bijkredieten. de newone beqrorinqsopcratics uit een 
oogpunt van thesaurie in 1970 een boni te zien zullen geven. 

De daling van het thesaurietekort t. a. v. 1969 resulteerde 
in een geringere toeneming van de schuld in de loop van 
de eerste acht maanden. Eind augustus 1970 beliep de 
stijging van de rijksschuld 10, 1 miljard ten opzichte van 
eind 1969, tegenover een toeneming met 13,2 miljard in de 
overeenkomstige periode van 1969. 

Benevens een merkelijk qer.uqere toeneming clan in 1969 
gaf de schuld tijdens de eerste acht maanden van dit jaar 
ook een merkelijke verbetering van ham structuur te zien. 
Van de totale stijging met 10,1 miljard neemt de in R:r 
geconsolideerde schuld 9,3 miljard voor haar rekening. De 
kortlopende schuld in BF werd gekenmerkt door een stij 
ging met 8,2 miljard, Daar sta;it daarteqcnover dat de 
schuld op halflauqe termijn in RF met 2} miljard daalde 
en de schuld in deviezen met 4.7 miljard. ln 1969 wus de 
schuld in deviezen tijdens de overeenkomstige periode met 
5,7 miljard gestegen, 

Deze vcrbeterin q v,111 de schuldstructuur kwam tot stand 
ondanks het technische probleem van de schuld 
delqinqcn buiten begroting. Naast de contractuele delgingen 
~ welke in de eerste c1clit maanden van dit j,1ar 12.5 mil 
[ard beliepen - moest de Schatkist immers het hoofd bie 
~len aan het delgen van leruuqcn die op hun eindvurvalduq 
10.8 miljard bereikten. terwijl de ddsing v,111 lerunqen or 
tussentijdse vervaldaqcn 8.5 miljard beliep, 

l~ekeninq houdend met- de reeds verstreken vervnldaqcn 
en met die welke in 1970 zullen verst rij ken, zal de schuld 
delging on qcvcer 28 miljard he-reiken, waaraan dan noq 

taxation dégressive des invesrissemenrs et de l'auqmcnta 
tion du coût du remboursement de la T. T, contenue dans 
les stocks en 1972 et 1973. 

D. - La dette publique. 

L'accroissement net de la dette publique qui, en 1969 
était déjà sensiblement plus faible qu'en 1968, pourra cette 
année-ci être maintenu dans des limites encore plus étroi 
tes. Alors qu'en, 1968 la dette s'était accrue de 33,8 mil 
liards et en 1969 de 30,8 milliards, on peut s'attendre à ce 
que pour 1970 l'auqmentation de 27 milliards prévue dans 
l'Exposé général de 1970 ne sera pas atteinte. 

Effectivement, l'évolution de I'éxècution des budgets, telle 
qu'elle se traduit dans les données déjà disponibles pour les 
huit premiers mois de cette année, indique que l'impasse de 
trésorerie sera sensiblement moins importante que l'année 
dernière et n'atteindra pas le déficit initialement prévu 
de 49,5 milliards. 

A la fin des huit premiers mois de cette année, l'impasse 
brute de trésorerie atteignait 24 milliards contre 29, 1 mil 
liards en l 969. Il est â noter, à cet égard. que les opérations 
sur le budget ordinaire. sous l'angle de la trésorerie, se 
sont clôturées pour cette période par un boni de 7,5 mil 
liards contre un déficit de 300 millions en 1969. Ce résul 
tat Iavorable peut être expliqué par le fait que le rythme 
de progression des dépenses est plus modéré qu'en 1969 
alors que les encaissements de recettes tant fiscales que 
non fiscales marquent un accroissement de 10,7 % par 
rapport à l'année passée. On peut admettre, en raison no 
tamment du volume relativement faible des crédit; supplé 
mentaires. que pour l'année 1970 les opérations sur le 
budget ordinaire, sous l'angle de la trésorerie, présente 
ront un excédent Favorable. 

La réduction de l'impasse de trésorerie par rapport à 
1969 a eu pour résultat un accroissement plus faible de 
la dette au cours des huit premiers mois. Fin août l 970. 
la cktt:e publique présentait une augmentation nette limitée 
à 10.1 milliards par rapport à fin 1969 contre un accroisse 
ment de 13,2 milliards dans la période correspondante de 
1969 
Outre un accroissement de la dette sensiblement. moindre 

qu'en 1969, les huit premiers mois de l'année se carac 
térisent éqalement pm une amélioration notable de la 
structure de la dette. En effet, dans I'auqmentation globale 
de la dette à concurrence de 10,1 milliards, la dette con 
solidée en F B. intervient pour un montant de 9,3 mil 
liards. D'autre part, si la dette à court terme en francs 
belges a accusé une auqmentation de 8,2 milliards, en re 
vanche la dette à moyen terme en F. B. a baissé de 2,7 mil- 
liards et la dette en devises a diminué de 4,7 milliards, En 
1969, pour la même période, ln dette en devises avait aug 
menté de 5.7 milliards. 

Cette amélioration de structure de la dette a pu être 
réalisée en dépit du problème technique que constituent les 
remboursements cle dette hors budget. En effet, outre les 
amortissements contractuels qui, dans les huil premiers mois 
de certe année, s'élevaient à 12.5 milliards. le Trésor a dû 
foire hce à des remboursements d'emprunts arrivant à 
echéance finale à concurrence de 10.8 milliards, tandis que 
les remboursements à échcancc intermédiaire s'élevaient à 
8.5 milliards, 

Compte tenu des échéances déjà rencontrées et de celles 
pi évue cl 'ici h fin de 1970, les remboursements de dettes 
se seront &levés à environ 28 millards auxquels s'ajoutent 
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22 miljard contractuele delgingen dienen te worden toege 
voegd. ln totaal zullen dus 50 miljard naar de markt terug 
gevloeid zijn. 

Het probleem dat die belangrijke vervaldagen zullen 
doen rijzen, kan voor 1970 op bevredigende wijze wor 
den opgelost dank zij het succes van de emissies van 1970. 
Voor de eerste acht maanden werden door de Schatkist 
voor 14, 1 miljard leningen geplaatst; hieraan dient te wor 
den toegevoegd de opbrengst van de uitzonderlijk succes 
volle dubbele lening van september, welke 25.7 miljard 
opbracht. 

Dank zij het succes van de geconsolideerde leningen en 
een geringer thesaurietekort mag worden verwacht dat het 
tekort van de Schatkist in 1970 grotendeels uit geconso 
lideerde leningen zal kunnen worden gefinancierd. Dit zal 
een merkelijke verbetering van de structuur der schuld 
betekenen. 

De ontwikkeling van het spaarwezen en vooral het feit 
dat het in ruime mate kan voorzien in de vraag van de 
binnenlandse markt, scheppen natuurlijk een gunstige sfeer 
voor de oplossing van de financieringsproblemen die in 
1971 in de overheidssector en voor de ondernemingen zullen 
rijzen. 

De verruiming die de geldmarkt reeds enkele tijd te 
zien geeft, werd onder meer in de hand gewerkt door de 
substantiële overschotten van de betalingsbalans. Die ver 
ruiming had echter nagenoeg geen invloed op de rentevoe 
ten. Vooral op dat gebied is de nationale markt zeer afhan 
kelijk van de buitenlandse invloeden en met name van die 
welke uitgaat van de markt der euro-obligaties, waar de 
fiscale rentevoet van de uitgiften nog steeds tussen 9 en 
9.5 % ligt voor leningen met een looptijd van 15 jaar. 

Op de Belgische geldmarkt vertoont de rentevoet een 
neiging tot daling. Voor de certificaten van het Renten 
fonds die bij openbare toewijzing zijn uitgegeven, werd 
de rentevoet van 8, 75 % begin januari 1970 teruggebracht 
tot 7,90 % begin oktober. 

De zeer sterke vraag naar kapitaal op lanqe termijn houdt 
aan zodat de rentevoet daarvoor een haussetendens blijft 
behouden. De voorwaarden voor de uitgifte van de laatste 
staatslening bevestigen die ontwikkeling, die, zoals gezegd, 
niet specifiek Belgisch is. 

De financieringsbehoeften van de Staat zullen in 1971 
van twee factoren afhangen : daar de gewone begroting 
sluitend is, zullen die behoeften in de eerste plaats verband 
houden met de omvanq van de kasuitqaven in de buiten 
gewoni:> begroting en van het Weqenfonds. Te dien einde 
zal een Ltitbreiding van de kasuitgaven onvermijdelijk zijn 
ten aanzien van de verruiming van het voor 1971 aangeno 
men vastleggingsprogramma inzake openbare investeringen. 

Een andere factor die de gebruikmaking van openbare 
leningen zal beïnvloeden, is de omvang van de delging van 
leningen buiten de begroting. De contractuele delgingen van 
de overheidsschuld geschieden langs de gewone begroting 
om en worden dus door lopende ontvangsten gefinancierd; 
de voornoemde delgingen daarentegen worden gefinan 
cierd door uitgiften van leningen. De omvang van die teruq 
betalinqen hangt natuurlijk af van de relatieve ornvanq der 
aanbiedingen tot aflossing van leningen met een tussentijdse 
vervaldag in 1971. Die tussentijdse vervaldagen hebben 
betrekking op een in omloop zijnd bedrag van onqeveer 
33,5 miljard. Överiqens zullen leningen voor een uitstaand 
bedrag van ongeveer 7 miljard in 1971 op eindvervaldag 
komen. 

De in 1970 opgedane oudervindinq heeft aanqetoond dat 
die omvangrijke schulddelgingen zonder grote moeilijkheden 
plaats kunnen hebben. 
Verwacht mag worden dm de kapitaalmarkt in 1971 

minder qespannen zal zijn dan in 1970, wilt een gunstige 
terugslag zal hebben op het beheer van de Rijkstliesaurie. 

22 milliards d'amortissements contractuels. Au total donc 
50 milliards auront été restitués au marché à ce titre. 

Le problème posé par ces importantes échéances pourra 
être résolu de manière satisfaisante en 1970 grâce au succès 
des émissions d'emprunts de cette année. Pour les huit pre 
miers mois, le trésor a placé pour 41, 1 milliards d'emprunts: 
il convient d'y ajouter le produit du double emprunt de 
septembre qui a recueilli un succès exceptionnel et qui a 
rapporté 25.7 milliards. 

Grâce au succès des emprunts consolidés et à une réduc 
tion de l'impasse de trésorerie, on peut s'attendre que le 
déficit de trésorerie de 1970 pourra être financé en grande 
partie par des emprunts consolidés. Ceci signifiera une 
amélioration appréciable de la structure de la dette. 

Le développement de l'épargne et surtout son aptitude à 
répondre largement aux sollicitations du marché intérieur, 
créent évidemment un contexte favorable à la solution des 
problèmes de financement qui se poseront en 1971, tant 
au niveau du secteur public qu'à celui des entreprises. 

L'élargissement du marché des fonds, perceptible depuis 
quelque: temps a été favorisé entre autres par les excédents 
substantiels laissés par la balance des paiements. Cet élar 
gissement n'a cependant guère eu de répercussions sur les 
taux d'intérêt. En ce domaine particulièrement, le marché 
national est fortement tributaire des influences extérieures 
et surtout des conditions qui prévalent sur le marché des 
euro-obligations où le taux fiscal des émissions se situe 
encore entre 9 et 9,5 % pour des emprunts d'une durée de 
15 ans. 

Sur le marché monétaire belge, les taux d'intérêt sont 
orientés à la baisse. En fait pour les certificats du Fonds 
des Rentes émis par adjudication publique, le taux a été 
ramené depuis le début de janvier 1970. de 8.75 % à 7,90 % 
au début d'octobre. 

La demande de capitaux à long terme demeure très sou 
tenue de sorte que leur coût a conservé une tendance haus 
sière, Les conditions d'émission du dernier emprunt d'Etat 
attestent cette évolution qui n'est pas spécifiquement belqe. 

Les besoins de financement de l'Etat en 1971 seront 
conditionnés par deux facteurs : le budget ordinaire étant 
en équilibre, ces besoins résulteront d'abord de l'impor 
tance des décaissements au niveau du budget extraordinaire 
et du Fonds des Routes. A cet égard, une expansion des 
décaissements sera inévitable. eu 'égard à l'élargissement 
du programme d'engagement des investissements publics 
admis pour 1971. 

Un autre facteur qui influencera les appels de l'Etat aux 
émissions publiques est le volume des remboursements cl' em 
prunts hors budget. Si les amortissements contractuels de 
la dette publique transitent par le budget ordinaire et sont 
donc financés par des recettes courantes. les rembourse 
ments précités doivent au contraire être rencontrés par des 
émissions d'emprunts. Le volume de ces remboursements 
dépend évidemment de l'importance relative des présen 
tations au remboursement de titres d'emprunts ayant une 
échéance intercalaire en 1971. Ces échéances intercalaires 
portent sur un montant en circulation d'environ 33.5 mil 
liards. Par ailleurs, des emprunts d'un encours d'environ 
7 milliards viendront à échéance finale en 197 l. 

L'expèrience de 1970 a montré que ces importants rem 
boursements de dette peuvent se dérouler sans poser de 
problème majeur. 

On peut prévoir que le murché des capitaux sera moins 
tendu en 1971 qu'en 1970, ce qui aura une répercussion 
favorable sur la gestion de la trésorerie de l'Etat. 
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IV. ~ ALGEMENE BESPREKING. I IV. ~ DISCUSSION GENERALE. 

A. - Algemene beschouwingen. 1 A. ~ Généralités. 

1. De afsluiting der vorige jaren. 1 1. La clôture des années précédentes. 

Vraag: I Question : 

De definitieve rekeningen over de boekjaren 1968 en 
1969 zijn nog niet afgesloten. Nu moet de algemene reke 
ning van de Staat door het Rekenhof aan de Wetgevende 
Kamers worden voorgelegd in de loop van de maand sep 
tember van het jaar volgend op dat waarvoor ze is opge 
maakt en de wet van 28 juni 1 963 heeft de aanvullende 
periode afgeschaft juist om ertoe te komen dat de reke 
ningen spoediger worden opgemaakt en dat binnen de 
gestelde termijnen rekening wordt gedaan. 

Waarom is er nog geen rekening gedaan ondanks de 
afschaffing van de aanvullende periode ? Welke maat 
regelen zullen worden genomen opdat eindelijk rekening 
wordt gedaan binnen de wettelijke termijn? 

Daar de rekeningen van de Staat met vertraging worden 
opgemaakt, kunnen de overdrachten en de kredietannu 
laties betreffende de begrotingen voor i 968 en 1969 niet 
nauwkeurig becijferd worden. 

Het gaat niet op dat de Regering in oktober 1 970 nog 
niet in staat is mede te delen hoeveel de in 1968 en 1969 
overgedragen kredieten bedragen en dat ze in de algemene 
toelichting een voorlopig cijfer voor die overdrachten moet 
opgeven. Bij het beoordelen van haar eigen beleid beweert 
de Regering echter dat zij een sluitende begroting heeft 
uitgevoerd en ze vermeldt 4 miljard krcdietannulatics. doch 
zonder die te bewijzen. 

Dient niet een speciale inspanning te worden gedaan 
om de rekeningen van de Staat sneller te doen opmaken, 
zodat de wettelijke termijnen worden geëerbiedigd ? 

Antwoord uan de Minister 

Ofschoon de wet van 28 juni 1963 tot w1Jz1g111ri en 
aanvulling van de wetten op de Rijkscomptabiliteit de aan 
vullende periode voor de uitvoering van de begroting, be 
paald in de wet van 1 5 mei 1846 op de comptabiliteit van 
de Staat, heeft afgeschaft, heeft ze da;uenteuen krachtens 
artikel 18 een procedure van kredietoverdrachten door 
middel van koninklijke besluiten ingesteld. 

Het opmaken van deze koninklijke besluiten en bijgevolg 
het overleqqen van de rekeningen heeft aanzienlijke ver 
traging ondergaan omdat de commentaar die het voor 
werp uitmaakt van nr. 127 van de memorie van toelichtinq 
van die wet van 28 juni 1963, niet vollcdiq overeenstemt 
met de tekst van de wet zelf. 
Om deze toestand le verhelpen werd in overleg met 

het Rekenhof besloten de bepalingen van de artikelen 17 
en 18 van de bovengenoemde wet voortaan stricto sensu toe 
te passen. 

Deze nieuwe procedure zal toegepast worden vana f de 
uitvoeringsrekening van de begroting van het bcqrotinqs 
jaar 1969. Wat de rekening over 1968 betreft, deze is bijna 
afgewerkt en zal vóór het einde van het jaar aan het 
Rekenhof worden toegezonden. 

Les comptes définitifs des années financières 1968 et 
1969 ne sont pas encore terminés. Or, le compte général 
de l'Etat doit être soumis par la Cour des comptes aux 
Chambres législatives dans le courant du mois de septem 
bre de I' année qui suit celle pour laquelle il est établi, et 
la loi du 28 juin 1963 a supprimé la période complémentaire 
précisément pour permettre que les comptes soient établis 
plus rapidement et soient rendus dans les délais prescrits. 

Pour quel motif, malgré la suppression de la période 
complémentaire, la reddition des comptes ne s'est-elle pas 
accélérée? Quelles mesures seront prises pour qu'à l'avenir 
les compies soient enfin rendus dans les délais légaux? 

Du fait de l'établissement tardif des comptes de l'Etat, 
il serait impossible de déterminer avec précision les reports 
et les annulations de crédits relatifs aux budgets de 1968 
et 1969. 

Il est inadmissible qu'en octobre 1970 le Gouvernement 
soit encore incapable de nous dire quel est le montant 
des crédits reportés de 1968 à 1969 et soit obligé: de faire 
figurer dans l'exposé général un chiffre provisoire de report. 
D'autre part, lorsqu'il apprécie sa propre qcstion et prétend 
avoir exécuté un budget en équilibre, le Gouvernement ne 
manque pas d'invoquer 4 milliards cl 'annulations de crédits 
qui ne sont nullement établis. 

Un effort tout spécial ne doit-il pas être fait pour accé 
lérer l'établissement des comptes de l'Etat et respecter 
désormais les délais légaux ? 

Réponse du Ministre : 

Quoique b loi du 28 juin 1963 modifiant et complétant 
les lois sur ki comptabilité de l'Etat ait supprimé la période 
complémentaire d'exéclltion des budgets prévue par la loi 
du 15 mai 1846 sur !a comptabilité de l'Etat, elle a par 
contre instauré en vertu de son article 18, une procédure 
de reports de crédits par la voie darrêtès royaux. 

L'établissement de ces arrètés royaux et par suite, la 
reddition des comptes, a subi dtmportants retards du fait 
que les commentaires faisant l'objet du n° l 27 de l'exposé 
des motifs de cette loi du 28 juin 1963 ne concordent pas 
entièrement avec le texte même de la loi. 

Pour remédier à cette situation, il a été décidé en accord 
avec la Cour des comptes, d'appliquer dorénavant stricto 
sensu les dispositions des articles 17 el 18 de la loi précitée. 

Cette nouvelle procédure sera appliquée à partir du 
compte d'exécution du budget de l'année budgétaire 1969. 
Quant au compte de 1968, il est pratiquement terminé et 
sera transmis à la Cour des comptes avant la fin de cette 
année. 
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2. De onvolledigheid der voorgelegde documenten. 

Vraag n•· 1: 

Een lid maakt de volgende opmerkingen. 

Alleen het eerste deel van de Algemene Toelichting is 
rondgedeeld. Het derde en het vierde deel worden we lis 
waar gewoonlijk met enige vertraging rondgedeeld, doch 
dit jaar is de toestand moeilijker omdat ook het tweede 
gedeelte niet tijdig is rondgedeeld. Nu komen daar talrijke 
interessante gegevens in voor, o.rn. een analyse van de uit 
gaven. Het lid meent derhalve een bron van inlichtingen te 
moeten misssen die van belang zijn voor zijn betoog. 

Het tweede deel is te laat aangekomen om met vrucht te 
kunnen worden geraadpleegd. 
Tenslotte meent hij dat de bespreking van de Algemene 

Toelichting bij de begroting voor 1971 bemoeilijkt zal wor 
den doordat de parlementsleden nog niet beschikken over 
het blad met de bijkredieten en de verantwoording ervan. 

Antwoord van de Minister: 

Het eerste en het tweede deel van de Algemene Toelich 
ting werden zowel om technische als methodologische rede 
nen gesplitst. 
ln het eerste deel van de Algemene Toelichting zijn gege~ 

vens opgenomen die door de leden van de Regering ver> 
strekt worden in verband met hun algemeen beleid inzake 
ontvangsten en uitgaven. Een oordeel over het regerings~ 
beleid moet vooral op dat document steunen. 

Het tweede deel is een becijferde analyse van de ver 
schillende uitgaveposten; het heeft dan ook een minder uit 
gesproken politiek karakter dan het eerste deel. De split 
sing van die twee delen is derhalve een logisch gevolg van 
de uiteenlopende: aard ervan. 

Bovendien kan de drukker om technische redenen niet 
tegelijk de documenten van het eerste en van het tweede 
deel van de Algemene Toelichting bij de begroting druk 
ken. 

Er zij opgemerkt dat het tweede deel van de Algemene 
Toelichting op 21 oktober 1970 ter beschikking van de 
leden van de Kamer werd gesteld. 

Vraag n1 2: 

Een lid beklaagt er zich over dat deze tabellen eigenlijk 
onleesbaar en onbegrijpelijk werden. als gevolg van de grote 
verschillen tussen de kredieten per departement voor 1970 
en 1971. 
Hij maakt onder meer melding van het gev<il van Land 

bouw, P. T.T. en Financiën. ( Zie tabellen die in de Alqe 
mene Toelichting voorkomen op blz. 18 in het eerste gedeelte 
en op blz. 12 en volgende in het tweede gedeelte). 

Hij vraagt dat in voetnoten uitleg wordt gegeven over 
dit verschil tussen de kredieten van het ene jaar tot het 
andere. 

Antwoord uan de Minister: 

Doel van de Algemene Toclichrinq is een synthese van de 
alqcmcne begroting; deze synthese komt naar voren uit een 
aantal vcclbetekende feiten. die in de teksten van dit docu 
ment in den brede worden omschreven en betrekking heb 
hen op politieke, economische, sociale en culturele gebieden. 

2, Le caractère incomplet des documents fournis. 

Qucstiorz ni) 1 : 

Un membre de la Commission formule l'observation sui" 
vante. 

Seule a été livrée la première partie de l'Exposé général. 
Il est vrai que les troisième et quatrième parties ne sont 
habituellement distribuées que plus tard. Toutefois, 
la situation est plus grave cette année, compte tenu de ce 
que la deuxième: partie, elle aussi, n'a pas été distribuée en 
temps utile, Or, celle-ci comporte de nombreux renseigne 
ments intéressants et notamment l'analyse des dépenses. 
Dès lors, le membre estime avoir été privé d'une source de 
renseignements intéressants pour élaborer son intervention. 

Cette deuxième partie est parvenue trop tard pour être 
utilement consultée. 
Enfin, la discussion de l'Exposè général de 1971 sera 

rendue plus difficlle par le fait que les parlementaires ne 
disposent pas du feuilleton des crédits supplémentaires et 
de leurs justifications. 

Riponsc du Nlinisfrr> : 

La première et la deuxième partie de J'Exposé général ont 
été scindées à la fois pour des raisons techniques et pom 
des raisons de méthode. 

La première partie de !'Exposé général comporte: des 
renseignements fournis par les membres du Gouvernement 
sur la politique: générale tant en matière de dépenses que 
de recettes. Cette partie doit être le document de base qui 
éclaire les jugements que l'on peut porter sur l'action du 
Gouvernement. 

La deuxième: partie comporte: une analyse chiffrée par 
poste de dépenses et présente dès lors un caractère politi 
que moins accentué que la première partie. La séparation 
de ces deux parties est dès lors une conséquence logique 
de leur différence de nature. 
D'autre part, il n'a pas été possible à l'imprimeur pour des 

raisons techniques de réaliser l'impression simultanée des 
documents de la première et de la deuxième partie de 
l'Exposé général du budget. 

Il convient de remarquer que la deuxième partie de 
l'Exposë général a été mise à la disposition des membres 
de la Chambre le 21 octobre 1970. 

Question n° 2 : 

Un membre se plaint de ce que les tableaux deviennent 
proprement illisibles et incompréhensibles à la suite des 
grnndes différences entre les crédits par département pour 
1970 et 1971. 

Il cite entre autres le cas de l' Agriculture, des P. T, T., 
et des Finances. (Voir tableaux figurant à l'Exposë général 
page 18 de la première partie et 12 et suivantes de la deu 
xième partie). 

11 demande que des notes de renvoi fournissent des expli 
cations au sujet de cette différence de crédits d'une année 
à lautre. 

Réponse du lvfinistrc : 

L'objet de l'Exposé général est d'établir une synthèse 
du budget général; celle-ci se dégage d'un ensemble de faits 
significatifs largement décrits sur les plans politique, éco 
nomiquc. social et culturel dans les textes de ce document. 
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Bij de conclusies welke uit die feiten voor de begroting 
worden getrokken, moeten dan nog worden gevoegd de 
gevolgen van de nieuwe gegevens inzake administratief en 
technisch beleid. ln dit verband kunnen wij vermelden : 

1) de samenstelling van budgettaire massa's waardoor 
een welbepaalde maatregel, die in het centrum van de be 
langstelling staat, gecoördineerd kan worden (b.v. her 
groepering van de kredieten voor de Belgische bijdrage aan 
de Europese Gemeenschappen). 

2) de verandering van diensten van algemeen bestuur 
met een commercieel of industrieel karakter in staatsbedrij 
ven. 

Deze veranderingen kunnen van het ene tot het andere 
jaar grote schommelingen in de kredieten van een zelfde 
begroting teweegbrengen. 

De tabellen die in de Algemene Toelichnnq voorkomen 
kunnen in dezen weliswaar slechts becijferde en globale 
wijzigingen geven, maar de ontleding van de veranderingen 
is te vinden in de vele bladzijden commentaar over het be 
leid, alsook in de bij het Parlement ingediende begrotingen. 
Verklaring van het verschil in kredieten door middel van 
- noodzakelijk schematische - voetnoten zou meebrengen 
dat onder elke tabel een groot aantal bondige commentaren 
worden gegeven, die de lezer op een dwaalspoor kunnen 
brengen, doordat zij uit hun algemene samenhang zijn ge 
licht. 

Vraag n' 3: 

Op geen enkele plaats wordt de verdeling van de kre 
dieten per gewest in de Alqcmene Toelichting gegeven. Hoe 
staat het daarmee bijvoorbeeld voor de wetten op de eco 
nomische expansie, Openbare Werken, Nationale Opvoe 
ding en Cultuur? 

Antwoord van de Minister : 

Deze verdeling zal uit de begrotingen zelf blijken, als 
mede uit de verslagen over deze begrotingen, zoals het 
ieder jaar voor Openbare Werken bijvoorbeeld het geval 
is. 

Voor de kredieten ter uitvoering van de wetten op de 
economische expansie in 1971 zullen de nieuwe ramingen 
aan het Parlement worden voorqeleqd : 

Sectoriële tegemoetkomingen. 

A la traduction budgétaire de ces faits s'ajoutent les 
effets qui résultent de nouvelles données de gestion adrni 
nistrative et technique. On peut citer à cet éqard : 

l) la constitution de masses budgétaires permettant la 
coordination d'une action bien déterminée placée au centre 
de l'intérêt général ( ex. regroupement des crédits destinés 
à la contribution belge aux Communautés européennes); 

2) la transformation de services d'administration géné 
rale à caractère industriel ou commercial en régies. 

Ces modifications peuvent entraîner d'importantes varia 
tions de crédits au sein d'un même budget pour deux années 
consécutives. 

Si les tableaux figurant à l'Exposé général ne peuvent 
fournir à ce sujet que des indications chiffrées et globales, 
l'analyse des changements se retrouve dans les nombreuses 
pages de commentaires traitant des politiques ainsi que des 
budqets présentés au Parlement. 

L'explication des différences de crédits par des notes de 
renvoi, nécessairement schématiques, forcerait à produire 
sous chaque tableau un grand nombre de petits commen 
taires, gui pourraient induire le lecteur en erreur parce que 
sortis de leur contexte plus général. 

Question n° 3 : 

La répartition des crédits par région ne figure nulle part: 
dans l'Exposè général. Qu' en est-il par exemple pour les 
lois d'expansion économique, les Travaux publics, l'Edu 
cation nationale et la Culture? 

Rérmnse du Ministre: 

Cette répartition apparaitra dans les budgets mêmes et 
dans IE>s rapports sur ces budgets comme c'est le cas chaque 
année pour les Travaux publics, par exemple. 

En ce qui concerne les crédits prévus pour 1' application 
des lois d'expansion économique en 1971, Jes nouvelles 
prévisions seront soumises au Parlement : 

l nterPentions sectorielles. 

IJzer- en staalnijverheid 750 miljoen Sidérurgie 750 millions 
Textiel ...... 500 miljoen Textile 500 millions 
Diversen ............ 50 miljoen Divers 50 millions 

Andere tegemoetkomingen, Attires interventions. 

Cokes- en ertsvervoer 250 miljoen Transport cokes et minerais 250 millions 
Scheepsbouw 300 miljoen Construction navale .. , ... 300 millions 

Gcrcqionelisecrdc teqcmoetkominqen, I ntcn,i:ntion5 ni17iona.lisécs. 

Brussel + Gemengde z akcn Bruxelles + Affaires mixtes 
+ Bijzondere moeilijk- + Difficultés particulières 500 millions 
heden ... 50 miljoen 

Vlaanderen 4 000 miljoen Flandre ... •1 000 millions 
Wnllonië 4 000 miljoen Wallonie ...... 4 000 millions 

--·----- ·-----·-- ~ -- . 

Totaal " 10350 miljoen Total ... , .. l O 350 millions 



4-1 (1970-1971) ~ N. 3 [ 20 l 

Voor Nationale Opvoeding zullen de drie begrotingen 
afzonderlijk worden ingediend; zij belopen onderscheiden 
lijk : 

23 640 590 600 F voor de Franstalige sector; 
29 901414400 F voor de Nederlandstalige sector; 

5 457 995 000 F voor de gemeenschappelijke sector. 

Voor de Cultuur tenslotte zijn de voor 1971 voor 
gestelde kredieten als volgt onderverdeeld : 

Franse: cultuur . 

Nederlandse cultuur 

Gemeenschappelijke sector 
(Brussel-Internationale be 
trekkingen en Duitse cul- 
tuur) . 

B. R. T. - R. T.B. 
K.M.S. 

Nationaal Orkest 

Totaal 

804 miljoen 

968 miljoen 

336 miljoen 
2 571 miljoen 

106 miljoen 

38 miljoen 

4 823 miljoen 

B. - De gewone ontvangsten, 

l. Ramingen der ontvangsten voor 1971. 

Vraag n: 1 : 

Een lid heeft vooral de verklaringen onderzocht die door 
de twee Ministers in de Commissie werden afgelegd. Hij 
wijst er op dat de Regering inzonderheid het evenwicht van 
de begroting voor 1969 heeft nagestreefd en dat hetze!lde 
wordt verwacht voor 1970. Hij wijst bovendien op de tJe 
ringe omvang van de bijkredieten in 1970. 
Hij herinnert eraan dat volgens het inleidend betoog van 

de Ministers wordt verwacht dat de ontvangsten in 1970 
4,5 miljard meer zullen bedragen en dat de bijkredieten dat 
zelfde jaar 4,6 miljard vermoedelijk zullen bereiken. Hij 
vraagt zich af wat de Regering zal doen indien die vooruit 
zichten niet bevestigd worden. 
Verder zou hij willen weten welke houding de Regering 

zal aannemen indien de ontvangsten en uitgaven in 1971 
niet met de vooruitzichten overeenstemmen. 

Antwoord uan de Minister 

Wat 1970 betreft, kan men gerust zijn. De bij kredieten 
omvatten inderdaad bijkredieten voor het eigenlijke dienst 
jaar 1970 ten belope van 4.6 miljard en kredieten voor 
vorige dienstjaren ten bedrage V81l ca. 2.4 miljard. 

De ontvangsten over septcmher die sedert de indicninq 
van de Algemene Toelichting zijn geboekt, bedragen 
222 miljoen meer. 
Het is dus zeer waarschijnlijk dat het resultaat van het 

lopende dienstjaar in qrote lijnen zal overeenstemmen met 
wat is aangekondigd. 

Voor wat 1971 betreft. kan dat niet zo stelliq [Jezegd 
worden. 
Omstandigheden die 'Nij thans niet kunnen voorzien. ge 

beurtenissen van buitenuit, nieuwe initiatieven die door de 
Regering of door het Parlement worden genomen, kunnen 

Pour l'Education nationale, trois budgets seront présen 
tés séparément pour 1971 et atteindront respectivement : 

23 640 590 000 F pour le secteur francophone; 

29 901 414 400 F pour le secteur néerlandophone; 

5 457 995 000 F pour le secteur commun. 

Enfin, pour la Culture les crédits proposés pour 1971 
se répartissent comme suit : 

Culture française 

Culture néerlandaise 

Secteur commun ( Bruxelles 
Relations internationales et 
Culture de langue alle 
mande) 

R. T. B. - B. R. T. 
T.R.M. 
Orchestre national 

Total 

804 millions 

968 millions 

336 millions 

2 571 millions 

106 millions 

38 millions 
-·-·-·-·------------- 

4 823 millions 

B. - Les recettes ordinaires. 

l. Estimations des recettes pour 1971. 

Question 11° 1 : 

Un membre a examiné surtout les déclarations faites par 
les deux Ministres en Commission. Il souligne que le Gou 
vernement a réalisé notamment l'équilibre du budget de 
1969 et qu'il en sera de même pour J 970. Il souligne, en 
outre, le peu d'importance des crédits supplémentaires de 
1970. 

Il rappelle que dans le discours introductif de::; Ministres, 
on prévoit des plus-values de recettes de 4,5 milliards pour 
1970 et un montant probable de crédits supplémentaires 
pour la même année de 4,6 milliards, Il se demande ce que 
fera le Gouvernement· si cette prévision ne se réalise pos. 

De même, il voudrait savoir quelle serait l'attitude du 
Gouvernement si les prévisions, tant en recettes qu'en dé 
penses pom 1971, n'étaient pas conformes à la réalité, 

Réponse du Ministre 

· En ce qu, concerne 1970, on peut être rassuré. Le feuil 
leton de· crédits supplémentaires comporte bien des crédits 
.Jfférents à I' exercice 1970 proprement dit de l'ordre de 
4,6 milliards et des crédits pour exercices antérieurs pour 
2.4 milliards environ. 
En matière de recettes, les résultats du mois de septe m 

bre obtenus depuis le dépôt de l'Exposé uénëral accusent 
une plus-value de 222 millions. 

l1 est donc infiniment probable que le résultat de l'exer 
cice en cours sera conforme dans les grandes lignes à ce 
qui èl été annoncé. 

En ce qui concerne 1971 . il n'est pas permis cl' être aussi 
affirmatif. 

Des circonstances imprévisibles actuellement, des évé 
nements extérieurs. des initiatives nouvelles émanant soit du 
Gouvernement, soit du Parle ment, peuvent influencer dans 
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op een of andere wijze het eindbedrag van ontvanq sre.n of 
uitgaven beïnvloeden. 
De ondervinding heeft geleerd dat de door het Bestuur 

van Financiën opgemaakte ramingen inzake de ontvauqsten 
meestal zeer dicht bij de werkelijkheid liggen. Van die kant 
hoeft men voor geen verrassingen te vrezen. 

Inzake uitgaven zal de Regering bijzonder waakzaam 
moeten zijn en het Parlement zal zich moeten onthouden 
van nieuwe intiatieven die de begroting aanzienlijk kun 
nen bezwaren. Zoniet moeten overeenkomstige inkomsten 
worden gezocht. 

Vraag nr 2: 

In 1971 wordt een meeropbrengst van de belastingen van 
om en bij 32 miljard verwacht. 
Wat zal er gebeuren als deze raming niet uitkomt ? 

Ar1twoord van de Minister : 

De ramingen van de belastingontvangsten die verband 
houden met. het komende begrotingsjaar worden grotendeels 
beïnvloed door het waarschijnlijke verloop van de econo 
mische bedrijvigheid. 
Ongetwijfeld heeft de uitwerking van economische hypo 

thesen altijd iets wisselvalligs wegens de vele impondera 
bilia, voornamelijk de internationale conjunctuur waarvan 
ons land Janus zijn buitenlandse handel in hoge mate afhan 
kelijk is. 
Toch is de Regering van oordeel dat de in aanmerking 

genomen economische hypothesen voorzichtig en tevens 
realistisch zijn. 

Er is immers van de onderstelling uitgegaan dat de lichte 
vertraging van de economische bedrijvigheid in 1971 zal 
aanhouden, zodat het expansiepercentage van het natio 
naal produkt in volume, dat in 1970 waarschijnlijk 5 % zal 
bereiken, in 1971 tot 4 'Yo werd herleid. Zulk een hypo 
these schijnt volkomen te verwezenlijken. als rekening wordt 
gehouden met de statistische prolongatie en vooral met het 
feit dat de orderboekjes in de fabrieksnijverheid maar licht 
jes zijn achteruitgegaan. Indien overicens de Amerikaanse 
opleving aan kracht zou winnen, moet zij onvermijdelijk 
de Europse conjunctuur gunstig beïnvloeden. 
Het groeitempo van 4 % wordt ten andere bevestigd 

door de Diensten van de Commissie van de Europese Ge 
meenschappen en in deze samenhang is er geen overdrijving 
want het komt overeen met dat van Duitsland en Nederland 
en ligt twee punten lager dan dat van Italië, een punt 
lager dan dat van Frankrijk en een half punt lager dan het 
gemiddelde voor de E.E.G. 

Gelet op deze overwegingen is er geen enkele aanduiding 
om de verwachte stijging van de bclastinqsontvanqsten voor 
het jaar 1971 in twijfel te trekken. 

Vraag n' 3 

De Rijksmiddelenbegroting voor het dienstjaar 1971 re 
gistreert onder de ontvangsten der .Administraties van de 
Directe Belastingen en der Registratie en Domeinen netto 
bedragen voor respectievelijk 142.9 miljard en 119.9 mil 
jard. T<'n aanzien van de bruto-ontvangsten van deze twee 
administraties betekenen deze netto-opbrenqsten verschil 
len van respectievelijk 6,9 en 11.9 miljard. 
\i\lclke zijn de componenten die deze verschillen recht 

vaardiqen ? 

Antwoord uan de Minister : 

De vastqestelde verschillen tussen de bruto- en de 
netto-ontvariqsten bevatten de door de betreffende adrni 
nistraties gedane restituties en terugbetalingen. Voor de 
Administratie v,1:1 de Directe Belastingen qaat het hoofdz a- 

un sens ou dans l'autre, le montant final des recettes ou 
des dépenses. 
En matière de recettes, l'expérience a démontré qu'en 

générnl les estimations établies par l'Administration des 
finances sont très proches de la réalité. Aucune surprise 
n'est à craindre de ce côté. 

En matière de dépenses. le Gouvernement devra se 
montrer très vigilant et le Parlement devra éviter, pour 
sa part, les initiatives nouvelles qui viendraient grever 
lourdement le budget. Dans le cas contraire, des ressources 
correspondantes devraient être trouvées. 

Question n° 2 : 

On s'attend en 1971 à une pins-value des recettes fiscales 
de I' ordre de 32 milliards. 
Que se passerait-il si cette prévision ne se réalisait pas ? 

Réponse du Ministre i 

Les estimations de recettes fiscales afférentes à l'année 
budgétaire à venir sont dans une grande mesure condition 
nées par le développement probable de l'activité économique, 

Sans doute, l'élaboration d'hypothèses économiques 
recèle-r-elle toujours un caractère aléatoire en raison des 
nombreux impondérables, le principal étant la conjoncture 
internationale dont notre pays est largement tributaire par 
son commerce extérieur. 

Néanmoins le Gouvernement estime que les hypothèses 
économiques retenues sont à la fois prudentes et réalistes. 

En effet, il a été supposé que la légère décélération de 
l'activité économique se poursuivrait en 1971 de sorte que 
le taux d'expansion du produit national en volume, qui sera 
vraisemblablement de 5 % en 1970, a été ramené à 4 % 
en 1971. Pareille hypothèse semble parfaitement réalisable 
si I' on tient compte du report statistique et surtout du fait 
que les carnets de commandes de l'industrie manufacturière 
n'ont fléchi que dans une faible mesure. Par ailleurs, si la 
reprise américaine devait s'intensifier elle ne manquerait pas 
d'influencer favorablement la conjoncture européenne. 

D'autre part, le rythme de progression de 4 % est corro 
boré par les Services de la Commission des Communautés 
européennes et dans ce contexte, il n'a rien d'excessif car 
il est équivalenc.à celui de l'Allemagne et des Pays-Bas et 
inférieur de deux points à celui de l'Italie, d'un point à celui 
de la France et d'un demi-point au rythme moyen de la 
C.E. E. 
Eu égard à ces considérations, aucun indice n'autorise de 

mettre en cause la progression attendue des recettes fiscales 
pour l'année 1971. 

Qt1estion n" 3 

Le budget des Voies et Moyens pour l'année budgétaire 
1971 enregistre parmi les recettes des Administrations des 
Contributions directes et de !'Enregistrement et des Do 
maines des montants nets atteiqnunt respectivement 142,9 
milliards et 119.9 milliards. Par rapport aux recettes brutes 
de ces deux adrmrustrations, ces produits nets représentent 
des écarts respectifs de 6,9 et de 11.9 milliards. 
Quelles sont les composantes qui justifient ces écarts ? 

Réponse da Ministre : 

Les écarts constatés entre les recettes brutes et nettes 
comprennent les restitutions et les remboursements effectués 
par les administrations intéressées. Pour l'Administration 
des Contrihutions directes. il s'agit principalement de rem- 
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kelijk om terugbetalingen bij wijze van voorheffingen en 
voorafbetalingen. Voor de Administratie der Registratie 
en Domeinen betreft het in de eerste plaats de stortingen 
aan het Fonds voor Economische Expansie en Regionale 
Reconversie en verder diverse restituties en terugbetalingen 
waaronder de ristorno's aan de export. 

Onderstaande tabel geeft een becijfering van de voor 
naamste componenten der belastingteruggaven : 

Directe belastingen (in miljarden) 

Van de bruto-ontvangsten af te trek- 
ken posten 

personenbelasting geheven volgens ko- 
hieren .. , . . . , . . . . . . . . . , . . . . , , , ... 
vennootschapsbelasting geheven vol 
gens kohieren . .. . . . .. . .. . .. . .. . .. . 
voorafbetalingen . .. .. . .. . . . 
diverse . .. .. . . .. .. . .. . .. , .. . . .. .. . 

Totaal af te trekken 
Nette-ontvang sten 

Bruto-ontvangsten 

3,9 

2,1 
0,5 
0,4 

6,9 
142.9 

149,8 

Registratie en Domeinen. 

Van de bruto-ontvan qsten af te trekken posten 

sommen toegewezen aan het Fonds voor 
Economische Expansie en Re9ionale Re 
conversie : 

(in miljarden) 

- B.T.W. 
- reqistratierechten . 
terugbetalingen en restituties inzake 
B.T. W .. zegel en met het zegel 9elijkge 
stelde taksen .. . .. . . .. .. . .. . . .. . .. . .. 
diverse ( waaronder voor de registratie 
rechten 150 miljoen) 

Totaal af te trekken 
Netto-ontvanqsten 

Bruto-ontvangsten 

Vraag 

2,4 
0,6 

8,7 

0,2 

11,9 
119,9 

131,8 

Het boeken van netto-ontvanqsten op de Rijksmiddelen 
bcqrotinq is qebruikelijk sedert en twintigtal jaar; voorheen 
werden teruggaven en restituties geboekt op de Bcqrotinq 
voor Kwade Posten en Tcruqbetalmqcn en werden op de 
Rijksmidclelenbe9roting bruto-ontvanqsten inqcschreven. 

2. Koppclîng van de belastingschalen aan het indexcijfer 
der consumptieprijzen. 

ln de Alqerne ne 'I'oelichtinq bij de begroting voor 1970. 
waarin maatregelen werden aanqckond iqd inzake de aan 
passing van de belastin qtarlevcn ten einde de wccrslaq van 
een zuiver nominale vr-rhoqinq van de inkomsten op te 
vangen, wordt aanqcstipt dat 1970 het eerste jaar is W<H1r 
in wik een annpassinq ~,eschiedt. 

Dit hield in dat die inspan ninq tijdens de daaropvol 
qcncle [aren zou worden voortgezet. Nu is in de Alqcmene 
Toelichtins:i bij de beqrotin q voor 1971 daarover niets ver- 

boursernents à titre de retenues et de paiements anticipés. 
Pour l'Administration de !'Enregistrement et des Domaines, 
il s'aqit tout d'abord de versements au Fonds d'expansion 
économique et. de reconversion régionale et ensuite de 
restitutions et de remboursements divers, dont les ristournes 
à l'exportation. 

Le tableau ci-après donne une ventilation des princi 
paux éléments constitutifs des remboursements fiscaux : 

Contributions directes 

impôts des personnes physiques perçu 
selon rôles .. . .. . . .. .. . . .. .. . .. . .. . 
impôt des sociétés perçu selon rôles . 

paiements anticipés 
divers . . . . . . . . . . .. 

( en milliards) 

Postes à déduire des recettes brutes : 

Total à déduire , . 
Recettes nettes 

Recettes brutes 

3,9 
2,1 

0,5 
0,4 

6,9 
142,9 

149,8 

Enregistrement et domaines. 

Postes à soustraire des recettes brutes : 

sommes affectées au Fonds d'expansion 
économique et de reconversion réqionale 

-T.V.A. 
~ droits denreqistrement . 
remboursements et restitutions en ce qui 
concerne la T. V, A .. le timbre et les taxes 
assimilées au timbre . .. .. . . .. . . 
divers ( parmi lesquels 150 millions pour 
les droits d'enregistrement) 

Total à soustraire 
Recettes nettes 

Recettes brutes 

( e~ milliards) 

2,4 
0,6 

8,7 

0,2 

11,9 
119,9 

131,8 

L'inscription des recettes nettes au budget des Voies et 
Moyens est de pratique courante depuis une vingtaine d'an 
nées: antérieurement, les remboursements et restitutions 
éraien 1 inscrits au budqet des Non-Valeurs et des Rembour 
sements et les recettes brutes fi9uraient au budget des Voies 
et Moyens. 

2. Liaison des barèmes fiscaux à l'indice des prix 
à la consommation, 

Q11estion: 

L'Exposé qéuéral du budget pom 1970, en annonçant les 
mesures d'aménagement des barèmes fiscaux pour corriger 
l'incidence de l'impôt: sur les revenus purement nominaux, 
signahH qur 1970 était la première année d'adaptation 
en b matière. 

Cela impliquait que cet effort serail· poursuivi le, années 
suivantes. Or, l'Exposé général du budget de 1971 n 'annon 
ce rien à cet é~F1rd. alors que la question se pose avec plus 
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meld, hoewel het probleem meer dan ooit nijpend is inqe 
volge de weerslag die de invoering v<111 de B.T. W. op het 
prijsniveau zou kunnen hebben. 

Heeft men het idee van een periodieke aanpassing van 
de belastingtarieven aan het indexcijfer laten vallen ? Welke 
zijn terzake de voornemens van de Regering ? 

Antwoord van de Minister : 

In de Algemene Toelichting bij de begroting van ont 
vangsten en uitgaven voor het begrotingsjaar 1970 werd 
inderdaad aangekondigd dat, om de zwaardere belastinqs 
druk die het gevolg was van de stijging van de kosten 
van levensonderhoud sedert 1 7 juni 1968 - datum van 
het aantreden van de Regering - te compenseren, de 
Regering de directe belastingen op de bescheiden inkomsten 
zou aanpassen. 

De weerslag op de begroting van de maatreqelen die 
men oorspronkelijk in dit verband had overwogen, werd 
aanvankelijk geraamd op 1 miljard voor het belastinqs 
jaar 1971 (inkomsten van het jaar 1970); vanaf voor 
noemd dienstjaar zouden die maatregelen van kracht wor 
den. Ze zouden nochtans, ingevolge de afhoudingen aan 
de bron op de lonen van de werknemers en de vervroegde 
stortingen van de zelfstandigen, een weerslag moeten heb 
ben op de belastingontvangsten van het jaar 1970. Dat - 
en dat alleen - ligt ten grondslag aan de in de Algemene 
Toelichting bij de begroting van 1970 voorkomende zin : 
« De minderontvangst zal in J 970, het eerste toepassin qs 
jaar. echter slechts 0,7 miljard bedragen. » 
Dit hield geenszins in dat er in 1971 een nieuwe aan 

passing met dat doel voor de inkomsten van het jaar 1971 
zou komen. 
Dat de Algemene Toelichting bij de begroting voor 1971 

geen melding maakt van een nieuwe aanpassing van de 
inkomstenbelastingen in 1971 betekent nog niet dat de 
Regering het idee van een periodieke « indexatie» van de 
belasting heeft laten vallen en dat zij niet de bedoeling 
heeft terzake nieuwe rnaatreqelen te treffen zo dit werkelijk 
nodig mocht blijken. 

Ten slotte valt op te merken dat : 

- de door de Regering toegestane verminderingen van 
de belastinqen op de bescheiden inkomsten voor het aan 
slagjaar 1971 heel wat groter zijn dan die welke oorspron 
kelijk werden overwogen : 2,3 miljard (waarvan 1,7 mil 
jard voor het jaar J 970) in plaats van I miljard ( waarvan 
0, 7 miljard voor het jaar 1970); 
- de in 1970 genomen maatregelen ingevolge de nor 

male jaarlijkse toeneming van de inkomsten voor de belas 
tin qsjaren l 972 en volgende ( inkomsten van de jaren 1971 
en volgende) een no\] qrot cre belasli11gsverminderi11~1 z n llen 
rnr:e:-hrengen dan die 2,3 miljard; 
- men redelijkerwijze in 1971 geen belastingsvermin 

dering ten bedrage v,111 minstens 2,5 miljard voor een 
volledig aanslagjaar kan overwegen en zulks om de gevol 
gen te ondervanqcn die de invoering van de B.T. W. even 
tueel zal hebben op de ontwikkeling van de kosten van 
levensonderhoud. De rcqermqspolitiek is er trouwens op 
gericht iedere prijsstijging. die het mechanische effect van 
de B.T. V-l. overtreft. te verhinderen. 

l De inning van de belastingen. 

Vraa_q ri'" 1 : 
Hoe staat het met de strijd tcqcn de bclastinqontduikinq ? 
Met welke middelen voert de Regering die strijd ? 

Welke resultateu zijn in de laatste [aren 9eboekt) 

d'acuité que jamais en raison des risque; qu'implique, du 
point de vue des prix. l'instauration de 10 T.V. A. 

A-t-on abandonné l'idée d'une indexation périodique 
des barèmes fiscaux I Quelles sont les intentions du Gou 
vernement? 

Réponse: d!l Ministre : 

L'Exposè général du budget des recettes et des dépenses 
pour l'année budgétaire 1970 annonçait effectivement 
qu'afin de compenser la surcharge fiscale résultant de la 
hausse du coût de la vie depuis le 17 juin I 968, c'est-à-dire 
depuis l'entrée en fonction du Gouvernement. celui-ci pro 
céderait à une adaptation des impôts directs sur les revenus 
modestes. 

L'incidence budgétaire des mesures initialement envi 
saqées à cet effet avait été fixée à 1 milliard pour l'exer 
cice d'imposition 1971 (revenus de l'année 1970), à partir 
duquel elles entreraient en vigueur. Ces mesures devaient 
toutefois à travers les retenues à la source sur les rémuné 
rations des travailleurs salariés et les versements anticipés 
des travailleurs indépendants, se répercuter sur les recettes 
d'impôts de l'année 1970. C'est là ~ et là exclusivement - 
la justification de la phrase de l'Exposé général du budget 
<le 1970 qui dit textuellement : « En 1970, première année 
d'adaptation, les recettes en moins ne s'élèveront toutefois 
qu'à 0.7 milliard >>. 

Cela n'impliquait nullement qu'une nouvelle adaptation 
serait opérée en 1971 avec effet en ce qui concerne les 
reven us de l'année 1971. 
Par ailleurs, le fait que l'Exposé général du budget pour 

197 l ne lait pas allusion à une nouvelle adaptation de l'im 
pôt sur les revenus de l'année 1971 n'implique nullement 
que le Gouvernement a abandonné l'idée d'une « indexa 
tion » périodique de l'impôt et qu'il n'entre pas dans ses 
intentions de prendre de nouvelles mesures à cet égard si 
la nécessité s'en faisait réellement sentir." 

Enfin, il y a lieu de faire observer que : 

- les réductions de l'impôt sur les revenus modestes 
que le Gouvernement a consenties pour l'exercice d'impo 
sition 1971 excèdent largement celles qui avaient été ini 
tialement envisagées : 2,3 milliards ( dont 1, 7 milliard pour 
l'année 1970) au lieu de l milliard ( dont 0.7 milliard pour 
l'année 1970); 
- les mesures prises en 1970 entraîneront, par le jeu 

de l'accroissement normal des revenus d'une année à l'au 
tre, des réductions d'impôt encore supérieures à ces 2,3 
milliards pour les exercices d'imposition 1972 et suivants 
(revenus des années 1971 et suivantes); 
- on ne peut raisonnablement envisager d'appliquer en 

1971 des réductions d'impôt de l'ordre de 2,5 milliards 
au moins pour un exercice <l'imposition complet et ce, no 
tamment. pour pallier les effets que l'introduction de la 
T.V. A. aura éventuellement sur l'évolution du coût de la 
vie. La politique du Gouvernement tend d'ailleurs à éviter 
tout effet de hausse sur les prix au delà de l'effet mécani 
que de la T.V. A. 

,. Le recouvrement des impôts. 

Question n" / : 

Où en est la lutte contre la Irnude Fiscale? 
Quels sont les moyens utilisés par le Gouvernement pour 

mener cette lutte ? 
Quels en sont les résultats pour les dernières années ? 
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Antwoord van de Minister : 

De Administratie der directe belastingen beschikt over 
wettelijke middelen (cf. de artikelen 221 tot 243 en 334 tot 
350 van het Wetboek van de inkomstenbelastingen) om 
de fraude te bestrijden en te bestraffen. Zij maakt dage 
lijks van deze middelen gebruik bij het onderzoek van de 
door de belastingplichtingen ingediende aangiften inzake 
inkomstenbelastingen. 

In dit opzicht spant zij zich in om de hoedanigheid en 
de scherpte van de controles voortdurend te verbeteren, 
inzonderheid door de diensten beter te documenteren. 

Om de taxatiediensten zoveel mogelijk gegevens waarop 
de controle steunt te bezorgen, organiseert zij de systema 
tische verdeling van de nuttige gegevens. In dit opzicht 
kunnen, benevens de jaarlijks bij de openbare organisaties 
en instellingen ingewonnen inlichtiqen. worden vermeld : 

~ de opgave van de verkopen, per klant, die in 1968 
en 1969 aan de fabrikanten en groothandelaars van be 
paalde sectoren of van bepaalde beroepen werden ge 
vraagd; 
- de voortdurende uitbreiding van de uitwisseling van 

inlichtingen tussen de fiscale besturen; 
- het tot stand brengen, voor sommige beroepen, van 

bijzondere documenten waarvan het gebruik verplicht is 
en die het mogelijk maken de aangegeven inkomsten beter 
te controleren. 
Daarbij kan worden vermeld dat een college van ambte 

naren de forfaitaire grondslagen van aanslag voor het aan 
slagjaar 1970 heeft herzien en verbeterd. 
De resultaten zijn bevredigend en vertonen een stijgende 

lijn, ondanks de moeilijkheden die worden ondervonden 
bij het in dienst nemen en het vormen van gekwalificeerd 
personeel. 

Om de doeltreffendheid van de controle behoorlijk te 
beoordelen, moet rekening worden gehouden met de vol 
gende twee punten : 

1. Het bedrag van inkomste.nverhogingen die bekomen 
werden bij het onderzoek van de aangiften in de inkom 
stenbelastingen (natuurlijke personen en vennootschappen). 

Aa11slagjaar : 

Réponse du Ministre : 

L'Administration des contributions directes dispose de 
moyens légaux (cf. articles 221 à 243 et 334 à 350 du 
Code des impôts sur les revenus) de combattre et de sanc 
tionner la fraude. Elle les utilise jour après jour, pour la 
vérification des déclarations aux impôts sur les revenus 
déposées par les contribuables. 

Dans ce domaine, elle s'efforce d'améliorer sans cesse la 
qualité et Ja pertinence des vérifications notamment en 
documentant mieux les services. 

Pour mettre à la disposition des services de taxation le 
plus d'éléments possible sur lesquels appuyer le contrôle, 
elle organise le dépistage systématique des renseignements 
utiles. Dans ce domaine, on peut citer, outre les renseigne 
ments qui sont recueillis chaque année auprès des orga 
nismes et établissements publics : 
- le relevé des ventes, par client, qu'ont été appelés à 

fournir, en 1968 et 1969, les fabricants et grossistes de cer 
tains secteurs ou de certaines professions; 

- le développement constant des échanges de rensei 
gnements entre administrations fiscales; 
- la création, pour certaines professions, de documents 

spéciaux dont l'usage est obligatoire et. qui permettent de 
mieux contrôler les revenus déclarés. 

On peut ajouter qu'un collège ·de fonctionnaires a revu 
et amélioré, pour I' exercice d'imposition 1970, les bases 
forfaitaires de taxation. 
Quant aux résultats, ils sont satisfaisants et en augmen .... 

tation, malgré les difficultés que l'on rencontre à recruter 
et à former du personnel qualifié. 

Pour apprecier convenablement l'efficacité du contrôle, 
il faut tenir compte des cieux éléments suivants : 

1. Le montant des majorations de revenus obtenues lors 
des vérifications des déclarations öUX impôts sur les reve 
n us ( personnes physiques et sociétés). 

Totaal aantal aangiften . 
Aantal gewijzigde aangiften ... 

w;iarnan, wat de andere belastingplich- 
tigen clan loontrekkers betreft : 

Totaal aantal aangiften ... 
Aantal gewijzigde aangiften 

1967 1968 1969 Exercice d'imposition : 

4177393 4 544 231 ( 1) 4 580 217 Nombre total de déclarations. 
660 027 688 042 689 l 88 Nombre de déclarations modifiées. 
(16 %) (16 %) (15 %) 

dont, en ce qui concerne les contri- 
buables autres que les salariés : 

865 425 869 239 854 840 Nombre total de déclarations. 
322 784 332 492 334 048 Nombre de déclarations modifiées. 
(37 ')'é,) (38 %) (39 %) 

Totaal bedrag van de inkomstenverho 
gingen met ten minste 15 000 F per 
aangifte ( in miljoenen) . . . . .. 

Totaal bedrag van de inkomstenverho 
gingen die geen 15 000 F per aanqifte 
bereiken (in miljoenen) (2) 

Totaal 

20 322 

2 103 

22 425 

23 365 

2 136 

25 501 

24 859 

2 062 

26 921 

Montant total des majorations de re 
venus atteignant au moins 15 000 F 
par déclaration ( en millions). 

Montant total des majorations de re 
venus n'atteignant pas 15 000 F par 
déclaration ( en millions) ( 2). 

Total. 

{ 1 ) De aanzienlijke vcrhoqinr; van het aantal aauqiftcu is· hoofd 
zakelijk te wijten aan een wij7.Î\]i11\) in de definitie van het bP911p 
« vrijgesteld belastlnqplichtiqc ». 

(2) Die vcrhoqinqcn vloeien voorn! voort uit de vcrbcterrnq van 
misslaqen of v.:111 raminqcn. 

( 1) f.,',mgmcntiltio11 sensible du nombre de déclaratlons est due prin 
cipalem ent à une modification dans li:, définition de la notion de 
<, contribuable exempt». 

(2) Ces majorutions représentent surtout des r ectiftcations d'erreurs 
ou d'évaluations. 
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2. De hogere inkomsten welke de bclastinqplichtiqen 
aangeven als gevol~J van de verificaties over vroegere jaren. 
Wat dit betreft is het natuurlijk onmogelijk de weerslag 
van de controlemaatregelen op de voor de volgende jaren 
aangegeven inkomsten te becijferen, maar de ervaring heeft 
aangetoond dat die weerslag in het algemeen belangrijk is. 

In de toekomst zal een inspanning worden geleverd om. 
naast de traditionele methodes die gehandhaafd en ont 
wikkeld zullen worden, een maximaal gebruik te maken 
van de mogelijkheden van de moderne middelen tot infor 
matieverwerking. 
Een belangrijke stap in die richting is het verwerken en 

systematisch aanwenden van de inlichtingen die zullen 
voorkomen in de opgaven welke de belastingplichtigen 
inzake belasting over de toegevoegde waarde jaarlijks 
zullen moeten indienen ter uitvoering van het koninklijk 
besluit nr. 23 van 19 oktober 1970 tot regeling van de 
toepassingsmodaliteiten van artikel 50. § 1, 5°, van het 
Wetboek van de belasting over de toegevoegde waarde. 
Verder worden thans bepaalde verrichtingen in verband 

met het verzamelen en het sorteren van conrroleqeqevens 
gereorganiseerd, 
Ten slotte onderzoekt een uit ambtenaren van het Alge 

meen Secretariaat van het Ministerie van Financiën en van 
de fiscale administraties samengestelde werkgroep de struc 
turen en de werking van het departement om de maatrege 
len vast te stellen welke die werking zouden kunnen verbe 
teren en om de samenwerking onder de fiscale administra 
ties te ontwikkelen, 
Er mag dus worden verwacht dat de inspanning die werd 

aangevat de eerstkomende jaren krachtig zal worden door 
gevoerd en dat de bestrijding. van de fraude voortdurend 
zal worden verbeterd en geïntensiveerd. . . . 
Op het stuk van douanen en accijnzen wordt de strijd 

tegen de belastingontduiking in het raam van de door de 
wet aan de personeelsleden toegekende bevoegdheden ge 
voerd. 

ln de loop van de laatste drie jaren zijn de volgende 
overtredingen door het Bestuur der Douanen en Accijnzen 
vastgesteld : 

Aantal 

1967 
1968 
1969 

69 773 
69 643 
59 300 

Voor dezelfde jaren bedraagt het aantal vastgestelde 
geheime alcoholstokerijen : 

9 voor 1967; 
15 voor 1968; 
20 voor 1969. 

Sedert september laatstleden oefenen de douanediensten 
aan de grens een verscherpte controle uit op de uitvoer 
v,111 goederen met teruggave van de overdrachtstaks. Deze 
controles hebben bevredigende resultaten opgeleverd. . . . 
Aanqezten de uitbreiding van de belastingontduiking 

bijzonder te vrezen valt op de vooravond van de invoe 
r.ing van een nieuwe belastingregeling, zijn verschillende 
maatregelen door het Bestuur der Registratie en Domei 
nen getroffen om die tegen te werken. 
Zo is de personeelsbezetting van de diensten voor de 

controle op d,, overdrachtsta ks aanzienlijk versterkt. 

2. L'augmentation des revenus déclarés par les contri 
buables, à la suite des vérifications opérées pour les années 
antérieures. Dans ce domaine, il est évidemment impossi 
ble d'évaluer l'impact des mesures de contrôle sur le mon 
tant déclaré pour les années suivantes mais l'expérience 
a montré que cette action est généralement très sensible. 

A l'avenir, on s'efforcera. tout en maintenant et en 
développant les méthodes traditionnelles, d'utiliser au maxi 
mum les possibilités que présente l'informatique. 

Une étape importante a été franchie dans ce sens : le 
traitement et l'utilisation systématique des renseignements 
qui figureront aux listes que les assujettis à la taxe sur la 
valeur ajoutée seront tenus de faire annuellement en exécu 
tion de l'arrêté royal n" 23 du 19 octobre 1970 réglant les 
modalités d'application de l'article 50, § 1°", 5°, du Code 
de la taxe sur la valeur ajoutée. 

Par ailleurs. certains travaux relatifs à la récolte et au 
tri des renseignements de contrôle sont en cours de réorga 
nisation. 
Enfin, un groupe de travail composé de fonctionnaires 

du Secrétariat général du Ministère des Finances et des 
administrations fiscales étudie les structures et le fonction 
nement du Département, afin de déterminer les mesures qui 
pourraient améliorer ce fonctionnement et développer la 
collaboration entre les administrations fiscales. 

On peut donc espérer que l'effort entrepris sera vigou 
reusement poursuivi au cours des prochaines années et que 
la lutte contre la fraude sera constamment perfectionnée 
et intensifiée. 

.• * * 

En matière de douanes et accises, la lutte contre la fraude 
fiscale est menée dans le cadre des pouvoirs accordés aux 
agents par la législation. Ces pouvoirs sont. suffisants. 

Au cours des trois dernières années, les infractions sui 
vantes ont été constatées par l'Administration des douanes 
et accises : 

Nombre 

1967 
1968 
1969 

69 773 
69 643 
59 300 

Pendant ces mêmes années, le nombre de constatations 
de distilleries clandestines d'alcool s'élève à : 

9 pour 1967: 
15 pour 1968; 
20 pour 1 969. 

Depuis le mois de septembre dernier, les services des 
douanes à la frontière exercent un contrôle renforcé sur 
les exportations de marchandises avec ristourne de la taxe 
de transmission. Ces contrôles ont donné des résultats 
satisfaisants. 

• • • 

L'extension de !a fraude fiscale étant particulièrement 
à craindre à la veille de l'instauration d'un nouveau ré 
gime d'imposition, plusieurs mesures ont été prises par 
l'Administration de l'enregistrement et des domaines pour 
la combattre. 
Tout d'abord, les effectifs des offices de contrôle de la 

taxe de transmission ont été sensiblement renforcés. 
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Voorts zijn onderrichtingen gegeven aan de ambtena 
ren om een systematische controle uit te voeren in de 
sectoren waar de belastingontduiking het vaakst wordt 
vastgesteld. 

In de bouwnijverheid is een minimum aanslagbasis in 
gevoerd ten einde de praktijk teqen te gaan die erin be 
stond fictieve leveringen aan particulieren te verrichten. 

Ten slotte is de administratie veel minder vrijgevig ge 
weest met de verminderinq van de boeten. 

De uitslag van deze verschillende maatregelen is weer 
te vinden in het cijfer van de bijkomende belastingen en 
de te innen boeten sedert 1 november 1969. Het bedrag 
van die belastingen alleen beloopt ongeveer een miljard. 

Vraag n" 2: 

Is het mogelijk de opbrengst van de roerende voorheffing 
te vergelijken met de aangifte in de globale belasting op 
het stuk van de roerende inkomsten ? 
W e.lke conclusies kunnen uit de verhoudinq tussen deze 

twee gegevens worden getrokken ? 

Antwoord van de Minister: 

Het is praktisch onmogelijk de opbrengst van de roe 
rende voorheffing, geïnd voor een begrotingsjaar, te ver 
gelijken met de jaarlijkse aangiften in de inkomstenbelas 
tingen ( personenbelasting, vennootschapsbelasting, belas 
ting der niet-verblijfhouders). 
Eensdeels immers heeft een onbepaald doch ongetwij 

feld belangrijk bedrag van de roerende voorheffing betrek 
king op inkomsten toegekend aan instellingen, rechtsperso 
nen en niet-verblijfhouders, bedoeld bij de artikelen 103, 
136 en 150 van het Wetboek van de inkomstenbelastingen, 
welke geen aangifte in de globale belasting dienen over 
te leggen. 

Anderdeels zouden de roerende inkomsten opgenomen in 
de aangiften van andere belastingplichtigen, hetzij als in 
komsten aftrekbaar van hun belastbare winsten ( vennoot 
schappen), hetzij als bedrijfsinkomsten (beroepsbeleggers), 
slechts kunnen vastgesteld worden ten koste van moeizame 
opzoekinqen en opnemingen. 

Bovendien is in aanmerking te nemen dat de inkom 
sten aangegeven voor een aanslagjaar niet steeds die van 
een kalenderjaar zijn (boekhouding afgesloten op een 
an dere datum dan 31 december). 

Vraag n•· 3: 

Kan de Minister inlichtingen verstrekken over de For+at 
taire aanslagregelingen per beroep en per streek. alsmede 
over de op de landbouw toepasselijke tarieven 7 

Er wordt beweerd dat die tarieven billijk zijn, maar 
dat de administratie in de onmogelijkheid verkeert de <1,m. 
ge9even oppervlakten te con trole ren. 
Wat de slapers en b;ikkers betreft schijnt de IorIait.urc 

belastingschaal goed te zijn berekend. maar de adminis 
tratie zou in de onrnoqelijkheid verkeren de voortqehrachte 
hoeveelheden 1m te qa<111. 

Het ministerieel besluit van 3 juni 1966 bepaalt het 
verplicht bijhouden van een register. Welke uitwerking 
heeft deze maatreqel ? 

Antruoord Pan de Minister 

De ç1deideHjke vcrbctcrinq van dt> forfaitaire grond 
slaqen van ,rnnsb9 inz,1l,:e Inkomstenbelnsnuq en. waarvan 

Ensuite, des instructions ont été données aux fonction 
naires 'pour effectuer un contrôle systématique clans les 
secteurs où la fraude est fréquemment constatée. 

Dans le secteur de la construction, une basé minimale 
d'imposition 8 été instaurée en vue de déjouer la pratique 
qui consistait à effectuer aux particuliers des livraisons 
fictives. 
Enfin, l'administration s'est montrée beaucoup moins 

libérale dans la réduction des amendes. 
Le résultat de ces différentes mesures se traduit dans 

le (:hiffre des taxes supplémentaires et des amendes à 
recouvrer depuis le l''r novembre 1969. Rien que le mon 
tant de ces taxes s'élève à près d'un milliard. 

Question n° 2: 

Est-il possible de comparer le rendement du précompte 
mobilier et les déclarations à l'impôt global en matière de 
revenus mobiliers ? 
Quelles conclusions peut-on tirer de la relation entre ces 

deux données ? 

Iëëponse du Ministre : 

Il est pratiquement impossible de comparer le rendement 
du précompte mobilier perçu pour une année budgétaire 
avec les déclarations annuelles aux impôts sur les revenus 
( impôt des personnes physiques, impôt des sociétés, impôt 
des non-résidents). 

En effet, d'une part. un montant indéterminé, mais cer 
tainement important du précompte mobilier, se rapporte à 
des revenus attribués à des institutions, personnes morales 
et non-résidents visés aux articles 103, 136 et 150 du Code 
des impôts sur les revenus, lesquels n'ont pas à souscrire 
de déclaration à l'impôt global. 

D'autre part, les revenus mobiliers portés dans les décla 
rations d'autres contribuables, soit comme revenus déduc 
tibles de leurs bénéfices imposables (sociétés), soit au titre 
dt> revenus professionnels ( investisseurs professionnels), ne 
pourraient être identifiés qu'au prix d'invcstiqations et de 
dépouillements laborieux, 

Il faut considérer en outre que les revenus déclarés pour 
un exercice d'imposition ne sont pas toujours ceux d'une 
année civile (exercices comptables clôturés à une date autre 
que le 31 décembre). 

Question n" 3 

Le Ministre peut-il fournir des informations au sujet 
des réqimes de taxation forfaitaire par profession et par 
rèqion et des barèmes applicables à l'agriculture? 
On af Hrme que ces barèmes sont équitables mais que 

I'adrnm istrnt ion est dans l'impossibilité de contrôler les 
superficies déclarées. 

De même. en ce qui concerne les bouchers et les bou 
lanqers, le barème forfaitaire semble être bien calculé, mais 
l'ndministratlon serait dans l'impossibilité de vérifier les 
quantités produites. 

L'arrêté ministér iel du 3 juin 1966 prévoit la tenue obli 
gatoire du rcqistre. Quel est le résultat de cette mesure 7 

Réponse d11 Ministre : 

L'améliorarion proqressive des bases Iorfaitoires de taxa 
tion dont on peut dire actuellement qu'elles sont proches 
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thans kan worden getuigd dat zij zeer dcqelijk zijn, is ia 
de eerste plaats te danken aan het voortdurend streven 
van de Administratie der directe belastingen om die grond 
slagen tot betrouwbare gemiddelde winstnormen uit te 
bouwen. 
Een bijdrage tot verbetering was eveneens het besluit 

van l 7 april 1969 tot instelling win een College van ambte 
naren van de Administratie der directe belastinqen en van 
die der belasting over de toegevoegde waarde, dat ermede 
belast is met de bedrijfsgroeperingen besprekingen te voe 
ren voor de vaststelling van forfaitaire grondslagen van 
aanslag inzake inkomstenbelastingen en inzake B.T. W. 

Die maatregel strekt er niet alleen toe de noodzakelijke 
samenwerking tussen de twee administraties te verstevi 
gen, maar tevens de vaststelling van de forfaitaire grond 
slagen van aanslag te bespoedigen en zoveel mogelijk tot 
eenheid te brengen, De resultaten die ten deze door toedoen 
van het College reeds werden bereikt, mogen als belang 
wekkend worden beschouwd. 

Maar het is niet voldoende degelijke grondslagen van 
aanslag vast te stellen. er moet ook een doelmatig toezicht 
worden uitgeoefend op de factoren die als basis dienen 
om de belastbare inkomsten te berekenen. De administratie 
oefent dit toezicht jaarlijks uit aan de hand van de ge 
bruikelijke controlemiddelen. Bovendien wendt zij perio 
diek, in diverse sectoren, bijzondere controlemiddelen aan, 
die o.m. bestaan in het systematisch inwinnen van informatie 
nopens de aankopen en in het opnemen van gegevens nopens 
de beteelde oppervlakte. 
Verder stimuleert de Minister van Financiën voortdu 

rend de versteviging van de samenwerking onder de fiscale 
besturen, zulks voornamelijk op het stuk van de gemeen 
schappelijke aanwending van de ter beschikking zijnde 
controlemiddelen. ln dit verband verwacht de Minister 
heel wat Van de informatie die in het kader van de toe 
passing van de B.T. Wi-wetqevinq. nopens de aankopen 
en de invoer tot stand zal komen en die, na verwerking 
met moderne middelen, als nuttige controlegegevens door 
de fiscale besturen zal kunnen worden gebruikt. 
Wat betreft het register dat. bij ministerieel besluit van 

3 juni 1966 is ingevoerd, kan de Minister verklaren dat 
de Administratie der directe belastingen te gelegener tijd 
de nodige richtlijnen heeft uitgevaardigd die het haar amb 
tenaren mogelijk maken er alle nuttige controlegegevens uit 
te putten. Van de hieruit voortvloeiende resultaten werden 
echter qeen afzonderlijke statistieken qcmaakt en ze kunnen 
dus niet worden medegedeeld. 

Vt,Wf] n' 4 : 

De door de Schatkist verrichte inning van bepaalde ge 
meentelijke belastingen wordt door de gemeenten met 125 
miljoen frank vergoed. 

Dit hedraH schijnt te hooq. te meer daar de Schatkist 
de voor de gemeenten geïnde outvanqstcn over het alqc 
meen gedurende verschillende maanden in haar bezit houdt. 
Indien van deze praktijk werd afgezien dan zou dit voor 
de :remeenten een compensatie kunnen zijn voor de weer 
slaq van de invoerinq van de B.T. W. 

Antwoord 1•a11 de Minister 

De 125 miljoen verqocdinq is gelijk aan 3 ~:;, van 
het bedrag dei· ontvangsten die voor het beçirotingsjaar 1971 
zijn geraamd als aanvullende gemeentebelastinn op 
de personenbelasting en gemeentebelasting op de rnotorrij 
t uiq en (respectievelijk 3 825 miljoen en 325 miljoen). 

!-let naat hier om de teruqbetalinq van ad m inistratie 
kosten aan de Schut k ist. die door de:'.e luatstr- ter on tlas- 

de la réalité est due en premier lieu à l'action constante 
de I' Administration des contributions directes en vue Je 
fixer ces bases à un niveau de bénéfice moyen correct. 

L'arrêté du 17 avril 1969. instituant un Collège de Ionc 
tionnaires de ladmirustration des contrihutlons directes et 
de la taxe sur la valeur ajoutée. chargé de mener avec les 
groupements professionnels des discussions pour !' établis 
sement de bases forfaitaires de taxation en matière d'im 
pôts sur les revenus et en matière de T.V. A. a contribué 
également à améliorer Ja situation. 

Cette mesure tend non seulement à renforcer la collabo 
ration nécessaire entre les deux administrations, mais aussi 
a activer l'établissement et réaliser autant que possible 
l'unification des bases forfaitaires. Les résultats qui ont 
été atteints jusqu'ici dans ce domaine par l'action du Collè 
ge peuvent être considérés comme intéressants. 

Mais il n'est pas suffisant d'arrêter de telles bases d'im 
position; il fout aussi exercer une surveillance efficace sur 
Jes éléments qui servent de base au calcul des revenus impo 
sables. L'administration exerce cette surveillance annuelle 
ment avec ses moyens de contrôle habituels. En outre, elle 
applique périodiquement dans divers secteurs des moyens 
de contrôle spéciaux qui consistent notamment dans le 
rassemblement systématique d'informations au sujet des 
achats et dans le recueillement d'éléments au sujet de la 
superficie cultivée. 

En outre, le Ministre des Finances stimule continuelle 
ment le renforcement de la collaboration entre les admi 
nistrations fiscales, ceci principalement sur le terrain de 
l'utilisation commune des moyens de contrôle dont on dis 
pose. A ce sujet, le Ministre compte beaucoup sur les infor 
mations qui existeront au sujet des achats et des importa 
tions dans le cadre de la législation sur la T.V. A. et qui, 
après traitement par des méthodes modernes, pourront 
être utilisées par les administrations fiscales comme moyens 
de contrôle utiles. 

En ce qui concerne le registre qui a été instauré par arrê 
té ministériel du 3 juin 1966, le Ministre affirme que l'Ad 
rninistration des contributions directes a, en son temps, 
donné les instructions nécessaires qui permettent à ses 
fonctionnaires d'y puiser tous moyens de contrôle utiles. 
Les résultats qui en découlent n'ont cependant pas fait 
I' objet de statistiques séparées et ne peuvent donc être 
communiquées. 

Question n° 1 : 

La perception de certaines taxes communales effectuées 
par le Trésor est rémunérée par les communes à raison de 
125 millions de Francs. 
Cette rémunération semble excessive d'autant plus que 

les recettes perçues par le Trésor au profit des communes 
font générnlement l'objet d'une rétention de la part de ce 
dernier pendant plusieurs mois. L'abandon de cette rérnu 
nération constituerait une compensation pour les communes 
de l'incidence de la mise en vigueur de la T.V. A. 

R,'ponsc du lvl inistre 

La rémunération de 125 millions représente 3 % du 
montant de b recette prévue pour l'année budgétaire 1971 
au titre de taxe communale additionnelle à l'impôt des per 
sonnes physiques et de taxe communale sur les véhicules 
automobiles ( rcxpccrivcrncnt 3 825 millions et 325 millions). 

li s\1\lit en l'espèce. du remboursement au Trésor des 
fr;:iis d',1drni11istr;1tion <'"11\]<1\)és par celui-ci à la dècharqe 
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ting van de gemeenten werden ged,1an. J n dat verband mag 
het belang niet worden onderschat van de bijkomende werk 
zaamheden die van de administratie der directe belastin 
gen zijn vereist om een zeer omvangrijk aantal bijdragen 
te berekenen, in te kohieren en te innen, de ermede ver 
band houdende geschillen te regelen en de opbrengst van 
de belastingen onder de verschillende rechthebbende ge 
meenten te verdelen. 
Hieraan zij toegevoegd dat de verdeling over het alge 

meen vóór het einde van de maand volgend op de maand 
van de inning der rechten door bemiddeling van het Ge 
meentekrediet geschiedt, die de rekening-courant B van elke 
gemeente crediteert met de haar toekomende netto bedragen. 
Er kan dus niet worden beweerd dat de Schatkist de ont 
vangsten voor de gemeenten « gedurende vele maanden » in 
haar bezit houdt. 

4. De directe belastingen, 

Vraag n' 1: 

De verdeling tussen directe en indirecte belastingen 
schenkt in ons land geen bevrediging. 
Het in de jongste jaren gevoerde beleid inzake directe 

,belastingen is niet voldoende afgestemd op de helastinq van 
de hoogste inkomens. 

In een toespraak die de Minister van Financiën onlangs 
hield voor de Koninklijke Vereniqtnq voor Economie wees 
hij erop dat de keuze inzake aanwending van de beschik 
bare geldmiddelen een probleem stelt wegens de geringe 
potentiële reserves die in ons belastingstelsel te vinden zijn. 
Die opvatting is onaanvaardbaar, want een dergelijke 

keuze leidt meestal tot een onbevredigend beleid. 

Antwoord van de Minister : 

Tussen 1953 en 1968 ontwikkelde de verdeling tussen 
directe en indirecte belastingen in de E. E. G.-landen zich 
als volgt : 

(Voor alle openbare lichamen samen.) 

des communes. A cet égard, on ne peut sous-estimer l'im 
portance des travaux supplémentaires endossés par l'admi 
nistration des contributions directes pour calculer, enrôler 
et percevoir un nombre très élevé de cotisations, régler le 
contentieux y relatif et répartir le produit des taxes entre 
les diverses communes intéressées. 

Par ailleurs. il y a lieu de préciser que. par l'intermé 
diaire du Crédit communal. qui crédite le compte-courant B 
de chaque commune bénéficiaire des montants nets lui 
revenant, la répartition intervient généralement avant la fin 
du mois qui suit celui de la perception des droits. Il est 
donc inexact de prétendre que le Trésor disposerait « pen 
dant plusieurs mois » de recettes perçues au profit des 
communes. 

4. Les impôts directs. 

Question n" 1 : 

La répartition entre impôts directs et indirects n'est pas 
satisfaisante en Belgique. 

La politique récente en matière d'impôts directs n'est pas 
suffisamment axée sur la taxation des revenus importants. 

Dans un récent discours à la Société Royale d'Ecönomie 
politique, le Ministre des Finances a signalé qu'en raison 
des faibles réserves potentielles que recèle notre fiscalité, 
le problème des choix de l'affectation des moyens dispo 
nibles se posait. 
On ne peut accepter cette conception car le 'plus souvent 

pratiquer des choix aboutit à une politique d'insuffisance. 

Réponse d11 Ministre , 

L'évolution de la répartition des impôts entre impôts 
directs et impôts indirects dans les pays de la C. E. E. a été 
la suivante entre 1953 et 1968. 

( Ensemble des pouvoirs publics.) 

1 1----- 
1 1958 

Directe .bclastmqcn 

Indirecte bclastinqen 

3ï,4 

62,6 

Duitsland - 
Allernaqne 

1 

1 
1 1963 
1 
1 -1- 

42.8 

[968 1958 

100,0 

Hl 1 

57,2 I 56,9 ! 72,l I ï4,5 ----··- -----------·1· ----··--- -------·-- 
100,0 1 100,0 100,0 1 100,0 

27,9 

Frankrijk - France 

1963 
1 

25.S 

Italië 
-- 

Italie 
----· 1 

1968 1958 1963 1 1968 
1 

29,2 

1 

30,6 31,8 35,1 Impôts directs. 

70,R 69,4 68,2 M,9 Impôts indirects. 

1 

-----·-··- -----·---- ·~ ----------- 

100,0 100,0 100,0 100,0 

Nederland 

Pays-13;;s 

Bclqic 

Belqiquc 

Luxcinburq 

Luxembourg 

! 1 
Directe bclastinqen ... 5~,0 5~,8 5~,I 40.7 1 ~0.6 43,4 54.4 53,0 49,8 Impôts directs. 

Indirecte Lcbstinoen 4:i.0 4:,,2 4'.J.9 59,3 1 :J9,4 56,6 15,6 47,0 50,2 Impôts indirects. 
----·----. - --------·-· - --·-·- - ----··-·---- i ---·-· ·---- --·--------- ,, __ 

100,0 100,0 100.0 100,0 i 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 1 
! 1 (1) 

i ! 1 

( 1) jaar 1967. 11) Année 1967. 
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Uit die tabellen blijkt dat ons land een plaats inneemt 
tussen twee groepen landen: enerzijds Frankrijk en Italië 
waar het aandeel van de indirecte belastingen duidelijk 
doorweegt en, anderzijds, Nederland en het Groothertog 
dom Luxemburg waar het aandeel van de directe belastin 
gen merkelijk groter is dan in de andere landen. 

De toekomstige ontwikkeling van de verdeling tussen 
directe en indirecte belastingen moet worden gezien in het 
perspectief van de in de E. E. G. tot stand te brengen har 
monisering van de belastingstelsels. ln dat verband zou 
een eventuele stijging van de belastingontvangsten in die 
landen waar de belastingen op tie produktie ( indirecte belas 
tingen) relatief gering zijn, moeten voortkomen van een 
passende verhoging van die belastingen. De andere lid 
staten daarentegen zouden de harmonisering van de be 
lastingstelsels in de hand werken indien zij de opbrengst 
van de belastingen op het inkomen en op het vermogen ver 
hoogden. 
De ontwikkeling is in ons land aan de gang en reeds in 

1971 zal het sterke overwicht van de belastingontvangsten 
uit indirecte belastingen merkelijk verminderen. 
Gelet op de structuur van de inkomens in België mag 

geen sterke stijging van de opbrengst der directe belastin 
gen ingevolge een zwaardere belasting van de hogere inko 
mens verwacht worden. Uit de jongste beschikbare fiscale 
statistiek betreffende het belastingjaar 1966 blijkt b.v. dat 
de inkomens van meer dan 1 miljoen slechts 6.3 % van 
het globale bedrag der belastbare netto-inkomens vertegen 
woordigen. 
Hoe dit ook zij, de belasting op de hoge inkomens werd 

verzwaard : in I 966 voor de inkomens van meer dan 1 mil 
joen, in 1967 door toepassing van een opdeciem op de inko 
mens van meer dan 500 000 F en in 1968 door toepassing 
van die opdeciern zelfs boven de maximum-aanslagvoet 
van 50 %- 

Vraag 11" 2: 

Een lid meent dat bepaalde onbillijkheden die in onze 
regeling betreffende de directe belastingen voorkomen, zou 
den moeten worden afges,haft, o. m. inzake: 

- samenvoeging van de inkomsten van echtgenoten; 
~ belasting op de uitkeringen tot onderhoud bij echt 

scheiding met onderlinge toestemming. 

Bedoelde belasting is anti-sociaal en de afschaffing ervan 
zou voor de Schatkist slechts een zeer qerinq verlies aan 
ontvangsten moeten betekenen. 

Antwoord rmn de Minister: 

Samc111,oeFJing mn de inkomsten u,111 echtgenoten. 

Met inachtneming van de budgettaire noodwendigheden 
ziet de Hegering de mogelijkheid niet in om nieuwe tege 
moctkominuen toe te staan inzake de belastinghdfîng van 
gezinnen waarvan beide echtgenoten werken : er mag niet 
uit het oog worden verloren dat met ingang van het aan 
slaqjaar 1971 een aanmerkelijke belastingvermindering aan 
die gezinnen is verleend bij de wet van 22 mei l 970. 

Uitkeringen tot onderhoud bij echtscfwidin.9 met onder 
li;1F}C toestemming. 

Het verschil tussen enerzijds de belasting op de uitkerin 
gen tot onderhoud ter uitvoering van een wettelijke ver 
plichting tot onderhoud in de zin van artikel 301 van het 

Ainsi qu'il résulte: des tableaux ci-dessus, lil Belgique 
occupe une place médiane ent.re deux groupes de pays : la 
France et l'Italie, d'une part. où la part des impôts indirects 
est nettement prépondérante, les Pays-Bas et le Grand 
Duché de Luxembourg, d'autre part, où l'importance des 
impôts directs est sensiblement plus élevée que dans les 
autres pays. 

L'évolution future de la répartition entre impôts directs 
et impôts indirects doit être envisagée dans la perspective 
de l'harmonisation fiscale à réaliser au sein de la C. E. E. 
A cet égard, dans ceux des pays où les impôts sur la pro 
duction (impôts indirects) ont une place relativement res 
treinte, l'accroissement éventuel des ressources fiscales de 
vrait provenir d'une adaptation adéquate de ces impôts. Par 
contre, les autres Etats membres iraient dans le sens de 
l'harmonisation fiscale en s'efforçant d'accroître plutôt le 
produit sur le revenu et sur la fortune. 

Cette évolution est en cours dans notre pays et déjà en 
1971 la prépondérance des ressources fiscales venant de 
l'impôt indirect est en réduction sensible. 
Eu égard à Ja structure des revenus en Belgique, on ne 

peut guère attendre une augmentation importante des re 
cettes d'impôts directs résultant d'une aggravation de la 
taxation des revenus élevés. Ainsi. sur base de la dernière 
statistique fiscale disponible. relative à l'exercice: d'impo 
sition 1966, les revenus supérieurs à 1 million ne repré 
senteraient que 6,3 % du montant total des revenus nets 
taxables. 
En tout état de cause, la taxation des revenus élevés à 

été aggravée : en 1966 pour les revenus supérieurs à 1 mil 
lion, en l 967 avec l'application d'un décime additionnel aux 
revenus supérieurs à 500 000 F et en 1968 avec l'application 
du décime même au-delà du taux limite de 50 %- 

Question n° 2 : 

Un membre estime qu'il faudrait supprimer certaines 
injustices dans notre régime d'impôts directs, notamment en 
matière: 

-" de cumul des revenus des époux; 
- de la taxation des pensions alimentaires dans le cas 

de divorce par consentement mutuel. 

Cette taxation est antisociale et son abandon ne devrait 
représenter qu'une perte de recettes extrêmement faible 
pour le Trésor. 

Ré-ponsC' da Ministre : 

Cumul di:« revenus des époux. 

Eu égilrd aux impératifs budgétaires, le Gouvernement 
ne voit pas la possibilité de consentir de nouveaux sacrifi 
ces en matière de taxation des ménages où les deux con 
joints travaillent: on ne doit pas perdre de vue que de sub 
stantielles réductions d'impôt ont éte consenties à ces ména 
ges. à partir de l'exercice d'imposition 1971. par la loi du 
22 nui 1970. 

Rentes alimentaires en cas de diocrcc pac consentement 
mutuel, 

La différence de traiternen t fiscal entre les rentes alimcn 
t.urcs payées en exécution d'une obliqation alimentaire 
lég,de dans le- sens de l'article 301 du Code cle droit civil. 
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Burgerlijk Wetboek, en anderzijds de onderhoudsschulden 
die slechts door de wil van de partijen ontstaan, mag niet 
onbillijk genoemd worden. 
De in artikel 71, § 1. 3°, van het Wetboek der belastingen 

bedoelde aftrekbaarheid inzake wettelijke uitkeringen 
tot onderhoud heeft immers tot gevolg dat bedoelde uitke 
ringen belast worden in hoofde van de rechthebbenden 
(art. 67, 3°, van voornoemd Wetboek), terwijl de onder 
houdsschulden die in de belastingregeling niet aftrekbaar 
zijn, niet als belastbaar inkomen in hoofde van de recht 
hebbende partij beschouwd worden. 

5. Accijnzen. 

Vraag n'" 1 : 

De Algemene Toelichting gewaagd niet van de Benelux 
prob'emen. Als er sprake is van de harmonisering van de 
accijnzen, wordt dan rekening gehouden met de thans 
aan de gang zijnde besprekingen met onze J\lederlandse en 
Luxemburgse partners? 

Antwoord u1rn de Minister: 

De vooruitzichten in verband met de ontvangsten op Let 
stuk van accijnzen houden wel rekcninq niet de thans aan 
de gang zijnde besprekingen met onze Nederlandse en 
Luxemburgse partners. 
Thans kan nog niet worden beweerd dat de accijns 

tarieven die in de loop van het jaar 1971 in Belgii:: van 
toepassing zullen zijn, wel met de in het kader van de 
Benelux geharmoniseerde tarieven overeenkomen. De be 
sprekingen worden immers voortgezet, en niet alleen 
in het kader van de Benelux, maar er wordt ook rekeninq 
gehouden met de te verwachten evolutie op het stuk 
van de harmonisering van de accijnzen in E. E. G.-verband. 

Vraag n' 2 : 

llitdrukklijk voorbehoud moet worden gemaakt in 
verband met de belasting op aardgas in de vorm van een 
accijnsrecht. De aanzienlijke investeringen die voor de dis 
tributie van aardgas moesten worden gedaan. mogen niet uit 
het oog worden verloren. De uitbreidinq van de afzet 
gebieden voor aardgas kan slechts gebeuren dank zij pro 
motionele tarieven die door de invoering van een accijns 
recht in het gedrang kunnen worden rrebracht. 

Antwoord van de Minister : 

Het heffen van een accijnsrecht nis belasting op aardqas 
moet niet worden gezien als de wil om in de eerste 
plaats een nieuw produkt als belastingobject te vinden. 
Hierbij spelen veeleer economische overwegingen een rol, 

zoals reeds blijkt uit de reqermqsverklarinq : er wordt 
gestreefd naar een gelijkschakeling van de concurrentievoor 
waarden tussen de voornaamste energiebronnen (punt nr. 88 
van de bijlaqe bij de rcqerinqsverklarinq }. 

Het is duidelijk dat het accijns op de petrolcumprodukten 
één van de elementen van de concurrentie is. Aangezien 
het niet moqclijk is op hudqcttair vlak de beiasting op 
petroleumprodukten af te schaffen, heeft de Regerinu ge 
meend dat de andere enerqiehronnen, en in het bijzonder 
gas, moesten worden belast met een accijns dat het mogelijk 
zou maken de conrurrcn tievoorwaardcn op fisrnal vlak 
meer in evenwicht te brengen. 

d'une part, et les dettes d'aliments creees par la seule vo 
lonté des parties, d'autre part. ne peut être qualifié d'iné 
quitable. 

La déductibilité prévue par l'article 71, § l", 3°, du Code 
des impôts sur les revenus en matière de rentes alimentaires 
légales, entraîne en effet l'imposabilité corollaire de ces 
rentes dans le chef des bénéficiaires (art. 67, 3°, du même 
Code), tandis que les dettes d'aliments non déductibles au 
point de vue fiscal. par contre, ne constituent pas des reve 
nus imposables dans le chef de la partie bénéficiaire. 

5. Accises, 

Queslion n° 1 

L'Exposé générul ne fait aucune allusion aux problèmes 
Benelux. Lorsqu'il est question de l'harmonisation des ac 
cises, tient-on compte des discussions actuellement en cours 
avec nos partenaires hollandais et luxembourgeois. 

Réponse chi Minis/te: 

Les prcvision s de recettes en matières d'accises tiennent 
effectivement compte des discussions qui sont actuellement 
en cours avec nos partenaires hollandais et luxernhourqcots. 

Au stade actuel. on ne peut affirmer que les taux 
des droits d'accise qui seront d'application en Belgique 
dans le courant de l'année 1971 sont effectivement les taux 
harmonisés dans le cadre du Benelux. En effet, les pour 
parlers continuent non seulement dans le cadre du Bene" 
lux mais tiennent également compte des évolutions pré 
visibles en matière d'harmonisation des accises sur le plan 
de la C.E. E. 

Question n" 2 

Des réserves expresses doivent être émises en ce qui con 
cerne la taxation du gaz naturel par un droit d'accise. On 
ne peut ignorer les investissements considérables qui ont été 
consentis pour assurer la distribution du gaz naturel. Des 
débouchés ne peuvent être étendus que par des tarifs pro 
motionnels, qui risquent d'être compromis par l'instaura 
tion d'un droit d'accise, 

Réponse du Ministre : 

La taxation du gaz naturel par un droit d'accise ne résulte 
pas en premier lieu de la volonté de trouver un nouveau 
produit comme matière imposable. 

En effet, il s'agit plutôt de considérations économiques 
reprises déjà dans la déclaration gouvernementale et ten 
dant à assurer l'cqalisation des conditions de concurrence 
entre les principales sources d'énergie (point n" 88 de 
J'annexe à hi déclaration gouvernementale). 

Il est clair que le droit d'accise sur les produits pétro 
liers constitue un des éléments de la concurrence. Comme il 
n'est pas possible sur le plan bud qétair« de supprimer la 
taxation des produits pétroliers, le Gouvernement a estimé 
qu'il fallait Frapper les autres sources d'énerHie et spécia 
lement le gaz. d'un droit d'accise permettant de rétablir, sur 
le plan fiscal. les conditions de neutralité de concurrence. 
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6. De opdecicm op de personenbelasting 
en op de winsten der vennootschappen 

Vraag: 

Volgens een lid zijn er redenen om de opdeciem die op 
de inkomsten van de natuurlijke personen en de vennoot 
schappen wordt geheven, te onderwerpen aan de toepassing 
van de opcentiemen waarin ten behoeve van de gemeenten 
is voorzien ( 6 o/o) . 

Antwoord uan de Minister: 

De opdeciem die op bepaalde inkomsten van natuurlijke 
personen en vennootschappen wordt geheven, hoort thuis in 
het kader van de bijzondere maatregelen om het economisch 
herstel. de bespoediging van de gewestelijke reconversie en 
de stabilisatie van de begroting te waarborgen. 
Zo komt het dat die opdeciem uitsluitend ten behoeve van 

het Rijk werd ingevoerd. 
De verdere heffing van deze opdeciem na de belasting 

periodes die oorspronkelijk door de wet van 31 maart 1967 
waren vastgesteld, beantwoordt aan een zelfde doel. 
Er is dan ook geen reden om gemeentelijke opcentiemen 

te heffen op een opdeciem voor het Rijk die een specifieke 
bestemming heeft, 

7, De belasting op de automatische ontspanningstoestellen. 

Vraag: 

De belasting op de automatische ontspanningstoestellen 
brengt ongeveer 690 miljoen op. 

Hoeveel bedraagt die belasting ? 
Wordt zij berekend volgens een vast bedrag of volgens 

de ontvangsten welke met die toestellen geboekt worden ? 
Zou men niet beter van dergelijke inkomsten afzien in 

plaats van een belasting te innen ten laste van een sociale 
klasse die toch niet de meest begoede is ? 

Is een dergelijke belasting niet immoreel ? 

Antwoord 1;;1n de Minister : 

De automatische ontspanningstoestellen worden met een 
vast bedrag belast. De toestellen zijn ondergebracht in 
twee groepen, In de eerste komen die voor spelen waarin 
het toeval een grotere rol speelt dan de handigheid van de 
speler en waarbij de mogelijkheid bestaat een bedrag te 
winnen dat de inzet overtreft ( in frite gaat het hier om wat 
men « goktoestellen l> heet}. Er wordt een belasting van 
50 000 F op geheven. 

In de tweede groep vallen alle andere toestellen; op 
grond van hun opbrengst. de aard van het voorgestelde spel 
en het geheel der ingezette hcdrnqen worden ze door de'. 
Koning onderqebracht in één van de zes bij de wet be 
paalde categorieën. na advies van een bijzondere commissie 
bestaande uit afgevaardigden van de Minister van Finan 
ciën en vertegenwoordigers van de betrokken beroeps 
verenigingen. Voor die toestellen is de belasting als volgl 
vastgesteld : 

6. Les décimes additionnels sur l'impôt 
des personnes physiques et les bénéfices des sociétés, 

Question: 

Un membre estime qu'il serait justifié de soumettre le 
décime additionnel perçu sur les revenus des personnes phy 
siques et des sociétés à l'application de l'additionnel prévu 
en faveur des communes ( 6 % ) . 

Réponse du Ministre : 

Le décime additionnel perçu sur certains revenus des 
personnes physiques et des sociétés s'inscnt dans le cadre 
des mesures spéciales prises en vue d'assurer la relance 
économique, l'accélération de la reconversion régionale et 
la stabilisation budgétaire. 

C'est ainsi que ledit décime a été créé au profit exclusif 
de l'Etat. 

La reconduction de ce décime additionnel au-delà des 
périodes imposables initialement prévues par la loi du 
31 mars 1967 répond à un objectif identique. 

Dès lors, il n'y a pas lieu de prélever un additionnel 
communal sur un additionnel de l'Etat ayant une affectation 
spécifique. 

7. La taxe sur les appareils automatiques de divertissement, 

Question: 

La taxe sur les appareils automatiques de divertissement 
rapporte :±: 690 millions. 
Quel est le taux de cette taxe ? 
Est-elle calculée sur base d'un forfait ou est-elle pro 

portionelle à la recette des appareils? 
Ne conviendrait-il pas de renoncer à une telle recette 

plutôt que de percevoir un impôt sur une classe sociale qui 
n'est pas la plus nantie? 

Un tel impôt n'est-il pas immoral ? 

Réponse du Ministre : 

La taxe sur les appareils automatiques de divertissement 
est une taxe forfaitaire. Les appareils sont classés en deux 
groupes. Dans le premier, sont rangés ceux qui dévelop 
pent un jeu dans lequel le hasard prédomine sur l'adresse 
du joueur et qui offre la possibilité de gagner un montant 
supérieur à celui de la mise (en Iait, il s'agit de ce que 
l'on appelle « les machines ~1 sous»}. Ils sont frappés d'une 
taxe de 50 000 F. 

Le second groupe comprend tous les autres appareils: 
tenant compte de leur rcntahilitè, de la nature du jeu pro 
posé et de la multiplicité de la mise, ils sont classés par le 
Roi clans une des six catégories prévues par la loi, après 
avis d'une commission spéciale composée de délégués du 
Ministre des Finances et de représentants des unions pro 
Iesslounelles intéressées. Pour ces appareils, la taxe est 
fixée comme suit : 
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Rangschikking van de gemeenten 

Categorie 
toestellen 

l •" categorie 
( 30 000 inwo 
ners en meer) 

2"' categorie 
( van 5 000 tot 

30000 
inwoners) 

3<1c categorie 
(minder dan 

5 000 inwoners) 

Classification des communes 

Catégorie 
des appareils 

1 r,, catégorie 
( 30 000 habi 
tants et plus) 

2m11 catégorie 
(de 5 000 
à 30 000 
habitants) 

3mii catéqorie 
( moins de 5 000 

habitants) 

A ...... 19 000 13 000 6 500 A 4 0 0 4 • 0 19 000 13 000 6 500 
B 13 300 9 100 4 500 B 13 300 9 100 4 500 
C 9 500 6 500 3 200 C 9 500 6 500 3 200 
D 5 700 3 900 2 000 D 5 700 3 900 2 000 
E 3 800 2 600 1 300 E 3 800 2 600 1 300 
F l 200 800 400 F l 200 800 400 

Er dient te worden opgemerkt dat de belasting moet wor 
den betaald door de eigenaar van het toestel en, zo deze 
niet betaalt, door de persoon die de toelating heeft gegeven 
om het toestel te plaatsen; de speler moet nooit betalen, 
zodat niet kan worden beweerd dat deze belasting op een 
benadeelde sociale klasse drukt. 

Bij de bespreking van het ontwerp - dat de wet van 
24 december 1963 is geworden - heeft de toenmalige Mi 
nister van Financiën de nadruk gelegd op het feit dat 
de kwestie van de moraliteit hier niet kon worden opge 
worpen omdat het Parlement zich door de aanneming 
van de wet van 19 april 1963 heeft uitgesproken over de 
wettelijkheid van de ontspanningstoestellen en over de toe 
passing van de strafwet op die toestellen. 
Er zij anderzijds aan herinnerd dat de Minister van 

Justitie op 22 april 1970 bij de Senaat een wetsontwerp 
heeft ingediend houdende herziening van de wetgeving 
op het spel (Stuk Senaat n" 331, zitt. 1969-1970). 

8. De B.T. W. 

Vraag n" 1: 

De op blz. 126 van de Algemene Toelichting bij de be 
groting aangehaalde cijfers tonen aan dat bij de voor 1971 
geraamde belastingontvangsten rekening is gehouden met 
een marge van meer dan 7 miljard; dit bedrag stemt over 
een met een verzwaring van de belastingdruk ten gevolge 
van de invoering van de B.T. W. in vergelijking met wat 
de regeling van de overdrachttaks opgeleverd zou hebben. 

In feite gaat het om nieuwe en verdoken belastingen, die 
overeenstemmen met een bedrag van 7 miljard dat buiten 
de begroting wordt gehouden ingevolge de oprichting van 
de Regie van Posterijen en de Regie van de Zeevaart. 

Indien de Regering de toeneming van de uitgaven binnen 
aanvaardbare grenzen had gehouden, ware het niet nodig 
geweest 4.5 miljard belasting op de export te heffen en 
een provisie van 10 miljard aan te lem1en. 

Antwoord van de lvlinister 

Il convient de remarquer que la taxe est due par le pro 
priétaire de l'appareil ou, à défaut de paiement par celui-ci, 
par la personne qui en autorise l'installation; le joueur n'en 
est redevable à aucun moment de sorte qu'on ne peut pré 
tendre que cet impôt frappe une classe sociale défavorisée. 

Au moment de la discussion du projet devenu la loi du 
24 décembre 1963. le Ministre des Finances de l'époque 
avait insisté sur le fait qu'il ne pouvait s'agir en l'espèce 
d'un problème de moralité. car le Parlement s'était en effet 
prononcé sur la légalité des appareils de divertissement et 
sur l'application de la loi pénale à leur égard en votant la 
loi du 19 avril 1963. 

Il n'est sans doute pas sans intérêt de rappeler par ail 
leurs que le Ministre de la Justice a déposé le 22 avril 1970 
sur le bureau du Sénat un projet de loi portant révision de 
la législation sur le jeu ( dr. Doc. n° 331. Sénat, session 
1969-1970), 

8. La T, V.A. 

Ouestion n° 1 

Sur base des chiffres cités à la page 126 de I'Exposé 
général du Budget, il apparaît que les recettes fiscales pré 
vues pour 1971 comportent une marge de plus de 7 mil 
liards correspondant à un alourdissement de la charge 
de T.V. A. par rapport à ce qu'aurait donné le régime 
de la taxe de transmission. 

Il s'agit en réalité d'impôts nouveaux camouflés. corres 
pondant aux 7 milliards de débudgétisation à résulter <le 
la création de la Régie des Postes et de la Régie des trans 
ports maritimes. 

Si le Gouvernement avait maintenu b croissance des 
dépenses dans le cadre de normes acceptables, il n'aurait 
pas été nécessaire de prélever 4.5 milliards de taxes à 
l'exportation et d'instaurer une provision pour un montant 
de 10 milliards. 

Om de opbrengst van de B.T. W. in 1971 te kunnen 
vergelijken met die van de overdrachttaks (indien deze 
behouden was gebleven), moet rekening worden gehouden 
mcl de ontvangsten die aan het Fonds voor economische 
expansie en regionale reconversie worden toegewezen. 

Overdrachttaks 1970 
Toewijzing aan F. E. E. R. R. 

Overdrachttaks in I 971 .. , .. . . .. , .. .. . . .. 

91.1 miljard 
4.7 miljard 

----·--·--·----- 
95, 8 miljard 

104.2 miljard 

Réponse d11 Ministre : 

Dans le hut d'effectuer la comparaison entre les recettes 
de la T.V. A. en 1971 et celles de la taxe de transmission 
si elle était maintenue, il y a lieu de rèinté qrr-r les recettes 
affectées au Fonds d'expansion économique et de recon 
version régionale. 

Taxe de transmission 1970 
Affectation au F. E. E. R. 

91 .1 milliards 
4 .7 milliards 

95,8 milliards 

T'ax e de transmission en 1971 ... ... ... 104,2 milliards 
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De ontvangsten aan B. T, W. en andere taksen kunnen I Les recettes de T.V. A, et autres taxes peuvent être 
als volgt worden samengevat : regroupées comme suit : 

B.T. W. 

of: 

zuiver B.T. W .. -stelsel . . . 84.0 
dcqressieve belasting op de 
investeringen ... ... ... 13.7 
vertraagde ontvangst inge- 
volge de wijae van innen .. . --2.4 

95,3 

Verrichtingen die onder de O. T.-regeling 
oellen .. . . .. . .. .. . ,, . , .. .. . . .. . .. .. . ,, , - l,3 miljard 

of: 

gehandhaafde zegelrechten .. . 4.8 
overschot aan nog te innen 
O. T. ... ... ... ... ... ... ... 2.6 
terugbetaling van de O. T. op 
de export in 1970 .. . . .. .. . -- 3,0 
terugbetaling van de O. T. 
op de goederen in voorraad -· 5,7 

95,3 miljard 

--1.3 

Door de B.T. W. vervangen registrêllie- 
rechten . ,, ... ,. , ,. , , .. . .. . .. --0,5 miljard 

Nettobedrag .,. ... 93.5 miljard 

Het verschil t.o.v, de overdrachttaks, als die in 1971 
zou behouden blijven, zou dus 104,2 -- 93,5 = 10,7 mil 
jard bedragen, Rekening houdend met de bijkomende uit 
gaven waartoe de inwerkingtreding van de B.T. W. aan 
leiding zal geven en die op 3.2 miljard worden 9eraamd. 
zou het vermoedelijke begrotingstekort 13,9 miljard bedra 
gen hebben. 

De Regering mocht een dergelijk risico niet lopen, want 
het zou onvermijdelijk tot een monetaire financiering \Jeleid 
hebben. wat zeker niet aangewezen was, gelet op de con 
junctuurtoestand en de invoering van de B.T. \V, 

Om een normale prijsontwikkeling e» een correcte uit 
voerinp van de beqrotinqcn mogelijk te maken, heeft de 
Regering gemeend het begrotingsrisico te moeten opvangen 
door slechts een gedeelte van de export van belasting vrij 
te stellen en een provisie van de helastingplichtingen te 
vorderen. Op grond van artikel 52 van het vVetboek van 
de B. T.W. is die provisie vastgesteld op 10 miljard frank. 
Ze is een voorschot- dat door de belastinqplichtiuqen kan 
worden teruqqevordcrd, Feitelijk bcdrauqt de belasting die 
in 1971 op de economische medespelers zal worden geheven, 
10 miljard minder dan wat in de Al~1(:mem: toe lichtinq is 
opqcqcven. 

Uit die gegevens blijkt dat de opbrengst van de B.T. W. 
en van de overgangsmantregden t.o.v. wat de overdracht 
taks vermoedelijk zou opqcbracht hebben. slechts een onbe 
duidende vciligheidsrn,H\JC van 0,6 mil jard betekent. Gelet 
op de onzekerheid die een onvermijdelijk qcvolq is van 
de wijze waarop de opbrcuqsr van de B.T. Vv. wordt 
berekend en ondanks de wete nsc happelijkc methoden die 
bij die berckcninqen zijn aanqcweud. heeft de Hcriering 
niettemin qcmccnd de- armslag die zij zich aanvankelijk 
had voorbehouden. te moeten opofferen om de aan slaq 
tarieven en derhalve de stij\1ing van de prijzen te kunnen 
beperken. 

T. V.A 95,3 milliards 

soit: 

régime de croisière 84,0 
taxation dégressive des in- 
vestissements . ,. . .. ,, . 13, 7 
décalage dû aux modalités 
de perception ,, . . .. .. . . .. - 2.4 

95,3 

Opùations en matière de T.T. . .. .. . -1,3 milliard 

soit: 

droits de timbre maintenus 4,8 
résidu T.T. à percevoir ., . 2,6 

remboursement T.T. sur les 
exportations de 1970 . ,, .. . -· 3 ,0 
remboursement T.T. dans 
les stocks ... ... ... ... ... --5.7 

:....1,3 

Droits d'enregistrement remplacés par 
b T.V. A . 

Montant net ... 

- 0,5 milliard 

93.5 milliards 

L'écart par rapport à Ja taxe de transmission si elle était 
maintenue en 1971 serait ainsi de 104,2 -- 93.5 :=:: 10,7 
milliards. Compte tenu des dépenses supplémentaires résul 
tant de la mise en vigueur de la T. V. A. estimées à 
3,2 milliards, Je risque d'insuffisance budgétaire aurait 
atteint 13,9 milliards. 

Semblable risque n'aurait pu étre accepté par le Gou 
vernement car il aurait fatalement débouché sur un finan 
cement. monétaire tout à fait contre-indiqué eu égard à la 
situation conjoncturelle, cl' une part, et à l'introduction de 
la T. V, A" d'autre part. 

En vue de sauvegarder une évolution normale des prix 
et une exécution orthodoxe des budgets, le Gouvernement 
a estimé devoir rencontrer le risque budgétaire par une 
détaxation seulement partielle des exportations et le verse 
ment d'une provision par les assujettis. Cette provision, 
constituée en vertu de l'article 52 du Code de la T.V. A" 
il été fixée à 10 milliards. Elle a le caractère d'une avance 
récupérable par les assujettis, En réalité, l'Impact fiscal 
en 1971 sur les aqcnts économiques est inférieur de 10 mile 
liards au niveau [iqurant à l'Exposé uénéwl. 

Ces données montrent que, par rapport au produit hypo 
thétique de la taxe de transmission. les recettes de la 
T.V. A. et des mesures transitoires ne laissent qu'une 
marne de sécurité ins iq n ifian tc de 0,6 milliard. Devant le 
dcqré d'incertitude qui est Inévitablement à la base des moe 
dalitès de calcul du rendement de la T. V. A. et ce 
nonobstant les méthodes scienrif iques mises en œuvrc. le 
Gouvernement a nèanmoins estimé devoir sacrifier les mar- 
11es d e man o-uvrc retenues à l'origine, en vue dabaisser les 
taux de taxation et a in si limiter b hausse des prix, 
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De van de B. T, W. verwachte opbrengst volstaat dus 
amper om het bcqrotinqsrisico dat eigen is aan de nieuwe 
regeling, op te vangen; die opbrengst is niet bestemd om 
bijkomende gewone uitgaven te dekken. 

De wijziqinqen die een gevolg zijn van de oprichting 
van de Regie van de Posterijen en de Regie van de Zee, 
vaart oefenen geen invloed uit op het begrotingssaldo, 
aangezien aan de overdracht van uitgaven een overdracht 
van eigen ontvangsten van elk van die diensten heant 
woordt. 

Vraag ri' 2: 

ln het kader van de B.T. W. wordt de provisie voor 
1971 op 10 miljard geraamd. 
Op welke grondslagen berust de berekeninÇJ van dat 

bedrag? 

Antwoord Pan de Minister: 

De invoering van een provisie van 10 miljard in het 
kader van de toepassing van de B.T. W. in België is in 
overeenstemming met artikel 52 van het Wetboek van de 
B.T.W. 
Die provisionele storting heeft geenszins tot gevolg dat 

ten opzichte van het huidige stelsel nieuwe financiële las 
ten aan de belastingplichtige ondernemingen worden opge 
legd. 

Integendeel, men mag niet uit het oog veriezen dat de 
invoering van de B. T.W. voor de belastingplichtige onder 
nemingen een merkelijke verbetering van hun kastoestand 
met zich brengt. Die verbetering is met name het resultaat 
van: 

1. de afschaffing van het gebruik van de fiscale zegels 
voor de gewone binnenlandse handelsverrichtingen en bij 
qevolq van de eraan verbonden prefinanciering; 

2. het feit dat aan de belastingplichtigen een termijn voor 
de betaling van de belasting aan de Schatkist wordt toe 
gekend. Die termijn schommelt tussen 20 en 50 dagen, te 
rekenen vanaf de datum van de levering waardoor de 
belasting invorderbaar is geworden, terwijl in het huidiqe: 
stelsel de belasting in principe op het ogenblik van de leve 
rinf moet worden betaald; 
3, de teruggaaf aan de belastingplichtigen van de thans 

in de waarde van hun voorraden begrepen belastingen. 

I3ovendien zal de geleidelijke ontlasting van de investerin 
gen en de export eveneens bijdragen tot de verbetering van 
de kastoestand van de belastinqphchtiqen. 

De ver efferunq van de provisie zal in twee fasen gebeu 
ren. Een eerste storting zal ten laatste op 20 april 1971 
plaatshebben. Zij zal één derde vertegenwoordigen van 
de B.T. W. die de belastingplichtige ondernemingen ver 
schuldigd zijn aan de Staat op hun gezamenlijke verrich 
tingen van het eerstr- kwartaal 1971. De tweede storting 
zal uiterlijk op 20 oktober 1971 worden gedaan. Zi; zal 
worden gevormd door het verschil tussen het derde van de 
B.T. W. die door de belastin91ilichtigen op hun gezrnnen 
Iiike verrichtingen van het eerste semester 1971 aan de 
Staat moet worden betaald en de reeds op 20 april 197 I 
gestorte provisie. ' 
Op grnnd van deze reqclmq mag het bedraq van de pro 

visie op ongeveer 10 miljard frank worden geraamd. 

Du côté de la T. V. A., les recettes escomptées suffisent 
donc simplement à faire face au risque budgétaire inhérent 
au nouveau système; elles ne visent nullement à couvrir un 
excédent de dépenses ordinaires. 
Quant aux modifications orqaniques résultant de la créa 

tion d'une Régie des Postes et d'une Régie de la Marine, 
elles n'influencent pas le solde budgétaire puisqu'au trans 
fert des dépenses correspond un transfert des recettes 
propres de chacun de ces services. 

Question n° 2 : 

La provision prévue pour 1971 dans le cadre de la 
T.V. A. est estimée à 10 milliards. 
Quelles sont les bases de calcul de ce montant? 

Réponse du Ministre: 

L'instauration d'une provision de 10 milliards dans le 
cadre de l'introduction de la T.V. A, en Belgique est con 
forme à l'article 52 du Code de la T.V. A. 

Ce versement provisionnel n'a nullement pour consé 
quence d'imposer de nouvelles charges financières aux en 
treprises assujetties, par rapport au régime actuel. 

Bien au contraire, il ne faut pas perdre de vue que I'in 
stauration de !a T.V. A. entraîne pour les entreprises assu 
jetties une amélioration importante de leur trésorerie. Celle 
ci résulte notamment de : 

1. la suppression de l'utilisation des timbres fiscaux 
pour les opérations commerciales intérieures courantes et 
par conséquence du préfinancement y afférent; 

2. l'octroi aux assujettis d'un délai pour le paiement de 
la taxe au Trésor, variant entre 20 et 50 jours à compter de 
la date de la livraison qui a rendu la taxe exigible alors que 
dans le régime actuel la taxe doit en principe être acquittée 
au moment de 18 livraison; 

3. la restitution aux assujettis des taxes actuellement in 
corporées dans la valeur de leurs stocks. 

En outre, la détaxation progressive des investissements 
et des exportations sont de nature à contribuer également 
à cet élargissement de la trésorerie des assujettis. 

La liquidation de la provision sera effectuée en cieux 
étapes. Un premier versement aura lieu au plus tard le 
20 avril l 971. Il représentera un tiers de la T.V. A. due à 
l'Etat par les entreprises assujetties sur l'ensemble de leurs 
opèrations du premier trimestre de 1971. Le second verse 
ment sera effectué au plus tard le 20 octobre 1971. Il sera 
constitué par la différence entre le tiers de la T.V. A. due 
à l'Etat par les assujettis sur l'ensemble de leurs opérations 
du premier semestre de 1971 et la provision qu'ils auront 
déjà versée le 20 avril 1971. 

Eu égard à ces modalités, le montant de la provision peul 
être évalué à environ 10 milliards de Francs. 
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Vraag n" 3: 1 Question n° 3 

Een lid wenst niet uit te weiden over de vrnag of de 
provisie die de belastingplichtigen in 1971 zullen moeten 
betalen, al dan niet binnen het raam valt van artikel 52 van 
het \1/ et boek van de belasting over de toeqevceqd e waarde. 
Hij wil echter wel de aandacht vestigen op het feit dat 
die provisie een vervroegde ontvangst is, waarvan de ver 
valdag verschoven is zonder dat de ontvangst van de 
belasting verhoogd wordt. 
Hij meent dat dit lapmiddel hoogstens voor 1971 kan 

gelden. 
Hoe zal dit probleem opgelost worden in 1972 ? 
Zal de Regering de tarieven verhogen ? 

Antwoord van de Minister : 

De talrijke aanpassingen die de Regering in de B.T. W.,· 
tarieven heeft aangebracht om de weerslag op de prijzen 
te verminderen. hebben ten slotte geleid tot een begrotiil\1S 
tekort van ongeveer 14 miljard. 
Opgemerkt zij dat tot de vermindering van de interme 

diaire B.T. Wi-tarieven en de verschuiving van produkten 
en diensten naar lagerliggende tarieven beslist werd na 
overleg met de economische en sociale milieus. 
De dreiging van een zo belangrijk begrotingstekort 

zou onvermijdelijk geleid hebben tot een weinig ortho 
doxe financiering die op haar beurt aanleiding gegeven 
zou hebben tot een monetaire inflatie en een prijsstijging 
die het door de verlaging van de belastingtarieven na 
gestree[de doel ongedaan zou maken. 

Gelet op de aanzienlijke stijging van de kasmiddelen 
van de ondernerninqen ingevolge de structuur zelf van 
de B. T. W" heeft de Regering gemeend dat deze verste 
viging van de kastoestand der ondernemingen diende te 
worden gespreid door het invoeren van de provisie en de 
gedeeltelijke ontheffing bij uitvoer 
De Regering beseft heel goed dat deze maatregelen geen 

oplossing brengen voor de begrotingsproblemen in verband 
met 1971, 

Het is duidelijk dat de verantwoordelijke overheid niet 
bij machte is nu reeds te beslissen op welke wijze het 
begrotingstekort dat ingevolge de B.T. W. in 1972 aan 
de dag zou kunnen komen, gefinancierd zal worden. 

Daar de ramingen in verband met de opbrengst van 
de B. T. W. en met de kosten van de ontheffing voor 
de voorraden onvermijdelijk een veiligheidsmarge impli 
ceren, is het logisch dat men eerst gedurende een bepaalde 
periode het B.T. Wv-svsteem wil experimenteren om zich 
een concreet idee te vormen van de werkelijke opbrengst. 
Pas dan zal de Regering het eventueel budgettaire risico 

kunnen ramen waaraan zij in 1972 misschien het hoofd 
zal moeten bieden. Bij de keuze van de maatrcqelcn welke 
eventueel zullen moeten worden genomen zal er in elk 
geval moeten worden voor gewankt dat de weerslag ervan 
op de economische en sociale ontwikkeling van het land 
zoveel moqelij k beperkt blijft. Bovendien zal de eventuele 
aanpassing van de bclastinqen in de mall'. van het mogelijke 
moeten aansluiten bij de doelstellingen inzake de voor de 
economische en monetaire integratie, door de E. E. G. 
nanhcvolcn harmonisatie van de belastingen. 

\!raag n" 4 

Ter ver,1ntwoording van de invoering van een provisie 
wijst de Regering op de toeneming van de liquide middelen 
bij de ondernemingen. 

Sans vouloir discuter de la question de savoir si la pro 
vision que les assujettis devront payer en 1971 entre bien 
dans Ie cadre de l'article 52 du Code de la Taxe sur la 
valeur ajoutée, un membre attire l'attention sur le fait que 
cette provision est une anticipation de recettes qui décale 
les échéances sans augmenter le produit de la taxe. 

Il s'agit là, selon lui, d'un palliatif valable tout au plus 
pour 1971. 
Comment le problème sera-t-il résolu en 1972 ? 
Le Gouvernement auqmentera-t-il les taux ? 

Réponse du Ministre : 

Les nombreuses adaptations apportées par le Gouver 
nement aux taux de la T.V. A. en vue de réduire l'impact 
sur les prix ont finalement abouti à engendrer une insuffi 
sance budgétaire d'environ 14 milliards. 

Il convient de remarquer que la réduction des taux inter 
médiaires de la T.V. A. et le déclassement vers des taux 
inférieurs de produits et de services ont été effectués après 
concertation avec les milieux économiques et sociaux. 
S'exposer à une insuffisance budgétaire de cette ampleur 

aurait finalement conduit à un financement peu ortho 
doxe qui aurait à son tour engendré une inflation monétaire 
et une hausse des prix qui aurait anéanti l'objectif poursuivi 
en réduisant les taux de taxation. 

Et1 égard à l'accroissement sensible des liquidités des 
entreprises en raison de la structure même de la T. V. A" 
le Gouvernement a estimé devoir étaler cette amélioration 
de la trésorerie des entreprises en instaurant la provision 
et la détaxation partielle des exportations. 

Le Gouvernement est parfaitement conscient du fait 
que ces mesures ne résolvent le problème budgétaire que 
pour l'année 1971. 

11 est évident qu'il n'est pas possible aux autorités res 
pensables de décider dès à présent des modalités de Hnan 
cement de l'insuffisance budgétaire qui pourrait se pro 
duire pour l'année 1972 en raison de la T. V. A. 
Les estimations relatives au rendement de la T.V. A. 

et au coût de la détaxation des stocks impliquant 
nécessairement une marge d'incertitude, il est logique qu'on 
veuille d'abord expérimenter pendant une période déter 
minée Ie régime T.V. A. en vue de se former une idée 
concrète quant à son rendement effectif. 
Ce n'est qu'à ce moment que le Gouvernement pourra 

évaluer le risque budgétaire éventuel auquel il faudra faire 
face en ! 972. Les dispositions à prendre le cas échéant 
seront en tout état de cause choisies de manière à réduire 
dans toute la mesure du possible leur impact sur le dèvelop 
rnepent économique et social du pays. En outre, l'adapta 
tion éventuelle de la fiscalité devra s'insérer autant que pos 
sible dans le cadre des objectifs d'harmonisation fiscale 
préconisés par lc1 C. E. E. en vue de l'intt\1ration écono 
nuque et monétaire européenne. 

Qu,:,stion 1111 ,J : 

Pour justifier liustauration de la provision, le Gouvcr 
nemen t invoque l'accroissement des liquidités des entre 
prises. 
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Oit argument gaat stellig op voor een groot aantal onder 
nemingen. maar voor sommige ervan, die aan een zeel' 
lichte belasting onderworpen waren, zal de invoering van 
een provisie hun kaspositie heel wat slechter maken. 

Antwoord van de Minister ; 

De provisie die door de belastingplichtige ondernemin 
gen moet worden gestort. is vrij bescheiden in vergelijking 
met hun omzet. 

Aangezien de provisie berekend zal worden op het net 
tobedrag van de B.T. W. dat de belastingplichtigen aan 

· de Schatkist zullen moeten betalen. zal het peil van deze 
provisie beïnvloed· worden door de aard van de bedrijvig 
heid van de ondernemingen (bij voorbeeld ondernemingen 
die exporteren), alsmede door de aftrekmogelijkheden van 
de B.T. W. (bij voorbeeld investeringen). ln beide geval 
len is het mogelijk dat de provisie vrij gering is. 

De financiële gevolgen van het aanleggen van een pro 
visie zullen ruimschoots worden goedgemaakt. door de stij 
ging van de kasmiddelen van de ondernemingen, met name 
als gevolg van de teruggaaf van de belastingen die in de 
waarde van de voorraden van de belastingplichtigen per 
1 januari 1971 zijn doorberekend, van de gedeeltelijke vrij 
stelling van de investeringen en van de vervanging van de 
inning van de belasting door middel van fiscale zegels door 
een stelsel van aangiften en geregelde betalingen, waarbij 
voordeel kan worden gehaald uit een lange termijn. Thans 
dienen bijna alle economische sectoren ofwel een grote 
cumulatieve belastinglast op hun voorraden te dragen, of 
wel een hoge belasting op hun aankopen, wat meebrengt 
dat deze belasting gefinancierd moet worden tot de: koper 
betaalt, ofwel de twee samen. 

Zoals de: zaken nu staan, valt er niet voor te vrezen 
dat het aanleggen van ee_n provisie de financiële toestand 
van sommige ondernemingen kan ontwrichten. 

Vrnag n" 5 

De B. 1'. W. zal een aanzienlijke terugslag hebben op 
de qerrieentefinanciên en op de prijs van de woningen. Voor 
de qemeente zal die invloed zich doen voelen op de lo 
pende uitqaven en op de uitgaven voor het personeel en 
de investerinqen. Anderzijds zal de B.T. \V. een tl'ru9s\c1n 
hebben op de prijs van de. sociale woningen en hun huur 
prijs. 

Op een vorige comrnissieverqaderinq heeft de Minister 
verklaard, dat voor de gemeenten en de sociale woninqbouw 
tot twee interventies van 300 miljoen is besloten. 

ln de Aluernerw Toelichting is er 11een sprake van die 
interventies. Hoe zijn zij berekend? Volqcns welke maat 
staven zullen zi1 worden verdeeld ? 

Antwoord i•an de l\-1 inister 

De raminqcn die betrekking hebben op de qcvolqen van 
de invoerinq v,111 de B.T. \V. voor de gemeentebegrotin 
qcu en voor de prijs v1111 de sociale woningen zijn ge 
maakt vóór de door de Resiering qctrof Ien maatregelen 
die erop qericht zijn het mechanische effect van de B.T. W. 
op dt> prijzen tot 2 \é· te beperken. 
Volgens de huidige prognoses znl de terugslag op de 

twee. betrokken sectoren dus kleiner zijn dan aanvankc 
lijk was gedacht. 

Cet argument est sans doute valable pour un grand 
nombre d'entreprises, mais pour certaines d'entre elles qui 
étaient soumises à une taxation très légère, l'instauration 
d'une provision constituera une sérieuse aggravation de leur 
situation de liquidités. 

Réponse du l/f.iriistrc : 

La provision à verser par les en treprises assujetties sera 
relativement modeste par rapport à leur chiffre d'affai 
res. 

Comme la provision sera calculée par rapport ·au rnon 
tant net de la T.V. A. que les assujettis auront à verser 
au Trésor. le niveau de cette provision sera influencé par 
la nature de l'activité des entreprises ( par exemple, entre 
prises exportatrices) ainsi que par les possibilités de déduc 
tion de la T.V. A. (par exemple. investissements). Dans 
ces deux ms, la provision pourrait être relativement faible. 

Les effets financiers de la constitution d'une provision 
seront largement compensés par l'accroissement des liqui 
dités des entreprises, résultant notamment de la restitution 
des taxes contenues dans la valeur des stocks au J ••r janvier 
l 971. des assujettis, du dégrèvement partiel des investis 
sements et du remplacement du mode de perception de 
l'impôt au moyen de timbres fiscaux, par un système de 
declarntions et de paiements périodiques bénéficiant d'un 
délai important. Or, actuellement presque tous les secteurs 
économiques supportent, soit une charge fiscale cumulée 
importante grevant lems stocks, soit une taxe élevée due 
sur leurs ventes et entraînant mi préfinancement de cette 
taxe jusqu'au paiement par I'acheteur. soit les deux simul 
tanément. 

Compte tenu de cette situation, il n'y a pas lieu de 
craindre que la constitution d'une provision soit de nature 
ii déséquilibrer lé! situation financière de certaines entre 
prises. 

Question 11° 5 

L1 T.V. A. aura des répercussions sérieuses sur les fi~ 
nances communales et sur le prix du logement. Pour les 
communes cette incidence se traduira dans les dépenses 
courantes, dans les dépenses de personnel. et dans les dé 
penses dinvestissements. La T.V. A. aura. d'autre part, 
des répercussions sur le r.oùt des logements sociaux et sur 
les loyers de ceux-ci. 
Dans une déclaration antérieure en Commission, le Mi 

rustre ,1 déclaré que deux interventions de 300 millions ont 
été prévues. respectivement pour les communes et pour le 
loqcrncnt social. 

L'exposé général ne fait aucune allusion à ces interven 
tions. Comment ont-elles été calculées? Quel sera le mode 
de répartition 7 

Les estimations relatives aux incidences de l'application 
de la T.V. A. sur les budgets communaux et sur le coût 
des loqcments sociaux ont été établies avant les mesu 
res décidées par le Gouvernement el qui ont en pour effet 
de ramener à moins de 2 1i, l'incidence mécanique de la 
T. V. A. sur les prix. 

Dans l'ct.u actuel des prévisions, l,1 répncussion pour les 
dcLt., secteurs considérés sera donc inférieure à celle qui 
avait été supputée à l'époque. 
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Alleen door de ervaring zal men zich een nauwkeuriger 
beeld kunnen vormen van de gevolgen van de nieuwe be 
lastingheffing voor de betrokken gebieden. 

De op de begroting van de Minister van Financiën uit 
getrokken nlobale provisie van 1,8 miljard beeft precies 
tot doel te voorzien in de subsidies die nodig zullen blijken 
te zijn. Wat nu meer bepaald de gemeenten betreft, dient 
erop gewezen dat de op de begroting win de Minister van 
Binnenlandse Zaken uitgetrokken dotatie voor het Fonds 
der gemeenten in 1971 17 437 miljoen zal bedragen, d.i. 
2 174 miljoen meer dan in 1970. Die stijging met 14 ,24 % 
ligt heel wat hoger dan die van de gezamenlijke Ri_iksbe 
groting. 

Vraag ri•· 6: 

a) Bij het lezen van de uitvoeringsbesluiten van de wet 
waarbij het Wetbcek van de B.T. W. wordt ingevoerd, 
wordt men getroffen door het ingewikkelde karakter van 
het nieuwe stelsel, waarmee ook veel meer papevasserij ge 
moeid zal zijn. 

b) Hoe zal de egalisatiebelasting werken? 
Is het juist dat het tarief dat zal worden toegepast op de 

goederen welke worden geleverd aan de handelaar die 
onder het stelsel van de egalisatiebelasting valt, hoger zal 
zijn dan de nieuwe tarieven? 
Volgens bepaalde berekeningen zouden de tarieven res 

pectievelijk 6,9; 18,6: 23,9; 33,25 bedragen in plaats van 
6; 14: 18; 25. 

c) Op talrijke veel verbruikte artikelen zullen te hoge 
tarieven worden toegepast : brandstof voor huishoudelijk 
gebruik, textiel, schoenen ... 

Bovendien worden bepaalde aan het maximum-tarief 
onderworpen artikelen in zeer ruime mate verbruikt : pla 
ten, radio, T.V., enz. 

Antwoord Pan de Minister, 

a) De heffing van de belasting over de toegevoegde 
waarde steunt op de aangiften die de helasrmqpltchtiqen 
periodiek moeten indienen en waarin ze alle handelingen 
vermelden die zij tijdens het beschouwde tijdvak hebben 
verricht. alsmede de over die handelinqcn verschuldigde 
beiastiuq en de belastingen die in aftrek moeten worden 
gebracht voor de: aan hen geleverde: goederen en de aan 
hen verleende diensten. Wel te verstaan moeten die aan 
giften overeenkomen met de werkelijke werkzaamheid van 
de betrokkenen. die wordt vastgesteld door de door hen uit 
gereikte facturen en door hun boekhouding. 

Onvermijdelijk moet in een dergelijk stelsel grote aan 
dacht worden besteed aan de wijze waarop de handelingen 
worden vastgesteld en geboekt in de boeken en de journa 
len. 
Voor de kleine ondernemingen werden echter verschil 

lende oplossingen uitgewerkt ( CfF,lisntiebelasting, bijzon 
dere regeling voor de: landbouwondernemers. forfaitaire 
regelingen. vereenvoudigde boekhouding) om het adminis 
tratief werk zoveel mogelijk te beperken zonder dat een 
onregelmatige concurrentie ontstaat. 

b) Het stelsel van de egalisatiebelasting heeft tot doel de 
kleine detaillist te ontlasten van de voornaamste verplich 
tingen van de normale B. T. \,V.-regeling : indienen van de 
periodieke nanqif ten en betalinf! van de belastin~ aan de 
Staat. De belasting die de kleine detaillist normaal aan de 

Seule l'expérience permettra de se rendre compte plus 
exactement des effets de la nouvelle taxation dans les 
domaines considérés. 

La provision globale de 4,8 milliards prévue au budget 
du Ministère des Finances a précisément pour objet de 
faire face, entre autres. aux interventions qui s'avéreraient 
nécessaires. On doit toutefois rappeler en ce qui con 
cerne plus particulièrement les communes, que la dotation 
au Fonds Jes communes prévue en leur faveur au budget 
du Ministère de l'lntérieur atteindra 17 437 millions en 
1971, soit un accroissement de 2 174 millions par rapport 
à 1970, ce qui représente une progression de 14,24 % , 
considérablement supérieure à celle de l'ensemble du budget 
de l'Etat. 

Question nu 6 : 

a) A la lecture des arrêtés d'exécution de la loi instau 
rant le code de la T.V. A., on est frappé par la complexité 
du nouveau régime et le surcroît de paperasserie qu'il en 
gendre. 

b) Comment va fonctionner la taxe d'égalisation ? 
Est-il exact que le taux qui frappera la marchandise 

fournie au commerçant bénéficiant du régime de la taxe 
d'égalisation se situera à un niveau supérieur aux taux 
nouveaux. 

Selon certains calculs, les taux seraient respectivement 
6,9; 18,6: 23.9: 33,25 au lieu de 6: 14: 18; 25. 

c) De nombreux articles à forte consommation seront 
frappés de taux trop élevés : combustibles à usage domesti 
que, textile, chaussures ... 

En outre, certains articles soumis au taux maximum font 
l'objet d'une consommation très largement répandue: dis 
ques. radio, T.V., etc ... 

Réponse du Ministrc : 

a) La perception de la taxe sur la valeur ajoutée est 
basée sur des déclarations que les assujettis doivent déposer 
périodiquement et dans lesquelles ils reprennent les opéra 
tions qu'ils ont effectuées pendant la période considérée, 
la taxe due sur ces opérations et les taxes à déduire en 
raison de leurs entrées. Les données de ces dèclarations 
doivent, bien entendu, être le reflet de l'activité réelle des 
intéressés, activité constatée par les factures qu'ils ont déli 
vrées et par leur comptabilité. 

li est donc inévitable que, dans un tel système. une atten 
tion plus grandi>. doive être consacrée à la manière de con 
stater les opérations et cl e les enregistrer dans des livres 
ou journaux. 

Pour les petites entreprises toutefois. différentes solutions 
ont été mises au point (taxe d'égalisation, régime particu 
lier des exploitants agricoles, forfaits, comptabilité simpli 
fiée) pour réduire autant que possible le travail adminis 
tratif, tout en évitant de créer des distorsions dans lé! con 
currence. 

b) Le régime de la taxe d'égalisation a pour but de libé 
rer le petit détaillant des principales obliqations résultant du 
régime normal de la T.V. A. : introduction de déclarations 
périodiques, calcul et paiement de la taxe à l'Etat. Toute 
fois. l.1 taxe que le petit détaillant aurait· normalement dû 
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Staat voor zijn verkopen moest betalen, wordt in het vorige 
stadium forfaitair geheven : zijn leverancier ( fabrikant of 
groothandelaill') brengt hem in rekening, benevens de 
B.T. W. <lie hij voor zijn inkopen is verschuldigd, een 
eqalisatiebelastiriq die de voor zijn verkopen verschuldigde 
B.T. W. vertegenwoordigt. Die egalisatiebelasting wordt 
berekend op de door de leverancier in rekening r1ebr,1.chte 
B.T. W. tegen het tarief van 15 ;î-. voor de goederen onder 
worpen aan het B.T. W.-tarief van 6 %, en tegen het 
tarief van 33 o/c voor de andere goederen. 

De aangehaalde totale percentages vertegenwoordigen 
de totale last die op de inkopen van de kleine detailhande 
laar drukken. Het percentage van 6,9 vertegenwoordigt 
dus: 

B.T. Wi-tarief . 
Egalisatiebelasting : 15 % van 6 % 

Totaal van de inkoopprijs 

6 % 
0,9 % 

6,9 % 

In de normale regeling of bij de forfaitaire regeling zou 
de belanghebbende de B.T. W. moeten betaald hebben, 
volgens het geval teqen het tarief van 6, 14, 18 of 25 %, 
doch op zijn verkoopprijs. 

c) Rekening houdend met de opbrengst die de Regering 
van de B.T. W. verwacht, gebeurde de indeling van de 
goederen en de diensten bij de verschillende tarieven vol 
gens een selectie hoofdzakelijk gesteund op sociale over 
wegingen, maar ook soms op overwegingen van economi 
sche, culturele of technische aard. 

De Regering heeft er reeds mee ingestemd het tarief 
van 20 % tot 18 % en dat van 15 % tot l'l j'Ó te verlagen. 
In vergelijking met de oorspronkelijke plannen, werden 
sommige goederen en diensten van een hoger tarief naar 
een lager tarief overgebracht (bij voorbeeld : diensten van 
caféhouders en restauranthouders : van 14 naar 6 '/4: leve 
ring van gas en van tabaksfabrikaten : van 14 naar 6 % : 
levering van textielprodukten en schoenen : van 16 naar 
14 % ) . Om budqettaira redenen meent ze thans op dat 
gebied geen nieuwe toegeving te kunnen doen. 

Vraag n' 7 

De invoering van de B.T. W. doet zeer gewichtige pro 
blemen rijzen waarop de administratie nog slecht is voor 
bereid. Bepaalde koninklijke besluiten zijn met veel vertra 
ging uitqevaardiqd, op andere wordt nog steeds gewacht. 

Het voor de B. T. W. aangestelde personeel is niet tal 
rijk tienoeg: de computers worden niet f]evoed en het feit 
dat deze in het Administratief Centrum werden geïnstal 
leerd, terwijl de pro\=Jrarnrneurs en analisten aai! Let Madou 
plein werken, wijst op een gebrek aan rationele orqani 
satie. 

De analisten en proqrnmmcurs zijn trouwens niet talrijk 
genoe\): bepaalde firma's stellen buitensporige voorwaarden, 
wanneer zij dergelijke technici ter heschikkin9 van de ad mi 
nis tra tie stellen. 

In de huidige stand van zaken wordt ch: onvoldoende be 
zoldi(Jing van het élan de computers werkenc!e personeel 
sioedtiem;,akt door fictieve overuren. Dat procédé is weinig 
orthodox. Een orqanie kc oplossing zou moelen worden He 
vonden. 

An/woord 1•,111 de lVlinistcr 

A. - Er mag worden gezegd dat de administratie klaar 
is om voor een juiste toepassing van de wet op de B.T. W. 
te zorgen. Bijn.i alle uitvoeringsbesluiten zijn qenomen en 

verser à l'Etat pour ses ventes est perçue forfaitairement au 
stade antérieur: son fournisseur (fabricant ou grossiste) 
lui porte en compte sur facture, en plus de la T. V, A. due 
pour ses achats, une taxe d'égalisation gui représente la 
T.V. A. due pour ses ventes. Cette taxe d'égalisation est 
calculée sur la T.V. A. portée en compte par le fournisseur, 
au taux de 15 % pour les produits soumis à la T.V. A. 
de 6 % , et au taux de 33 % pour les autres produits. 

Les taux globaux représentent la charge globale qui 
grève les achats du petit détaillant. Ainsi le taux de 6,9 % 
représente : 

Taux T.V. A. .. . 
Taxe d'égalisation: l 5 % de 6 % 

Total du prix d'achat . 

6 % 
0,9 % 

6,9 % 

Au régime normal ou à celui du forfait, l'intéressé aurait 
dû payer une T. V. A. calculée aux taux de 6, 14, 18 ou 
25 % , selon le cas, mais alors sur son prix de vente. 

c) Compte tenu du rendement que le Gouvernement 
attend de la T.V. A., la classification des biens et des 
services entre les différents taux a été faite selon une sélec 
tian basée principalement sur des considérations sociales, 
mais parfois aussi sur des considérations d'ordre èconomi 
que, culturel ou technique. 

Le Gouvernement a déjà consenti à un abaissement gêné- 
ral des taux de 20 à 18 %, et de 15 à 14 %. De plus, et 
par rapport aux projets initiaux, il a dégrevé certains biens 
ou services ( par exemple : prestations Jes cafetiers ou res 
taurateurs, de 11 à 6 ~"{,; fournitures de gaz et de tabacs 
fabriqués : de 14 à 6 % ; livraisons de produits textiles et 
de chaussures : de 18 à l 4 % ) Il estime, pour des raisons 
budgétaires, ne pas pouvoir faire actuellement de nouvelles 
concessions en ce domaine. 

Question 11° 7 : 

La mise en vigueur de la T.V. A. pose de très graves pro, 
blème.s pour lesquels ]' administration est encore mal prèpa 
rée. Ce rtatns arrêtés royaux sont sortis avec beaucoup de 
retard. dautres sont toujours attendus, 

Le personnel affecté à la T.V. A. n'est pas assez étoffé, 
les ordinateurs ne sont pas alimentés et leur installation à la 
Cité administrative, alors que les proqranuneurs et les ana 
lystes trnvaillen« à la place Madon. font apparaitre une 
orqan isat ion peu rationnelle. 

Le nombre des analystes et des programmeurs est d'ail 
leurs insuffisant et certaines firmes imposent des condi 
tions exorbitantes pour mettre ces techniciens à la dispo 
sition de l'administration. 
Dans l'état actuel des choses, on compense l'insuffisance 

de la rémunération du personnel affecté aux ordinateurs par 
des heures supplémentaires fictives. C'est là un procédé 
peu orthodoxe. Une solution organique devrait être trouvée. 

R,'ponsc du Ministre : 

A. - On peut affirmer que I'administrarlon est prête 
;'1 assure r l'npplicarion exacte de la législation sur la 
T.V. A. Presque tous les arrêtés d'exécution ont été pris 
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de administratie doet een zeer grote inspanning om de 
belastingplichtigen praktisch en doelmatig voor te lichten 
in verband met alle problemen die bij de toepassing van 
de B.T. W. rijzen. 

B. - De vervanging van de overdrachttaks en van de 
daarbij horende taksen door het B.T. Wi-stelsel onderstelt 
dat het personeel van de controlediensten wordt aange 
vuld. Enerzijds vergt de inning van de nieuwe belasting 
een voorturend contact tussen de administratie en de 
belastingplichtigen. zoals de controle op de inning een 
grondig boekhoudkundig onderzoek vergt. Anderzijds kan 
van het ene naar het andere belastingstelsel niet overge 
schakeld worden zonder een ernstige voorlichting van het 
administratieve personeel en van de belastingplichtigen. 
Ook aan dat aspect van het probleem is aandacht besteed 

en de administratie heeft zich ingespannen om op het 
gepaste ogenblik óver diensten te beschikken die beant 
woorden aan de behoeften en over een personeel dat 
talrijk genoeg is en de vereiste scholing bezit. 
Het aantal controlediensten is van 102 op 160 gebracht. 

Wat de opleiding van het personeel betreft, organiseert 
de administratie, naast de reglementaire bevorderingsexa 
mens, voorlichtingscursussen en studiedagen voor alle bij 
de B.T. W. betrokken personeelsleden. De recrutering van 
opstellers is nochtans niet volgens verwachting verlopen. 
De verschillende vergelijkende aanwervingsexamens hebben 
immers niet het vereiste aantal laureaten opgeleverd; het 
thans aan de gang zijnde vergelijkende examen zal trou 
wens, naar wordt verwacht, niet het benodigde aantal 
Franstalige laureaten opleveren. 

Het is dus wel zo dat er nog niet genoeg personeel 
beschikbaar is voor de toepassing van de B. T. W. De ad 
ministratie zal trachten het tekort aan personeel zo vlug 
mogelijk weg te werken. 

C. - 1. Met. het oog op de toepassing van de B.T. ·w. 
had de administratie een computer gehuurd, nog vóór de 
beslissing genomen werd om de inwerkingtreding van de 
wet met één jaar te verdagen. 

Sedert die beslissing is de computer gebruikt voor ver 
scheidene werkzaamheden ter voorbereiding van de 
B.T. W. (samenstellen en bijhouden van het steekkaarten 
stelsel, drukken van briefkaarten bestemd voor de belas 
tingplichtigen, programmatests, gefingeerde opqavèn enz.); 
bovendien is hij ter beschikking van verschillende rijks 
diensten gesteld voor het uitvoeren van drukwerk, voor 
optisch lezen. voor programmatests enz. 
Gedurende enkele maanden hebben die werkzaamheden 

geen volledige benutting van de. computer mogelijk ge 
maakt, doch thans is dat niet meer het geval. Voor de uit 
voering van de laatste werkzaam heden ter voorbereiding 
van de B. T. W. werkt de computer, in inultiproqrammatie. 
21 uren op 21. Volgens de vooruitzichten zal dat werk 
schema (3 ploegen per 21 uren) moeten worden aangehou 
den wanneer de B.T. W. toegepast wordt. 

2. De antomarisatiedienst van de B. T. W. omvat twee 
duidelijk onderscheiden cellen : 

a) een ontwerp- en orqanisatiecel waarvan o.rn. de ana 
listen en de proqrammeurs deel uitmaken: 

h) een uitvoerinqsc el waarvan o. m. deel uitmaken de 
operateurs en degenen die verantwoordelijk zijn voor de 
uitvoering v,H1 de taken die aan de computer worden toe 
vertrouwd en van de talrijke taken die daaraan voorafgaan 
of die erop volqcn. 

Dat is geen irrationele organisatie, aangezien elke cel 
een welbepaalde opdracht moet vervullen. 

et l'administration fournit un serieux effort pour informer 
les contribuables de façon pratique et efficace sur tous les 
problèmes d'application de la T.V. A. 

B. - Le remplacement de la taxe de transmission et des 
taxes connexes par un système. de T.V. A. impliquait un 
renforcement du personnel des offices de contrôle. D'une 
part, la perception du nouvel impôt nécessite des contacts 
permanents entre l'administration et les assujettis et le 
contrôle de cette perception, des investigations comptables 
approfondies. D'autre part, le passage d'un impôt à l'autre 
ne peut s'opérer sans une initiation sérieuse du personnel 
administratif et des assujettis. 

Cet aspect du problème n'a pas échappé à l'attention et 
l'administration s'est efforcée de mettre en œuvre les 
moyens adéquats pour disposer, en temps opportun, de 
services répondant aux nécessités et d'un personnel suffi" 
samment nombreux et qualifié. 
C'est ainsi que le nombre d'offices de contrôle a été porté 

de l 02 à 160. En ce qui concerne la formation du person 
nel, outre les épreuves réglementaires de promotion, l'ad 
ministration organise des cours d'initiation et des journées 
d'étude pour tous les agents affectés à la T.V. A. Le recru 
tement de rédacteurs m: s'est toutefois pas déroulé selon 
les prévisions. En effet. les différents concours de recru 
tement n'ont pas fourni le nombre requis de lauréats; il est 
d'ailleurs à prévoir que le concours qui se déroule actuel 
lement ne donnera pas encore le nombre nécessaire de lau 
réats francophones. 

Il est donc vrai que le personnel affecté à la T. V. A. 
n'est pas assez étoffé. L'administration s'efforcera de com 
bler Ic manque de personnel aussitôt que possible. 

C. - 1. Pour la T.V. A., l'administration avait pris 
en location un ordinateur dès avant que la décision ne 
fut prise de reporter d'une année l'entrée en vigueur de 
la loi. 
Depuis cette décision, l'ordinateur a été utilisé pour 

divers travaux préparatoires à la T.V. A. (constitution 
et tenue à jour du fichier, impression de lettes-cartes adres 
sées aux assujettis, tests de programmes, travaux de simula 
tion. etc.) et a été mis à la disposition de plusieurs services 
de l'Etat pour l'exécution de travaux d'impression, de lec 
ture optique, de tests de programmes. etc. 

Si pendanl quelques mois ces travaux n'ont pas occupé 
l'ordinateur à temps plein, il en va tout autrement actuel 
lement. Pour l'exécution des derniers travaux préparatoires 
à la T.V. A" l'ordinateur fonctionne en multiprogramma 
tion. 24 heures sur 21. Selon les prévisions, ce régime de 
travail (3 équipes par 24 heures.) devra être maintenu 
lorsque !<1 T.V. A. sera d'application. 

2. Le service cl 'automatisation de la T. V. A. comprend 
deux cellules hien distinctes : 

,1) une cellule de conception et d'organisation dont font 
partie notamment les analystes et les programmeurs; 
b) une cellule d'exécution qui groupe notamment les opé 

rateurs et les responsables de l'exécution des travaux confiés 
à l'ordinateur et des multiples tâches précédant ces tra 
vaux ou leur succédant. 

Cette organisation n'a rien d'irrationnel, chaque cellule 
ayant une mission bien prècisé à remplir. 
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De relatieve afstand tussen de twee cellen doet trouwens 
geen problemen rijzen. Het bezwaar dat verbonden is aan 
de voor de uitvoering van de programmatests vereiste ver 
plaatsingen wordt ruimschoots gecompenseerd door de ge 
makkelijke contacten tussen de leiding van het hoofdbe 
stuur en de analisten enerzijds en de analisten en program 
meurs anderzijds. 
Er zij trouwens op gewezen dat de twee cellen onmoge 

lijk in hetzelfde gebouw konden worden ondergebracht, 
omdat zij het voortdurend contact tussen de automatisatie 
diensten en de met de fiscale techniek belaste diensten zou 
den gehinderd hebben. 

3. Zeker is dat er te weinig analisten en proqra mmeurs 
zijn. 

In het algemeen mag worden gezegd dat de recrutering 
uit het administratieve personeel bemoeilijkt wordt doordat 
er geen of te weinig vergoedingen worden betaald om de 
aan te leren specialisatie te compenseren. De inspanningen 
van de administratie om de geldelijke toestand te verbeteren 
van de operateurs en de programmators in de centra voor 
verwerking van gegevens van het Ministerie van Financiën 
zullen weldra tot een definitieve en organieke regeling lei 
den. Concrete voorstellen die zijn uitgewerkt na een gron 
dig onderzoek in overleg met de vakbondsafgevaardigden, 
zijn thans aan de hogere instanties ter beslissing voorgelegd. 

4. Voor de voorbereidende werkzaamheden hebben de 
belastingdiensten tot nog toe geen beroep gedaan op spe 
cialisten in de informatiek of de analvse, 
Zij kunnen echter wel rekenen op, de medewerking van 

sommige analisten en programmators die door de leveran 
cier van het materieel ter uitvoering van de huurovereen 
komst ter beschikking zijn ge_steld. De vergoeding van dit 
hulppersoneel is begrepen in de huurprijs van het materieel. 
zoals trouwens in voormelde huurovereenkomst is bepaald. 

C. - De uitgaven. 

1 . Groeiritme. 

Vraag; 

Volgens de Algemene Toelichting bereikt de percentsge 
wijze verhoging van de begrotingsuitgaven voor 1971 
9, 75 o/o verqelcken met l 970. ln feite ligt dat percentage 
echter hoger als men bepaalde uitgaven die in de begroting 
niet voorkomen, nl. die van het Bestuur der Posterijen en 
van de Pakketboten Oostende-Dover, meerekent. Men moet 
zich de vraag stellen hoe de Regering kan anticiperen op een 
eventuele beslissing van het Parlement dat; inzake de om 
bouw tot regie van het Bestuur der Posterijen en van het 
Bestuur van de Pakkctbootlijn Oostende-Dover, nog geen 
wetsontwerp ontvanq en heeft. Bovendien is de belangrijke 
groeivoet in tegenspr,rnk met de aanhevelinqen van de 
E.E.G. 

In werkelijkheid bereiken de totale uitgaven niet 318,7, 
doch 325,7 miljard. 
Hoe zal men zulke hoqe uitgaven financieren ? 

Antwoord 1•.111 de Ministcr. 

Het is wel zo dat, indien men de uitqaven voor de betrok 
ken Staatsbedrijven in de globale begrotingsuitgaven op 
neemt. dit laatste bedrag in dezelfde verhouding zou toene 
men en uiteindelijk 325,7 miljard zou bedragen. 

L'èloiqnement relatif des deux cellules ne pose d'ailleurs 
guère de problèmes, L'inconvénient résultant des déplace 
ments à effectuer pour les tests de programmes est larqe 
ment compensé par la facilité des contacts entre les diri 
geants de l'administration centrale et les analystes, d'une 
part, et les analystes et les programmeurs, d'autre part. 

Il faut d'ailleurs signaler que le regroupement des deux 
cellules dans un mëme bâtiment était impossible et aurait 
gêné les contacts constants entre les services d'automatisa 
tian et les services chargés de b technique fiscale. 

3. Il est certain que les analystes et les programmeurs 
sont en nombre insuffisant. 
D'une manière générale, il faut dire que le recrutement 

parmi le personnel administratif est freiné par l'inexistence 
ou l'insuffisance d'une rétribution complémentaire qui puisse 
compenser la spécialisation à acquérir, Les efforts déployés 
par l'administration pour améliorer la situation pécuniaire 
des opérateurs et des programmeurs dans les centres de 
traitement de l'information du Ministère des Finances, sont 
sur le point d'aboutir à une solution organique définitive. 
A cet effet, des propositions concrètes, qui ont été élaborées 
après examen approfondi de concert avec les délégués syn 
dicaux, sont actuellement soumises pour décision aux instan 
ces supérieures. 

4. Pour ses travaux préparatoires, l'administration n'a 
jusqu'à présent pas fait appel à l'aide de techniciens spé 
cialisés en informatique ou en analyse. 
Elle bénéficie toutefois de la collaboration de certains 

analystes et programmeurs que le fournisseur du matériel 
a mis à sa disposition en exécution du contrat de location. 
La rétribution de ce personnel d'assistance est, ainsi que le 
prévoient les contrats de l'espèce, couverte par le prix de 
location du matériel. 

C. - Les dépenses. 

1 . Taux d' accroissement. 

Question : 

D'après l'Exposé général, le taux d'accroissement des dé 
penses du budget pour 1971 par rapport à 1970, s'établit à 
9,75 '/<. En fait cependant, ce taux d'accroissement est plus 
important ( 12,2%) si l'on inclut dans les dépenses, celles 
relatives à J' Administration des Postes. et celles relatives aux 
paquebots Ostende-Douvres qui n'y figurent pas. JI y il 

lieu de se demander comment le Gouvernement peut antici 
per sur une décision éventuelle du Parlcrnenr, lequel n'a pas 
encore reçu de projet de loi relatif à la transformation de 
l'Administration des Postes et de l'Administration des Pa 
quebots Ostende-Douvres en régies. En outre, le taux de 
croissance élevé est en conrradiction avec les recommanda 
tions de la C. E. E. 
En réalité. les dépenses totales s'élèvent non pas à 318,7 

milliards, mais à 325,7 milliards. 
Comment un tel volume de dépenses sera-t-il financé? 

Réponse du fvTi11istrc : 

li esl exact ljfü'. si l'on incorporait dans le total des dépen 
ses budgétaires, celles relatives aux Régies en question, le 
montant total du budqct serait accru à due concurrence et 
s'établirait ef lecüvement à 325,7 milliards. 
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Men kan aldus verder gaan en ook rekening houden met 
de uitgaven van het Fonds voor economische expansie, dat 
onder de vorige regering buiten begrotin9 werd geplaatst, 
en eveneens met de uitgaven voor de prerniên voor sociale 
woningbouw, die eveneens buiten de begroting worden gefi 
nancierd ingevolge een beslissing van de vorige regering. 

Aldus zou men uiteindelijk tot een begroting van meer 
dan 330 miljard komen, 
Er zij nochtans opgemerkt dat de oprichting van de 

twee Staatsbedrijven, waarvoor de Regering vóór het einde 
van het jaar wetsontwerpen zal indienen, geen weerslag 
op het begrotingsevenwicht heeft. 
De uitgaven worden weliswaar buiten de begroting ge 

plaatst, maar dat is ook het geval voor de ontvangsten; het 
verschil tussen de uitgaven en de ontvangsten zal uiteraard 
op de uitgavenbegroting van de betrokken departementen 
worden ingeschreven. 

Men kan er aan toevoegen dat de oprichting van een 
autonoom beheer voor diensten met een industrieel karakter, 
zoals de pakketbotendienst Oostende-Dover en de poste, 
rijen, volledig in de lijn ligt van de modernisering van het 
overheidsbeheer, dat die diensten in de nationale boekhou 
ding altijd werden beschouwd als overheidsbedrijven waar 
van de ontvangsten en de uitgaven niet samenvallen met de 
globale verrichtingen van de Staat en dat met de ontvang 
sten en de uitgaven van die diensten geen rekening wordt 
gehouden bij het maken van internationale vergelijkingen. 

( Opmerking : zie ook het hoofdstuk P. T. T) 

2. Bestemming van de provisie. 

Vraag: 

Op blz. 15 van de Algemene Toelichting wordt vermeld 
dat de Regering in haar ramingen een provisie van 4,8 mil 
jard heeft opgenomen om het hoofd te bieden aan uitqaven 
ingevolge de prijsstijging, de sociale programmatie en de 
overschakeling van het stelsel van overdrachttaksen op de 
belasting over de toegevoegde waarde. 

Welke kredieten worden uitgetrokken : 

a) voor de sociale proqrammatie en hoe is dit bedraq 
berekend? 
b) om het hoofd te bieden aan de stijging van het index 

cijfer der consumptieprijzen en ten belope van welke stij 
ging? 

c) voor de uitgaven die voortvloeien uit de overschake 
ling van het stelsel van overdrachttaksen op de bekisting 
over de toegevoegde waarde ? 

Antwoord oan dC' Minister: 

füj het vaststellen van het totale provisionele krediet v,111 
1.8 miljard frank is met de volgende factoren rekening 
gehouden: 

1) een krediet van zowat BOO miljoen frank werd voor 
behouden voor de tenuitvoerleqqmq v,111 bep.raldc nieuwe 
sectoriële mautreqclcn die in het kader van de sociale pro 
qrnrnmatie 1970-1971 getroffen z ullen worden. 

2) een provisie van naqcnoeq 1 miljard lr.iuk wordt 
noodzakelijk geacht om eensdeels de bijkomende last te 
dekken die voortvloeit uit de teru9sla\J van de :stijging van 
het indexcijfer van de consum pt ieprijz cn op de bczold iqin 
~1en en bepaalde andere bestedingen, en anderdeels om de 
terngslag op de hcstedin qen te dekken van de iuvocriuq 
van de RT. Y.,!_ voor zover de invloed ervan niet gedeki 
wordt met andere beqrotinqskrcdietcn. 

On pourrait continuer cet exercice et incorporer aussi les 
dépenses du Fonds d'expansion économique qui a été placé 
hors budget sous le gouvernement précédent et également 
les dépenses relatives aux primes à la construction de loge 
ments sociaux qui ont été également financées hors budget 
par une décision du gouvernement précédent. 
On arriverait ainsi à un budget qui dépasserait les 330 

milliards. 
Cependant, il convient de remarquer que la création des 

régies pour lesquelles des projets de loi seront déposés 
avant la fin de l'année <1u Parlement, ne modifie en rien 
I' équilibre budgétaire. 
En effet, si les dépenses ont été placées hors budget, il en 

est de même en ce qui concerne les recettes, et la différence 
entre dépenses et recettes sera bien entendu portée au budget 
de dépenses des départements concernés. 

On peut ajouter que la création de gestions autonomes 
pour des services à caractère industriel comme les Paquebots 
Ostende-Douvres ou la Poste, est tout à fait dans la ligne 
de la modernisation de la gestion publique: qu'en comptabi 
lité nationale, ces services ont toujours été considérés comme 
des entreprises publiques dont les recettes et les dépenses 
ne se confondent pas avec l'ensemble des opérations de 
l'Etat et que dans les comparaisons internationales, les recet 
tes et dépenses de ces services ne sont pas prises en considé 
ration. 

(Remarque: voir aussi chapitre P.T.T.) 

2. Destination de [a provision. 

Onestion: 

A la page 14 de l'Exposé général. il est mentionné que 
le Gouvernement a inclus dans ses prévisions, une provision 
de 4 ,8 milliards afin de foire face aux dépenses résultant 
de la hausse des prix, de la programmation sociale et du 
passage de la taxe de transmission à la taxe sur la valeur 
ajoutée. 

Quels sont le~ crédits prévus. 

a) pour la proqramrnation sociale et comment ce mon 
tant a-l -il été calculé: 
b) pom Iairc face à la hausse de lin dice des prix à la 

consommation et jusqu'à concurrence de quel taux; 

c) pour les dépenses résultant du passaqe de la taxe de 
transmission à b taxe sur la valeur ajoutée? 

Réponse d11 Ministre: 

Lors de la fixation du crédit provisionnel qlobal de 
4,8 milliards de francs, il a été tenu compte des éléments 
suivants : 

l) un crédit d'environ 800 millions de francs a été 
réservé pour la mise en exécution Je certaines mesures 
nouvelles sectorielles, à prendre dans le cadre de la pro 
grammation sociale 1970-1971. 

2) une provision d' environ 1 milliards de francs est esti- 
111ée nécessaire afin de couvrir, d'une part, la charge sup 
plèmeutaire découlant de la répercussion sur les rémunéra 
tions et certaines autres dépenses résultant de la hausse de 
lin dirc des prix à la consommation. el d'autre part, la 
répercuxsion sur 'es dépense:,, de l'tnstnurntion de la T.V.A. 
dans la mesure où son incidence n'est pas couverte par 
d'autres crédits budgétaires. 
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3. De E.E.G. 

Vraag : 

ln 1971 zal voor de financiering van de E. E. G.-uit 
gaven een nieuwe regeling toegepast worden welke de 
Regering uiteenzet op blz. 30 t/m 33 van de Algemene 
Toelichting. 
Uit de op blz. 32 van de Algemene Toelichting gemaakte 

berekening van de Belgische bijdrage voor 1971 blijkt dat 
de algemene Belgische bijdrage in de begroting voor 1971 
5 miljard 759 miljoen zal belopen. Om deze bijdrage te 
dekken is slechts een krediet van 5 miljard uitgetrokken. 
De reden hiervoor is dat de algemene bijdrage in de begro 
ting gebaseerd is op de eigen ontvangsten van de Gemeen 
schappen en op hun globale begroting die moeilijk nauw 
keurig kunnen voorzien worden. Er dient te worden toege 
geven dat de raming van deze factoren enigszins onzeker 
is, maar zij kan slechts een op dit ogenblik onvoorzienbare 
verhoging of verlaging van de algemene Belgische bijdrage 
in de begroting meebrengen en zij rechtvaardigt hoege 
naamd niet een willekeurige vermindering van die bijdrage 
met 759 miljoen. Zulks kan alleen worden uitgelegd door 
de bezorgdheid om een begroting voor te leggen die, op 
papier althans, in evenwicht is. 
De Algemene Toelichting bepaalt duidelijk hoe de Bel 

gische bijdrage tot de werkingskosten voortaan zal wor 
den berekend, maar zij stelt ons niet in staat enige verge 
lijking te maken tussen de bijdragen <lie wij in 1970, resp. 
in 1971 aan de E.E.G. zullen betalen. Dit is noch 
tans van essentieel belang, daar een nieuwe wijze van fi 
nanciering blijkbaar een andere verdeling van de lasten 
over de verschillende begrotingen kan veroorzaken, zon 
der de globale lasten te verhogen. 
Aangezien de globale Belgische bijdrage in de uitgaven 

van de Europese Gemeenschappen overeenkomstig de ta 
bellen op blz. 32 van de Algemene Toelichting in 1971 
13 miljard 382 miljoen moeten belopen, wordt gevraagd 
of het niet mogelijk is een tabel te krijgen met het 
totale bedrag van de inkomsten die België in 1970 ter 
beschikking gesteld heeft van de E. E. G., vergeleken met 
de 13 miljard 382 miljoen welke vastgesteld zijn voor 
1971, met opgave van de begrotingen waarop de nodige 
kredieten uitgetrokken zijn. Het ware wenselijk een tabel 
op te stellen waarin de op blz. 32 van de Algemene Toe 
lichting vermelde gegevens tegenover de overeenstemmende 
gegevens voor de begroting 1970 voorkomen. 

Antwoord uan de Minister : 

1) Het is juist dat het theoretisch bedraq van de alge 
mene budgettaire tcqernoetkominq 5 759 miljoen bedraagt 
voor 197 l. Dit bedrag steunt op de ramingen van inkom 
sten en uitgaven van de E, E.G., die in het begin van het 
jaar werden opgemaakt. Uit jarenlange ervaring blijkt ech 
ter voldoende dat grote afwijkingen zich kunnen voordoen 
tussen het werkelijke tempo von de. vereffening van de com 
munautaire uitgaven en de raminqen, zodat de Regering 
wel met dit feit rekeninq diende te houden. 

2) Vergelijking van de heqrounqsteqemoctkonunqeu ten 
behoeve van de E. E. G, in 1970 en 197L 

De tabel hierna verschaft de çievraagde inlichtingen. Hier 
uit volgt dat de toeneming van de last van 1970 tot 1971 
schijnbaar 10 120,1 miljoen bedraagt (subtot<1al I + Il). 
In feite moet echter rekening worden gehouden met de ver 
schuiving van een de.el van de uitqavcn van het Landbouw 
fonds naar de E.E.G.. zodat van voormelde stijging 
de vermindering van de ontvauqsten van en van beqrotinqs- 

3. La C.E. E. 

Question : 

En 1971 , le financement des dépenses de la C. E. E. sera 
assuré par une procédure nouvelle que le Gouvernement 
explique aux pages 30 à 33 de l'Exposé général. 

Il ressort du décompte des contributions belges en 
1971 qui figurent à la page 32 de !'Exposé général que 
la contribution budgétaire générale de la Belgique s'élèvera 
en 1971 à 5 milliards 759 millions. Pour couvrir cette con 
tribution, un crédit de 5 milliards seulement est prévu. La 
raison en est que la contribution budgétaire générale est 
établie sm la base des recettes autonomes des commu 
nautés et de leur budget total ,qui sont difficilement prévi 
sibles avec exactitude. Il convièht d'admettre qu'il y a dans 
la supputation de ces éléments une part d'incertitude, mais 
elle ne peut avoir pour effet qu'une augmentation ou une 
diminution actuellement indéterminée de 111 contribution 
budgétaire générale belge et en aucun cas, elle ne peut 
justifier une réduction arbitraire de cette contribution de 
ï59 millions. Celle-ci ne s'explique que par le souci d'assu 
rer sur papier l'équilibre du budget. 

Par ailleurs, si l'Exposé général explique clairement la 
manière dont est désormais calculée la contribution belge 
aux dépenses de fonctionnement de la C. R. E., il ne per 
met, par contre, aucune comparaison entre les sommes 
cédées à la C.E. E. en 1971 et celles qui l'ont été en 
1970. C'est pourtant essentiel. car apparemment un nou 
veau mode de financement peut entraîner une répartition 
différente des charges entre les divers budgets, mais non 
une augmentation globale des charges. 
La participation belqe globale aux dépenses des Commu 

nautés européennes devant, d'après les tableaux qui Iiqurent 
à la page 32 de l'Exposé général, s'élever à 13 milliards 
382 millions en 1971, serait-il possible de disposer d'un 
tableau indiquant le total des ressources mises par la 
Belçiique à la disposition de la C. E. E. en l 970 comparables 
aux 13 milliards 382 millions prévus pour 1971 avec indi 
cation des budgets dnns lesquels les crédits nécessaires 
étaient inscrits. Le mieux serait que soient reproduites dans 
un tableau les données Hqurant à la paqe 32 de l'Exposé 
qénerul et, en regard. les données correspondantes au bud 
get pour l 970. 

R,'ponsc du Minietrc : 

1) Il est exact que le montant théorique de l'intervention 
budqétaire générale s'élève à 5 759 millions pour 1971. Ce 
montant est basé sur les estimations de recettes et de dépen 
ses de la C. E. E., établies au début de cette année. L' expé 
rience de plusieurs années démontre cependant suf hsam 
ment que de qrands écarts peuvent se présenter entre le 
rythme réel de liquidation des dépenses communautaires et 
les prévisions, de sorte que le Gouvernement se devait de 
tenir compte de cette réalité. 

2) Comparaison des interventions budqétnires en fa .. 
veur de h1 C. E. E. en 1970 el 1971. 

Le tableau ci-après fournit les renseiqnements demandés. 
Il en résulte qu'apparemmcnt la croissance de ln charge se 
chiffre à 10 180.1 millions de 1970 à 1971 ( sous-total I + 
Il). Rn fait, il fout cependant tenir compte du glissement 
cl' une partie des dépenses du Fomb ngricole vers la C.E.E. 
de sorte qu'il fout déduire de l'augmentation précitée la 
réduction de recettes du et de transferts budgétaires au 



[ 43] 4-I (1970-1971) N. 3 

overschrijvingen naar het Landbouwfonds moet worden af 
getrokken, om tot een juiste vergelijking tussen 1970 en 
1971 te komen. 

3) Vergelijking van de lasten terzake van de E. E.G. 
(1970-1971). 

Fonds agricole pour obtenir une comparaison exacte des 
années 1970 et 1971. 

3) Comparaison des charges C.E. E. (1970-1971 ). 

1970 1971 

I. Ontvangsten : 

Subtotaal 

ll. Uitgaven : 

Tewerkstelling en Arbeid 

Buitenlandse Zaken 

Idem .. 

Landbouw 

Economische Zaken 

Financiën 

Subtotaal 

Subtotaal + II 

= Eigenlijke lasten E. E. G. 

III. Fondsen: 

Landbouw 

Begrotingsbijdragen 

Heffingen 

Subtotaal 

Algemeen totaal 

40,0 

376,6 

615,0 

2 420,0 

400.0 

~ 

l 650,0 
5900 

4 250.0 

5900 

107,0 

0,0 

650,0 

2 200,0 

175,0 

5.000,0 

I. Recettes: 

Sous-total. 

3 851,6 8 132,0 

3 851,6 14 032.0 

3 521,5 1154.6 

Dépenses: 

Emploi et Travail. 

Affaires étrangères. 

Idem F. E.O. 

Aqrlculture. 

Affaires économiques. 

Finances. 

Sous-total. 

Sous-total I + II. 
= Charges C. E. E propre 
ment dites. 

3 725,0 450,0 

Ill. Fonds: 

Aqricole. 

Contributions budqétaires. 

Prélèvements. 

7 246,5 

11 098,l 

1 601,6 

l5 636,6 

Sons-total. 

Total général. 

+ 4 538,5 

4, Overdvachten van de Gewone naar de Buitengewone Begroting. 

Vraag: 

Zou de Rq1ering een tabel kunnen verstrekken van de 
uitgaven die op de buitengewone begroting zijn uitgetrok 
ken en die normaal op de gewone begroting zouden moe 
len voorkomen ? 

Het zou een voor 1970 en 1971 bijgewerkte tabel moeten 
zijn zoals die welke voorkomt op blz. 46 van het namens 
de Commissie voor de begroting door de heer Willy Claes 
uitgebrachte verslag over de Rijksmiddelenbegroting voor 
1969. Hieraan zouden de voor het proqrarnma van Lands 
verdediging in verband met de belanqrijke uitrustinqcn 
bestemde kredieten moeten worden toeqevocqd. 

A11twoord uan de lvlinistcr: 

Zoals reeds verleden jaar werd vermeld. is er door r echts 
leer en rechtspraak in ons beqrotinqsrccht ÇJecn duide 
lijke aftekening gebn:icht tussen de gewone en de buiten- 

1. Transferts du Budget ordinaire au Budget extraordinaire, 

Question: 

Le Gouvernement pourrait-il donner un tableau des dé 
penses figurant au budget extraordinaire qui devraient nor 
malement se trouver au budget ordinaire? 

Ce tableau devrait être h1 mise à jour pour 1970 et 1971 
de celui qui figme à la page 46 du rapport établi nu nom 
de la Commission du Budget par Monsieur Willy Claes 
concernant le budget des Voies et Moyens pour 1969. Il 
conviendrait toutefois d'y ajouter les crédits relatifs au pro 
qramme majeur de la Défense nationale. 

Réponse du Ministre: 

Comme il ;1 déjà été siqnalé l',1n dernier, la nette d('.mar" 
cnuon entre les dépenses ordinaires et les dépenses extra 
ordinaires n'est pas strictement établie par la doctrine et la 
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gewone uitgaven (vgl. Verslag van de Commissie voor de 
Begroting - Kamer van Volksvertegenwoordigers, 4-1/3 
(1969-1970) van 12 november 1969, blz. 52). 

In de lijn van de aanrekeningen die in de vroegere begro 
tingen sinds lange jaren werden toegepast, doet zich de 
ontleding van de posten van de buitengewone begroting 
in de tabel op bladzijde 46 van het verslag van de heer 
W. Claes, met inbegrip van de onderverdeling van de 
hoofdprogramma's van Landsverdediging voor 1969, 1970 
en 1971, als volgt voor, overenkomstig de cijfers in het 
programma van de vastleggingen die op bladzijde 116 van 
de Algemene Toelichting bij de begroting voor 1971 zijn 
opgenomen 

Vastleggingen (in miljoenen F). 

jurisprudence de notre droit budgétaire (d. Rapport de la 
Commission du Budget - Chambre des Représentants 
4-I/3 (1969-1970) du 12 novembre 1969, p. 52). 

Dans le prolongement des imputations appliquées de 
longue date dans les budgets antérieurs, le décompte des 
postes du budget extraordinaire figurant au tableau de la 
page 46 du rapport de M. W. Claes, en ce compris 
la ventilation des programmes majeurs de la Défense natio 
nale, s'établit pour 1969, 1970 et 1971, de la manière d 
après, conformément aux chiffres du proqrarnme des enqa 
gements repris à la page 116 de l'Exposé général du bud 
get pour 1971. 

Engagements ( en millions de F). 

1969 i 
Ten uitvoer 

gelegde 1970 
vastleggingen aangepast 

- - 
1 

1971 
1969 1970 

Engagements adapté 
1 réalisés 
1 

1 
Hoofdstuk 1. § l. - Aankoop van niet duur- 
zame goederen en diensten : 

- Landsverdediging 
_, Economische Zaken 

Openbare Werken ... 

Hoofdstuk I. § 2 ( exclusief militaire investerin 
gen) : 

- Openbare Werken (buitengewoon onder- 
houd) . . 

Hoofdstuk Il. - Buitengewone inkomstenover 
drachten: 

-- Verkeerswezen - Sabena (2) 
Openbare Werken ... 

Totn,d 

Andere door het lid vermelde posten : 

- Militaire investeringen .. . .. . .. 
- N.M. B. S. (hernieuwingsfonds) 

797 
17 
23 

1 552 

1305 
20 
66 

2 653 
(1) 

1 
1 
1 

296 1 931 ! 
30 \ 33 li 1------1-------------- ·----- 

2 715 1 5 008 ! 

1 

9 108 11 229 

2 225 
23 
76 

1 592 

506 
38 

4 460 

Chapitre 1. § 1. - Achats de biens non 
durables et de services : 

- Défense nationale. 
- Affaires économiques. 
,_ Travaux publics. 

Chapitre I. § 2 ( sauf investissements mili 
taires) : 

- Travaux publics (entretien extraordi 
naire). 

Chapitre 11. - Transferts de revenus extra 
ordinaires: 

- Communications - Sabena (2). 
- Travaux publics. 

Total. 

1 ! 
' 1 

3 063 1 2 92 l ! 2 417 1 
3 300 3 300 1 3 800 ! 

---- _, ---------•·--------------· -·1· ----- --- -----·---: 

i lO 677 ! 
1 

Autres postes cités par Ic membre : 

- ln vcstisscmcnts militaires. 
S. N. C.B. (fonds de renouvelle 
ment). 

( l) Waarvan 1 250 miljoen voor de bestelling van schade aan de 
wegen tijdens de winter 1969-1970. 

(2) Waarvan 106 miljoen respectievelijk in 1969, 1970 en 1971 als 
tcqcrnoetkomtuq in het verlies bij geldwisseling ondergaan door de 
SABENA ten gevolge van de devaluaties van de Kongolese munt. 

5. Voorwaardelijke tranche van de buitengewone begroting, 

\/mag: 

Een lid betreurt dat de voorwaardelijke tranche van 
27,5 1/r op de buitengewone begroting niet gedeblokkeerd 
werd. 
Dit doet zeer ernstige problemen rijzen i.v.m. de uitkering 

v;:111 toelagen o.m, aan de plaatselijke besturen, 
Hij vraagt of de Regering niet van plan is voor 1970 een 

deel van die voorwaardelijke tranche vrij te geven en dat 
aanwljz inqe.n worden 9egeven over de vooruitzichten voor 
1971. 

( 1) Dont 1 250 millions pour la réparation des dégâts routiers de 
l'hiver 1969-1970. 

(2) Dont 106 millions respectivement en 1969, 1970 et 1971 comme 
intervention dans les pertes de change de la SABENA du lait Jes 
dévaluations de la monnaie conqolalsc. 

5. La tranche conditionnelle du budget extraordinaire. 

Quc.stion : 

Un membre regrette que la tranche conditionnelle de 
27.5 ')r, du budget extraordinaire n'a pas été débloquée. 

Ceci pose des problèmes très graves en matière de sub 
ventions aux pouvoirs locaux. entre autres. 

li demande si, pour 1970, le Gouvernement n'envisage pas 
de débloquer une partie de cette tranche conditionnelle et 
que des indications soient fournies sur les perspectives pour 
1971. 
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Antwoord vnn de Minister : 1 Réponse du Ministre : 

De omstandigheden waarin de voorwaardelijke tranche 
die in 1970 op 27,5 % was vastgesteld en die, rekening 
houdend met een toeneming van de basisprogramma's met 
15 % tussen 1970 en 1971, in 1971 op 20 % teruggebracht 
werd, uitgetrokken en aangewend is, worden uitvoerig 
verantwoord in de Algemene Toelichting bij de begrotin 
gen voor de dienstjaren 1970 en 1971. 

, Zij hebben hoofdzakelijk tot doel de gevolgen tegen te 
uaan van een eventuele economische inzinking die men in 
1970 en wellicht evenmin in 1971 mag verwachten, gezien 
de voortdurende neiging tot prijsstijging. Men moet even 
eens vermijden dat de overheidsbestedingen een al te grote 
druk zouden uitoefenen; in dit verband zijn er sommige te 
kenen zoals een abnormale stijging van de kosten van som 
ruige investeringen. Men dient dus de investerinqspro 
qramma's 'te houden binnen grenzen die verenigbaar zijn 
met de - behoeften van de economische en financiële toe 
stand van het ogenblik. De betrokken Ministers dienen dan 
ook in hun respectieve programma's de prioritaire posten 
aan te wijzen, met name die welke betrekking hebben op 
toelaqen voor werken die door de plaatselijke besturen 
worden uitgevoerd. Deze ondergaan trouwens in I 971 
een algemene sti_jging met 15 %, wat overeenstemt met de 
algemene ontwikkeling van de basisprogramma's t.o.v. 
1970. 
Aanvankelijk besliste de Regering dat de investerings 

programma's betreffende de intercommunale maatschap 
pijen voor autowegen, de collector voor het Albertkanaal en 
de ziekenhuizen van de vrije universiteiten in 1971 volledig 
( dus de voorwaardelijke tranche inbegrepen) uitgevoerd 
zouden worden. Vervolgens breidde zij het voordeel van die 
maatregel uit tot het Fonds voor schoolgebouwen en qebou 
wen in schoolverband van het Rijk, tot het Fonds voor uni 
versitaire gebouwen en tot het Fonds voor economische 
expansie en regionale reconversie. 
Uit de tabel bij het algemeen programma van de vast 

gelegde kredieten, zoals die voorkomt in de Algemene Toe 
lichting bij de begroting voor 1971 ( zie Stuk Kamer van 
Volksvertegenwoordigers, nr. 4/1970-71, blz. 116-117) 
blijkt dat de meeste voornoemde posten uit het programma 
voor 1970 op een gelijkaardige manier bedacht worden in 
1971. Het ware nochtans voorbarig op dit ogenblik andere 
bijzonderheden te geven en men mag niet uit het oog ver 
liezen dat het basisprogramma voor 1971 heel wat verder 
reikt dan dat voor 1970 en daarbij tot de uiterste grens 
gaat van wat financieel mogelijk is. 

D. - Thesaurie, Rijksschuld, Geld- en Kapitaalmarkt, 
Conjunctuur en Financiële Proqrammatie. 

1. De rijksschuld, 

Vraag 11•· l: 

De rijksschuld per hoofd van de bevolking is in België 
de hoogste onder de landen van de E. E. G. 

Het is absoluut noodzakelijk de stijging van die schuld 
af te remmen. 

Antwoord uan de Minister : 

De rijksschuld per hoofd van de bevolking is in België 
inderdaad de hoogste onder de landen van de Europese 
Economische Gemeenschap. Ongetwijfeld is de Belgische 
begrotingstraditie, die er vrede mede neemt dat de buiten 
gewone hcqrotinq volledig door lcninqcn gedekt wordt, 

Les conditions d'inscription et d'utilisation de la tranche 
conditionnelle de 27,5 7'é en 1970 ramenée à 20 % en 1971 
compte tenu d'une croissance des programmes de base de 
l'ordre de 15 o/c entre 1970 et 1971, ont été amplement justi 
fiées dans les exposés généraux des budgets relatifs respec 
tivement à 1970 et 1971. 

Elles tendent essentiellement à pallier les effets d'une 
éventuelle régression économique dont l'apparition n'est pas 
à envisager en 1970 pas plus sans doute qu'en 1971, eu 
égard à la tension constante des prix. Il importe également 
d'éviter une surcharge des commandes publiques dont cer 
tains signes se manifestent par une hausse anormale des 
coûts de réalisation de certains investissements. Par con 
séquent, il y a lieu de maintenir les programmes d'inves 
tissements dans la limite compatible avec les exigences 
de la situation économique et financière du moment. Il 
appartient, dés lors, aux Ministres intéressés de détermi 
ner, à l'intérieur de leurs programmes respectifs, les pos 
tes prioritaires et notamment ceux d'entre eux ayant trait 
à des subventions pour des travaux exécutés par les pou 
voirs locaux. Ceux-ci bénéficient d'ailleurs en 1971 de la 
croissance générale de 15 % qui marque l'évolution géné 
rale des programmes de base par rapport à 1970. 

Le Gouvernement a initialement pris la décision, pour 
1970, de réaliser à 100 % ( donc y compris la tranche 
conditionnelle) les programmes d'engagements relatifs aux 
intercommunales d'autoroutes, au collecteur du Canal Al 
bert et aux hôpitaux des universités libres. Il a ensuite 
étendu le bénéfice de cette disposition au Fonds des Cons 
tructions universitaires et au Fonds d'expansion économique 
et de reconversion régionale. 

Ainsi qu'en témoigne le tableau du programme général des 
engagements repris à l'Exposé général du budget pour 
1971 (cf Chambre des Représentants document 11° 4/1970- 
71, p. 116-117) la plupart des postes prérappelês du pro 
gramme de 1970, bénéficieront d'un traitement corres 
pondant en 1971. Il serait toutefois prématuré d'apporter 
d'autres précisions à cet égard à l'heure actuelle et il im 
porte de prendre en considêration le fait que le programme 
de base de 1971 marque une très nette croissance par rap 
port à 1970. allant ainsi à la limite du volume compatible 
avec les possibilités du financement. 

D. - Trésorerie, Dette publique, Marché des capitaux, 
Conjoncture et Programmation financière. 

l . La dette publique, 

Question n" 1 : 

La dette publique par tête d'habitant atteint en BelgiEJue 
le niveau le plus élevé parmi les pays de la C.E. E. 

Il est absolument indispensable d'en contenir l'accrois 
sement. 

Réponse d11 Ministre : 

La dette publique par tête d'habitant atteint. en effet, en 
Belgique le niveau le plus élevé parmi les pays de l,1 Com 
munauté Eronomique Européenne. Sans aucun doute la tra" 
dition budqétnirc de notre pays. qui admet que le budget 
extraordinaire puisse être couvert en totalité par le recours 
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hiervoor grotendeels verantwoordelijk. Hieraan dient even 
wel te worden toegevoegd dat een andere reden van de 
zware Belgische overheidsschuld moet gezocht worden in 
de monetaire stabiliteit die België sinds de tweede wereld 
oorlog heeft gekend, terwijl in sommige landen, waaronder 
Frankrijk een sprekend voorbeeld is, muntontwaarding en 
devaluaties een verlichting van de overheidsschuld met zich 
brachten. 

Dit neemt niet weg dat de evolutie van de rijksschuld 
in de toekomst nauwgezet zal moeten worden gevolgd en 
dat er zal moeten naar gestreefd worden een toenemend 
gedeelte van de investeringsuitgaven te financieren uit de 
opbrengst van de belasting. 
Volgens het voorgenomen derde economisch expansie 

plan zullen de overheidsinvesteringen in aanzienlijke mate 
moeten toenemen. Het gestelde doel: het B. N. P. jaarlijks 
met 4,8 % in volume te doen stijgen, vereist zulks. Volgens 
het plan moeten de buitengewone uitgaven, daarin begre 
pen de investeringen van de gedebudgettiseerde sector, 
jaarlijks met 15 % in werkelijke prijzen stijgen. De Iinan 
ciering van deze investeringen zal slechts in een klimaat 
van economisch evenwicht kunnen plaatsvinden indien pa 
rallel met de investeringstoename een stijging van de bespa 
ringen kan worden verwezenlijkt. Zo niet zal het eerbiedi 
gen van het evenwicht investeringen-besparingen nopen tot 
het inkrimpen van het investeringsprogramma of zal het 
toch realiseren van de geplande investeringen slechts kun 
nen verwezenlijkt worden door middel van een inflatoire 
financiering. 

Bovendien moet erop gewezen worden dat het budgettair 
beleid, in het raam van de instelling van een economische en 
monetaire unie binnen de E.E.G., in grote lijnen geleide 
lijk zal bepaald worden op communautair niveau. Dit zal 
vooral het geval zijn voor de bcpalinq van de evolutie en de 
omvang der begroting, de grootte van het begrotingssaldo 
en de wijze van financiering van een tekort of de aanwen 
ding van een eventueel overschot. Ongetwijfeld zal België 
aangespoord worden de stijging van de rijksschuld 
binnen de, voor een evenwichuqe ontwikkeling van de 
E.E.G. naar de economische en monetaire unie, vereiste 
grenzen te houden en er toe aangezet worden het spaarver 
mogen van de overheid, dat nu in ons land het laagste is 
onder de landen van de E.E.G., op een passender peil te 
brengen. 

Vraag nr 2: 

Onder « rijksschuld » verstaat men 9ewoonlijk de staats 
schuld stricto sensu. 

Het is wenselijk dat een tabel wordt opgesteld met ver 
melding, voor de jaren 1968. 1969 en l 970, van de globale 
overheidsschuld en van de toeneming voor elk van de 
betrokken jaren. samen met de vooruitzichten voor 1971. 

Men zou rekening moeten houden met volqende sec- 
toren : 

Staat; 
sector buiten bc9rotinf]; 
parastatale instellingen; 
provincies; 
qemcentcn. 

Antu,oord p,111 de 1Vlinistcr 

Onderstaande tabel geeft. in miljoenen frank. voor de 
jaren 1968 en 1969 evenals voor de eerste ne11en maanden 
van 1970, de evolutie en het uit staand bedraq van de over 
heidsschuld. 

à l'emprunt, en est-elle en grande partie responsable. Il 
convient néanmoins d'ajouter qu'une autre raison de l'am 
pleur de la dette publique belge réside dans la stabilité 
monétaire dont la Belgique a joui depuis la deuxième 
guerre mondiale. tandis que dans certains pays, dont la 
France est un exemple Frappant, l'érosion monétaire et les 
dévaluations ont entraîné un allègement <le la dette publique. 

Il n'empêche que l'évolution de la dette publique devra 
être suivie de près à l'avenir et qu'il faudra s'efforcer de 
financer une partie croissante des dépenses d'investisse 
ments au moyen du produit de l'impôt. 

Selon le projet de troisième plan d'expansion éconorni 
que, les investissements publics devront fortement s'accroî 
tre. L'objectif fixé, à savoir un accroissement annuel du 
P. N. B. de 4,8 % , l'exige. Selon le plan, les dépenses extra 
ordinaires, y compris les investissements du secteur dèbud 
qétisê, devront augmenter chaque année de 15 % en prix 
réels. Le financement de ces investissements ne pourra se 
faire dans un climat d'équilibre économique que s'il est pos 
sible de réaliser, parallèlement à la croissance des investis 
sements, un accroissement de l'épargne. Dans la négative, 
le respect de l'équilibre entre les investissements et l'épar 
gne obligera à une compression du programme d'investisse 
ments. ou bien l'exécution des investissements projetés ne 
pourra être réalisée qu'au moyen d'un financement infla 
tionniste. 

En outre, il y a lieu de faire observer que. dans le cadre 
de la création d'une union économique et monétaire au 
sein de la C. E. E., la politique budgétaire sera progressi 
vement déterminée, dans ses grandes lignes, au niveau com 
munautaire. Il en sera ainsi surtout pour la détermination de 
l'évolution du montant du budget, du volume du solde bud 
gétaire et du mode de Financement d'un déficit ou de l'utili 
sation d'un excédent éventuel. Il ne fait pas de doute que 
la Belgique sera incitée à contenir l'accroissement de la 
dette publique dans les limites requises par une évolution 
équilibrée de la C.E. E, vers l'union économique et moné 
taire. Notre pays sera également incité à porter à un niveau 
plus adéquat la formation de l'épargne publique, actuelle 
ment au niveau le plus bas parmi les pays de la C.E. E. 

Question n" 2 : 

Par dette publique. on entend habituellement la dette 
de l'Etar au sens étroit du mot. 

li serait souhaitable de dresser un tableau faisant appa 
raître. pour les années 1968, 1969 et 1970 l'ensemble de 
ki dette du secteur puhlic et l'auqrnentation pour chacune 
des années considérées, ainsi que les perspectives pour 
1971. 

Devraient être pris en considération : 

l'Etat; 
I(>. secteur débudgétisé; 
les parastataux; 
les provinces; 
les communes. 

Riponsc du 1\1i11istre: 

Le tableau ci-après ( en millions de francs) donne pour 
les années 1968 et 1969, ainsi que pom les neuf premiers 
mois de 1970, l'évolution et J'encours de la <lette du secteur 
public. 
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Bij de beoordeling van de totale schuld mag men noch 
tans niet uit het oog verliezen dat een belangrijk gedeelte 
van de gewaarborgde schuld aan de privé-sector verstrekte 
kredieten vertegenwoordigt : daardoor bezitten de para 
statale kredietinstellingen. waarvan de verbintenissen door 
de Staat gewaarborgd zijn. als tegenprestatie van hun 
leningen. schuldvorderingen op diegenen die deze kredieten 
genoten hebben. 

Dans l'appréciation de la dette totale, on ne peut toutefois 
perdre de vue qu'une partie très importante de la dette 
g,wantie représente l'octroi de crédits au secteur privé : 
de ce fait. les parastataux de crédit dont les engagements 
sont garantis par l'Etat possèdent en contrepartie de leurs 
emprunts, des créances sur les bénéficiaires desdits crédits. 

Parastatale Schuld van de l ntercommunale instellingen : provincies vercniqinqeu Rijksschuld + door de Staat ~n van de voor de aanleg 
Année 

Wegenfonds ( 1) gewaarborgde gemeenten van autosnelwegen 1 schuld ~ Jaar Dette de l'Etat 
Dette Intercommunales + Fonds Secteur parastatal : des provinces autoroutières des Routes ( 1) Dette garantie rt communes par l'Etat 

Evolutie in 1968 . . . . .. . . . .. . + 33 842 + 22 975 + 12 518 1 5000 Evolution 1968. 

Uitstaand bedrag einde 1968. 554 520 244 579 132 516 11000 Encours fin 1968. 

Evolutie in 1969 . . . . . . . . . . .. + 30 786 + 27 828 + 18 626 + 6 262 Evolution 1969, 

Uitstaand bedrag einde 1969. 585 306 272 407 15! 142 17 262 Encours fin 1969. 

Evolutie in 1970 (2) ...... + 14 544 + 19 934 + 10 745 + 8,000 Evolution [970 (2). 

Uitstaand bedrag op 30 sep" l Encours 30 septembre 1970. ternber 1970 . . . . . .. 599 850 292 341 161 887 25 262 

( 1) De verrichtingen met het Internationaal Monetair Fonds niet 1 ( 1) Non compris les opérations avec le Fonds Monétaire Interna- 
inbegrepen. tional. 

(2) Evolutie tijdens de eerste 9 maanden van 1970. (2) Evolution ,111 cours des 9 premiers mois de 1970. 

Voor het jaar 1970 zal de stijging van de Staatsschuld 
waarschijnlijk beneden de aanvankelijk geraamde 27 mil 
jard liggen. Voor de andere takken van de openbare sec 
tor mag de stijging van de schuld voor het laatste kwartaal 
op :1: 17 miljard worden geraamd. 

Wat het jaar 1971 betreft. mag verwacht worden dal 
de Staatsschuld met ± 33 miljard zal toenemen. De beqro 
tingen van de parastatale instellingen en van de gemeenten 
voor 1971 zijn thans nog volop in voorbereiding en in dis 
cussie, zodat het niet mogelijk is thans reeds een cijfer 
voorop te stellen in verband met de evolutie van hun schul 
den in 1971. Men mag noc htans aannemen dat de stijging 
nagenoeg even groot zal zijn als in 1970 vermeerderd met 
een normale verhogingscoëfficiënt. 

In de sector buiten de begroting die direct of indirect ge 
financierd wordt door het Rijk is het volume van de vast 
leggingen gestegen vau 11.1 miljard in 1968 tot 12.4 mil 
jard in l 969 en 14,7 miljard in 1970, het zal 15.8 miljard 
bereiken in 1971 . 

2. De schuld van de grote steden. 

Vraag 

De schuldenlast drukt z waar op de Iinunciclc toestand 
van de grote steden. De huidige renle li~Jl zeer hooq en 
verhindert de oplossing die erin zou bestaan de schuld van 
de grote steden te converteren. Bovendien is het onrecht 
vaardig dat de schuldenlast van de plaarselijkc overheid 
verzwaard wordt ingevolge de roerende voorheffing die uit- 
eindelijk aan de Schatkist ten goede komt. Voor de gemeen 
ten zou dus een speciale rqJelill\l moelen worden over 
wogen. 

Pour I' année 1970. l'accroissement de la dette de l'Etat 
sera vraisemblablement inferieure à la prévision initiale 
de 27 milliards. Pour les autres branches d11 secteur public. 
on peut estimer à :t 17 milliards l'augmentation de leur 
dette pour le dernier trimestre de 1970. 

En ce qui concerne l'année 1971. l'augmentation nette de 
b dette de l'Etat est supposée de l'ordre de 33 milliards. 
Les budgets pour 197 l des para étatiques et des communes 
étant actuellement encore au stade de préparation et de dis 
cussion. il n'est pas possible d'avancer un chiffre précis en 
ce qui concerne 1' évolution de leur endettement en 1971. 
On peut cependant estimer que l'augmentation sera sensi 
hlement pareille à celle de 1970 majorée d'un certain coeffi 
cient d'accroissement normal. 

Dans le secteur débudqètisé. dont le financement in 
combe directement ou indirectement à l'Etat, le volume 
des engagements est passé de 11. l milliards en 1968 à 
12,4 milliards en 1969. à 14.7 milliards en 1970 et sera de 
15.8 milliards en 1971. 

Question 

2. La dette, des grandes villes, 

Les Iinanccs des grandes villes sont lourdement grevées 
par les c.lrnr(JCS de Li dette publique. Les taux actuels sont 
particulièrement clevés et écartent ki solution qui s'impo 
serait d'une conversion de la dette des grandes villes. Par 
.ulleur s, il n'est pas équitable que les pouvoirs locaux voient 
b charqc de leur dette publique alourdie par l'incidence 
du précompte mobilier. dont en définitive bénéficie le Tré 
sor. On devrait donc envisaqer un régime particulier en 
faveur des communes. 
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Antwoord pan de Ministt)r: 

Vooropstellen dat de voorheffing ten grondslag zou lig 
gen aan de hoge rentevoeten op de Belgische kapitaal 
markt, stemt niet met de werkelijkheid overeen. 
Deze veralgemeende stijging is een internationaal ver 

schijnsel waaraan geen enkel land ontsnapt. 
De roerende voorheffing is geen determinerende [ac 

tor bij het vaststellen van de rentevoeten en is in feite 
maar een wijze van innen van de belasting op de ge• 
glohaliseerde inkomsten. 
Verder is het onjuist dat deze voorheffing integraal de 

Schatkist ten goede komt en ten laste valt van de steden 
die een beroep hebben gedaan op openbare leningen; met 
mag inderdaad niet uit het oog verliezen dat steden en 
gemeenten een aandeel hebben in het Gemeentefonds, waar 
aan een op 16,139 % vastgesteld percentage wordt toege 
kend van de opbrengst van somrniqe door de Staat geïnde 
belastingen, met name de belasting op de inkomsten uit 
roerende goederen waarvan de roerende voorheffing een 
voorlopige factor is. 
Aldus vinden de steden en gemeenten een ruime com 

pensatie in de aanvullende inkomsten die zij genieten 
dank zij de toekenning van een gedeelte van de roerende 
voorheffing voortkomend van het geheel van de roerende 
inkomsten toegekend aan de houders van effecten van 
leningen uitgegeven zowel door de overheidssector als door 
de particuliere sector. (Zie ook : Binnenlandse Zaken.) 

3. De uitgaven buiten de begroting. 

Vraag: 

A. - Het ware wenselijk over een tabel te beschikken 
waarin zijn opgenomen de waarborgen die door de Staat zijn 
verleend hetzij in het. kader van de kredietverlening aan par 
ticuliere bedrijven, hetzij voor de verrichtingen van de pa• 
rastatale instellingen. 

B. - Bovendien ware het wenselijk te vernemen welke 
verbintenissen de Staat buiten de begroting heeft aange• 
gaan, met name in het kader van de verrichtingen der inter 
communale verenigingen voor de aanleg van autowegen. 

Antwoord l'an de Minister : 

A. - 1. - Door de Staat aan particuliere bedrijven ver 
leende waarborgen. 

1) Uitstaand bedrag der kredieten toegekend met Staats 
waarborg in het kader van de economische expansiewetten. 

Toestand op 31 augustus 1970 (in miljoenen). 

a) Wet van 17 juli 1959 (1) 
h) Wet van 18 juli 1959 (2) 
c) Wet van 14 juli 1966 (3) 

F 

( 1) VV!'t tot invoe rinq en ordcninq van ma.itrcqclcn ter bevordering 
v.:111 d<.' cconounschc c xpnnsl c en rie oprichting van nieuwe industrieën. 

(2) Wet tot Jn\'m'rill\J van bijzondere maatrcqclcn ter bestrijding w111 
de- econornlschc en socialr- moctlljkhcdcn in sommiqe gewesten. 

(3) Wet tot tijdelijke instrllintJ van uitzcndcrhikc hulpverlenmq ter 
versnelling van de cr ououusrhc reconversie en ontwikkelinq van de 
stecnkoolmijnqcbicdcn en van bepaalde andere gewesten die met ernstige 
fil dringende problemen te k ampr-n hebben. 

Réponse du Ministre : 

La conception selon laquelle le précompte est à la base 
des taux d'intérêt élevés pratiqués sur le marché belge des 
capitaux ne correspond pas à la réalité. 

Cette hausse généralisée est un phénomène international 
auquel pas un pays n'échappe. 

Le précompte mobilier n'est pas un élément déterminant 
dans la fixation des taux d'intérêt et ne constitue en fait 
qu'une modalité de perception de l'impôt sur les revenus 
globalisés. 
li est inexact de croire que le Trésor bénéficie intégra 

lement de ce précompte au détriment des villes qui ont eu 
recours à des emprunts publics; on ne peut en effet perdre 
de vue que les villes et les communes participent au Fonds 
des Communes auquel est attribué un pourcentage, fixé 
à 16,139 %, du produit de certains impôts perçus par 
l'Etat et précisément l'impôt sur les revenus mobiliers 
dont le précompte mobilier est un élément provisoire. 

Ainsi les villes et les communes trouvent-elles une large 
compensation dans les ressources complémentaires dont el 
les bénéficient grâce à l'apport partiel du précompte mobi 
lier afférent à I' ensemble des revenus mobiliers attribués 
aux porteurs de titres d'emprunts émis aussi bien par le 
secteur public que par le secteur privé. ( Remarque : voir 
aussi Intérieur.) 

3. Les dépenses « débudgétisées ». 

Question : 

A. - Il serait souhaitable de disposer d'un tableau qui 
fasse apparaître les garanties données par l'Etat. soit dans 
le cadre des octrois de crédits aux entreprises privées, soit 
en faveur des opérations des parastataux. 

B. - D'autre part, il conviendrait de connaître, quels 
sont les engagements pris par l'Etat dans le domaine extra 
budgétaire et notamment dans le cadre des opérations des 
intercommunales de construction d'autoroutes. 

Réponse du Ministre: 

A. - I. Garanties données par l'Etat aux entreprises pri 
vées. 

1) Encours des crédits accordés avec garantie de l'Etat 
clans le cadre des lois d'expansion économique. 

Situation au 31 août 1970 ( en millions). 

15 800 a) Loi du 17 juillet 1959 ( l) F 15 800 
6 400 b) Loi du 18 juillet 1959 (2) ... ·•· 6400 
8100 c) Loi du 14 juillet 1966 (3) ... 8 400 

11} Loi instaurnut et coordonnunt des mesures en vue de favoriser 
l'c xpanston ér onomiquc e t hl créntton dindustrcs nouvelles, 

(2) Loi iustaurant des mesures spécralcs en vue de combattre les dîfft~ 
cultes écouomiqucs et sociales de ccrtaine s réqions. 

('3} Loi instnurnnt tcmporaircment des aides cxccpuounellc . .:; en vue 
d'accélérer la reconversion et le devcloppcrncnt économiques des rcqions 
charhonnlèrcs et (k ccrtatncs rêgicius confrontées avec des problèmes 
rngu.s et urqc nts. 
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2) Uitstaande kredieten met Staatswaarhorg, verleend 
aan de steenkolenmijnen. 

Toestand op 31 december 1969 (in miljoenen). 

a) Wet van 12 juli 1955 (4) F 

h) Wet van 17 juli 1959 (1) 

c) Wet van 18 juli 1959 (2) 

3) Kredieten met Staatswaarborg toegekend aan de mid- 1 3) Crédits avec garantie de l'Etat consentis aux classes 
denstand. moyennes. 

Toestand op 30 juni 1970 ( in miljoenen). 
Wet van 21 mei 1959 (5) 

4) Kredieten voor middelgrote woningen. 

Toestand op 30 september 1970 (in miljoenen). 

Kredieten toegekend in het kader van de wet van 
8 maart 1954 (6) F 

Toegekende Staatswaarborgen 

5) Landbouwinvesteringsfonds. (Wet van 15 februari 5) Fonds dInvestissement Agricole. (Loi du 15 février 
1961 ). 196i.) 

Toestand op 30 april 1970 (in miljoenen). Situation au 30 avril 1970 ( en millions). 

Toegekende waarborgen ... ... ... ... ... . ,. F 7 034 Garanties octroyées ............... ,, .... F 7 034 

II. - W aarhorgen verleend door de Staat voor de ver 
richtingen van de parastatale instellingen ( in miljoenen). 

l) Nationale Maatschappij voor Krediet aan de Nijver 
heid : 

Nominaal bedrag der uit te geven kasbons en obligaties en 
der te ontvangen deposito's. 

Koninklijk besluit van 22 mei 1970. 

Maximumbedrag . . . . .. 

. F 

F 

2 684 
190 
71 

Situation au 30 juin 1970 ( en millions). 

7 060 1 Loi du 24 mai 1959 (5) ... ... ... ... ... ... F 

4) Crédits aux habitations moyennes. 

Situation au 30 septembre 1970 ( en millions). 

Crédits consentis dans le cadre de la loi du 8 mars 
101781 1954 (6) . 
3 615 Garanties de l'Etat octroyées 

120 000 

2) Nationale Kas voor Beroepskrediet. Koninklijk besluit 
van 28 september 1970). 

Maximumbedrag 

3) Nationale Delcrederedienst : 

Waarborgen verleend door die instelling. 
Koninklijk besluit van 21 april 1969. 

Maximumbedrag . . . . . . . .. 

F 

F 

25 000 

36 000 

2) Encours des crédits avec garantie de l'Etat, consen 
tis aux charbonnages. 

Situation au 31 décembre 1969 l en millions). 
a) Loi du 12 juillet 1955 (4) F 

b) Loi du 17 juillet 1959 (1) 
c) Loi du 18 juillet 1959 (2) 

Plafond ..... . .. F 

2 684 
190 

71 

7 060 

10 178 
3 615 

II. Garanties données par l'Etat en faveur des opéra 
tions des parastataux ( en millions). 

1) Société Nationale de Crédit à l'lndustrie : 

Montant nominal des bons Je caisse et obligations à 
émettre et des dépôts de fonds à accepter. Arrêté royal du 
22 mai l 970. 

120 000 

2) Caisse: Nationale de Crédit Professionnel. Arrêté 
royal du 28 septembre 1970. 

Plafond des engagements : 

3) Office National du Ducroire : 

Plafond . 

25 000 

Garanties accordées par cette Institution. Arrêté royal du 
21 avril l 969. 

36 000 

4) voor de A. S. L. K" N.l. L.K., C.B. H. K. is de 
Staatswaarborq niet aan een maximumbedrag gebonden. 

B. - De toestand per einde 1969 van de verbintenissen 
door de Staat aangegnan buiten begroting. is opgenomen in 
het verslag van de heer Wiard over het ontwerp van wet 
houdende vcrhoqinq en vermindering van sommige vast 
leggings- en ordonuancerinqskredicten die als buitengewone 
bcqrotinq voor het begrotingsjaar 1969 werden uitgetrok 
ken ( Stuk Senaat n1• l 94. blz. 15). De verstrekte cijfers 
evolueerden intussen lirhtjes zonder nochtans het q lobnle 
beeld te wijzigen. 

( 4) Wet tot [n-vordcrinq van d(' finnncicrinq van de lnve stcrinqe n 
lil de· steenkolennijverheid. 

15) \\/et tût vcrruIminq v;111 de· mo<Jelijkln·ch•n inz akr- de bcrocpv- en 
.unb.nhrskredictve rlcninç; {1,1n de middenstand. 

(6) 'vV<'t tot bcvordcriuu v,111 d,· bouw. d,, aankoop en de verbouwinq 
v.in midch.~!0H)iC' woninucu. 

4) Pour la C. G. E. R., l'I. N. C.A., l'O. C. C. H., la ga 
rantie de l'Etat n'est pas plafonnée, 

B. - La situation à fin 1969 des engagements de l'Etat 
hors buclqct a été reprise clans le rapport de M. Wiard 
sur le projet de loi auqrne ntant et réduis.int certains crédits 
d'engagement et d'ordonnancement ouverts au titre du bud- 
0et extruord inairc pour l'année budq êtaire 1969 ( Document 
Sénat n" 194. page 15). Les chiffres publiés ont h\Jère 
ment évolué sans que pour auta n t l'ensemble soit modifié. 

( 4) Loi favorisant le Hnanremcnt des investissements d;111s l'industrie 
charbonnièrc. 

(5) Loi port.int c'l"r~1c,rmrnt des f.:cililés c!'.1ccé.1 '"' crédit profession 
nel 1...~t .rrtls.mnl en f.lVcur des cl,1.ssr·s movcnnes. 

(6) Loi trnd,111t .i. l.rvor isc-r l<i construction. l'dtqu1sit1011 el l;1 trans 
Iormanon d'hahitations moyennes. 
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Zo b.v. de toestand per 30 juni 1970 van de opgevraagde 
sommen in verband met de kredieten toegekend aan de 
universiteiten : 

- Wet van 2 augustus 1960 - vrije universiteiten : 
4 943. 

Wet van 24 juli 1969 - vrije universiteiten: 470. 
- Rijksuniversiteiten : 548. 

Intussen kreeg ook het nieuw financieringsplan van 35 
miljard waarvan sprake in het verslag, een begin van uit 
voering (wet van 16 juli 1970. Belgisch Staatsblad van 
4 september 1970) . 

De toestand einde 1970 zal ten gepasten tijde worden 
opgemaakt. 

Verbintenissen door de Staat aanw:gaan buiten begroting. 
( Toestand einde 1969). 

In miljoenen 
frank. 

Oorlogspensioenen : Ontoereikende dotaties 
en annuïteiten op de begroting van Pensioenen 
werden aangèvuld door leningen aangegaan bij 
de A. S. L. K. Deze leningen zijn terugbetaal 
baar door toekomstige annuïteitsexcedenten. 
Einde 1968 beliep het bedrag van de aangegane. 
leningen 14 285 miljoen. Einde 1969 zal dit ver 
moedelijk bedragen .. . .. . .. . . .. .. . . .. .. .... 

Oorlogsschade : De vergoeding van de last 
der oorlogsschade werd gespreid door het uitbe 
talen van vergoedingen door middel van effec 
ten van de Autonome Kas voor Oorlogsschade. 
Het bedrag aldus uitbetaald sedert 1953 beliep 
einde 1969, 12 026 miljoen. Hiervan bleven 
einde 1969 nog terug te betalen door middel 
van dotaties die voorkomen op de begroting van 
het Ministerie van Financiën . . . . . . . . . . . . . .. 

Studiecentrum voor kernenergie : Diverse 
leningen met Staatswaarborg werden sedert 
1958 aangegaan. Terugbetaling en intrest 
komen echter ten laste van de begroting van het 
Ministerie van Economische Zaken. In totaal 
werd 2 060 miljoen ontleend. Einde 1969 moest 
nog worden terugbetaald . 

Ondergeschikte openbare · besturen : Sedert 
1959 worden bepaalde werken waarvoor de 
departementen van Openbare Werken en 
Volksgezondheid toelagen verleenden, door het 
Gemeentekrediet gefinancierd in de vorm van 
leningen waarvan de rente en de delging ten 
laste vallen van de Staat. Deze prefinancierin 
gen bereikten tot einde 1969 ongeveer 22 mil 
jard voor beide departementen. Er bleef einde 
december nog terug te betalen : 

voor Openbare Werken 
voor Volksgezondheid ... 

Het krediet voor deze lasten komt voor op de 
gewone begroting van beide departementen. 

Netionnlc Stichtin,q roor de Finencicrinq Pan 
het W cten.schnppclijk Onderzoek : Sedert 1960 
wordt jaarlijks 200 à 300 miljoen leningen on 
derschreven door fillimciële instcllingenen parti 
culieren. ln totaal beliepen die r1ewaarborgde 
leningen. uitqcqevcn tegen een intrest van 2 ~;-,, 
per einde december 1969 .. . . .. .. . . .. .. . 

:J: 14 500 

Ainsi la situation des montants levés sur les crédits 
accordés aux universités s'établit comme suit au 30 juin 
1970: 

Loi du 2 août 1960 - universités libres : 4 943. 

Loi du 24 juillet 1969 - universités libres : 470. 
- Universités de l'Etat : 548. 

Entre-temps le nouveau plan de financement d'un mon 
tant de 35 milliards dont il est question dans le rapport 
a connu un début d'exécution (loi du 16 juillet 1970, 
Monite11r belge du 4 septembre 1970). 

La situation à fin 1970 sera établie en temps utile. 

Engagements de l'Etat hors budget. 
(Situation à fin 1969.) 

En millions 
de francs 

Pensions de guerre : les dotations et annuités 
insuffisantes au budget des pensions ont été 
majorées pur des emprunts de la C. G. E. R. 
Ces emprunts sont remboursables par des annui 
tés futures. A fin 1968, le montant des emprunts 
s'élevait à 14 285 millions. A fin 1969, le mon- 
tant des emprunts en cours s'élevait à .. . .. . .. . ± 14 500 

Dommages de 91.1e.rre : Les indemnités à 
payer pour les dommages de uuerre ont été 
étalées par des paiements des indemnités au 
moyen de titres de. la Caisse Autonome des 
Dommages de Guerre. Le montant payé de cette 
façon depuis 1953 s'élevait à fin 1969 à 
12 026 millions. A fin 1969, il reste encore à rem 
bourser au moyen de dotations à inscrire au 

8 644 1 budqet ordinaire du Ministère des Finances . . . 8 644 

Centre d'études d'énergie nucléaire ; Divers 
emprunts avec garantie de l'Etat ont été con 
tractés depuis 1958. Le remboursement et les 
intérêts sont à charge du budget du Ministère 
des Affaires économiques. Au total, 2 060 mil 
lions ont été empruntés. Fin 1969. il restait à 

510 1 rembourser .. . .. . . .. .. . .. . . .. .. . . .. .. . . .. 510 

8 114 
8 748 

Pouvoirs subordonnés : Depuis 1959, divers 
travaux pour lesquels les départements des Tra 
vaux publics et de la Santé publique accordaient 
des subsides ont été financés par le Crédit corn 
niunal sous forme d'emprunts dont l'intérêt et 
l'amortissement restent à charge d<' l'Etat. Ces 
préfinancements atteiq naient à fin 1969 environ 
22 milliards pour les deux départements. A fin 
décembre, il restait encore à rembourser : 

pour les Travaux publics 
pour la Santé publique 

Le crédit pour ces cbarnes est inscrit au 
hudqet ordinaire des deux départements. 

Fondntion nntionolc pour fr [inonccmcnt de 
la recherche scientifique Depuis 1960, 200 à 
300 millions d'emprunts ont été souscrits annuel 
lement par des institutions financières et des 
personnes privées. An total. ces emprunts ~Ja 
ra n tis émis. contre un intérêt de 2 '.:t. s'élevaient 

2 565 1 á fin décembre 1969 à . .. .. . .. . .. . . .. .. .... 

8114 
8 748 
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De intrest komt voor op de begroting van 
de Diensten van de Eerste Minister: de terug 
betaling gebeurt slechts na 30 jaar. 

Belgisch Radio- en Televisie-instituut : Voor 
de oprichting van zijn nieuwe gebouwen doet 
de B. R. T. een beroep op leningen bij de 
A. S. L. K. Voor de technische uitrusting komt 
een speciale jaarlijkse dotatie voor op de be 
groting. De lasten van de lening voor de ge 
bouwen echter worden gedekt door de gewone 
globale toelagen die jaarlijks aan de B. R. T. 
worden verleend. 
De kostprijs van de gebouwen, op basis van 

het op 28 november 1966 door de Minister 
raad goedgekeurd programma, wordt geraamd 
op . 
Dit bedrag is nog niet ten volle opgevraagd. 

Administratie!Je Wiik van de Europese Ge 
meenschappen (Berlaimont). Deze wijk werd 
sedert 1962 gefinancierd door de Dienst voor 
de Overzeese Sociale Zekerheid, voor een totaal 
bedrag van 3 510 miljoen. Hiervoor werden 
sinds 1967 via de gewone begroting van het 
Ministerie van Openbare Werken reeds drie 
terugbetalingen van 31 miljoen gedaan, zodat 
per einde 1969 nog terug te betalen blijft ... 

Autoweg E-3: Deze Intercommunale startte 
in 1963. De werken worden gefinancierd door 
het Gemeentekrediet en door openbare lenin 
gen. Einde 1969 werden de investeringen op 
21,5 miljard geschat. Hier zal tot einde 1973 
vermoedelijk nog 10,5 miljard bijkomen. In het 
bijblad van 1969 - gewone begroting van 
het Ministerie van Openbare Werken ~ wordt 
voor het eerst een terugbetalingskrediet voor 
tolgelden opgenomen ( 50 miljoen à 0,77 centiem 
per voertuig/km) 

Pensioenen van de vri;willig verzekerden : 
worden sinds 1963 gedeeltelijk door de 
A. S. L.K. gefinancierd. Deze schuld wordt als 
directe schuld opgenomen. doch de last komt 
voor op de begroting van Pensioenen. Einde 
1969 beliepen de uitstaande leningen . 

Ziekenhuizen uan de C. O. O. 's : ontleen 
den tijdens de jaren 1964 tot 1966. 2 273 miljoen 
waarvan l 493 miljoen voor de vier grote steden 
en 780 miljoen voor de gemeenten (deze laatste 
door tussenkomst van het Gemeentekrediet). 
De begroting van het Ministerie van Volks 

gezondheid draagt de lasten. Reeds 628 miljoen 
werd terugbetaald .. . .. . . .. . .. .. . . .. . .. 

Llniocrsitnirc expansie: Aan de Rijks- en de 
vrije universiteiten werd de mogelijkheid gebo 
den leningen aan te gaan tegen iaqe rentevoet. 
Hiervoor werd een beroep gedaan op de 
A. S. L. K. De toestand was op 15 november 
1969: 

Rijksuniversiteiten ( wet van 28 april 1953) : 

toegekend : 767 miljoen; 
opgevraagd . . . .. . .. . . . . .. . 

Vrije Universiteiten ( wet van 2 augustus 1960): 
toegekend : 5411 miljoen: 
opgevraagd . 

2 161 

3 417 

21 500 

429 

1 546 

L'intérêt est inscrit au budget des Services 
du Premier Ministre; le remboursement ne s'ef 
fectuera qu'après 30 ans. 

Radio et Téléoision Belge : Pour la construc 
tion de ses nouveaux bâtiments. la R. T. B. a 
fait appel à des emprunts auprès de la, 
C. G. E. R Pour l'équipement technique. une 
dotation spéciale annue!le est prévue au budget. 
Les charges de l'emprunt concernant les con 
structions sont supportées par les dotations 
ordinaires globales accordées annuellement à 
la R.T. B. 
L'évaluation du coût des constructions, sur 

base du programme approuvé le 28 novembre 
1966 par le Conseil des Ministres est de .. . .. . 

Ce montant n'est pas encore entièrement 
utilisé. 

Cité administrative des Communautés Euro 
péennes (Berlaimont). Cette cité a été financée 
depuis 1962 par l'O. S. S. O. M. pour un mon 
tant total de 3 540 millions. Depuis 1967, 3 
remboursements de 31 millions figurent au bud 
get ordinaire du Ministère des Travaux publics. 
li reste donc à rembourser à fin 1969 .. . .. . .. . 

Autoroute E-3 : Cette intercommunale débu 
tait en 1963. Le Crédit communal et des em 
prunts publics ont financé les travaux. A fin 
1969, les investissements s'élevaient à 21.5 mil 
liards. Jusqu'à fin 1973, il faudra probablement 
ajouter 10,5 milliards. Dans le feuilleton de 
1969 - budget ordinaire du Ministère des Tra 
vaux publics - on prévoit pour la première 
fois un crédit de remboursement pour les péages 
( 50 millions à O. 77 een times par voiture/km) 

Pensions pour les assurés libres : Ces pen 
sions sont depuis 1963 financées partiellement 
par la C. G. E. R. La dette est inscrite comme 
dette directe de l'Etat mais les charges figurent 
au budget des pensions. A fin 1969. les ern- 

1 175 1 prunts non remboursés s'élevaient à . 

Hôpitaux C.A.P. : empruntaient pendant les 
années 1964 à 1966, 2 273 millions dont 1 493 
millions pour les quatre grandes villes et 780 
millions pour les communes (les dernières par 
l'intervention du Crédit communal). 
Le budget du Ministère de la Santé publique 

supporte les charges. Déjà 628 millions ont été 
1 645 1 remboursés .. . .. . .. . .. . .. . .. . . .. .. . . .. 

Expansion universitaire : Les universités de 
l'Etat et universités libres ont la faculté d'em 
prunter contre un intérêt de 1,25 r;b. Ces ern 
prurits ont été contractés auprès de la C.G.E.R. 

La situation s'établissait comme suit au 15 no 
vembre 1969 : 

2 161 

3 447 

21 500 

1 175 

1 645 

Universités de l'Etat (loi du 28 avril 1953) : 

accordés : 767 millions: 
levés 429 

Universités libres ( loi du 2 août 1960) : 

accordés : 5 411 millions; 
l\'v{:5 . 1 54(i 
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Leuven ( wet van 24 juli 1969) 

toegekend : 761 miljoen ( 1); 
opgevraagd einde december . . . . . . . . . . . . . .. 

De terugbetaling geschiedt met eigen mid- 
delen van de universiteiten ( grotendeels staats 
subsidies) . Een nieuw financieringsplan ten be 
drage van 35 miljard en gespreid over een perio 
de van 10 jaar wordt vooropgezet. 

!. D.E.A.: (Association intercommunale 
pour le Développement économique et I' Amé 
nagement des régions du Centre et du Bon 
naqe): 

In 1966 heeft de E. G. K. S. ten behoeve van 
deze intercommunale een krediet geopend van 
750 miljoen, later vermeerderd met 88 miljoen. 
Dit krediet wordt schijfsgewijze via het Ge 
meentekrediet ter geschikking gesteld. Het Ge 
meentekrediet heeft dit krediet tot aan de opvra 
ging omgezet in schatkistcertificaten. waarvan 
de intrest voorkomt op de Rijksschuldbegroting. 
Vanaf de opvraging van het krediet door 
I. D. E. A. valt de intrest echter ten laste van 
de gewone begroting van het Ministerie van 
Openbare Werken. De terugbetaling zou ge 
beuren door verkoop van industrieterreinen of 
gebeurlijke opneming van kredieten op een be 
groting. Einde december 1969 was aan het Ge 
meentekrediet verstrekt . .. . .. . .. .. . .. . . . . .. . 

Hiervan waren op die datum nog 195 mil 
joen omgezet in schatkistcertificaten. 

N.V. Zee.kanaal en Haveninrichtingen Pan 
Brussel : De moderniseringswerken namen een 
aanvang in 1967. De uiteindelijke werken wor 
den op 3 700 miljoen geraamd die slechts ge 
deeltelijk door het Gemeentekrediet zullen wor 
den gefinancierd. Dit gebeurde totnogtoe voor 
De Staat zal aan de maatschappij de nodige 

dotaties bezorgen voor de financiële dienst 
van de leningen. 

1. M.L.: (Intercommunale Maatschappij voor 
ruimtelijke Ontwikkeling in Limburg). Zoals 
voor de 1. D.E.A. werd door de E.G. K. S. 
een krediet van 350 miljoen toegekend 
ln december 1968 werd 200 miljoen via 
het Gemeentekrediet omgezet in schatkistcertifi- 
caten . . . . . . . . . . . . . . . .. . .. . .. . .. . . . . . ..... 

Er gebeurde nog geen opvraqinq door de 
1. M.L. 

Dienst uan de Scheepooert : De totale werken 
voor de modernisering van het Albertkanaal 
worden op 5,6 miljard geraamd en begonnen in 
1968. De A. S. L. K stond in 1968 een kredieto 
pening toe voor één mil jard en in 1969 een 
tweede van l l 40 miljoen. Op deze beide lenin 
gen werd tol einde december l 9ó9 opgevraagd 

De Staat zal aan de A. S. L.K. de nodige do 
taties storten voor de financiële dienst van die 
leningen. 

Hier zij nog vermeld het ontworpen omlei 
dinqskanaal Oeleqem-Zaudvliet waarvan de 
kosten op drie miljard worden gera;imd: het be- 
9in van de werken is gepland voor 1971. 

470 

534 

( l) Voor de Vrije universiteit van Brussel bepaalt de wet van 
24 juli 1969 de afstand van het voormaliqc ocfcnplcin van Etterbeek 
tcqon d,, prijs van 764 miljoen betaalbaar in 40 jaarlijkse stortlnqcn. 

Louvain (loi du 24 juillet 1969) 

accordés : 764 millions ( 1); 
levés à fin décembre . 

Le remboursement s'effectuera par les moyens 
ordinaires des universités ( en grande partie, 
des subsides de l'Etat). Un nouveau progrnmme 
d'expansion universitaire atteindra 35 milliards 
sur une période de dix ans. 

!.D.E.A. : ( Association intercommunale pour 
le Développement économique et l'Aménagement 
des régions du Centre et du Borinage). En 1966, 
la CECA a ouvert en faveur de cette intercom 
munale un crédit de 750 millions. majoré par 
après de 88 millions. Ce crédit est accordé par 
tranches pur l'intermédiaire du Crédit communal 
Le Crédit communal place ce crédit, jusqu'au 
moment de l'utilisation, en certificats du Trésor. 
Les intérêts de ces certificats figurent au budget 
de la Dette publique. Depuis l'utilisation du cré 
dit par l'I. D.E.A., l'intérêt est à charge du 
budget ordinaire du Ministère des Travaux pu 
blics. Des ventes de terrains ou éventuellement 
des crédits inscrits au budget permettront d'ef 
fectuer le remboursement. A fin 1969, il a été 
accordé au Crédit communal . 

Il restait à cette date encore l 95 millions con 
vertis en certificats du Trésor. 

S.A.. Canal maritime et portuaire de Bruxelles: 
Les travaux de modernisation ont commencé 
en 1967. Le montant total des travaux est évalué 
à 3 700 millions et sera préfinancé partiellement 
par le Crédit communal de Belgique. Ce pré- 

455 l financement s'élevait jusqu'à fin décembre à ... 
L'Etat fournira à la société les dotations 

nécessaires pour les services financiers de ces 
emprunts. 

I, 1'v1, L. (lnti'rcommunale Maatschappij voor 
ruimtelijke Ontwikkeling in Limburg). Comme 
pour J'I. D. E. A., la C.E.C.A. a égulemcnt oc 
troyé à cette intercommunale un crédit de 350 
millions. En décembre 1968. 200 millions ont été 
accordés par l'Intcrrnédlairc du Crédit communal 

200 1 et ont été convertis en certificats du Trésor ... 
Jusqu'à présent. aucun prélèvement n'a été 

effectué. sur ce: crédit. 

Office de la Na"igation : Les frais des tra 
vaux de modernisation du Canal Albert qui ont 
débuté en 1968 sont évalués à 5.6 milliards. En 
1968, Ja C. G. E. R. a ouvert un crédit de 
1 milliard et en 1969, un deuxième crédit 
de 1 140 millions. Sur ces deux emprunts, ont 

600 1 été prélevés à (in décembre 1969 . . . . . . . .. 
L'Etat procurera à la C. G. E. R. les dota 

tions nécessaires pour les services financiers 
de ces emprunts. 

11 convient de noter un autre projet de creuse 
ment d'un canal de dérivation Oeleqem-Zand 
vliet dont les travaux sont évalués à 3 millliards 
et vont commencer en 1971. 

470 

534 

455 

200 

600 

(!) Pour l'Llniversité de Bruxelles. l;, loi du 24 juillet 1969 a cédé 
l'ancienne plaine de m-mœuvres dEtterbcek moyennant le prix de 
764 millions payables en 40 versements annuels. 
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Bouw- en aankooppremies : Kunnen sedert 
1967 door bepaalde kredietinstellingen worden 
geprefinancierd, Totnogtoe werd op die manier 
geprefinancierd . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . .. . .. 
De lasten komen voor op de begroting van 

het Ministerie van Volksgezondheid. 

Vernieuwingsprogramma N.M. B. S.: Dit 
programma waartoe in 1967 werd besloten voor 
zag in een bijkomende bestelling van 3 575 
wagons voor een totaal bedrag van 2 360 mil 
joen. Hiervoor werd in 1968 en 1969 reeds 
betaald . 
Hiervoor moeten telkens speciale financie 

ringsmiddelen woren gezocht waarvan de Staat 
de last draagt. 

Autoweg E-5 : De tussentijdse financiering 
van deze autoweg gebeurt door tussenkomst van 
het Gemeentekrediet. 
De totale werken worden op 12 miljard ge 

raamd. 
In 1968-1969 werden de eerste betalingen 

voorzien voor een bedrag van . . . . . . . . . . . . . .. 
De Staat heelt zich verbonden aan de conces 

siehouder tolgeld te betalen op basis van het 
aantal rijtuigen X km op de autoweg. 

Autoweg E-39 : De vastleggingen gespreid 
over de jaren 1968-1972 worden op 3 miljard 
geraamd. 
De Staat. heeft zich verbonden aan de con 

cessiehouder tolgeld te betalen op basis van het 
aantal rijtuigen X \un op de autoweg. 

Autoweg van de Ardennen ( E"9 en E-40) : 
De werken aan deze autoweg die pas in 1969 
begonnen, mogen. zonder rekening te houden 
met de invloed van het indexcijfer, op 30 mil 
jard worden qeraarnd, In 1969 werd 428 miljoen 
vastgelegd. Er is betaald , . 
De Staat heeft zich verbonden aan de conces 

siehouder tolgeld te betalen op basis van het 
aantal rij tuiqen X km op de autoweg. 

4. De geld, en kapitaalmarkt. 

Antwoord van de lvlinister: 

Primes pour achats et constructions : Depuis 
1967, certains organismes de crédit peuvent 
préfinancer ces primes. Jusqu'à présent, le pré 

± l 600 1 financement a été effectué pour un montant de 
Les charges figurent au budget du Ministère 

de la Santé publique. 

914 
Des moyens de financement spéciaux doivent 

être recherchés dont l'Etat devra supporter 
les charges. 

Autoroute E-5 : Le préfinancement de cette 
autoroute se fait par l'intermédiaire du Crédit 
communal. 

Le coût total des travaux est évalué à 12 mil 
liards. 
En 1968-1969, les premiers paiements ont 

1 250 1 été prévus pour un montant de . 
L'Etat s'est engagé à verser au concession 

naire un péage au prorata du nombre de véhi 
cules X km constatés sur l'autoroute. 

Vraag 

\Velke zijn de tarieven inzake helastinq op de beurs 
verrichtingen 7 
Wat brengt die belastinq op ? 
In het kader van de aan de gang zijnde besprekingen 

met de wisselagenten en van een aantal maatregelen die 
ongeveer twee jaar ~Jeleden werden overwogen, blijkt de 
afschnffing of de aanpassing Will die belasting wenselijk 
te zijn. 
ln hoeverre is die zaak 0ere0eld ? 

Elke verkoop en aan koop en, meer in het alHemeen, elke 
in Belqië afgesloten of uitgevoerde cessie en verkrijging 
onder bezwarende titel die betrekkinçr heeft op Belgische of 
buitenlandse overheidsfondsen is onderworpen aan de 
helastmq op de beursvcrrichtiuqcn. 

Programme de renouuellement de la 
S. N. C.B. : En 1967, un programme supplé 
mentaire prévoyait des commandes de 3 575 
wagons pour un montant total de 2 360 millions. 
En 1968 et 1969, ont été payés . 

A11toroizte E-39 : Des engagements étalés sur 
les années 1968-1972 ont été évalués à 3 mil 
liards. 

L'Etat s'est engagé à verser au concession 
naire un péage au prorata du nombre de véhi 
cules X km constatés sur l'autoroute. 

Antorolltc des Ardennes (E-9 et E-40) : Les 
travaux de cette autoroute n'ont commencé 
qu'en 1969 et peuvent être évalués. sans tenir 
compte de l'influence de l'index. à 30 milliards. 
En 1969; _4?8 mill}ons ont été engagés. Les paie- 

5 1 ments s élèvent a . 
L'Etat s'est eriqaqé à verser au concession 

naire un péage au prorata du nombre de véhi 
cules X km constatés sur l'autoroute. 

± 1 600 

914 

1 250 

5 

4. Le marché des capitaux. 

Ouestion : 

Quels sont les taux applicables en matière de taxe sur les 
opérations de bourse? 
Quel est le rendement de cette taxe ? 
Dans le cadre des discussions en cours avec les agents de 

change et pour répondre à un ensemble de mesures envi 
sagées, il y a quelque deux ans, la suppression de cette: 
taxe ou son aménagement se recommandent. 

Quel est l'état de la question 7 

Reponse du Ministre 

Toute vente et tout achat et, plus généralement, toute 
cession et toute acquisition à titre onéreux conclues ou exé 
cutées en Belgique. lorsqu'elles portent sur des fonds pu 
blics belges ou étrangers sont soumises à la taxe sur les 
opéra tiens de bourse. 
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Die belasting is eveneens toepasselijk ~p de emissies. 
Als de verrichting betrekking heeft op effecten van de 

staatsschuld, bedraagt het tarief van die belasting 0.70 %0, 

als het gaat om andere obligaties 1.40 %0 en als het een ver 
richting op aandelen betreft 3,50 %0• De belasting op de 
termijnaffaires bedraagt 1.70 %u- 

Het lag niet in de bedoeling van de vorige regering die 
belastingen af te schaffen, wel ze te verlagen. Die bedoe 
lingen worden uiteengezet in het verslag aan de Koning, 
dat aan het koninklijk besluit n' 61 van 10 november 1967 
voorafgaat. In die periode was de volgende verlaging van 
de belasting overwogen : 

Cette taxe frappe également les émissions. 
Le taux de cette taxe est de 0,70 %0 si l'opération a pour 

objet des titres de la dette publique, de 1,40 %0 s'il s'agit 
d'autres obligations et de 3.50 %0 si l'opération a trait 
à des actions. La taxe sur les opérations à terme est 
de 1,70 %o- 

Le gouvernement précédent avait l'intention, non de sup 
primer mais de réduire ces taxes. Ces intentions se trouvent 
explicitées dans le rapport au Roi précédant l'arrêté royal 
n" 61 du l O novembre 1967. A cette époque, il avait été 
envisagé de ramener la taxe : 

van 0,70 %o tot 0,50 %0 op <le renteverrichtingen; 

van 1.40 %o tot 1,20 %o op de verrichtingen op obliga 
ties; 

van 3,50 %0 tot 1,70 %o op de verrichtingen op aan- 1 de 3,50 %u à 1,70 %o pour les opérations sur actions. 
delen. 

De belasting op de termijnaffaires zou op 1,70 %0 wor 
den gehandhaafd. 

De sterke daling van het op de verrichtingen op aandelen 
toepasselijke belastingtarief werd gerechtvaardigd door de 
noodzaak de verhandehnq van die waarden te stimuleren. 
Er was op gewezen dat de fiscale lasten op die verrich 
tingen buitensporig hoog zijn in vergelijking met de lasten 
op de verrichtingen op obligaties. 
Ook werd de nadruk gelegd op het feit dat onze belas 

tingen, met name die op de aandelen, tot de hoogste lasten 
behoren welke in de E. E. G.-landen worden opgelegd. 

Over 1968 heeft de belasting 287,4 miljoen opgebracht, 
te weten : 203 miljoen op de verrichtingen op aandelen, 
obligaties en renten en 84,1 miljoen op de emissies. 
Over het jaar 1968 zou de overwogen vermindering een 

terugslag ten belope van 88 miljoen hebben gehad. 
Het vraagstuk van de aanpassing van de belasting op 

de beursverrichtingen hing samen met een verzoek van 
de effectenmakelaars om verhoqinq van hun makelaarsloon 
te verkrijgen evenals met de oprichting van een waarborg 
kas en met andere maatregelen betreffende de beurs en de 
statuten van de effectenmakelaars. 

De Re0ering houdt zich met al die ingewikkelde vraag 
stukken Bezig. Op dit oqenblik is evenwel nog geen beslis 
sing genomen. 

5. D, conjunctuur. 

Vraag n' 1 : 

De spanning die de conjunctuur in ons land te zien heeft 
gegeven, schijnt te verminderen. 

De Nationale Bank heeft haar kredietbeperkende maat 
reqelen herzien en zopas de discontovoet verlaagd. 
De omstandigheden zijn on qctwijfeld gunstiger voor rie 

inwe rkin q hedin q van de B.T. \V. dan een jaar geleden. 

De voorrnadvornuuq bij de bednjvcn qeschied t blijkbaar 
traqer. 
Hoe moeten die verschijnselen worden geïnterpreteerd 

en welke alqcmene conjunctuurtendens mati voor de komen 
de maanden worden verwacht? 

Anitl-'oord mn de Minister 

De spo nninq in de conjunctuur vermindert inderdaad in 
fkltJië. 70i.lls trouwens in ck meeste lid-staten van de 

de 0,70 %o à 0,50 %0 pour les opérations sur rentes: 

de 1,40 %o à 1,20 %o pour les opérations sur obligations: 

La taxe sur les opérations à terme serait maintenue à 
1,70 %0 

La forte réduction prévue pour les taux de la taxe appli 
cable aux transactions d'actions était justifiée par la néces 
sité de promouvoir la négociation de ces valeurs. Il avait 
été souligné que les charges fiscales frappant ces opérations 
étaient excessives par rapport à celles prévues pour les 
transactions d'obligations. 

Il avait été signalé éualement que, comparées aux taxes 
appliquées dans les pays du Marché commun, nos taxes 
sont parmi les plus élevées, particulièrement en ce qui 
concerne les actions. 

Pour 1968 le rendement de la taxe a été de 287,4 millions, 
à savoir : pour les transactions sur actions, obligations et 
rentes : 203 millions: pour les émissions : 84,4 millions. 

L'incidence de la réduction qui avait été envisagée aurait 
été de 88 millions durant l'année 1968. 
Le problème de l'adaptation de la taxe sur les opérations 

de bourse était lié à une demande d'augmentation de leurs 
courtages de la part des agents de change ainsi qu'à la 
création d'une caisse de garantie et à I'mstauratlon d'autres 
mesures concernant la bourse et les statuts des agents de 
chanqe. 

Le Gouvernement s'occupe de l'ensemble de ces pro 
blèmes complexes. Toutefois, en ce moment aucune déci 
sion n'a encore été prise. 

5. La conjoncture. 

Q1wstio11 11" 1 : 

Les tensions conjoncturelles semblent s'apaiser en Bel 
gique. 

La Banque Nationale a reconsidéré les mesures derica 
drcrnent du crédit et vient de baisser le taux de l'escompte. 

Ces circonstances sont Incontestablement plus favorables 
à la mise en vigueur de la T.V. A. que celles qui prévalaient 
il y ,1 un an. 

On assiste, semble-t-il. à un ralentissement du réappro 
visionnement des entreprises. 

Comment peut-on interpréter ce phénomène el plus qénê 
rulerneut quelles sont les ren dancex conjoncturelles auxquel 
les on doit s'attendre dans les prochains mois? 

R_éponse du Ministrc. 

On assiste effectivement à un apaisement des tensions 
conjoncturelles en Belt]ique comme cl'nillcurs clans la plupart 
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E.E.G. Die verzwakking is merkbaar aan het tragere 
tempo van de stijging der buitenlandse vraag en van het 
gezinsverbruik. Bovendien verloopt de prijsontwikkeling 
veel kalmer op het niveau van de qroothandel zowel als 
van de comsumptie. 

Die ontwikkeling heeft de Nationale Bank er trouwens 
toe gebracht haar beperking van de bankkredieten ietwat 
soepeler te maken en de discontovoet te verminderen. 

Globaal gezien gaat de ontwikkeling in de zin van een 
beter evenwicht tussen vraag en anbod, maar dat evenwicht 
zal op een hoog niveau tot stand komen. 

De tendens van de conjunctuur in de komende maanden 
zal wellicht niet veel verschillen van die welke een zeer 
nabij verleden te zien gaf. De orderboekjes in de fabrieks 
nijverheid blijven immers goed gevuld. ln november 1969 
was de activiteit in die industrie gemiddeld voor 4,8 maan 
den veiliggesteld; dat gemiddelde is in augustus 1970 ge 
leidelijk tot 3,88 maanden gedaald. Maar in september is 
het weer tot 4,08 maanden gestegen. ln het bouwbedrijf 
is de activiteit verzekerd over een periode van meer dan 
12 maanden wat de ruwbouw betreft en voor meer dan 
14 maanden wat betreft de werken die tot de burgerlijke 
bouwkunde behoren. 

De statistieken in verband met de import wijzen op enige 
vertraqinq bij de voorraadvorming. Het volume van de im 
port ontwikkelde zich als volgt : 

(Schommelingen in o/,,1 op jaarbasis.) 
Kapitaalgoederen : 

1968 . 
1969 . 
1970 ( 6 maanden] 

Consumpticgoedcccn : 

1968 . 
1969 . 
1970 ( 6 maanden) 

+ 13,3 % 
+ 15,5 % 
+ 9.4 % 

U itrustingsgocdcren : 

1968 . 
1969 '" "' . 
l 970 ( 6 maanden ) ... 

Totale import : 

1968 . 
1969 
1970 ( 6 maanden) 

+ 18,3 o/r, 
+ 16,6 % 
+ 12.2 % 

+ 6,9 % 
+ 17,2 % 
+ 24,l % 

+ 15.7 % 
+ 16,4 ;'Ó 
+ 12.9 % 

'Het. is niet uitqcsloten dat de dalin q van de prijzen der 
qroudstoffen en de hoge rentevoeten de bedrijven ertoe 
aa nzerten een afwachtende houdinq aan te ne:men: dit zou 
de verzwakking bij de invoer verklaren. Bovendien wu de 
terugbetaling van de belasting op de op 1 januari 1971 be 
staande voorraden in het kader van de toepassing v,111 de 
B.T. 'vV. een zelfde invloed kunnen uitoefenen. 

Vrailf/ 11' 2 : 

De laatste tijd hebben zich verschillende « accidenten » 
voorqedaan die, zonder daarom even ernstig te zijn 
doen denken aan de qebcurtenissen die mm de grote crisis 
tussen de beide wercldoorloqen zijn voorafgegaan : 

des pays membres de la C. E. E. Cet apaisement se trad~dt 
par un ralentissement du rythme de progression de la 
demande extérieure: et de la demande des ménages. D'autre 
part, le développement des prix, tant au niveau du com 
merce de gros qu'à celui de la consommation, a beaucoup 
perdu de sa vigueur. 

C'est d'ailleurs en raison de cette évolution que la Ban 
que Nationale a légèrement assoupli l'encadrement des cré 
dits bancaires et a abaissé le taux d'escompte. 
Globalement. il semble que l'on s'oriente vers un meilleur 

équilibre entre l'offre et la demande mais que cet équilibre 
s'établira à un niveau élevé. 

Les tendances conjoncturelles des prochains mois ne de" 
vraient guère s'écarter de celles observées au cours de la 
période la plus récente. En effet, les carnets de commandes 
de l'industrie manufacturière restent largement fournis. C'est 
ainsi que la durée assurée d'activité de cette industrie, qui 
se situait à 4, 18 mois en novembre 1969, a progressivement 
fléchi à 3,88 mois en août 1970. Mais en septembre, cette 
durée est remontée à 4,08 mois. Dans l'industrie de la cons .. 
truction, la durée d'activité atteint plus de 12 mois pour le 
gros-œuvre du bâtiment et plus de 14 mois pour les tra 
vaux de génie civil. 

Les statistiques relatives aux importations semblent déno 
ter un certain ralentissement dans la formation des stocks. 
En volume, les importations ont évolué comme suit 

(Variations en % sur base ennuelle.) 

Biens de production 

1968 
1969 
1970 (6 mois) 

Biens de consommation : 

1968 
1969 
1970 (6 mois) 

Biens d'équipement · 

1968 
1969 
1970 ( 6 mois) 

Importations totales , 

+ 18,3 % 
+ 16,6 % 
+ 12,2 % 

+ 13,3 % 
+ 15,5 % 
+ 9,4 % 

+ 6,9 % 
+ 17,2 % 
+ 24,l % 

1968 
1969 
1970 (6 mois) 

+ 15,7 % 
+ 16.4 % 
+ 12,9 % 

Il n'est pas exclu que la baisse des prix des matières pre 
mières et le niveau élevé des taux d'intérêt incitent les entre 
prises it adopter une attitude d'expectative, ce qui peut. 
expliquer le ralentissement des importations. Par ailleurs. 
les modalités de remboursement des taxes contenues dans 
les stocks au l"" janvier 1971 dans le cadre de l'application 
de ln T.V. A. pourraient aqir dans le même sens. 

Question n" 2 : 

Depuis un certain nombre de mois on assiste à divers 
«accidents» qui, sans être aussi sérieux, rappellent les évé 
nements qui ont précédé la grande crise de lentrc-deux 
guerres : 
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in moeilijkheden verkerende verzekerinqsmaatschap 
pijen: 
- bedrieglijke aanwending van het mechanisme van de 

officiële en de vrije koers; 
- bedrieglijke aanwending van de in het kader van 

de wetten inzake economische opleving toegekende steun 
gelden: 
- in moeilijkheden verkerende banken, waar bedrieglijke 

verrichtingen zijn vastgesteld; 
- moeilijkheden bij heel belangrijke bouwmaatschap 

pijen. 

Wijzen deze gebeurtenissen niet op een gevaarlijke ver 
slechting van de toestand ? 

Antwoord ven de Minister: 

De Regering volgt met grote. aandacht de door het lid 
aangehaalde moeilijkheden. 
Nochtans dient er te worden op gewezen dat de huidige 

economische toestand helemaal niet kan worden vergeleken 
met die welke aan de grote crisis tussen de beide wereld 
oorlogen is voorafgegaan. 

De periode die tot deze crisis leidde was gekenmerkt 
door een heftige speculatie en door een ongehoorde ontwik 
keling van het krediet. De toestand die wij thans kennen is 
helemaal anders. Sindsdien zijn een reeks instellingen opqe 
richt en wij beschikken thans over destijds onbestaande mid 
delen waarmee « ongelukken » kunnen worden voorkomen 
of de gevolgen ervan althans kunnen worden beperkt. 
Zo is het b.v. een vaststaand feit dat de verschillende 

conjuncturele maatregelen ~ die met name tot uiting zijn 
gekomen in de kredietbeperking - de gevolgen van de 
economische oververhitting en de schadelijke gevolgen daar 
van voor het algemeen evenwicht van onze economie kun 
nen afremmen. 

Het is anderzijds zo dat de verschillende instellingen 
welke in het verleden zijn opgericht met het oog op een 
normale werking van de ondernemingen die op de geld 
en de kapitaalmarkt werkzaam zijn, hun rol doeltreffend 
vervullen en bijdragen tot de veiligheid van het spaar 
wezen en het behoud van het algemeen welzijn. Dit is 
namelijk het geval met de Bankcommissie, het Herdiscon 
tcrinqs- en waarborqinstituur. het Belgisch-Luxemburgs ln 
stituut voor de wissel, het Centraal Bureau voor de kleine 
spaarders, alsmede het op de verz ekerinqsrnaatschappijen 
uitgeoefende toezicht. 
Het is juist dat zich in bepaalde sectoren « ongelukken » 

hebben voorgedaan, maar er dient te worden toegegeven 
dat in sommige gevallen waarop het lid gezinspeeld heeft, 
de ondernemingen slecht beheerd werden. Het is ondenk 
baar dat in een economisch stelsel zoals he.t onze de over 
heid een zodanig toezicht zou uitoefenen dat elke ver 
\Jissing definitief uitgeschakeld wordt. 

In andere gevallen werden welbepaalde bedrieglijke 
handelingen vastqcstcld welke soms gepaard qinqe n met 
valsheid in geschriften. Zodra dezl? bedrieqlijke handelin 
gen ontdekt werden, is klacht ingediend bij het gerecht, dat 
de schuldigen zal opsporen en slrnffen. 

Meer speciaal in verband met de onrcqelmatiqheden 
welke geconst.-iteerd werden naar aanleiding van bepaalde 
Iinauciéle transitoverrichtingen tussen Zwitserland en Ne 
derland werden mantreqclen getroffen om dergelijke be 
drieglijke operaties in de toekomst onmogelijk te maken. 
Begin 1969 heeft het B. L. I. \V. immers beslist dat voor 
n fgarmde toestemminq vereist is voor alle hewlin\7e.n die 
vin de s1cre\)lementecrde wisselmarkt in het buitenland 
zouden gcd;ian worden en waarvan het bedrag l O miljoen 
B. F. overtreft. 

sociétés d'assurances en difficultés; 

utilisation frauduleuse du mécanisme du change offi 
ciel et libre: 
- fraude dans l'utilisation des aides accordées dans le 

cadre des lois de relance économique; 

- difficultés de certaines banques où des opérations 
frauduleuses ont été découvertes: 
- difficultés de certains promoteurs immobiliers particu 

lièrement importants. 

Ces événements ne sont-ils pas le signe d'une dégradation 
dangereuse ? 

Réponse du Ministre : 

Le Gouvernement est particulièrement attentif aux diffi 
cultés énumérées par le membre. 

Il convient toutefois de souligner que la situation écono 
mique actuelle n'a rien de comparable avec celle qui a pré 
cédé la grande crise de l'entre-deux-guerres. 

La période qui a conduit à cette crise était caractérisée 
par une spéculation exacerbée et un développement immo 
déré du crédit. Nous sommes loin de connaître aujourd'hui 
une telle situation. En outre, un ensemble d'institutions et 
d'instruments qui faisaient défaut à l'époque ont depuis 
lors été mis en place et sont de nature soit à _éviter des acci 
dents, soit à en limiter les conséquences. 

Il est bien certain, par exemple, que les différentes mesu 
res de politique conjoncturelle qui se sont traduites notam 
ment par l'encadrement du crédit, sont de nature à modérer 
les effets de la surchauffe économiq ue et par là, à prévenir 
les conséquences dommageables qu'elle aurait pu entraîner 
pour les équilibres généruux de notre économie. 

D'autre part, les diverses institutions mises en place dans 
le passé pour assurer un fonctionnement normal des entre 
prises intervenant sur le marché de l'argent et des capitaux 
remplissent e Hicacement leur mission et contribuent à la 
sécurité de l'épargne el à ln sauveqarde de l'intérêt général. 
11 saqit notamment de la Commission bancaire, de l'Institut 
de réescompte et de garantie, de l'Institut belqo-luxembour 
\Jeois du chanqe, de l'Office central de la petite épargne ainsi 
que du contrôle exercé sm les cornpaqnies d'assurances. 

S'il est exact que des accidents se sont produits dans 
certains secteurs, on doit admettre que dans certains cas 
auxquels le membre a lait allusion. des erreurs de gestion 
ont été commises par les entreprises en cause et il n'est pas 
pensable que, duns une économie comme la nôtre, les pou 
voirs publics puissent exercer un contrôle qui évite à coup 
sûr de telles erreurs. 

Dans d'autres cas, des fraudes caractérisées, parfois 
accornpaqnées de faux en écritures ont été constatées. Dès 
que ces ma nœuvres frauduleuses ont été décelées, plainte 
a été déposée et les responsabilités ont été recherchées pour 
être sanctionnées. 

En cc qui concerne plus particulièrement les irrégularités 
commises à l'occasion de certaines opérations de transit 
Financier avec la Suisse el les Pays-Bas. des mesures ont 
été prises pour rendre impossible à l'avenir de telles opéra 
tions frauduleuses. En effet, l'I. B.L. C. u décidé au début 
d'août 1969 de soumettre à son autorisation préalable tous 
les paiements à effectuer vers I'ëtranqer par le marché ré, 
qlemcnté des chariqes dont le montant excèderait 10 mil 
lions de francs belçies. 
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Vraag: 1 Question: 

Alleen in een hoofdstuk dat gewijd is aan het openbaar 
ambt handelt de Algemene toelichting terloops over de 
studies in verband met het P. P. Bi-systeem, Dit laatste zou 
vanaf de beqrotinq voor 1971 in toepassing gebracht moe 
ten worden in twee departementen, namelijk Landbouw 
en Volksgezondheid. 
Welke rol hebben de aan de gang zijnde experimenten 

inzake het P. P. B. S. gespeeld bij het opstellen van de be 
groting van deze beide departementen voor 1971 en hoe 
staat het, globaal gezien, met de toepassing van het 
P. P. B. S.? 

Antwoord Pan de Minister : 

De proefondervindelijke studie over de toepassing van 
het P. P. B. S. is nog aan de gang. Het is in de praktijk ge 
bleken dat de tweede Iaze van deze studie, nl. de kritische 
analyse van de bedrijvigheid uitgeoefend in het kader van 
de programma's van de twee betrokken departementen en 
hun weerslag in uitgaven, veel moeilijker is dan men had 
gedacht. 
De Regering heeft bepaalde maatregelen genomen om de 

studie te bespoedigen en uit te breiden. Hogere kredieten 
werden ter beschikking gesteld van het Instituut Adminis 
tratie-Universiteit waardoor de aanwerving van een groter 
aantal medewerkers mogelijk werd. 
Het onderzoek kon op deze wijze worden uitgebreid tot 

drie nieuwe departementen ; Sociale Voorzorg, T'ewerk 
stelling en Arbeid en Economische Zaken. Het wordt in 
de diepte voortgezet bij Landbouw en Verkeerswezen. 

De resultaten van het experiment zullen met aandacht 
door de Regering worden onderzocht en deze zal dan beslis 
sen over de wenselijkheid de eerste resultaten van de nieuwe 
methode reeds te gebruiken bij het ontwerpen van de be 
groting voor 1972. 
De grootste moeilijkheid is van psychologische aard en 

schijnt er in te bestaan de ambtenaren van de verschillende 
departementen « budget minded » te maken, d.w.z. ze 
ervan bewust te maken dut niet alleen de begroting van 
hun eigen departement opnieuw moet onderzocht worden, 
maar dat zelfs de plaats die dit departement inneemt in het 
geheel van het Regeringsbestel in discussie kan worden ge 
steld. Kortom : de ambtenaren van al de departementen 
moeten ertoe gebracht worden te denken in termen van 
globaal begrotingsevenwicht. 

E. - Internationale monetaire problemen. 

1. De internationale monetaire instellingen t.a.v. <le monetaire spanningen 

Vraar1 n" I : 

Welke initiatieven werden sedert begin 1968 door de 
internationale monetaire instellingen genomen ter afrem 
ming v,111 de monetaire spanningen ( voorbeelden : bij 
zondere trekkingsrechten. ve rhoqinqen van de LM. Fv-quo 
ta ... ) ? 

L'Exposé général ne contient qu'une allusion dans un 
chapitre consacré à la fonction publique, aux études rela 
tives à l'application du système P. P. B. Ce système P. P. B. 
devrait devenir opérationnel dans deux départements, 
!'Agriculture et la Santé publique, à partir du budget pour 
1971. 
Quel rôle les expériences de P. P. B. S. en cours dans 

ces deux départements ont-elles joué: dans l'élaboration 
du budget pour 1971 et d'une manière générale. où en 
est l'application du P. P. B. S.? 

Réponse du Ministre : 

L'étude expérimentale en ce qui concerne l'application 
pratique du P. P.E. S. est toujours en cours. Il s'est avéré 
à l'expérience que la seconde phase de cette étude, à savoir 
l'analyse critique des activités, exercées dans le cadre des 
programmes des deux départements en cause et leur réper 
cussion en matière de dépenses, était bien plus difficile que 
prévu. 

Le Gouvernement a pris certaines mesures pour accélérer 
et développer l'étude. Des crédits plus importants ont été 
mis à la disposition de l'Institut Adrninistration-Llniversitè 
permettant ainsi l'engagement d'un plus grand nombre de 
collaborateurs. 

L'expérience a ainsi pu être étendue a trois nouveaux 
départements ministériels, à savoir : la Prévoyance sociale, 
l'Emploi et le Travail et les Affaires économiques. Elle se 
poursuit en profondeur à !'Agriculture et à la Santé publi 
que. 

Les résultats de l'expérience seront examinés attentive 
ment et le Gouvernement décidera alors de l'opportunité 
d'utiliser déjà lors de l'élaboration du budget pour 1972 
les premiers éléments de cette nouvelle méthode. 

La plus grande difficulté semble être d'ordre psychologi 
que. Il s'aqit de rendre les fonctionnaires de tous les dépar 
tement « budqet minded » c'est-à-dire qu'il s'agit de les 
rendre conscients du fait que non seulement le budget de 
leur département doit être repensé, mais que même Ja place 
que ce département occupe dans l'ensemble de la structure 
de l'Etat, pourrait être remise en question. En un mot, les 
fonctionnaires de tous les départements ministériels de 
vraient s'habituer à penser en termes d'équilibre budgé 
taire global. 

E. -- Problèmes monétaires internationaux, 

l. Les institutions monétaires internationales et les tensions monétaires. 

Question n" 1 : 

Quelles sont les initiatives prises depuis le début de 
1968, par les institutions monétaires internationales en vue 
d'nrténuer les tensions monétaires. ( Exemples : droits de 
tiraqe spéciaux, relèvement des quota F. M. 1.. .. )? 
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J\.ntwoorcl uan de Minister : 

De monetaire spanningen die zich sedert 1968 voordeden. 
vloeien voort uit de in Hatie waarmee de meeste geïn 
dustrialiseerde landen te kampen kregen. Daar de druk die 
op verschillende ogenblikken door de vraag op de prijzen 
werd geoefend, van land tot land anders was, hadden die 
landen om de beurt af te rekenen met een verstoring van het 
evenwicht in hun buitenlandse rekeninqen. 

Om opnieuw tot een beter evenwicht te komen. gin9en de 
betrokken landen tot interne saneringsmaatregelen over, 
waarbij zij steun van de internationale monetaire instellingen 
kregen. 

ln de landen met een tekort ( V crcniqd Kouinl rijk, V ere 
nigde Staten, Frankrijk) werden anti-iu Ilatoire maatreqeleu 
getroffen : verhoging van de belastingen. scherper toezicht 
op de overheidsuitgaven, monetair versoberingsbeleid. ln 
het Verenigd Koninkrijk en in Frankrijk werd die maatre 
gelen onderscheidenlijk in 1967 en 1969 kracht bijgezet door 
een muntontwaarding. In de landen met een overschot op de 
betalingsbalans ( Bondsrepubliek Duitsland, Canada, Ja pan) 
werd gepoogd het overschot te beperken door de uitvoer van 
kapitaal aan te moedigen en, wat Duitsland en Canada be- 
treft, door onderscheidenlijk in september 1969 en in mei 
1970 een zwevende wisselkoers voor hun munt toe te pas 
sen. Voor de DM was de periode van zwevende pariteit 
kort : zij eindigde in oktober 1969 met een opwaardering 
met 9,.3 '}{0• Voor de Canadese dollar is de pariteit tot op dit 
ogenblik nog steeds niet vastgesteld. 

Op het herstel van het evenwicht der buitenlandse betalin 
gen van de qrote landen werd toezicht geoefend door het 
Internationaal Monetair Fonds. dat voor het Verenigd 
Koninkrijk zelfs van zeer nabij de tenuitvoerleqqinq van het 
stabiliseringsprogramma van de Britse overheid volgde. 

Op de toestand in de voornaamste geïndustrialiseerde lan 
den werd bovendien bij voortdurinq wederzijds internatio 
naal toezicht uitqeoe lcnd in Werkqrocp n' 3 van het Comité 
voor het economisch beleid van de Organisatie voor Econo 
mische Samenwerking en Ontwikkeling en in de Groep voor 
multilateraal toezicht. die geregeld bijeenkomt in de Bank 
voor internationale regelingen te Basel. 

De inspanningen tot binnenlands herstel in het Verenigd 
Koninkrijk Frankrijk en de Verenigde Staten. werden on 
derscheidenlijk gesteund door hulp wu, de centrale banken 
aan de Bank of England en de Bc1nque de Frnncc en door 
een uitbreiding van de swap-overeenkomsten van de natio 
nale banken met de Fcderal Reserve Bank of New York. 
Om te voorkomen dat het herstel van de betalingsbalan 

sen afbreuk zou doen aan de vrijheid van het handelsvcr 
keer, besliste de Internationale nemeenschap in l 9(i9 het 
totale bedrag van de internationale reserves te verhoq en. 
Op 28 juli 1969 werden de statuten van het 1. M. F. 
9ewijzi\]d om de instelling van C'en nieuwe' soort van reserve, 
de bijzondere trekkingsrechten mogelijk te maken; de H..iad 
der gouverneurs van het Fonds besliste op .3 oktober 1969 
om gedure.nde de periode van 3 jaar 1970-1972 ongeveer 9.5 
miljard dollar aan bijzondere trekkingsrechten ter beschik 
king te stellen. De eerste bijzondere trekkingsrechten wer 
den op 1 junuari 1970 verdeeld onder alk landen die aa n de 
rcqelinq deelnemen. De Haacl der qouve rncurs van her 
I.M. F. vr-rhooqde bovendien op 9 febrnari 1970 de quota 
van de bij het Fonds ,iangeslotcn landen niet 7.6 miljard dol 
lar waardoor de potentiële activa van het I. M. F. op onge 
veer 28.9 miljard dollar werden gebracht. 

Op de joriqste algemene verqadcrinq van het I.M. F. 
te Kopcnhaqcn bespraken de aan~icsloten landen de mo 
gelijkheid om de hetnlinqsbalnnscn opnieuw in evc nwic ht 
te brengen door de invocvin q van soepeler wisselkoersen. 

Réponse du Ministre. 

Les tensions monétaires qui se sont manifestées dans le 
monde depuis 1968 résultent de l'inflation qui a gagné la 
plupart des pays industrialisés. La pression de la demande 
sur les prix, s'exerçant, à différents moments, de façon iné 
gale d'un pays à l'autre, un déséquilibre a affecté successive 
ment les comptes extérieurs de ces pays. 

Le retour à un meilleur équilibre a été réalisé par l'adop 
tion par les pays concernés de mesures correctives d'ordre 
interne el grâce à un soutien international concerté au sein 
des institutions à vocation monétaire. 

Dans les pays en déficit ( Royaume-Uni, Etats-Unis, 
France) des dispositifs anti-inflationnistes ont été mis en 
place : augmentation des impôts, contrôle plus strict des 
dépenses publiques, politique monétaire d'austérité. Au 
Roy:n;me~Uni et en France, ces mesures ont été étayées 
par une dévaluation, respectivement en 1967 et en 1969. 
Dans Je3 pays ayant un excédent des paiements avec l'étran 
ç;e, ( Allemagne fédérale. Canada, Japon) on s'est efforcé 
de réduire l'excédent. en encourageant les exportations de 
capitaux et, dans le cas de l'Allemagne fédérale et du Cana 
da, en laissant flotter le taux de change de leur monnaie, 
respectivement en septembre 1969 et en mai 1970. La pé 
riode de fluctuation du DM a été courte; elle s'est terminée 
en octobre 1969 par une réévaluation de 9,3 % . Quant à la 
parité du dollar canadien. elle n'est toujours pas fixée en ce 
moment. 

Le rétablissement de l'équilibre des paiements extérieurs 
des grands pays a été surveillé pnr le Fonds monétaire inter 
national qui, clans le cas du Royaume-Uni a même suivi de 
très prés l'exécution du proqrarnme de stabilisation des auto 
rités brimnniques. 

La situation des principaux pays industrialisés a fait, en 
outre, l'objet d\111 contrôle international réciproque constant 
élu Groupe de travail n° 3 du Comité de politique économique 
de l'Org<misiltion de coopération et de développement éco 
norniquc ainsi qu'au sein du Groupe de surveillance multila 
tèralc, qui se réunit périodiquement à la Banque des rèqle 
mcnts internationaux à Bâle. 

Les efforts de redressement intérieur du Royaume-Uni, 
de la France et des Etats-Unis ont été épaulés respective 
ment par une aide des banques centrales à la Bank of 
En\J land et à la Banque de France et par une extension du 
réseau d'accords de swap que les banques centrales ont 
conclus avec la Federal Reserve Bank of New York. 

Afin d'éviter que le redressement des balances de paie 
ment ne se fasse au détriment de la liberté des échanges 
commerciaux. la communauté internationale a décidé en 
1969 danqmenter le montant global des réserves internatio 
nales. Le 28 juillet 1969. les statuts du F. M. 1. ont été 
amendés en vue dautoriser la création d'un type de réserve 
nouveau, les droits de tirane spéciaux ( DTS); le Conseil 
des Gouverneurs du Fonds a décidé le 3 octobre l 969 de 
créer environ 9.5 milliards de dollars de DTS pour la 
période de .3 ans 1970-1972. La première distribution de 
DTS a eu lieu le ] •·• janvier 1970 e11 tre tous les pays parti 
ci1,;1nts au svstème De plus, le Conseil des Gouverneurs 
du F. M.I. a relevé. le 9 février 1970, les quotes-parts des 
pays membres du Fonds de 7.6 milliards de $. ce qui a eu 
pour effet de porter l'actif potentiel du F. M.!. à environ 
28.9 milliards de dollars. 

Au cours de la dernière assemblée générale du F. M.I., 
à Copenhague, les pays participants ont discuté de la pos 
sibilit« de corriqer le déséquilibre des balances de paiement 
par l'mstauration d'une plu~ qrande flexibilité des taux dé! 
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Zij wezen elke fundamentele wijziging in het huidige stel 
sel ~ dat steunt op vaste wisselkoersen - van de hand 
en verwierpen in het bijzonder elke oplossing waardoor de 
stabiliteit van de internationale financiële betrekkingen en 
de ontwikkeling van het handelsverkeer in het gedrang 
kunnen komen. Zij besloten evenwel te onderzoeken hoe 
de werking van het huidige stelsel kan worden verbe 
terd. 

Vraag n' 2 : 

Het ware wenselijk enkele inlichtingen te bekomen over 
de ontwikkeling van de betalingsbalans van de Verenigde 
Staten. 

Antwoord uan de Minister 

Bij de ontleding van de ontwikkeling van de betalings 
balans van de Verenigde Staten wordt doorgaans uitge 
gaan van twee verschillende oogpunten, nl. de « liquiditei 
ten » en de « officiële regelingen». Naargelang men van 
het ene of van het andere uitgangspunt vertrekt, krijgt 
men een volkomen ander beeld van de ontwikkeling van 
de toestand van het buitenlandse betalingsverkeer van de 
Verenigde Staten. 
Op grond van voorlopige gegevens kan het tekort op de 

betalingsbalans van de Verenigde Staten voor het eerste se 
mester 1970 op grond van de liquiditeiten (zie onderstaande 
tabel) op 2 040 miljoen US $ geraamd worden, tegenover 
5 084 miljoen US $ voor het eerste semester 1969. De ver 
betering tegenover de vorige periode is, naast de toeken 
ning van bijzondere trekkingsrechten op 1 januari 1970, 
grotendeels het gevolg van het batige saldo van de han 
delsverrichtingen ( 1 .7 tegenover 0,2 miljoen $), doordat de 
uitvoer in grotere mate uitbreiding nam ( 23 !fr,) dan de 
invoer ( 1 4 % ) . 
Voorts dient rekening te worden gehouden met het kort 

lopende-kapitaalverkeer in verband met de beleggingen op 
de Eurodollarmarkt. Ingevolge de stijging van de koer 
sen op die markt verliet tijdens het eerste semester 1969 
veel kortlopend kapitaal de Verenigde Staten en daarvan 
schijnt in vele geVéillen geen nota te zijn genomen. Dat ver 
klaart de omvang van het bedrag, geboekt onder de ru 
briek « Vergissingen en weglatingen» ( 1 970 miljoen $ 
voor de eerste zes maanden van 1969). Tijdens het eerste 
kwartaal van 1970 moet zich het omgekeerde hebben voor 
gedaan. 
De vermindering van het boni, geboekt onder de rubriek 

verkeer van « niet-liquide » buitenlands kapitaal, ( l ,5 te 
genover 2 miljard $) is hoofdzakelijk het gevolg van de 
vermindering der netto-aankopen van Amerikaanse effec 
ten door buitenlanders. 
De ontwikkeling van de betalingsbalans op grond van 

de officiële transacties (boni 2 915 miljoen $ voor het eer 
ste semester 1 969 en tekort van 4 023 miljoen $ voor de 
eerste zes maanden van 1970) ( zie onderstaande tabel) moet 
in verband worrirn fJebracht met het verkeervan vreemd par 
ticulier doliarkapitaal op de Eurodollarmarkt. De aanzien lij 
ke bclemiin9en op die markt in 1969 brachten een vcrminde 
rinq van de dollartegoeden van de buitenlandse overheids 
organen mee, Hoewel die vcrrichtinqen qecn wijziqinqen in 
de buiten land se dollertcqoeden ( dollar-sa Idi) brengen. heb 
ben verschuivingen van de ene categorie van tegoeden 
(officiële) naar de andere (particuliere) een tcqcnqestel 
de uitwerkiu q op de twee wi [zen van beoordeling van de 
betalingsbalans tot gevolg : uit het ooqpunt van de be- 

chanqe. Ils ont rejeté toute modification fondamentale du 
systèrnè actuel basé sur des taux de change fixes et ont 
écarté en particulier toute formule qui risquerait d'ébran 
ler la stabilité des relations financières internationales et le 
développement des échanges. Ils ont cependant décidé 
d'étudier les améliorations qui pourraient être apportées 
au fonctionnement du système actuel. 

Question n° 2 

Il serait souhaitable d'obtenir quelques informations 
quant à l'évolution de la balance des paiements des Etats 
Unis. 

R.éponse du Ministre : 

L'évolution de la balance des paiements des Etats-Unis 
est généralement analysée au départ de deux concepts dif 
férents : le concept dit « des liquidités» et celui des « règle 
ments officiels ». Selon que l'on retient l'un ou l'autre de 
ces deux concepts, l'idée que l'on peut se faire de l' évo 
lution de la situation des paiements extérieurs des Etats 
Unis est totalement différente. 

DE's données provisoires permettent cl· estimer que le dé 
ficit de la balance des paiements des Etats- Unis sur base 
des liquidités ( voir tableau ci-après] atteint pour le pre 
mier semestre 1970 US $ 2 040 contre US $ 5 084 mil 
lions pour le premier semestre 1969. L'amélioration consta 
tée d'une période à l'autre est imputable, outre l'alloca 
tion de droits de tirage spéciaux intervenue le J •·•· janvier 
1970, en grande partie à l'accroissement du boni laissé par 
les opérations commerciales ($ 1.7 contre 0,2 milliard), 
les exportations progressant dans une mesure plus impor 
tante ( 23 '/r.) que les importations ( 14 % ) , 

IYm1tre part, il y a lieu de tenir compte des mouve 
ments de capitaux à court terme en relation avec les pla 
cements sur le marché de l'euro-dollar. La hausse des taux 
sur ce marché a entraîné dans le courant du premier se 
mestre 1969 surtout d'importantes sorties de capitaux à 
court terme hors des Etats-Unis qui. dans beaucoup de 
cas, ne paraissent pas avoir été recensées, ce qui explique 
l'on.pleur du montant enregistré sous la rubrique « Erreurs 
et omissions» ($ 1 970 millions pour les six premiers mois 
de 1969). La tendance doit s'être renversée dans le cou 
rant du premier trimestre de 1970. 

La diminution du boni enregistrée sous la rubrique mou 
vements de capitaux étrangers « non liquides » ( $ 1,5 contre 
$ 2 milliards) est pour la plus grande part imputable à la 
réduction des achats nets de titres américains par des 
étrangers. 

L'évolution constatée pour la balance des paiements me 
xurèe sur base des transactions officielles (boni de$ 2 915 
millions pour le premier semestre 1969 et déficit de $ 4 023 
millions pour les six prenuers mois de 1 970) ( voir tableau ci 
après) doit être mise en rapport avec les mouvements de 
fonds prives étranqcrs en dollnrs sur le marché de l'euro-dol 
lar. Les placements importants effectués en 1969 sur ce mar 
ché ont entraîné une réduction des avoirs en dollars des 
orq.mismcs officiels étrangers. Bien que ces opérations n'en 
trainent pas de variations des avoirs en dollars aux mains 
cl'étrnnqcrs (dollar balances}. les déplacements d'une caté 
gorie davoirs (officiels) dans l'autre (privés) ont des ef 
fets opposés sur les deux évaluations de la balance des 
pil iemen ts : au regard de la halance des paiements sur 
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talingsbalans op grond van de officiële transacties beïn 
vloedt alleen de ontwikkeling van de dollartegoeden van 
buitenlandse overheidsorganen het overschot ( verminde 
ring der tegoeden) of het tekort (stijging van de tegoe 
den). 

De remmende politiek van het Federal Reserve System 
moest de uitwerking versterken van de begrotingsmaat 
regelen ( 1) die in juni werden getroffen ter verzachting 
van de inflatiedruk en waarvan de uitwerking ontoereikend 
werd geacht. Het Federal Reserve System verhoogde in 
april 1969 de verplichte reserves van de banken. Daar 
anderzijds de hoogste rentevoet die de banken voor ter 
mijn- en spaardeposito's mochten toestaan, toen veel lager 
was dan de rentevoet die op de binnenlandse geldmarkt 
in zwang was. volgde daaruit een vermindering van de 
deposito's en gingen de Amerikaanse banken op de Euro 
dollarmarkt leningen aan door bemiddeling van hun filiaal 
banken in het buitenland, waarbij deze laatste tot geen 
enkele minimumreserve gehouden waren. 

Gelet op de omvang van de betrokken bedragen onder 
wierp het Federal Reserve System die leningen van oktober 
1969 af aan de regels van de verplichte reserve, voor zover 
het bedrag ervan hoger was dan in mei. 

* * * 

De eerste beperkingsmaatregelen van de Amerikaanse 
overheid om het buitenlands tekort te verminderen, dateren 
van 1965. Het programma dat door President Johnson in 
het begin van dat jaar werd aangekondigd. bepaalde dat 
een tijdelijk stelsel van vrijwillige beperking hij krediet 
verlening ten behoeve van het buitenland zou worden inge 
voerd : feitelijk stelden richtlijnen die golden voor banken 
en andere financiële instellingen, aan de toeneming van de 
kredieten die aan het buitenland werden verleend, een 
grens in verhouding tot de lopende kredieten einde 1961. 

In 1968 werden de vrijwillige heperkingsmaatregelen op 
de kapitaaluitvoer strenger. In hoofdzaak waren zij bedoeld 
om de omvang van de Amerikaanse rechtstreekse investe 
ringen in het buitenland te verminderen, voor zover deze 
gefinancierd werden uit fondsen uit de Verenigde Staten 
of uit kortlopende leningen in het buitenland, ofwel uit in 
het buitenland gemaakte winsten. Ook het vrijwillige pro~ 
gramma dat aan de handelsbanken en overige financiële 
instellinqen was opgelegd, werd i,trenger. 

ln de loop van 1969 ondergingen voormelde maatreqelcn 
geen noemenswaardige wijziging. De enige wijzigingen, die 
tegen het einde van het jaar werden goedgekeurd, waren 
gericht op een soepeler regeling betreffende de voorwaar 
den voor de financiering van de uitvoer of op correctie van 
bepaalde verschillen. Op het alqemcne beloop van het pro 
gramma hadden zij maar een oppervlakkige invloed. Voor 
kredieten voor de uitvoer geldt voortaan een afzonderlijke 
grens, zodat zij niet meer onderworpen zijn aan de perken 
die aan andere leniuqen en investeringen in het buitenland 
gesteld zijn. 

( l) Llitvnardiqinq in [uni [968 van de « Revenue ,111d Ex penditure 
Ad " waarbij de personen- en vennootschapsbelastingen tijdelijk met 
10 o/0 werden verhoogd en een rnaxuuumbcdrnq voor do federale uit 
qaven werd vastqesteld. 

base des transactions officielles, seule l'évolution des avoirs 
en dollars aux mains d'organismes officiels étrangers me 
sure le surplus (diminution des avoirs) ou le déficit (aug 
mentation des avoirs). 

La politique restrictive du Federal Reserve System devait 
renforcer l'effet des mesures budgétaires prises en juin ( 1) 
pour atténuer les poussées inflationnistes dont les effets 
étaient estimés insuffisants. Le Federal Reserve System 
a ainsi été amené à relever le taux des réserves obligatoires 
des banques en avril 1969. Comme, d'autre part, les taux 
d'intérêt plafond que les banques étaient autorisées à servir 
aux dépôts à terme et dépôts d'épargne étaient à l'époque 
de loin inférieurs à ceux qui étaient pratiqués sur le marché 
monétaire intérieur, il s'en est suivi une réduction des 
dépôts et les banques américaines ont contracté des em 
prunts sur le marché de l'euro-dollar par l'intermédiaire 
de leurs succursales à l'étranger, les engagements à l'égard 
de ces dernières n'étant d'ailleurs assortis d'aucune condi 
tion de réserve minimale. 

Devant l'ampleur des montants en cause, le Federal 
Reserve System a assujetti à partir d'octobre 1969 ces 
emprunts aux règles de réserve obligatoire dans la mesure 
où ils dépassent le montant qu'ils avaient atteint en mai. 

* • • 

Les premières mesures restrictives prises par les Auto 
rités américaines pour réduire le dêflcit extérieur datent 
de 1965. Le programme annoncé par le Président Johnson. 
en début d'année, prévoyait l'introduction. d'un régime tem 
poraire de restriction. volontaire à l'octroi de crédits en 
faveur de l'étranger: en fait, des directives applicables aux 
banques et aux institutions Financières non bancaires pla 
formaient l'accroissement des crédits à consentir à l'étran 
sier par rapport aux crédits en cours à fin 1964. 

En 1968, les mesures de restrictions volontaires sur les 
exportations de capitaux ont été renforcées. Elles visaient 
essentiellement à réduire le volume des investissements 
directs américains à l'étranger dans la mesure où leur finan 
cement se faisait soit à charge de fonds provenant des 
Etats-Llnis ou empruntés à court terme à l'étranger. soit 
à charge des profits acquis résultant d'activités à l'étranger. 
De même, le programme volontaire imposé aux banques 
commerciales el aux autres institutions financières a éga 
lement été renforcé 

Au cours de l'année 1969, les mesures précitées n'ont 
pas subi de changement notable. Les seules modifications 
adoptées. vers la fin de J' année, tendaient à assouplir la 
ri'glementation des conditions du financement des expor, 
talions ou à corriger certaines disparités. Elles n'ont eu 
qu'une influence marqina'c sur l'évolution nënérale du pro 
gramme. Les crédits à l'exportation sont désormais soumis 
à un plafond distinct de sorte qu'ils ne sont plus assujettis 
aux limites visant les autres prêts et investissements à 
l'étranger. 

( l) Promulgation en juin 1968 du « Revenue and Expendlture 
Act ,, qui instituait une majoration temporaire de lO o/0 des Impôts 
sur le revenu des personnes physiques et des sociétés et qui fixait 
un plafond aux dépenses fédérales. 
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(ln rr,iljoer1et>rUSA.) 

En millions de S USA.} 

1968 1969 

1 e halfjaar 1 1 ° halfjaar 
1969 1970 

}er sem, 
1969 

I ar scm, 
1970 

A. Goederen en diensten 

Goederen 

Diensten 

B. Militaire verrichtingen 

C. Transferts 

D. Beweging van Amerikaans kapitaal ... 

E. Beweging van « niet liquide » buiten 
lands kapitaal . . . . .. .. . . . . .. . .. . . .. . .. 

F. Toekenning van speciale trekkingsrech- 
ten . 

G. Vergissingen en weglatingen 

Tekort ( - ) of overschot ( +) op basis van 
liquide middelen ( 1). Totaal A. tot G. 

Beloop van de officiële reserves ... 

Buitenlandse liquide activa in $ ( verh. 
:= -) . 

Tekort ( - ) of overschot ( +) op basis 
van de officiële verrichtingen (2) ... 

+ 5633 
+ 624 

+ 5009 
- 3140 

- 2828 

- 7680 

+ 8701 

-- 515 

+ 5284 
+ 638 

+ 4646 
- 3336 

- 2 834 

- 7417 

+ 4131 

+ 867 _____ 1_~:.:~ __ 
1 

__ -_1_97_0_1 __ -_ 652 1 G. Erreurs et omissions, 

1 1 

- 7 012 - 5 084: + 171 

+ 880 

- 709 

+ 1187 

- 8199 

+ 1 641 1 + 2 700 

+ 2834 
+ 238 

+ 2 596 
- 1614 

- 1511 

- 4858 

+ 2 035 

+ 317 

-5431 

+ '.1170 
+ 1 683 

+ 2487 
- 1685 

- 1581 

- 4733 

+ 1574 

A. Biens et services. 

Marchandises, 

Services, 

B. Transactions militaires. 

C. Transferts. 

D. Mouvements des capitaux américains. 

E. Mouvements des capitaux étrangers 
« non liquides ». 

F. Allocation de Droits de Tirage Spéciaux. 

Déficit ( - ) ou surplus ( +) sur base des 
- 2 040 liquidités ( ! ) . Total A à G. 

- 636 

-- 1404 

+29!5 -4023 

Evolution des réserves officielles, 

Avoirs étrangers liquides en $ 
= -) 

(augm. 

Déficit ( - ) ou surplus ( +) sur base des 
transactions officielles (2). 

( I) Het tekort of het overschot wordt berekend volgens de schom 
melingen in de officiële reserves en liquide activa in dollars van vreem 
delingen. 

(2) Het tekort of het overschot wordt berekend volgens de schom 
metingen van de officiële reserves, de liquide activa in dollars van de 
buitenlandse officiële instellingen en sommige niet liquide activa in dol 
lars van diezelfde instellingen. 

Vraag n'· 3: 

Een lid wenst de Factoren te kennen die de stijqinq van 
het goud op de vrije markt kunnen verklaren. 

Antwoord oan de Minister: 

I. Wat voorafging. 

1. Sinds het op 17 maart 1968 tijdens de bijeenkomst te 
Washington tot een splitsing kwam tussen de markt voor 
het monetaire goud en de vrije markt, was het prijsverloop 
op de vrije markt wisselvallig. 

2. Nadat de goudprijs dadelijk na deze beslissing snel 
was opgelopen tot nagenoeg $ 15 per ounce, schommelde 
hij nadien gedurende 20 maanden na het communiqué van 
Washington tussen $ 38 en 14 per ounce. ln december 1969 
daalde hij tot $ 35 per ounce. Hij handhaafde zich op dat 
peil met enkele uitschieters in de loop van het tweede kwar 
taal van dit jaar tot begin oktober. 

.3. In oktober werd een forse stijging genoteerd, waar 
door de goudprijs op de vrije markt boven $ 39 per ounce 
kwam. In de laatste dagen van de maand begon er een 
kenterinq, wat tot lagere noteringen leidde. 

{ 1) Le déficit ou l'excédent se mesure par la variation des mouve 
ments des réserves officielles et des avoirs liquides en dollars des étran 
gers. 

(2) Le déficit ou l'excédent se mesure par la variation des réserves 
officielles, des avoirs liquides en dollars des organismes officiels étrangers 
et de certains avoirs non liquides en dollars de ces mêmes· organismes. 

Question n• 3 : 

Un membre souhaite connaître les éléments d'explication 
du mouvement de la hausse de l'or sur le marché libre. 

Réponse du Ministre: 

1. Rétroactes. 

l, Depuis la scission entre le marché de l'or monétaire et 
le marché libre intervenue à la suite de la réunion de 
\Nashington du 17 mars 1968, le prix sur le marché libre 
a connu des évolutions dans des sens divers. 

2. Après avoir rapidement progressé au lendemain de 
cette décision pour atteindre près de $ 15 l'once, le prix os 
cille ensuite pendant la période de 20 mois qui suit le com 
muniqué de Washington entre $ 38 et$ 41 l'once. En dé 
cembre 1969, le prix revient au niveau de $ 35 l'once. Il s'y 
maintient avec quelques poussées de hausse au cours du 
deuxième trimestre de l'année. jusqu'au début du mois d'oc 
tobre. 

3. En octobre, une vive poussée est enregistrée qui porte 
le prix de l'or sur ie marché libre au-delà de $ 39 l'once. 
Dans les derniers jours du mois, le mouvement se ren 
verse et provoque. un tassement des cours. 
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4. De vraag kan worden gesteld, of deze nieuwe forse 
stijging een diepe beweging aangeeft, tengevolge van een 
kentering in de componenten van vraag en aanbod op 
lange termijn, of daarentegen niet meer is dan een gewone 
schommeling als gevolg van een tijdelijke toestand op de 
markt onder invloed van speculaties steunend op bereke 
ningen of be1angen, 

II. Oorsprong van de beweging. 

5. Vastgesteld moet worden dat de stijging in oktober 
samenviel met een aantal publicaties of verklaringen van 
vooraanstaande personen, die al of niet belang hadden bij 
het goud en die de stijging van de prijs van dit metaal aan 
prezen of aankondigden. 

6. In de eerste plaats waren er de voorspellingen van 
een vertegenwoordiger van de firma Samuel Montagu. Op 
grond daarvan mag worden verwacht dat de goudprijs in 
1971 $ 40 per unce zal bereiken en misschien wel $ 70 
in 1975 en $ 100 in 1980. Uit de studie die tot deze voor 
spellingen leidde, blijkt dat de vraag naar · goud in de 
komende jaren snel zal toenemen, terwijl het aanbod sta 
tionair zal blijven en misschien zelfs enigszins zal afnemen. 

7. Een van de directeuren van de B.I. B., Milton Gil 
bert, bracht onlangs opnieuw de idee van een verhoging van 
de officiële goudprijs ter sprake. Volgens deze deskundige 
zal van deze maatregel de sanering van de externe toestand 
van de dollar afhangen. 

8. Ten slotte liet de Zuidafrikaanse minister van Fman 
ciën in een lezing in Londen te verstaan dat de officiële 
goudprijs opnieuw ter sprake kon komen, wegens de ont 
wikkelingen in het internationale monetaire stelsel. 

9. Het is natuurlijk moeilijk om de opwinding die de 
vrije markt onlangs te zien gaf. met zekerheid aan deze 
verklaringen toe te schrijven. Vast en zeker drocqen zij 
ertoe bij aan de beweging een hechtere grondslag te geven, 
indien zij er al geen aanleiding toe gaven, ln dit verband 
mag evenwel niet over het hoofd worden gezien dat zij 
die in l 9G7 en 1968 grote hoeveelheden goud opqepot heb 
ben in Zwitserland, geen onhautzuchtiq staudpunt inne 
men. 

Ill. Voornit::ichtcn en ;JC[JCPcns in ocrbind met het pro 
bleem. 

10, De merkelijke stijging vau de goudprijs is nochtans 
niet te begrijpen, als deze hewet1ing niet wordt ~iezien in 
een ruimer verband, nl. dat van de goudnrnrkt en de Iunda 
ment ele factoren die er invloed op uitoefenen. 

11. Een analyse, waarbij wordt uitgegaan van het ver 
loop van de bestanddelen vrDag en aanbod op de go11cl 
markt in de loop van de jonqste twinti(J jaren, maakt het 
mogelijk drie fundamentele kenmerken van deze markt te 
onderscheiden : 

a) het 9<lill 0111 een zeer bijzondere markt, in die zin dat 
de ornvnnq ,·,111 het aanbod volkomen onzeker is. Deze 
hangt <1f : 

i) van een basisaanbod, dat in hoofdzuak uit Zuid-Afrika 
komt en thans het hoge peil van 0111 en bij $ 1 500 miljoen 
's j,rnrs bereikt. zonder de Russische produktic die een 
onbekende is in het probleem. Dit aanbod kan op elk oqcn 
blik toenemen iriqevolqc nieuwe (Jeologische of wetenschap 
pelijke ontdckkinqcn: 

4. On peut se demander si cette nouvelle poussée de 
hausse représente un mouvement de fond porté par un 
renversement dans les composantes de l'offre et la demande 
à long terme ou si, au contraire, il ne s'agit que d'une sim 
ple oscillation provoquée par la situation momentanée sm 
le marché sous l'effet de spéculations de nature intellec 
tuelle ou intéressée. 

II. Origine du mouvement. 

5. On doit constater que la hausse enregistrée en octobre 
est contemporaine à une série de publications ou de décla 
rations de personnalités - intéressées ou non au sort du 
métal jaune -- préconisant ou annonçant le renchérissement 
du prix de ce métal. 

6. Il y eut tout d'abord les prédictions formulées par 
un représentant de la firme Samuel Montagu. Selon elles, 
on peut prévoir que le prix de l'or s'établira à $ 40 l'once 
en 1971, et peut-être bien à $ 70 en l 975 et ä $ 100 
en 1980. Il résulte de l'étude dont ces prédictions sont 
la conclusion que la demande d'or doit rapidement clans 
les prochaines années croitre alors que l'offre restera sta 
tionnaire voire même marquera un certain déclin. 

7. Un des directeurs de la B. R. I., M. Milton Gilbert, 
a relancé récemment l'idée d'un relèvement du prix offi 
ciel de l'or. Selon cet expert, cette mesure serait la condi 
tion de l'assainissement de la situation externe du dollar. 

8. Enfin, le Ministre des Finances d'Afrique du Sud au 
cours d'une conférence tenue à Londres, laissait entendre 
que le prix officiel de l'or pourrait à nouveau être mis 
en q ucstion en raison des développements dans le système 
monétaire international. 

9. ll est évidemment difficle d'imputer avec certitude à 
ces déclarations l'effervescence qui a affecté récemment 
le marché libre. Elles ont certainement contribué à don 
ner une certaine consistance au mouvement si elles ne l'ont 
p;i.s suscité. Dans ce contexte, on ne peut cependant ignorer 
la position intéressée de la thésaurisation suisse, détentrice 
de grosses quantités d'or acquises en 1967 et 1968. 

III. Perspectives et données da problème. 

l O. La hausse marquée du prix de l'or ne peut cependant 
se comprendre pleinement si on ne place pas ce mouvement 
dans un contexte plus vaste, celui du marché de l'or et des 
éléments fondamentaux qui l'influencent. 

11. Une analvse se fondant sur l'évolution au cours des 
vingt dernières ~nnées des éléments constitutifs de l'offre et 
de la demande sur le marché de !' or permet de dégager trois 
caractéristiques fondamentales de ce marché- : 

a) il s'agit d'un marché tout à fait particulier en ce 
sens que l'importance de l'offre est totalement incertaine. 
Elle dépend : 

i) d'une offre de base. émc1nant principalement d'Afrique 
du Sud, qui plafonne actuellement à un niveau élevé dap 
proximativernent $ 1 500 millions l'an, compte non tenu 
de la production russe, une des inconnues de ce problème, 
Celle offre pourrait à tout moment se trouver relancée par 
des découvertes géologiques ou scientifiques nouvelles; 
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ii) van de houding van de particuliere bezitters van goud 
voorraden - oppotters en handelsbanken - die het aan 
bod ten zeerste kunnen beïnvloeden wegens de wanverhou 
ding tussen deze voorraden en de gewone produktie (na 
genoeg $ 40 miljard tegenover 1,5 tot 2 miljard $). 

b) Evenzo is de totale vraag in zekere mate onbestendig : 

i) eensdeels slorpt de vraag die toe te schrijven is aan 
industrieel en artistiek verbruik ( goudsmeedwerk vooral}. 
een steeds groter gedeelte van het basisaanbod op, maar 
het groeitempo ervan in de komende jaren is moeilijk te 
voorspellen: 

ii] anderdeels is er de vraag die uitgaat van oppotters; 
in normale periodes neemt zij niet snel toe, maar bij 
speculatie kan zij in een jaar bedragen opslorpen die de 
gewone produktie overtreffen, 

c) In normale periodes werd het evenwicht op de markt 
bij een prijs van $ 35 per ounce slechts bereikt door aan 
kopen van de centrale banken die het overtollige aanbod 
opvingen. 

12. Vullen wij deze analyse aan met een overzicht van de 
onderscheidene factoren die het in het verleden vastgestelde 
verloop kunnen beïnvloeden, dan komen wij tot het besluit 
dat de gewone behoeften nog gedurende een aantal jaren 
door de gewone produktie bevredigd kunnen worden, mits 
de niet gewone factoren gt>en rol spelen bij de bcpnluiq van 
vraaq en aanbod. Pas in de eerste jaren van het vol 
gende decennium ( dus van a[ 1980) zullen deze behoef 
ten het peil van het aanbod bereiken. 

13. De aandacht dient te worden gevestigd op de zeer 
wisselvallige uitkomsten van deze analyse, zelfs als zij zeer 
vereenvoudigd wordt. ln werkelijkheid laten ook niet ge 
wone factoren hun invloed gelden. Doordat zij zich zo on 
regelmatig voordoen, is het evenwel niet moqelijk ze in euiqe 
prospectieve analyse te betrekken. Daardoor wordt de wis 
selvalligheid van de in § 12 aangegeven uitkomsten alleen 
maar versterkt. 

14. Niettemin is het zo dat het evenwicht tussen vraag en 
aanbod nog gedurende een aantal jaren op het peil van 
$ 35 per ounce kan worden bereikt, voorzover neen van de 
verstorende elementen optreedt - in hoofdzaak geen ele 
ment dat verband houdt met het van de hand doen van 
de voorraden en uitzonderlijke verkopen van Russisch goud 
en, in tegenovergestelde zin. ueen element dat verband 
houdt met speculatief oppotten - waarvan hiervoren 
sprake was. 
Het evenwicht op dat niveau is nochtans vrij wankel, tel 

kens ah een groot gedeelte van de nieuwe produktie niet in 
het vrije verkeer komt en de voorraden monetair goud gaat 
aanvullcn : in 1970 verkocht Zuid-Afrika aanaien lijke hoe 
veelheden goud n,111 het Internationaal Monetair Fonds. 

15. Als de opneming van goud door de monetaire sector 
een hooq peil bereikt, kan het evenwicht op het niveau van 
$ 35 per ounce gemakkelijk verbroken worden. Een paar ar 
tikels of verklaringen die opgemerkt worden. volstaan dan 
opdat speculatieve aankopen (die verder gaan clan het tra 
diuoncc] oppotten) tijdelijk het evenwicht verstoren en plot 
,·e kenteringen op de markt rcwceqbrenqen. 

1 Ci. Alles snurenqe norncn is het \\·einig wnarschijnlijk 
dat de recente beweqinq een voorteken is van een dieper 
ÇJél,mdc bewcginlJ. Zij schijnt inteqcude«! het uevnl~J van een 
vr;1ag die tijdelijk het aanbod overtrof. Zulke plotse veran 
derlnqc n schijnen ovcriqcns onve rm ijde lij k en kunnen een 

ii) de l'attitude des détenteurs privés de stocks d'or - 
thésauriseurs et banques commerciales -- en mesure de 
peser lourdement sur l'offre à raison de lé! démesure qui 
existe entre ces stocks et la production courante ( $ 40 mil 
liards environ par rapport à 1,5 à 2 milliards $). 

b) De même, la demande globale est sujette à certaines 
incertitudes : 

i) d'une part, la demande trouvant son origine dans la 
consommation industrielle et artistique (orfèvrerie surtout) 
absorbe une part croissante de l'offre de base mais son 
rythme de développement dans les années à venir est dif 
ficilement prévisible; 

ii) d'autre part, la demande de la thésaurisation qui, en 
période normale, ne croît pas rapidement mais est suscep 
tble. en période de spéculation, d'absorber en une année des 
montants dépassant la production courante. 

c) En période normale, l'équilibre du marché n'a été réa 
lisé, élu niveau de $ 35 I' once, que grâce aux achats des 
banques centrales qui ont épongé l'offre excédentaire. 

12. Si on complète cette analyse par un examen des dif 
férents facteurs susceptibles d'influencer dans 1111 sens ou 
l'autre les développements constatés dans le passé on en 
arrive à la conclusion, les facteurs non courants étant exclus 
des éléments constitutifs de J'offre et de la demande, que 
les besoins courants pourront être satisfaits un certain 
nombre d'années encore par la production courante. Ce n'est 
qu'à partir des premières années de la décennie suivante 
(à partir de 1980 donc) que ces besoins devraient attein 
dre le niveau de l'offre. 

1.3. Il convient d'attirer l'attention sur le caractère fort 
aléatoire des résultats qui se dégagent de cette analyse 
prospectrice même simplifiée. Dans la réalité, les facteurs 
non courants font aussi sentir Jeurs effets. La manière erra, 
tique dont ils interviennent ne permet cependant pas de les 
intégrer dans une quelconque analyse prospective. Le carac 
tère aléntoire des résultats esquissés au § 12 s'en trouve 
renforcé. 

14. Il n'en reste pas moins vrai que l'équilibre entre l'of 
fre et la demande peut être réalisé au niveau de $ 35 l'once 
pendant un certain nombre d'années encore clans lil mesure 
où n'intervient aucun dec; éléments perturbateurs - princi 
palement ceux liés au <léstockage et aux ventes exception 
nelles d'or russe et dans I'autre sens à la thésaurisation spé 
culative - mentionnés précédemment. 

L'équilibre à ce niveau est cependant assez instable cha 
que fois qu'une partie importante de la product.ion nou 
velle sort du circuit libre et vient alimenter les stocks 
d'or monétaire : en 1970, d'importantes ventes d'or nu 
Fonds Monétaire International ont été effectuées par 
l'Afrique du Sud. 

1 5. Lorsque l'absorption par le secteur monétaire atteint 
un niveau important, l'équilibre au niveau de$ 35 l'once peut 
facilement être rompu. Il peut dès lors suffire de quelques 
articles ou déclarution s remarqués pour que les achats spé 
culati fs (dépnssant la thésaurisation traditionnelle) entrai 
nenr 1111 déséquilibre n10!'1e11t0né el des à-coups dans les 
cours du marché. 

16. En résumé, il semble peu probable que le mouvement 
récent soit le signe avant-coureur d'un mouvement plus pro 
fond. Il paraît en revanche l,1 conséquence d'un excédent 
momentané de la demande xur l'offre. De tels à-coups sem 
blent dailleurs inévitables el peuvent provoquer une tension 
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voorbijgaande spanning in de noteringen teweegbreng. Het 
ziet er dan ook niet naar uit dat de vooruitzichten waarvan 
hiervorcn in $ 6 sprake was. als waarschijnlijk in aanmerking 
genomen moeten worden. 

2. Europese perspectieven. 

Vraag n' 1: 

Algemeen wordt thans erkend dat het geboden is een 
Europese instelling op te richten die als federale bank kan 
optreden, naar het voorbeeld van wat in de Verenigde Sta. 
ten van Amerika bestaat. 

Is het mogelijk schematisch de verschillende maatregelen 
aan te geven die in het « plan 'Werner » worden over 
wogen, in verband met de verwezenlijking in etappes van 
de economische en monetaire unie in de Gemeenschap en 
aan te geven wat zij aan aarrpassinq van het nationale be 
leid in de onderscheidene E. E. G.-landen onderstellen. 

Antwoord van de Minister: 

Het « Plan Werner» betreffende de verwezenlijking in 
etappes van de economische en monetaire unie in de Ge 
meenschap. 

I. Algemene opmerkingen. 

Het eindverslag van de groep ad hoc, voorgezeten door 
Minister Werner en bestaande uit de voorzitters van 
het Monetaire Comité, het Comité voor de economische 
politiek op middellange termijn, het Comité voor conjunc 
tuurpolitiek en dat van Gouverneurs der Centrale Banken, 
is bij brief van de Voorzitter van die groep op 13 okto 
ber 1970 aan de Raad toegezonden, 

Reeds in juni jongstleden bestudeerde de Raad een tus 
sentijds verslag van dezelfde groep die reeds in zeer ruime 
mate had aangegeven wat het proces tot economische en 
monetaire integratie van de Gemeenschap diende te zijn. 
Het fundamentele debat waaraan de Ministers destijds 

hadden deelgenomen had er niet toe geleid tussen de voor 
standers van een coördinatie op economisch gebied die zou 
voorafgaan aan het proces tot monetaire integratie, en de 
genen die daarentegen voorstelden de gemeenschappelijke 
verwezenlijkingen op beide gebieden parallel te laten voort 
gaan, tot een definitieve keus te komen. 
Het voornaamste kenmerk van het eindverslag is dat op 

het betrokken niveau een akkoord is bereikt over een paral 
lelle integratie op economisch en monetair gebied. Toch 
mogen wij ons niet ontveinzen dat de politieke beslissingen 
die tijdens de eerste etappe genomen moeten worden, bij 
zonder belangrijk zullen zijn OJl economisch gebied en met 
name in verband met de overheidsfinanciën. 
Het tweede algemene kenmerk van de werkzaamheden 

van de groep, die daarvoor trouwens opdracht had gekre 
gen van de Raad in juni, was de omschrijving van de inhoud 
en de organisatie van de economische en monetaire unie in 
haar eindfase. In vergelijking met de eerste werkzaam 
heden was de inspanninq vooral gericht op de instellingen. 

ln de derde plaats kan worden OJJSJernerkt dat de eerste 
etappe van drie jaar nauwkeuriq werd omschreven en de 
noodzakelijke verwezenlijkingen bijzonder goed aangege 
ven . 

De' verwezenlijking van de unie onderstelt een uitvoering 
in etappes waarvan het a,111t,1l zal afhanqen van de resul 
taten die bereikt zullen zijn aan het einde van de eerste 
etappe, de enige die werd omschreven. 

passagère des cours. Il ne semble dès lors pas qu'on puisse 
retenir comme vraisemblable les prévisions dont il est 
question au § 6 ci-avant. 

2. Perspectives européennes. 

Question n° 1 : 

La nécessité de créer un organisme européen jouant le 
rôle d'une banque fédérale, à l'exemple de ce que connais 
sent les Etats-Unis d'Amérique, est à présent reconnue, 

Peut-on donner schématiquement les diverses mesures 
envisagées par le « plan Werner » sur la réalisation par 
étapes de l'union économique et monétaire de la Commu 
nauté et préciser ce qu'elles supposent comme aménagement 
des politiques nationales dans les divers pays de la C.E.E. 

Réponse du Ministre : 

Le « plan W erner » sur la réalisation par étapes de 
l'union économique et monétaire de la Communauté. 

I. Observations générales. 

Le rapport définitif du groupe ad hoc, présidé par M. le 
Ministre Werner et composé des Présidents des Comités 
monétaires, de politique économique à moyen terme, de po 
litique conjoncturelle et des Gouverneurs des Banques 
centrales, a été adressé au Conseil par lettre de son Pré 
sident du 3 octobre 1970, 

Dès le mois de juin dernier, le Conseil s'était penché sur 
un rapport intérimaire du même groupe qui avait déjà très 
largement décrit ce que devait être le processus d'intégra 
tion économique et monétaire de la Communauté. 

Le débat fondamental que les Ministres avaient eu à 
l'époque n'était pas parvenu â départager les tenants d'une 
coordination préalable dans le domaine économique avant 
d'entamer le processus d'intégration monétaire, et ceux qui 
préconisaient, au contraire, une progression parallèle des 
réalisations communes dans les deux domaines. 

Le trait principal du rapport définitif est d'avoir réalisé 
à son niveau un accord sur une intégration parallèle en 
matière économique et monétaire. Il ne faut pas se dissi 
muler que les décisions politiques qui seront à prendre au 
cours de la première étape, seront particulièrement impor 
tantes dans le domaine économique et notamment en ce qui 
regarde les finances publiques. 

Le deuxième aspect général des travaux du groupe, 
d'ailleurs mandaté pour ce faire par le Conseil de juin, a 
été de préciser le contenu et l'organisation de l'union éco 
nomique et monétaire dans sa phase finale. C'est surtout 
dans le domaine institutionnel que l'effort par rapport aux 
premiers travaux a été porté. 
En troisième lieu, on peut observer que Ia première étape 

de trois années a été minutieusement décrite e( les réalisa 
tions nécessaires particulièrement identifiées. 

La réalisation de l'union suppose une progression par 
étapes dont le nombre dépendra des résultats acquis à la 
fin d'une première étape qui est elle seule décrite. 
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II. De economische en monetaire unie in haar eindfase. 

ln het verslag wordt de ontworpen unie als volgt om 
schreven: 

-· de valuta's in de gemeenschap worden volledig en 
onherroepelijk wederkerig inwisselbaar, zonder koersschom 
melingen en met onveranderlijke pariteitsverhoudingen of 
zij worden vervangen door één communautaire munteenheid, 
wat de voorkeur verdient; 
- het creëren van lîquiditeiten in de gehele zone alsmede 

de geld- en kredietpolitiek worden gecentraliseerd; 
- de monetaire politiek ten opzichte van de buiten 

wereld vormt een communautaire aangelegenheid; 
- eenmarkinq van het door de lid-staten ten aanzien van 

de kapitaalmarkt gevoerde beleid; 
- de belangrijkste aspecten van de overheidsbegrotin 

gen als geheel, en in het bijzonder de verandering van hun 
omvang, de grootte van de saldi en de wijze waarop deze 
laatste worden gefinancierd of aangewend, worden op com 
munautair niveau vastgesteld; 
- het streek- en structuurbeleid vallen niet meer uit 

sluitend onder de bevoegdheid van de Iid-staten: 
- een systematische en voortdurende raadpleging van 

de sociale partners wordt op het niveau van de Gemeenschap 
georganiseerd. 

Op het ogenblik dat deze voorwaarden vervuld zullen zijn, 
meent de groep <lat ten minste twee organen onmisbaar zijn, 
al heeft zij geen definitieve studie gewijd aan de hervorming 
van de: instellingen die het bestaan van zulk een unie voor 
de Gemeenschap met zich brengt : 

- een centrum voor de besluitvorming inzake het eco 
nomisch beleid, dat politieke verantwoording verschuldigd 
zal zijn aan een echt Europees Parlement, waarvan de be 
voegdheden en de wijze van verkiezing intussen aangepast 
zullen zi]n: hoewel het bevoegd is om bijzonder kiese beslis 
singen te nemen in verband met het nationale 
begrotingsbeleid, in verband met: de wijzigingen 
van de pariteit van de éne munt en op alle andere gebieden 
die aan de Gemeenschap overgedragen zijn, wordt de sa 
menstelling ervan niet omschreven, maar het is moeilijk 
aan te nemen dat het niet tegelijk de emanatie van de Com 
missie en van de lid-staten zal zijn. 
-· een communautair systeem van centrale banken waar 

bij als model is gedacht aan het Amerikaanse Federal 
Reserve Systeem, en bevoegd om besluiten inzake intern 
(liquiditeiten, rentevoet, leningen aan de overheids- en de 
particuliere sector) en extern monetair beleid ( ingrijpen 
op de valutamarkt en beheer van de reserves van de Ge 
meenschap) te nemen. 

III. Eerste etappe (jarrn 1971-1972-1973). 

De werking in deze eerste etappe zal steunen op voor 
zieningen en instellingen die. op grond van de huidige bepa 
lingen van het verdrag tot stand moeten komen. 

1. Begrotingsbeleid. 

Voortaan zal <le Raad op voorstel van de Commissie. 
kwantitatieve richtlijnen vastleggen voor de voornaamste 
onderdelen van al de overheidsbegrotingen. 

Dit impliceert het aangeven van kwantitatieve richtlij 
nen. met name de totale ontvangsten en uitqaven, de ver 
deling van deze laatste over investeringen en consumptie, 
de grootte van tekorten en overschotten en vooral de finan 
ciering van tekorten of de besteding van overschotten. 

II. L'union économique et monétaire dans sa phase termi 
nale. 

Le rapport décrit ainsi l'union projetée 

~ les monnaies communautaires sont assurées d'une con 
vertibilité réciproque totale et irréversible, sans fluctuation 
de cours er.avec des rapports de parités immuables ou, de 
préférence, sont remplacées par une monnaie communau 
taire unique; 
- la création de liquidités dans l'ensemble de la zone 

et la politique monétaire et du crédit sont centralisées; 
- la politique monétaire à l'égard du monde extérieur 

est du ressort communautaire; 
- les politiques des Etats membres à l'égard du marché 

des capitaux sont unifiées; 
- les données essentielles de l'ensemble des budgets 

publics, et en particulier la variation de leur volume, l'am 
pleur des soldes et les modes de financement ou d'utilisa 
tion de ces derniers, sont décidées au niveau cornmunau 
taire: 
~ les politiques régionales et structurelles ne sont plus 

exclusivement du ressort des pays membres; 
- une consultation systématique et continue des parte 

naires sociaux est assurée au niveau communautaire. 

Au moment où ces conditions sont réalisées, le groupe 
estime ,- sans cependant s'être attaché de façon définitive 
aux réformes institutionnelles que comporte pour la Com 
munauté l'existence de cette union - que deux organes au 
moins apparaissent indispensables : 

- un centre de décision pour la politique économique, 
politiquement responsable devant un véritable Parlement 
européen dont les attributions et le mode d'élection auront 
été entre-temps adaptés; compétent pour prendre des déci 
sions particulièrement délicates quant: à l'influence sur la 
politique budgétaire nationale. quant aux modifications de 
parité de la monnaie unique et en tous autres domaines 
transférés au niveau communautaire, sa composition n'est 
cependant pas décrite mais on aperçoit mal qu'il ne soit pas 
à la fois l'émanation de la Commission et des Etats mem 
bres. 

un système communautaire des banques centrales 
s'inspirant <lu type du Federal Reserve System américain 
et habilité à prendre des décisions de politique monétaire 
tant interne (liquidités, taux d'intérêt. prêts aux secteurs 
public et privé) qu 'externe ( interventions sur le marché des 
changes et gestion des réserves communautaires). 

IU. Première étape (annêes 1971~1972-1973). 

Le fonctionnement de cette première étape se fera au 
moyen de mécanismes et institutions à instaurer sur la base 
des dispositions actuelles du traité. 

l. Politique budgétaire. 

Le Conseil arrêtera dorénavant sur proposition de la 
Commission, les orientations quantitatives pour les princi 
paux éléments de l'ensemble des budgets publics. 

Ceci implique la définition d'orientations quantitatives. 
notamment les recettes et les dépenses globales, la réparti 
tion de ces dernières entre investissements et consomma 
tion, le sens et l'ampleur du solde et surtout les modes de 
financement des déficits ou l'utilisation des excédents. 
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Er zij opgemerkt dat deze nieuwe communau 
taire beslissingen een werk van overleg en coördinatie 
onderstellen dat veel verder reikt dan hetgeen thans in het 
kader van het Comité voor begrotingspolitiek wordt gedaan. 

Het opnemen erin van de begrotingen van de plaatselijke 
besturen en van de sociale zekerheid, de harmoni 
satie van de belastingdruk, de studie van de invloed op het 
bedrijfsleven in het algemeen en de monetaire stabiliteit, 
zullen het gebied waarop het werk betrekking heeft. aan 
zienlijk verruimen. 

De harmonisatie van de tijdschema's en die van de aan 
wending van de verschillende instrumenten tot regeling van 
ontvangsten en uitgaven worden nu onmisbaar. 

2. Belastingsbeleid. 

Op het gebied van de indirecte belastingen, evenals op 
dat van de grote accijnzen, zal het werktuig dat de B.T.W. 
is, vervolmaakt moeten worden en de tarieven zullen nader 
tot elkaar moeten worden gebracht, met het doel de con 
troles aan de interne grenzen in de Gemeenschap, althans 
voor particulieren, af te schaffen. 

Op het gebied van de directe belastingen verwacht de 
groep alleen maar de harmonisatie van de belastinqen die 
rechtstreeks invloed hebben op het kapitaalverkeer. 

3. Beleid in zeke de lcnpiteelmnrlcten. 

De voorgestelde maatregelen zijn van tweeërlei aard : 

- het wegnemen van de belernmerinqcn van het kapi- 
taalverkeer. wat verwezenlijkt kan worden door de goed 
keuring van de derde richtlijn die thans bij de Raad am1- 
hangig is; 
- een begin van coördinatie van het beleid om tot een 

geïntegreerde kapitaalmarkt te komen. 

4. Binnenlands geld- en kredietbeleid. 

Tijdens voorafgaand en verplrcht overleg Zi!I het comité 
van Gouverneurs der Centrale Banken de gemeenschappe 
lijke lijnen bestuderen van een gelei- en kredietbeleid dat 
overeenstemt met het algemene economische beleid, dat 
overigens door de Raad wordt bepaald. Het zal de pas 
sende maatregelen aanbevelen die in geval van nood of 
wanneer moeilijkheden rijzen. aanleiding zullen geven tot 
overleg tussen de lid-staten. 

5. Extern monetair beleid. 

De eerste doelstellinq is ernaar te streven dat de Gemeen 
schap steeds meer ,11s een eenheid optreedt ten aanzien 
van de m terna tionale organisaties en dat er meer overleg 
komt bctrc Henrle de aanwendinq en de toekenning van 
kredieten ( trekkingen op het I.M. F. -~ Swapkredieten. 
verhoging van de quota's, aanwendinq van de speciale 
trekkingsrechten. deviezenpositie van de ban ken). 

Bij wijze VJn proef zullen de centrale banken de schom 
melingen van de wisselkoersen van de valuta's in de Ge 
rnccnsclinp de facto beperken. zelfs indien ten aanzien van 
de valuta's van derde hinden grotere marges moeten 
h<'.houden blijven. 

Geleidelijk. zou evenwel een rechtsstelsel in de plaats hier 
van moeten komen. voor zover de economische inteqratie 
het mogelijk maakt. 

6. OucriF7 beleid. 

De groep is van oordeel dat het onvoorstelbaar is dat 
het tijdschcutn dat de Raad vaststelde voor de volf ooiinq 

li est bon d'observer que ces nouvelles décisions commu 
nautaires supposeront des travaux de concertation et de 
coordination qui dépassent nettement ceux qui sont conduits 
aujourd'hui dans le cadre du Comité de politique budqe 
taire. 

L'inclusion dans les travaux des budgets des collectivités 
locales et de la sécurité sociale. l'harmonisation des pres 
sions fiscales, et l'étude des effets sur I' économie en géné 
ral et la stabilité monétaire élargiront très sensiblement le 
champ des travaux. 

L'harmonisation des calendriers et celle de l'emploi des 
différents instruments de régulation des recettes et dépenses 
acquièrent maintenant un caractère indispensable. 

2. Politique [iscnle. 

Dans le domaine des impôts indirects ainsi que dans 
ce'ui des grandes accises. il Faudra perfectionner l'outil 
de lil T.V. A. et rapprocher les taux, le but étant de sup 
primer les contrôles au.: frontières intracommunautaires. 
tout au moins pour les particulièrs. 

Dans ie domaine des impôts directs, le groupe ne prévoit 
\JUère que l'harmonisation des impôts ayant une influence 
directe sur les mouvements de capitaux. 

3. Politique> des mnrché s [inancicrs. 

Les mesures préconisées sont de deux ordres · 

- l'abo'ition des obstacles aux mouvements de capitaux, 
ce qui peut se réaliser par l'adoption de la troisième direc 
tive qui est actuellement pendante devant le Conseil; 

- l'amorce d'une coordination des politiques en vue de 
la constitution d'un marché financier intéqrè. 

4. Politique inlérie111T de la monna;e et du crédit. 

Au cours de consultations préalables el obligatoires, le 
Comité des Gouverneurs des Banques centrales étudiera 
les orientations communes de la politique de la monnaie 
et du crédit correspondant à la politique économique géné 
rale par ailleurs définie par le Conseil. Il recommandera 
les mesures appropriées qui, en cas de besoin ou de diffi 
culté, feront l'objet de consultations entre les Etats mem 
bres. 

5. Politique monétaire extérieure. 

Le premier objectif est de tendre â ce que la Commu 
nauté se présente de plus en plus comme une unité devant 
les instances internationales et qu'elle renforce sa consul 
tation en ce qui concerne l'utilisation et l'octroi des crédits 
(tirage F. M.I. - crédits Swaps, au qrneu tation des quotas, 
utilisation de:-; D. T. S .. composition des devises bancaires). 

A titre expérimental. les banques centrales limiteront en 
foit les Fluctuations des cours de change entre les monnaies 
de ln Communauté même si 'des marqcs plus qrandes doi 
vent exister vis-à-vis des monnaies tierces. 

Un rèqirnc de droits devrait cependant pouvoir se sub 
stituer graduellement à cet état de choses dans l11 mesure 
où l'intégration économique le permet. 

h. Autres domaines. 

Le groupe estime qu'il serait inconcevable que le calen 
drier arrêté pm le Conseil duns l'achèvement de l'inté- 
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van de integratie, niet versneld wordt, wat een intenser 
actie onderstelt voor elk gemeenschappelijk beleid dat in 
uitzicht is gesteld. 

IV. Vastgestelde procedures in de eerste etappe. 

De verwezenlijking van de hiervoren beschreven maat 
regelen behelst een geheel van bepalingen om de maat 
regelen inzake economisch en monetair beleid te verstrak 
ken, wat een fundamenteel kenmerk is van de beslissingen 
die al dadelijk moeten worden genomen. 

De Raad zal in een beperkte groep en met een gespe 
cialiseerde bevoegdheid (financiën, bedrijfsleven, centrale 
banken) ten minste driemaal 's jaars bijeenkomen : 

~ in de lente, om de balans van het voorbije jaar op 
te maken; 
~ in het midden van het jaar, om de eerste lijnen 

aan te geven van een algemeen economisch beleid dat 
het jaar nadien op communautair niveau zal moeten wor 
den gevoerd, om bestek op te maken van het gedurende 
het lopende jaar gevoerde beleid en om de beslissingen 
voor te bereiden die in de volgende bijeenkomsten moeten 
worden genomen; 
~ in de herfst, om op voorstel van de Commissie een 

« jaarverslag over de economische toestand van de Ge 
meenschap » op te stellen met daarin onder meer aanbe 
velingen per land; die aanbevelingen zijn bestemd om de 
tenuitvoerlegging te verzekeren van de beslissingen die de 
Raad op voorstel van de Commissie vooraf zal hebben ge 
nomen, over de grote lijnen van het economisch beleid van 
de Gemeenschap en over de omvang van de verschillende 
overheidsbegrotingen. 

Het overleg dat totnogtoe uitsluitend beperkt bleef tot 
de comités voor advies, zal intenser worden gemaakt door 
het invoeren van gepaster procedures. In dit verband blijkt 
een spoedige bijeenroeping van vooraanstaande personen 
op hoog niveau, die de regeringen en de centrale banken 
zullen vertegenwoordigen ( en dus niet meer intuitu per 
sonae zitting zullen hebben), ten zeerste geboden. 

Op monetair gebied zal het Comité van Gouverneurs 
der Centrale banken ten minste tweemaal in het jaar bij 
eenkomen, inzonderheid om de maatregelen inzake mone 
tair beleid die op het gemeenschappelijke beleid zijn afqc 
sternd, te bestuderen, en verslag uitbrengen bij de Raad en 
de Commissie over de uitwerking van de maatregelen die 
van kracht zijn en de wenselijkheid van nieuwe maatrege 
len. 

V. Problemen in ocrbend met de instcllinqcn, 

1. Eerste etappe. 

Van hij de aunvang zal de R<1ad dus met een welbepaal 
de samenstelling bijeen komen, waarbi] nieuw is dat de gou 
verneurs der Centrale Banken er van rcr htswcqc deel van 
zullen uitmaken. 

Later kunnen ,11 naar de vooruitgang die wordt gemaakt, 
verschillende maatregelen worden bestudeerd op het vlak 
van de instellingen, met mime die tot oprichting van een 
Europees fonds voor monetaire samenwcrkinq. dar onder 
het geza~1 van de centrale banken zal staan. 

Alle andere aanpassingen van het Verdrag die niet na 
der omschreven zijn, kunnen evenwel worden uitgewerkt 
tijdens deze etappe, om de Gemeenschap te voorzien van 
een bestuursapparaat dat op verdere vooruitgang is afge 
stemd. 

qration ne soit pas rapidement poursuivi, ce qui suppose une 
action intensifèe dans toutes les politiques communes qui 
sont prévues. 

IV. Les procédures préuues dans la première étape. 

La réalisation des mesures décrites ci-avant comporte 
un ensemble de dispositions destinées à rendre plus con, 
traiqnantes les mesures de politique économique et mo 
nétaire, ce qui est un trait fondamental des décisions À 
prendre dans l'immédiat. 

Le Conseil, dans une composition restreinte et de compé 
tence spécialisée ( finances, économie, banques centrales) 
se réunira au moins trois fois par an : 

au printemps pour établir le bilan de l'année écoulée; 

au milieu de l'année pour dégager les premières orien 
tations de la politique économique générale à mener pen 
dant l'année ultérieure au niveau communautaire et pour 
faire le point de la politique suivie pendant l'année en 
cours, de façon à préparer les options à prendre dans 
les réunions subséquentes; 

~ en automne pom arrêter, sur proposition de la Com 
mission, un « rapport annuel sur la situation économique de 
la Communauté: » contenant notamment des recommanda 
tions par pays: ces recommandations sont destinées à 
assurer la mise en œuvre des décisions que le Conseil 
aura prises préalablement sur proposition de la Commis, 
sion quant aux grandes lignes de la politique économique 
de la Communauté et quant aux orientations quantitatives 
de l'ensemble des budgets publics. 

Les consultations, jusqu'ici exclusivement confinées dans 
des comités consultatifs, seront renforcées par l'établis 
sement de procédures plus adéquates. A cet égard, la 
réunion rapide de personnalités de haut niveau représentant 
les Gouvernements et les Banques centrales ( et ne siégeant 
donc plus intuitu personae) s'avère indispensable. 

Dans le domaine monétaire, le Comité des Gouverneurs 
des Banques centrales se réunira au moins deux fois par 
an, spécialement pour étudier les mesures de politique mo 
nétaire adaptées à la politique commune, et fera rapport au 
Conseil et à la Commission sur le déroulement des actions 
en cours et l'opportunité de nouvelles mesures. 

V. Problèmes institutionnels, 

l. Première étepe, 

Dès l'abord, le Conseil se réunira donc clans une compo 
sition bien fixée. le fait nouveau étant que les Gouverneurs 
des Banques centrales en feront partie de droit. 

Plus tard, en fonction des prog rés réalisés, différentes 
mesures pourraient être étudiées sur le plan institutionnel 
et notamment celles consistant à mettre sur pied un Fonds 
européen de coopération monétaire placé sous l'autorité des 
Banques centrales. 

Toutes autres udaptation s du Traité non autrement pré 
cisées pourront cependant être élaborées a u cours de cette 
étape afin de doter la Communauté d'un appareil adapté 
aux proqrès ultérieurs. 
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In het kader van de organisatie van de centrale banken 
wordt ook van bij het begin gezorgd voor het optreden van 
een ambtenaar die belast is met het opstellen van statistieken 
en het verstrekken van informatie en adviezen, bij het voor 
bereiden van maatregelen op het stuk van wisselkoersen. 
Met betrekking tot de samenwerking tussen de instellin 

gen moet worden opgemerkt dat bijzondere contacten wor 
den ingevoerd door het overzenden van de verslagen en 
beslissingen van de Raad zowel aan de Europese Parle 
mentaire Vergadering als aan het Economisch en Sociaal 
Comité, alsook. door bemiddeling van de regeringen. aan de 
nationale parlementen. 

2. Eirzdf ese. 

Reeds nu zijn twee essentiële organen in uitzicht gesteld. 
Het zijn: 

- het centrum voor de besluitvorming inzake het econo 
misch beleid; 
- het communautaire systeem van centrale banken. 

De rol van het Europese Parlement met een passend 
statuut zowel inzake bevoegdheid, a!s wat betreft de wijze 
van verkiezing, moet nader omschreven worden. 

Dit zijn slechts voorlopige voorbeelden en het zal er 
in de eerste etappe dus op aankomen de wijzigingen in het 
verdrag van Rome <lie door het bestaan van een econo 
mische en monetaire unie in de Gemeenschap noodzakelijk 
zullen worden, zorgvuldig voor te bereid en. 
Een intergouvernementele conferentie za] trouwens vóór 

het einde van deze eerste etappe worden bijeengeroepen 
om de beslissingen te nemen die op grond van artikel 236 
van het verdrag van Rome geboden zijn. 

VI. Eindbeschouwinqen. 

De groep acht het onontbeerlijk dat de Raad haar voor 
stellen vóór het einde van het jaar 1970 goedkeurt. over 
eenkomstig de wens van de Conferentie van 's-Gravenhaqe. 
opdat de eerste etappe op I januari 1971 kan beginnen. 

De Raad zal dus tegelijk over het plan zelf, over de 
inhoud ervan en over de wijze van uitvoering zijn instem 
ming moeten betuigen. 
Hij zal zich in hoofdzaak bemoeien. eensdeels met de uit 

eindelijke doelstellingen en anderdeels met de onmiddellijke 
maatregelen die de eerste etappe vereist. 

De instemming met het einddoel moet onherroepelijk 
zijn om een geleidelijke voortqariq naar dit Joel te waar 
borgen. 
Zoals in het verslag staat. zal de Raad zich er moeten 

toe verbinden aan het einde van de eerste etappe te beslui 
ten tot verbintenissen voor de verdere etappe of etappes, 
nadat de balans van de verwezenlijkingen werd opgemaakt. 

Voor de eerste etappe moet ook een allesomvattende be 
slissing worden qenomen en van de regeringen worden 
in hoofdzaak welomschreven verbintenissen verwacht op 
het gebied van het beqronnqsbc'eid: voorts zullen de rcqe 
ringen blijven streven naar de invoerinq van dwingender en 
passender procedures. 

Vrnag-11' 2: 

Op blz. 103 van de Alocmenc Toelichting wordt çiezefid 
dat de voor de kapitaalsverhoqinq van de I. B. W. O. 
bestemde kredieten 522.5 miljoen bedraqen. 

Dans le cadre de l'organisation des banques centrales, on 
prévoit dés le départ également l'intervention d'un agent 
chargé de tâches d'enregistrement statistique d'informations 
et d'avis dans la préparation des actions prévues en matière 
de change. 

Dans la collaboration interinstitutionnelle, il convient 
d'observer que des contacts particuliers sont instaurés par la 
transmission des rapports et décisions du Conseil, tant à 
l'Assemblée parlementaire européenne qu'au Comité Eco 
nomique et Social ainsi que, ·par l'intermédiaire des Gouver 
nements. aux Parlements nationaux. 

2. Phase finale. 

Deux organes essentiels sont d'ores et déjà prévus comme 
devant être mis en place. Ce sont ; 

le centre de décision pour la politique économique; 

le système communautaire des banques centrales. 

Le rôle du Parlement européen dont le statut aura été 
adapté tant sur le plan de sa compétence que sur celui de 
son mode d'élection, devra être précisé. 

Ces exemples ne sont donnés qu'à titre tout à fait prèala 
b'e et il importera donc qu'au cours de la première étape, 
les modifications au traité de Rome qui imposeraient l'exis 
tence de l'union économique et monétaire de la Commu 
nauté soient soigneusement préparées. 
Une conférence intergouvernementale sera d'ailleurs con 

voquée avant la fin de cette première étape afin de prendre 
les décisions qui s'imposent sur base de l'article 236 du 
traité de Rome. 

VI. Obscroetions finales. 

Le groupe estime indispensable que le Conseil puisse 
approuver ses suggestions avant la fin de l'année 1970 con 
formément d'ailleurs au vœu de la Conférence de La Haye, 
afin que Ja mise en place de la première étape puisse s'effec 
tuer le l ,,,. janvier 1971. 
Le Conseil sera donc appelé à donner son accord à la 

fois sur le plan lui-même, sur son contenu et sur son mode 
de réalisation. 

Il s'engagera donc essentiellement, d'une part. sur les 
objectifs finaux et, d'autre part, sur les actions immédiates 
que comporte la première étape. 
Toutefois, l'accord donné à l'objectif dernier doit l'être 

de façon irréversible de manière à géiranti.r l'acheminement. 
progressif vers ce but. 
Comme l'implique le rapport, le Conseil devrait s'engager, 

après avoir procédé au bilan des réalisations acquises, â 
décider, à la fin de la première étape, des engagements à 
prendre pour la ou les étapes suivantes. 

La décision cadre de ]a première étape doit être égale 
ment prise et contenir essentiellement de b part des Gou 
vernements des engagements précis dans le domaine de la 
politique budgétaire. cependant qu'ils continuent leurs ef 
forts de coordination par la mise en place de procédures 
plus contraignantes et mieux adaptées. 

Question n° 2 ,- 

A la paqe 103 de l'Exposè qènèral il est signalé que les 
crédits destinés à l'augmentation de capital de la B.I. R. D. 
s'élèvent à 522,5 millions, 
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Anderzijds zal het aandeel van de I. A. O. worden o,;He 
voerd van 340 miljoen in 1970 tot 680 miljoen in 1971. 
Hoeveel bedraagt - in percentage van het B. N. P. ~ 

de bijdrage van de verschillende E. E. G.-landen in deze 
twee instellingen ? 

Antwoord van de Minister : 

De hiernavolgende tabellen geven de gevraagde inlich 
tingen betreffende de voorgestelde verhogingen der inschrij 
vingen bij de Internationale Bank voor Wederopbouw en 
Ontwikkeling (1. B. W. O.) en de Internationale Ontwik 
kelingsassociatie (I.O. A.). Om nochtans een juist 
inzicht te geven omtrent de globale toestand dezer inschrij 
vingen werd het eveneens nuttig geoordeeld de verhouding 
te vermelden tussen het bruto nationaal produkt (B. N. P.) 
der E. E. G.-landen en het globaal bedrag van hun inschrij 
vingen zoals deze zich zullen voordoen na de voorgestelde 
verhogingen. 
Met betrekking tot de inschrijving van Belgi-ë op het 

kapitaal van de 1. B. W. O. zij nog aangestipt dat de voor 
gestelde verhoging rechtstreeks verband houdt met de bij 
zondere verhoging van zijn quotum bij het Internationaal 
Monetair Fonds. Deze laatste aanpassing is met name ge 
baseerd op de belangrijkheid en de omvang van de buiten 
landse handel der betrokken lid-staten. 
Het lijdt geen twijfel dat het relatief aandeel van de 

buitenlandse handel in het B. N. P. aanzienlijker is voor 
België dan voor de andere E. E. G.-landen. 
Tenslotte dienen de voorgestelde verhogingen eveneens 

gezien te worden in het licht van de op 11 juni 1970 door 
de Kamers van Volksverteqenwoordiqcrs goedgekeurde 
resolutie betreffende de bijdrage van de overheidssector in 
de ontwikkelingshulp waarbij de Regerin(J verzocht wordt 
er naar te streven hiervoor in 1975 een minimumpercentaqe 
van 0,75 % van het B. N. P. te bereiken. 
Voor 1969 bedroeg dit percentage 0,54 % van het 

B. N. P. en de voorgestelde bijdragen betekenen een belang 
rijke, zij het dan ook maar gedeeltelijke stap om het streef 
cijfer van 0,75 % te bereiken. 

A) /.B. W.O. 
(In miljoen dollar.) 

D'autre part, la participation de l'A. LO. passera de 
340 millions en 1970 à 680 millions en 1971. 
Quelles sont, exprimées en pourcentage du P.N.B., les 

souscriptions des différents pays de la C. E. E. pour ces 
deux institutions ? 

Réponse du Ministre: 

Les tableaux ci-après donnent les renseignements deman 
dés concernant les augmentations des souscriptions propo 
sées pour la Banque internationale pour la Reconstruction 
et le Développement ( B. 1. R. D.) et 1' Association interna 
tionale de Développement (A.I. D.). Afin de donner une 
opinion exacte concernant la situation globale de ces sous 
criptions, il a été jugé utile de reproduire également le rap 
port entre le produit national brut (P. N.B.) des pays 
de la C. E. E. et le montant global de leurs souscriptions 
telles qu'elles se présenteront après les augmentations pro 
posées. 

En ce gui concerne la souscription de la Belgique au 
capital de la B.I. R. O., il faut encore souligner que l'aug 
mentation proposée est directement liée à l'augmentation 
spéciale de son quota auprès du Fonds Monétaire Inter 
national. Cette dernière adaptation est basée notamment sur 
l'importance et le volume du commerce extérieur des Etats 
membres intéressés. 

Il est indubitable que la part relative du commerce exté 
rieur dans le P. N.B. est plus importante pour la Belgique 
que pour les autres pays de la C. E. E. 
Enfin les augmentations proposées doivent être envisa 

gées dans l'optique de la résolution concernant l'apport du 
secteur public à l'aide au développement qui a été approu 
vée en date du 11 juin 1970 par la Chambre des Repré 
sentants et. par laquelle le Gouvernement a été invité à pren 
dre les dispositions pour que l'aide du secteur public atteigne 
un pourcentage minimum de 0,75 % du P.N.B. en 1975. 
En 1969 ce pourcentage s'élevait à 0,54 % du P.N.B. et 

les contributions proposées constituent un pas important, 
quoique partiel. dans la réalisation de cet objectif de 
0,75 %. 

A) B.!. R. D. 
( En millions de dollars.) 

i Ingeschreven 
BNP Voorgestelde o/o- van kapitaal na o/0 van 1969 (!) verhoging (3) het l3NP verhoging (3) het BNP E. E. G.-land - - -· Pays C.E. E. 
PNB Augmentation - Capital souscrit - 

% du PNB % du PNB 1969 (1) 1 proposée ( 3) après 
1 auqmentation (3) ! 
1 : 1 

Bondsrepubliek Duitsland ... 152 900 85.3 0,055 1 365,3 0,89 

Frankrijk ... ..... •·· ... 110 116 ' 229,2 l 0,]63 1 1 279,2 0.91 
i 

Luxemburq 891 (2) '. 
20,0 2,21 Luxembourg. 

11) Tegen marktprijzen. - Bron: Dienst der Statisttcken v,111 de 
E.E.G. 

(2) Raming. 
(3) De inschrijvingen geven slechts aanlcidinq lot een effectieve 

betaling die 1ielijk is aan 10 %- 

( 1) Aux prix courants. --·- Source: Office des Statistiques de la 
C.E.E. 

(2) Estimation. 
(3) Les souscriptions ne donnent lieu qu'à un paiement effectif équi 

valant b 10 %. 
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B) !.O.A. 

(In miljoen dollar.) 

1 B) A.I.D. 

( En millions de dollars.) 

E. E. G.-land 

BNP 
1969 (1) - PNB 
1969 (1) 

Voorgestelde 
jaarlijkse 

inschrijving 

Souscription 
annuelle 
proposée 

% van 
het BNP 

% du PNB 

Totaal van 
inschrijvingen 
en aanvullende 
inschrijvingen 
na Je weder 
samenstelling 

Total des 
souscriptions et 

ressources 
supplémentaires 

après Je 
reconstitution 

% van 
het BNP 

% du PNB 
Pays C. E, E. 

Bondsrepubliek Duitsland ... ; 152 900 78 0,051 476,560 0,31 République fédérale d'Al- 
lemagne. 

Frankrijk .... ., 140116 50 0,035 362,032 0,25 France. 

Italië ... . .... .. i 82 330 32,21 0,039 193,240 0,23 Italie. 

Nederland ' . . . . . 28 27! 22.52 0.079 141,080 0,49 Pays-Bas. 

België ...... ...... 22 879 13,6 0,059 77,700 0,33 Belgique. 

Luxcmburq 891 (2) 0,4 0,044 2.550 0,28 Luxembourg. 

( î) Tegen marktprijzen. 
E.E.G. 

(2) Raming. 

Bron: Dienst der Statistieken van de 1 ( '.) _Aux prix courants. - Source: Office des Statistiques de la 
C.h.E. 

(2) Estimation. 

V. ~ ECONOMISCHE ZAKEN. 

l, Ponds voor economische expansie. 

Vraag n'" 1 : 

Op blz .. 15 van de Algemene Toelichting deelt de Rege 
ring mede dat in 1971 uitgaven ten belope van 6,122 mil 
jard ingeschreven worden op het Fonds voor economische 
expansie en regionale reconversie. Maar op blz. 127 
bereiken de belastingontvangsten overgedragen aan het 
Fonds voor economische expansie en regionale reconversie 
nog slechts 2.4 miljard tegenover 4,7 miljard in 1970. 
Daar moet worden aan toegevoegd 1,3 miljard. hetwelk 
overeenstemt met de ontvan qsten die aan het Funds 
worden overgedragen op grond van vroegere beslissingen. 
De aan het Fonds overgedragen ontvangsten bedragen 
dus in totaal voor 1971 2,4 + 1,3 = 3,7 miljard. Het 
saldo van 2,422 miljard moet derhalve worden gefinancierd 
met op de gewone begroting uitgetrokken kredieten. 

Op welke begroting en onder welke artikelen zijn de 
beuodiqde kredieten uitgetrokken 7 

Antwoord uan de J\1inhtcr 

Het verschil tussen de uitgaven ( 6.122 miljoen) e11 de 
ontvangsten (3.700 miljoen) zal worden gedekt door het 
ovcrdrac en naar 19'/ l van het niet aanqewende saldo 
van de belasrinqontvanqsten die in 1970 zijn aariqcwcnd 
om de behoeften van het Fonds voor economische expansie 
en l'l'\1iona1P reconversie te <lekken. 

V. - AFFAIRES ECONOMIQUES. 

l. Fonds d'expansion économique, 

Question n° 1 

A la page 14 de I'Exposé général, le Gouvernement 
signale que des dépenses d'un montant de 6,122 milliards 
seront inscrites au Fonds d'expansion èconomique et de 
reconversion régionale en 1 971. Mais à la page 127, les 
recettes fiscales affectées au Fonds d'expansion économique 
n'atteignent plus que 2,4 milliards contre 4,7 milliards 
en 1970. Il faut y ajouter 1,3 milliard représentant les 
recettes affectées an Fonds en vertu des décisions anté 
rieures. Le total des recettes affectées au Fonds pour 
1971 atteint donc 2,4 + 1.3 = 3,7 milliards. Dès lors, 
il reste un solde de 2,422 milliards à financer par des 
crédits inscrits au budget ordinaire. 

Dans quel budget et à quels articles les crédits nëces 
saires sont-ils inscrits ? 

Rr:ponsi> c/11 Ministre 

La différence entre les dépenses ( 6.122 millions) et les 
recettes (3.700 millions) sera couverte par le report à 1971 
du solde non utilisé des recettes fiscales affectées en 1970 
à la couverture des besoins du Fonds d'expansion éco 
nomique et de reconversion régionale. 
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V raag n' 2 : 1 Question n" 2 : 

Bij de toepassing van de expansiewetten komt een 
zekere discriminatie aan het licht. 
Sommige bedrijven kunnen er het voordeel niet van ge 

nieten, in het bijzonder die welke arbeidsintensief zijn. 
Worden op dit terrein geen nieuwe maatregelen over 

wogen? 

Antwoord uan de Minister : 

Er bestaat geen enkele discriminatie terzake. Integen 
deel. de arbeidsintensieve bedrijven hebben uiteraard de 
volledige belangstelling van de bevoegde Ministers bij de 
toepassing van de expansiewetgeving. 

Hiel' kan nog worden aan toegevoegd dat het nieuwe 
wetsontwerp op de economische expansie in tewerkstel 
lingspremies voorziet. 

2. De gewesten. 

Vraag: 

Uit de tabel op bladzijde 5,1 van de Algemene Toelich 
ting blijkt dat er grote verschillen tussen de streken be 
staan inzake het kapitaal dat nodig is om een bijkomende 
betrekking in het leven te roepen. Het ziet ernaar uit 
dat dit bedrag veel hoqer liqr in het W as lse dan in het 
Vlaamse landsgedeelte. 

Is dit verschil toe te schrijven aan de aard van de bedrij 
ven die in Wallonië gevesti~Jd zijn ? 

Moet deze koers niet gewijzigd worden ? 
Wat is het aandeel van het buitenlands kapitaal in inves 

teringen die met R.ijkssteun zijn verricht? 

Antwoord uan de Minister : 

Investeringen per te werk te stellen arbeider. 
( duizenden frank) 

Une certaine discrimination apparaît dans l'application 
des lois d'expansion. 
Certaines entreprises ne peuvent en bénéficier, et, en 

particulier, les entreprises à haut coefficient d'emploi. 
Aucune nouvelle mesure n'est-elle envisagée dans ce do 

maine ? 

Réponse du Ministre . 

Il n'existe aucune discrimination en la matière. Au con 
traire, il est évident que les Ministres compétents s'intéres 
seront plus particulièrement aux entreprises créatrices d'em 
plois. lors de l'application de la législation sur J' expansion 
économique. 

A cet égard. on peut encore ajouter que le nouveau pro 
jet de loi sur l'expansion économique prévoit des primes 
d'emploi. 

2. Les régions . 

Question: 

Le tableau inséré à la page 51 de l'Exposë général, 
. montre qu'il existe des différences importantes entre les 
régions en cc qui concerne le montant des capitaux néces 
saires pour créer un emploi supplémentaire. Il semble que 
ce montant soit beaucoup plus important dans la réq ion 
wallonne que dans la région flamande. 

Cette différence trouve-t-cl!e son oriqine dans la nature 
des industries qui ont été implantées en Wallonie? 

Ne faudrait-il pas revoir cette orientation 7 
Quelle est la proportion des capitaux étrauqcrs dans les 

investissements réalisés avec l'aide de l'Etat 7 

Réponse d11 Minisfrc: 

Investissements par ouvrier à engaÇJer. 
( en milliers de francs) 

van 1959 van 1-7-68 1959 1-7-68 
tot 30-6-68 tot 30-6-70 8U 31-6-68 au 30-6-70 - - - - 

Vlaams landsqcdeelte 906 1 713 Région flamande ... 906 1 713 
V.h,als landsgedeelte 1 723 2 011 Région wallonne ...... 1 723 2 011 

--- --- 
Gehele land ......... 1 127 1 817 Total du pays ... ! 127 l 817 

Uit deze cijfers blijkt dat de investeringen per te werk 
te stellen arbeider voor de periode 1959 tot 30 juni 1968 
in Wallonië veel hoger lagen dan in Vlaanderen. 
Voor Wallonië is dit bedrag te verklaren door de struc 

tuur van de industrie. 
Afgezien van de steenkolennijverheid steunde deze im 

mers in hoofdzaak op zware industrieën ( ijzer- en staal 
nijverheid, non-ferrometalen. metilalfobrikaten). 
De investeringen hebben zowel voor rntionalise rin q als 

voor uitbrcid inq of nieuwe bedrijven gediend. 
ln Vlaanderen daarentegen is de indust rialisatle van jon 

gere datum en nfgezien van het staalbedrijf in het Gentse 
en de Antwerpse chemische nijverheid vergde zij minder 
hoqe investerinqen per te werk te stellen arbeider. 

Blijkens een ontlediuq van de periode van l juli 1968 tot 
30 juni 1970 is het fJemiddeldc van de Vlaamse lanclsstreek 
daarentegen die liter bij hel gemiddelde van de Waalse 
landsstrcek gekomen: l 713 000 Pen 2 011000 F. 

Ces chiffres montrent que, pour la période allant de 1959 
au 30 juin 1968. les investissements par ouvrier à engager 
ont été beaucoup plus élevés en Wallonie qu'en Flandre. 
Pour la Wallonie. ce montant s'explique par la structure 

industrielle. 
En effet. celle-ci était, en dehors de l'industrie charbon 

nière, essentiellement basée sur l'industrie lourde (sidérur 
gie, métaux non ferreux, fabrications métalliques). 

Les investissements ont servi tant à la rationalisation 
qu'à des extensions ou à des réalisations nouvelles. 
Par contre en Flandre. l'industrialisation est plus ré 

cente et. à r exception de la sidérurgie gantoise et de l'in 
dustrie chimique anversoise. s'est traduite par des investis 
sements par ouvrier ii engager moins élevés. 

Si on analyse la période du l er juillet 1968 au 30 juin 
1970. on constate par contre que lit moyenne de la région 
flamande et la moyenne de la région wallonne se sont rap 
prochées : 1713000 F et 2011000 F. 
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Natuurlijk moet rekening worden gehouden met de al 
gemene stijging van de prijzen, waardoor de twee gemiddel 
den werden beïnvloed. 

Het hiervoren vermelde verschijnsel (rationaliserlnqs 
investering) was echter minder doorslaggevend in Wal 
lonië dan tevoren. Daarbij komt dat sommige investeringen 
naar kapitaalintensieve, en andere naar arbeidsintensieve 
bedrijven gingen. 

De verbetering van de industriële structuur van Wallo 
nië moet ook in een aantal kapitaalintensieve investeringen 
tot uiting komen. 

Hetzelfde verschijnsel doet zich eveneens voor in Vlaan 
deren : het gemiddelde voor de laatstvermclde periode, 
1 713 000 F, omvat een gemiddelde van 3 850 000 F voor 
de provincie Antwerpen. 

Voor de periode 1959-1969 bedragen de investeringen in 
nieuwe bedrijven die op buitenlands of gemengd initiatief 
met Rijkssteun, in het kader van de wetten op de econo 
mische expansie, werden opgericht, 78 270 miljoen frank 
op een totaal van 267 046 miljoen frank. 
Voor de Vlaamse landsstreek zijn deze cijfers respectie 

velijk 62 521 miljoen en 155 121 miljoen; voor de 
Waalse landsstreek 15 718 miljoen en 107 112 miljoen. 

3. Het 3' plan. 

Vraag, 

De fundamentele beleidslijnen van het derde plan werden 
aan de Commissie voor de Economische Zaken meegedeeld 
en door deze Commissie goedgekeurd. 

Hoe staat het thans met de uitwerkin q van dit derde 
plan? 

Antwoord 11an de Minister: 

Het Bureau voor Economische Programmatie heeft een 
stuk uitgewerkt met als titel « De krachtlijnen van het 
derde plan ». 

De verschillende ministeriële departementen hebben hun 
opmerkingen op dit stuk doen kennen, en nu moet dat door 
de Ministerraad worden bestudeerd. Daarna zullen er de 
voorgeschreven adviezen over ingewonnen worden en 
vóór het einde van het jaar wordt het bij het Parlement 
ingediend. 

4. De prijspolitiek. 

Vraag 

Het door de Regering gevoerde prijsbeleid schijnt geen 
belangrijke resultaten af te werpen. 

De verhoging bedroeg 4 ,2 o/,, en 1 969, 4 '..ir in 1970 en 
voor 1971 voorziet men 5·o/o. 
Welke is de activiteit inzake prijzenovereenkomsten ge 

weest? Tot op heden schijnt er slechts één afgesloten te 
zijn. Dienen deze overeenkomsten, zoals men beweert. om 
de verhoging te orqaniseren ? 

Antwoord P<111 de Minister 

Wanneer men de ontwikkelinq van de prijzen gedurende 
de jongste twee jaren beschouwt, ma q men niet be 
sluiten dat geen gunstifJ resultaat is bereikt, daar rie ont- 

Il faut évidemment tenir compte de la hausse générale 
des prix qui a influencé les deux moyennes. 

Le phénomène cité ci-avant (investissement de ratio 
nalisation) a cependant été moins déterminant en Wallonie 
que précédemment. Il faut y ajouter que certains investisse 
ments sont « capital intensive » alors que d'autres sont 
« Jabor intensive ». 

L'amélioration de la structure industrielle de la Wallonie 
doit se traduire également par un certain nombre d'inves 
tissements « capital intensive ». 

Le même phénomène se produit également en Flandre : 
la moyenne pour la dernière période citée l 713 000 F com 
prend un montant moyen pour la province d'Anvers s'éle 
vant â 3 850 000 F. 

* * * 

Pour la perroue 1959~ 1969 les investisements dans des 
nouvelles usines créées par des initiatives étrangères ou 
mixtes, avec l'aide de l'Etat, dans Je cadre des lois d'ex 
pansion économique, s'élèvent à 78 270 millions de francs, 
sur un total de 267 046 millions de francs. 

Pour la région flamande, ces montants s'élèvent respec 
tivernent à 62 521 millions et à 155 121 millions; pour la 
région wallonne, ils sont de 15 718 millions et de 107 112 
millions. 

3. Le 3' plan. 

Question: 

Les options fondamentales du troisième plan ont été com 
muniquées à la Commission des Affaires économiques et 
approuvées par celle-ci. 

Où en est actuellement l'élaboration de ce troisième plan? 

Réponse du Ministre : 

Le Bureau de Programmation Economique a élaboré un 
document intitulé « Les lignes de forces du troisième 
Plan ». 

Les différents départements ministériels ont fait connaî 
tre leurs observations sur ce document qui doit, à présent, 
être examiné par le Conseil des Ministres. Il sera ensuite 
soumis aux différentes consultations prévues et déposé au 
Parlement avant la fin de l'année. 

4. La politique des pi-ix. 

Question 

La politique des prix du Gouvernement ne semble pas 
produire de résultats importants. 

La hausse est de 4,2 % en 1969, de 4 % en 1970 et l'on 
prévoit 5 ';'c pour 1971. 
Quelle a été l'activité en ce qui concerne les contrats de 

prix 7 Un seul semble avoir été réalisé juqu'à présent. Ces 
contrats servent-ils, comme on le prétend. à organiser 
la hausse? 

Réponse du Ministre 

Lorsqu'on considère l'évolution des prix au cours des 
deux dernières années, on ne peut en inférer qu'elle n'a 
pas produit des résultats favorables car l'évolution des 
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wikkeling van de Belgische prijzen zeer gunstig mag »rct 
den genoemd, vergeleken met die van de andere landen. 

Zoals blijkt uit de ontwikkeling van het indexcijfer der 
consumptieprijzen is de haussetendens gedurende de 
jongste zes maanden vertraagd : 

jaargemiddelde 1968 : 105,69. 

januari 1969 
februari 1969 
maart 1969 
april 1969 
mei 1969 " 
juni 1969 .. 
juli 1969 " 
augustus 1969 
september 1969 .. 
oktober 1969 . 
november 1969 
december 1969 

jaargemiddelde 1969 109,66. 

januari 1970 " 
februari 1970 
maart 1970 ... 
april 1970 
mei 1970 . . 
juni 1970 . 
juli 1970 . 
augustus 1970 , .. 
september 1970 " 
oktober 1970 . . . . . . . . . . . . . . . . .. 

107,54 
108,00 
108,58 
108,57 
109,20 
109,49 
109,89 
110,05 
110,37 
110,81 
111,31 
111.75 

112,22 
112,57 
113,21 
113,64 
113,66 
l 13,70 
114,29 
114,53 
114,50 
114,70 

gemiddelde der eerste tien maanden van 1970 : 113,70. 

Bij vergelijking van het jaarqemïddelde van 1969 met 
dat van 1968 constateert men dat het indexcijfer van de 
consumptieprijzen met 3.97 punt, d.i. met 3,8 % q este 
gen is. 

In verhouding tot het jaargemiddelde van 1969 is het 
gemiddelde indexcijfer van de eerste tien maanden van 1970 
gestegen met 4,04 punt of 3,7 %. 
Gelet op de invoering van de B. T. W. op l januari 

1971, is het tamelijk moeilijk voor het jaar 1971 voorspel 
lingen inzake de stijging te doen. 
Tot op heden werd er één proqramma-overcenkomst ge 

sloten, maar talrijke ontwerpen van overeenkomst worden 
op het ogenblik notJ bestudeerd. De programma-overeen 
komst moet worden beschouwd als een instrument dat bij de 
andere werkmiddelen van het prijsbeleid aansluit. Ze is 
vooral geschikt om een op overleg en onderhandeling 
gevestit1d heleicl te voeren en om meer in het bijzonder 
te kunnen worden gebruikt in sommige sectoren waar spe 
cifieke problemen rijzen, vooral de sectoren welke grond 
stoffen gebrniken waarvan de prijzen soms zeer aanzien 
lijke schorumelinnen kennen en waarvoor soepele prijsaan 
passingen, zo naar boven als naar onder. beter met de 
marktvereisten overeenkomen dan het alqcmcuc stelsel v,111 
de prijsverhcqinqsaanqifte. 

Er ic: \JCen sprake van de proqr.unma-ovcreeukomsten 
op te v.itt en als een middel om de stijqinqen te orqan iseren. 
In verband met de hanrlr-lspraktljkcn zij eraan herinnerd 

efrit een door de Ministers van Middenst,rnd en Economische 
Z,1Len inqcdicnd wetsontwerp op 22 september ll. door de 
bevocqdc Senaatscommissie werd goed'i]ek?urd en dat de 
a lqcmene bcsprck inq hiervan op 27 oktober 1970 in 011rn 
hare vernmlerin11 is nnnqcvar 

prix belges se compare très favorablement à celle des autres 
pays, 

Au cours des six derniers mois, la tendance haussière 
s'est ralentie ainsi qu'il résulte de l'évolution de J'indice des 
prix à la consommation ci-après : 

moyenne annuelle 1968 : 105,69. 

janvier 1969 
février 1969 .. 
mars 1969 
avril 1969 
mai 1969 
juin 1969 
juillet 1969 
août 1969 
septembre 1969 .. 
octobre 1969 . 
novembre 1969 
décembre 1969 

moyenne annuelle 1969 109,66 

janvier 1970 .. 
février 1970 .. 
mars 1970 
avril 1970 
mai 1970 
juin I 970 . 
juillet. 1970 . . . .. . 
août 1970 
septembre 1970 .. 
octobre 1970 

107,54 
108,00 
108,58 
108,87 
109,20 
109,49 
109,89 
110,05 
110,37 
110,81 
111,31 
111,75 

112,22 
112,57 
113,21 
113,64 
113,66 
113,70 
114,29 
114,S:3 
114,50 
114,70 

moyenne des dix premiers mois de 1970 : 113.70. 

Quand on compare la moyenne annuelle de 1969 à la 
moyenne annuelle de 1968, on constate que lindice des 
prix à b consommation a augmenté de 3.97 points, soit de 
3,8 %. 
Par rapport à ];1 moyenne annuelle de 1969, l'indice 

moyen des dix premiers mois de 1970 a auqmentó de 4,04 
points, soit de 3,7 %. 
Par suite de l'introduction de la T.V. A. au l" jan 

vier prochain, il est assez difficile de faire des prévisions 
de hausse pour l'année 1971. 
Un contrat de programme a été conclu jusqu'à présent, 

mais plusieurs projets de contrats sont actuellement à l'exa 
men. Le contrat de programme doit être considéré comme 
un instrument s'ajoutant aux autres instruments de la poli 
tique de prix. Il est particulièrement indiqué pour mener 
une politique concertée et négociée et peut être utilisé plus 
spécialement dans certains secteurs où des problèmes spé 
cifiques se posent. notamment pour les industries qui utili 
sent des matières premières dont les fluctuations de prix 
sont parfois très sensibles ou pour lesquelles des formules 
souples d'adaptation de prix à la haisxe comme à la hausse 
répondent mieux aux exigences du marché que le régime 
général de ]il déclaration des hausses de prix. 

Il n'est pas question de concevoir les contrats de program 
me comme un moyen d'organiser les hausses. 
En cc qui concerne les pratiques du commerce, il y a lieu 

de rappeler qu'un projet de loi déposé par les Ministres 
des Classes moyennes d des Affaires économiques. a été 
adopté le 22 septembre dernier par la Commission corn 
pétcnte du Sénat et a fait l'objet, Ic 27 octobre 1970, d'un 
début de dtscussion qfnérale en séance publique. 
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Op verzoek van de meerderheid van de op die zitting aan 
wezige Senatoren werd het ontwerp echter terug naar de 
Commissie verzonden om deze in staat te stellen een onder 
zoek te wijden aan het advies dat inmiddels door de Raad 
voor het Verbruik betreffende genoemd wetsontwerp is 
ingediend en daar rekening mee te houden. Het onderzoek 
en de stemming in openbare vergadering mogen redelijker 
wijs omstreeks het einde van deze maand worden verwacht. 

5. De Steenkolenpolitiek. 

Vraag: 

Op blz. 57 van de Algemene Toelichting komt volgende 
tekst voor : « Geplaatst voor de looneisen die op 20 februari 
en op 4 juni 1970 geleid hebben tot een verzwaring van de 
loonkosten ten belope van ongeveer 25 % , zonder hierbij 
met de aanpassing aan het indexcijfer der consumptieprij 
zen rekening te houden, heeft de Regering een wijziging van 
haar kolenbeleid aangekondigd : het bedrag der recht 
streekse toelagen aan de kolenmijnbouw, dat na de loon 
overeenkomst van 20 februari 1970 op 1,110 miljard werd 
gebracht, zal niet verhoogd worden, zodat de kolenmijn- 
nijverheid weder haar verantwoordelijkheid ten overstaan 
van de looneisen der arbeidssyudïkateu zal moeten opne 
men; om het hoofd te kunnen bieden aan de lasten die uit 
de overeenkomst van 4 juni 1970 voortvloeien en rekening 
gehouden met de prijsstijging der concurrerende energie 
d.cagers heeft de Regering de bedrijven toegelaten de prijzen 
der Belgische kolen desgewenst aan de gunstige markt 
toestand aan te passen, maar ze houdt toezicht op de prijs 
aanpassingen in het raam van haar algemeen economisch 
beleid.» 

Uit deze nogal verassende tekst kan worden afgeleid dat 
belangrijke prijsverhogingen voor kolen mogelijk zijn, waar 
over de steenkolennijverheid alleen kan beslissen. 

Op hoeveel worden de kosten van de in februari en juni 
1970 toegestane loonsverhoging geraamd en welke ontvang 
sten werden verwacht na de verhoging van de steenkolen 
prijzen, rekening houdend met de prijzen van de concurre 
rende energiesectoren? Hoeveel zou de verhoging van de 
steenkolenprijzen moeten bedragen om de kosten van de 
toegestane loonsverhogingen te dekken en wat zou het con 
currentievermogen van kolen zijn t.o. v. van de andere 
energiebronnen ? 

Antwoord uan de Minister: 

Het is waar dat de kolenprijzen in 1970 gevoelig stegen 
t.o.v. 1969. Er dient evenwel op gewezen te worden dat 
deze stijgingen in verschillende keren gebeurd zijn. 

Zij kunnen als volgt gesynthetiseerd worden : 

1) 1 november 1969 werd een hnremaverhoqinq voor al 
de geklasseerde kolen van meer dan 5 111111 toegepast. Naar 
gelang van het kaliber bereikte deze verhoging 50 tot 125 F 
per ton; 
2) 1 januari l 970 werd de gelijkschah:lins:isprijs van de 

cokcskolcn, geleverd op lichter in de loshaven, met 75 F per 
ton verhoogd; 

3) 1 maart 1970 werd deze gelijkschakelingsprijs ver 
hoogd tot het peil win de richtprijs ad 17 dollar cif los 
huven. die door de Commissie der Europese Gemeenschap 
pen vastqesteld werd. hetgeen een nieuwe verhoq inq ten 
belope van 50 F per ton teweegbracht; 

Toutefois, à la demande d'une majorité de sénateurs pré 
sents à cette séance, le projet a été renvoyé en Commission 
afin que cette dernière puisse examiner et tenir compte de 
l'avis concernant le projet de loi précité déposé entre 
temps par le Conseil de la Consommation, L'examen et le 
vote en séance publique peuvent raisonnablement être espé 
rés pour la fin de ce mois. 

5. La politique charbonnière. 

Question: 

A la page 57 de l'Exposè général, on trouve le texte sui 
vant : « En face de revendications salariales qui ont abouti 
le 20 février et le 4 juin 1970 à une hausse de la charge 
salariale, adaptations de l'indice des prix à la consommation 
non comprise, de l'ordre de 25 % répartie sur les années 
1970 et 1972, le Gouvernement a annoncé une modification 
de sa politique charbonnière : le montant de 4,110 milliards 
en subventions directes à l'industrie charbonnière accepté 
après l'accord salarial du 20 février 1970, ne sera pas 
dépassé, de sorte que l'industrie charbonnière devra de nou 
veau prendre ses responsabilités en ce qui concerne les 
revendications salariales des syndicats ouvriers; pour pou 
voir faire face aux charges qui découlaient de l'accord du 
4 juin 1970 et en tenant compte <le la hausse des prix des 
énergies concurrentes, le Gouvernement a laissé aux entre 
prises la Faculté d'adapter les prix des charbons belges aux 
possibilités offertes par Je marché: charbonnier tout. en con 
trôlant les adaptations des prix dans le cadre de sa politique 
économique générale. » 

Ce texte est assez surprenant car il laisse croire que 
d'importantes augmentations du prix du charbon sont pos 
sibles à la seule condition que l'industrie charbonnière les 
décide. 
Quelle est l'estimation du coût des augmentations sala 

riales accordées en février et en juin 1970 et quelles sont, 
compte tenu des prix des énergies concurrentes, les recettes 
qui peuvent être espérées d'une hausse du prix du charbon. 
De combien faudrait-il augmenter le prix du charbon pour 
que le supplément de recettes couvre le coût des augmen 
tations de salaires accordées et quelle serait alors la situa 
tion concurrentielle du charbon par rapport aux autres 
sources cl' énergie. 

Réponse du Ministre: 

Il est vrai que les prix du charbon ont été sensiblement 
majorés en 1970 par rapport à 1969. Mais il faut rappeler 
que ces majorations se sont effectuées à diverses reprises. 

Elles peuvent être synthétisées comme suit : 

1) le ]"'" novembre 1969. un accroissement du barème 
de tous les charbons classés de plus de 5 mm a été appliqué. 
Selon les calibres, cet accroissement H atteint de 50 à 125 F 
par tonne: 

2) le 1 ei· janvier 1970, le prix d'aliqnement des charbons 
~1 coke. livrés sur allège dans le port de débarquement, a été 
augmenté: de 75 F par tonne; 

3) le 1,,,. mars 1970, le prix d'alignement a été relevé 
jusqu'au niveau du prix indicatif de 17 dollars cif port de 
débarquement fixé par la Commission des Communautés 
européennes. ce qui a entraîné un nouveau relèvement de 
l'ordre de 50 F par tonne; 
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1) l juni 1970 werden <le gelijkschakelingen afgeschaft 
en werd het cokeskolenbarema volledig toegepast, hetgeen 
een stijging met ongeveer 80 F per ton vertegenwoordigde; 

5) 1 juli 1970 werd een nieuw cokcskolenbarema toege 
past, waardoor opnieuw een evenwel beperkte verhoging 
tot stand kwam (wijziging van de kenmerken van het ba 
rema van het prijzengamma tussen de vette A en de vette 
B}: 

6) op dezelfde datum werd tevens een verhoging van 
het barema voor de kolen van + 5 mm van kracht, waar 
door stijgingen van over het algemeen 50 à 150 F per ton, 
naargelang van het kaliber, intraden; 

7) 1 augustus 1970 werd het barema van de laagwaar 
dige produkten verhoogd met 15 F per ton voor de schlamm 
en met 25 F per ton voor de mixte- en de stofkolen. 

Aldus gespreid over het gehe.le jaar 1970 vertegenwoor 
digen deze verhogingen een globale bijkomende ontvangst 
van ongeveer een miljard vijfhonderd miljoen frank t.o.v. 
de toestand in 1969. ln 1971 zal de ontvanqst stijgen t.o.v. 
1970, alleen reeds door het feit dat de uitwerking van deze 
verhogingen over het gehele jaar zal strekken. 

De uit de overeenkomsten van december 1969, februari 
en juni 1970 ontstane verhogingen van de lonen en de 
sociale lasten waren eveneens gespreid van januari tot 
september 1970. 

Ook hierdoor zal de uitwerking van die verhogingen 
volledig voelbaar zijn in 1971 en de sociale proqrarnrnatie 
voor 1971 dient er te worden aan toegevoegd. 

Op basis van het aantal per begin 1970 in qeschreven 
arbeiders en van het in 1969 bereikte rendement, kan de 
uitwerking van de loonsverhogingen in 1970 theoretisch 
op een miljard zevenhonderdvijftig miljoen frank t.a.v. 
1969 berekend worden, d.i. dus meer dan de verhoging van 
de ontvangsten. 
De personeelsinkrimping, die het resultaat van het sane 

ringsbeleid is, alsmede de ge.vallen van natuurlijk vertrek 
en de verbetering van het rendement hebben het. evenwel 
mogelijk gemaakt de werkelijke totale last ver beneden dit 
bedrag te houden. Daaruit vloeit voort dat de globaal voor 
1970 vereiste toelagen met ongeveer 400 miljoen F beneden 
het toelagenpeil van 1969 zuilen blijven, dit op basis van 
de ramingen die in oktober 1970 gedaan werden. 

De compensatie van de nieuwe lasten werd dus gewaar 
borgd, doch dat is het resultaat van een drievoudige actie : 
stijging van de prijzen, vermindering van de produktie en 
verbetering van het rendement. 

Daarbij dient nog te worden aangestipt dat dit resultaat, 
hoe noemenswaard het ook moge zijn, de rechtstreekse toe 
lagen aan de kolennijverheid op ruim 4 miljard F houdt, 
voor een produktie van iets meer dan 11 miljoen. Wat de 
sociale toelagen betreft, die noodzakelijk zijn voor de rust 
pensioenen, de invaliditeitspensioenen, de beroepsziekten, 
deze overschrijden 8 miljard F en het totaal van de recht 
streekse toelagen aan de kolennijverheid en van de sociale 
toelagen geeft een nauwkeuriger idee van de globale last 
die de hand havinq van een kolenproduktie voor de Bel 
gische economie met zich brcnqt. 

G. Buitenlandse investeringen, 

Vraag ; 

Buitenlandse investeringen werden begunstigd door een 
prefcrentiestclse! voor overheid sbestellinqen. bepaaldelijk 
wnt een private firma betreft. 

4) le 1" •. juin 1970, les alignements ont été supprimes, 
et le barème des charbons à coke a été appliqué purement 
et simplement. ce qui a représenté un accroissement d'cnvt> 
ron 80 F par tonne; 

5) le 1 •"· juillet 1970, un nouveau barème des charbons à 
coke a été appliqué, entraînant. une nouvelle hausse, mais 
limitée (modification des caractéristiques du barème, et 
resserrement de l'éventail des prix entre le gras A et le 
gras B); 

6} à la même date, un relèvement du barème des char 
bons classés de plus de 5 mm est également intervenu, 
comportant des hausses allant dans l'ensemble de 50 à 
150 F par tonne, selon les calibres; 

7} le l "" août 1970, un relèvement du barème des bas 
produits est intervenu, de 15 F par tonne pour les schlamms 
et de 25 F par tonne pour les mixtes et les poussiers. 

Ainsi réparties dans le courant de toute l'année 1970, ces 
hausses représentent approximativement une recette globale 
supplémentaire de un milliard cinq cents millions de francs 
pur rapport à la situation existant en 1969. Une augmen 
tation de recettes interviendra en 1971 par rapport à 1970, 
du seul fait que ces hausses porteront alors leurs effets sur 
l'ensemble de l'année. 

Les augmentations des salaires et des charges sociales, 
nées des accords de décembre 1969, février et juin 1970, 
se sont également étalées de janvier à septembre 1970. 

De ce fait également, l'effet de ces hausses se fera 
sentir pleinement en 1971, et il conviendra d'y ajouter Ja 
programmation sociale afférente à 1971. 

Sur base du nombre d'ouvriers inscrits au début. de 1970 
et du rendement atteint en 1969, l'effet des hausses de 
salaires en l 970 peut être évalué théoriquement à un 
milliard sept cent cinquante millions de francs par rapport 
à 1969, soit plus que J' accroissement des recettes. 

Toutefois. la réduction du personnel qui est le résultat 
de la politique d'assainissement et aussi des départs natu 
rels, de même que l'amélioration des rendements, ont »errms 
de maintenir la charge totale réelle nettement en dessous 
de ce montant. Il en résulte que les subventions globalement 
nécessaires pour 1970 resteront inférieures d'environ 400 
millions de francs à celles de 1969, ceci sur base des esti 
mations faites en octobre 1970. 

La compensation des charges nouvelles a donc été assu 
rée, mais ceci est le résultat d'une triple action : hausse 
des prix, réduction de la production et amélioration du 
rendement. 

Il convient encore de faire remarquer que, pour appré 
ciable qu'il soit, ce résultat maintient les subsides directs 
à l'industrie charbonnière à plus de 4 milliards de francs, 
pour une production d'un peu plus de 11 millions de tonnes. 
Quant aux subsides sociaux, nécessaires pour les pensions 
de retraite, les pensions d'invalidité, les maladies profes 
sionnelles, ils dépassent 8 milliards de francs, et le total des 
subsides directs à l'industrie charbonnière et des subsides 
sociaux donne une idée plus précise de la charge globale 
que comporte pour l'économie belge le maintien d'une pro 
duction charbonnière. 

6. Investissements étrangers. 

Question : 

Des investissements étrangers ont été favorisés par un 
système préférentiel de commandes publiques, notamment 
en ce qui concerne une firme privée. 
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Is het juist dat bij de Europese Economische Gemeen 
schap klacht werd ingediend ? 
Welke verdedigingsmiddelen overweegt de Regering? 

Antwoo1·d van de Minister : 

De Minister weet niet of bij de E.E.G. klacht is inge 
diend. De diensten van de E. E. G. hebben een aantal in 
lichtingen gevraagd, die zo spoedig mogelijk zullen be 
zorgd worden. 

De Regering overweegt geen enkel verweermiddel, om 
dat zij niet inziet wat aanleiding kan zijn tot kritiek. Ter 
inlichting zij vermeld dat de diensten van de E.E.G. zelf 
een aantal middelen inzake industriebeleid bestuderen, 
waaronder maatregelen die zeer dicht bij het stelsel van 
de « vooruitgangsovereenkomsten >> staan, 

7. De informatick. 

Vraag: 

Op het gebied van de informatieverwerking is overge 
gaan tot een telling van de bestaande computers. Het schijnt 
echter dat de resultaten onvolledig zijn. 

Bestaat er eeh programrnatie voor de aankoop van deze 
kostbare apparaten ? 

Antwoord uan de Ministei : 

De telliuq van de computers in de overheidssector is 
aan de gang. De betwistingen die kunnen rijzen, vloeien 
voort uit de min of meer ruime omschrijving die van het 
begrip « overheidssector » kan worden gegeven. 

Inzake computers bestaat er wel degelijk een programma 
tie, die steunt op de « vooruitgangsovereenkomsten » die: 
in deze sector werden gesloten. 

Vl. -· SOCIALE VOORZORG. 

1. Llitccnzcuinq van de Minister van Sociale Voorzorg, 

De Minister dankt de leden van de Commissie voor de 
belangstelling die zij hebben betoond voor het sociaal beleid 
van de Regering en gedt een uiteenzetting omtrent de pro 
blemen in verband met de ztektcverzckeri nq. 
Een lid stelt de vraag welk gevolg gegeven werd aan de 

conclusies van een in het Ministerie van Volksgezondheid 
bestaande werkqroep en vraaqt zich af wat de Regering zin 
nens is te doen naar aanleidinq van de oprichting van een 
nieuwe werkgroep, nl. in verband met de zorgwekkende evo 
Iutic van de uitgaven inzake ziekteverzekering. 

De Minister van Sociale Voorzorg neemt aan dat het 
lid de « Commissie voor het gezondheidsbeleid 1, op het 
oog heeft waar hij zinspeelt op <le conclusies van die Com 
missie. Het verslag van die werkgroep werd wel degelijk 
toegestuurd aan de Minister van Sociale Voorzorg, maar 
de besluiten behelsden 0een voorstellen die rechtstreeks 
betrekking hebben op de teruqbetalinqen door de ziekte 
verzekering. De Minister van Volksgezondheid zal wellicht 
meer commentaar kunnen verstrekken over de inhoud van 
het rapport van de Commissie voor het qezonriheidsheleid. 

ln verband met het specifieke probleem van de financiële 
toestand van de ziekte- en invaliditeitsverzekering heeft de 

Est-il exact qu'une plainte a été formulée auprès de la 
Communauté Economique Européenne? 

Quels sont les moyens de défense que le Gouvernement 
envisage? 

Réponse du Ministre : 

Le Ministre ignore si une plainte a été formulée auprès de 
la C.E. E. Les services de la C.E. E. ont demandé: un 
certain nombre de renseignements qui seront fournis dans 
les meilleurs délais. 

Le Gouvernement n'envisage aucun moyen de défense 
parce qu'il ne voit pas en quoi il y aurait matière à critique. 
A titre d'information, les services de la C.E. E. étudient 
eux-mêmes un ensemble de moyens de politique indus 
trielle, comportant des dispositions très proches du sys 
tème des contrats de progrès. 

7. L'informatique. 

Question: 

Dans le domaine de l'informatique, il a été procédé à un 
recensement des ordinateurs existants. li semble cependant 
que les résultats soient incomplets. 
Existe-t-il une proqrammation pour l'acquisition de ces 

appareils coûteux ? 

Réponse du Ministre: 

Le recensement des ordinateurs du secteur public est en 
cours. Les contestations qui peuvent se faire jour résultent 
de la définition plus ou moins large qu'on peut donner au 
concept « secteur public ». 

Il existe effectivement une programmation en matière 
d'ordinateurs. basée sur les « contrats de proqrès ,, conclus 
da ns ce secteur. 

VI. -- PREVOYANCE SOCIALE, 

1 . Exposé du Ministre de la Prévoyance sociale. 

Le Ministre ,1 remercié les membres de la Commission de 
l'intérêt qu'ils ont porté à la politique sociale du Gouverne 
ment et a fait un exposé sur le problème de I'assurance 
maladie. 

Un membre a demandé quelle suite avait été donnée aux 
conclusions d'un groupe d,; travail constitué au sein du 
Ministère <le la Santé publique et quelles étaient les inten 
tions du Gouverm:ment quant à l'institution d'un nouveau 
51roupe de travail, compte tenu notamment de l'évolution 
préoccupunte des dépenses clans le secteur de l'assurance 
maladie. 

Le Ministre de la Prévoyance sociale a supposé que 
le membre visait la « Commission d'étude de la politi 
que de santé » lorsqu'il a Iait allusion aux conclusions de 
celte Commission. Le rapport de ce groupe de travail a hien 
été tran suus au Ministre de la Prévoyance sociale. mais les 
conclusions ne contenaient aucune proposition concernant 
directement les remboursements par l'assurance maladie. Le 
Ministre de la Santé publique pourra pent-être commenter 
de manière plus détaillée b teneur du rapport <le ki Com 
mission d'Etude de la politique de santé. 

En ce qui concerne le problème spécifique de la situation 
financière de l'assurance maladie-invaliditié, une réponse à 
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Minister van Sociale Voorzorg antwoord gegeven naar 
aanleiding van een recente interpellatie. 

Overeenkomstig de besluiten van de sociaal-economische 
conferentie werd in de Nationale Arbeidsraad een werk 
groep opqericht, belast met de studie van de financie 
ring van de sociale zekerheid. Die drieledige werkgroep is 
samengesteld uit de werkgevers- en werknemersorganisa 
ties, zoals die vertegenwoordigd zijn in de Nationale Ar~ 
beidsraad, en door regeringsafgevaardigden. 

Het onderzoek van het globaal probleem van de finan 
ciering van de sociale zekerheid, waarin de ziekteverzeke 
ring vanzelfsprekend een voorname plaats inneemt, is nog 
niet beëindigd, zodat er vooralsnog geen conclusies voor 
handen zijn. 
Een tweede werkgroep, opgericht op initiatief van de 

Regering, behandelt onder het voorzitterschap van de Mi 
nister van Sociale Voorzorg en met medewerkinq van 
vertegenwoordigers van alle bij de ziekteverzekering be 
trokken belangengroepen, hoofdzakelijk het probleem van 
de stijgende evolutie van de uitgaven in de Z. I. Vi-sector. 

Tal van vergaderingen werden reeds gewijd aan de 
diverse aspecten van het probleem zoals de uitgaven in de 
farmaceutische sector, de uitgaven verbonden aan het ver 
blijf in de ziekenhuizen, de uitvoeringsmodaliteiten van de 
controle en dergelijke meer. 

Deze werkgroep kwam evenmin tot een besluit en het 
is te verwachten dat de debatten nog enige tijd zullen 
voortgezet worden. 

Een derde werkgroep, in de schoot van de Regering zelf 
opgericht, onderzoekt parallel met de twee andere werk 
groepen het vraagstuk van de financieringsnormen in de 
ziekte- en invaliditeitsverzekering. 
Welk is nu de financiële toestand van de verzekering 

inzake geneeskundige verzorging ? 
Het tekort in die sector. wat het algemeen stelsel betreft, 

wordt voor 1969 geraamd op ± 3 miljard. 
Voor 1970 is er qua rekeningen uiteraard nog geen en 

kele raming opgemaakt. maar men mag nu reeds een on 
gunstig resultaat verwachten. 
Voor 1971 ligt thans een begrotingsontwerp voor, het 

welk sluit met een tekort van 'i, 1 miljard. 
Dit ontwerp werd door de toezichthoudende Minister 

naar de bevoegde beheersorganen teruggestuurd met het 
verzoek concrete voorstellen uit te werken die kunnen leiden 
tot het herstel van het evenwicht. Er zij opgemerkt dat 
de Regering zich m.b.t. de begroting voor 1971 niet aan 
haar verantwoordelijkheid wil onttrekken, maar dat 
eveneens de beheersorganen van het R. I. Z. I. V. een 
duidelijk standpunt moeten innemen. De middelen die zul 
len moeten aangewend worden om het financieel evenwicht 
:e herstellen, kunnen op dit ogenblik nog niet met volle 
zekerheid bepaald worden. 
De Regering heeft niettemin het voornemen het globaal 

gezondheidsbeleid op middellange termijn een nieuwe 
oriënterinq te geven en hoopt, in het kader van een alge 
mene herziening van de financiering van het gezondheids 
beleid, een oplossing te geven aan het nijpende probleem 
van het huidige tekort in de Z.I. V.-regeling. 
Als rijksbiid raqe in <le uitqaven voor gezondheids 

zorqe n in l 971 werd voorlopig een bedrnu van 18 780 mil 
joen uitgetrokken. Dit betekent een stijq inq met 2 225 mil 
joen ten opzichte van de oorspronkelijke begroting van 
iet Mnusterie van Sociale Voorzorg voor 1970, of een 
,erhogin\-1 met 13,6 '.'0é. 
Op <le meer specifieke vragen van sommige commissie 

eden in z ak c z ickteverz eke nnq wordt hierna il fzonderlijk 
jcantwoord. 
In antwoord op andere vragen in verband met de kinder 

Jijslag voor werknemers, geeft de Minister een beknopt 

ce sujet a été fournie par le Ministre de la Prévoyance 
sociale lors d'une interpellation récente, 

Conformément aux conclusions de la conférence écono 
mique et sociale, un groupe de travail chargé d'étudier le 
financement de la sécurité sociale il. été institué au sein du 
Conseil national du Travail. Ce groupe de travail trianqu 
laire est composé des organisations d'employeurs et de tra 
vailleurs, telles qu'elles sont représentées au Conseil natio 
nal du Travail, et de délégués du Gouvernement. 

L'examen du problème global du financement de la sécu 
rité sociale, <lans laquelle J' assurance maladie occupe évi 
demment une place importante, n'est pas encore termrne si 
bien qu'aucune conclusion n'a encore pu être tirée jusqu'à 
présent. 
Un deuxième groupe de travail, créé à l'initiative du Gou 

vernement. placé sous la présidence du Ministre de la 
Prévoyance sociale el bénéficiant de la collaboration des 
représentants de tous les groupes d'intérêts concernés par 
l'assurance maladie, a pour mission essentielle d'étudier 
le problème de l'accroissement des dépenses dans le secteur 
de !'A. M.I. 

De nombreuses réunions ont déjà été consacrées aux 
divers aspects du problème, tels que les dépenses dans le 
secteur des médicaments, celles occasionnées par les séjours 
dans les hôpitaux, les modalités d'exécution du contrôle, etc. 

Ce groupe de travail n'est pas davantage parvenu à une 
conclusion et il faut s'attendre à ce que les débats se pour 
suivent encore pendant quelque temps. 
Un troisième groupe de travail, créé au sein du Gouver 

nement même, examine parallèlement aux deux autres le 
problème des normes de financement de l'assurance maladie 
invalidité. 

Quelle est maintenant la situation financière de l'assu 
rance soins de santé? 
Pour ce qui est du régime général. le mali pour 1969 est 

évalué à ±: 3 milliards dans ce secteur. 
En ce qui concerne les comptes, aucune évaluation n'a 

évidemment encore été faite pour 1970, mais dès à présent il 
est permis de s'attendre à un résultat défavorable. 

Il existe, pour 1971, un projet de budget qui se. solde 
par un mali de 5,1 milliards. 

Ce projet a été renvoyé par le Ministre de tutelle aux 
organes de gestion compétents, avec prière de faire des 
propositions concrètes qui soient de nature à rétablir 
l'équilibre. Il convient de faire observer qu'en ce qui con 
cerne le budget pour 1971. le Gouvernement n'entend pas 
se soustraire à ses responsabilités, mais que les organes de 
gestion de l'i. N.A. M.I. également doivent prendre claire 
ment position. Les moyens qui devront être affectés au ré 
tablissement de l'équilibre financier ne peuvent encore être 
précisés en toute certitude pour l'instant. 

Toutefois, le Gouvernement a l'intention de donner une 
orientation nouvelle à la politique globale de santé à 
moyen terme et espère dans le cadre d'une revision géné 
rale du financement de la politique de santé, résoudre le 
problème alarmant du déficit annuel du régime de l' A. M. I. 

Provisoirement, un montant de 18 780 millions a été 
prévu comme intervention de l'Etat dans les dépenses 
pour soins de santé en 1971. Cela correspond à une aug 
mentation de 2 225 millions par rapport au budget initial 
du Ministère de la Prévoyance sociale pour 1970. c'est-à 
dire à une hausse de 13,6 7{J. 

Une réponse séparée sera donnée ci-après aux questions 
plus spécifiques que certains membres de la Commission 
ont posées en matière d'assurance maladie. 

En réponse à d'autres questions sur les allocations Ïami 
liales des travailleurs salariés, le Ministre expose succinc- 
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overzicht van het probleem van de aanwending van een 
deel van de reserves van de R. K. W. 
Wegens meningsverschillen die ontstonden naar aanlei 

ding van het oorspronkelijk voorstel van het beheers 
comité van de R. K. W. terzake, kon de Regering niet in 
stemmen met bedoeld voorstel. Het beheerscomité werd dan 
ook verzocht een nieuw voorstel uit te werken dat er zou 
toe strekken aan de werknemersgezinnen een bijzondere 
bijslag toe te kennen in de vorm van een jaarbedrag, 
en de mogelijkheid te overwegen de collectieve investerin 
gen en tegemoetkomingen, ten beoeve van de werknemers 
gezinnen, in de hand te werken. 
Het is inderdaad zo dat wegens de afweziqheid van de 

vertegenwoordigers van een der betrokken belangengroe 
pen, de bespreking van het probleem werd uitgesteld tot 
30 oktober. 

Artikel 21 van de wet van 23 april 1963 op het paritair 
beheer bepaalt, ten aanzien van de: besprekingsprocedure 
in een beheerscomité van een parastatale instelling voor 
Sociale Voorzorg, het volgende: 

« ... De Minister kan de bevoegdheden van het beheers 
comité uitoefenen wanneer, en voor de tijd, dat dit in de 
onmogelijkheid verkeert tot handelen : 

10 ••• 
2° wanneer, niettegenstaande regelmatige samenroeping, 

het beheerscomité door de herhaalde afwezigheid van de 
meerderheid, hetzij van de leden die de werkgevers, hetzij 
van de leden die de werknemers of, eventueel, van de leden 
die de bij artikel 4 bedoelde organisaties verreqenwoor 
digen ». 

Wat nog het onderwerp « kinderbijslagen» betreft, wordt 
hierna nog afzonderlijk geantwoord op een vraag van een 
van de leden van de Commissie. 

2. z. t.v. 

Vraag n' 1: 

Naar aanleiding van de deficitaire Z. l, V.-begroting voor 
1971 werd door een ambtenaar-qeneraal van het R.LZ.LV. 
voor de T. V, een voorstel bekendgemaakt dat er o.a. toe 
zou strekken het tekort weg te werken door verhoging van 
de sociale bijdragen en/ of door vermindering of afschaffing 
van de terugbetalingen inzake « kleine risico's ». Moet niet 
veeleer gedacht worden aan de inrichting van een strenge 
controle op de prijsvorming van pharmaceutrsche produk 
ten? 

In de sanering van de financiën van de Z. I. Vi-sector 
moeten eveneens de producenten van pharmaceutischc spe 
cialiteiten hun aandeel krijgen en mogen de besparingen niet 
alleen ten laste gelegd worden van de zieken. 

Antwoord uan de Nlinistcr : 

De geneesheer-direcleur-genernal van de dienst « ge 
neeskundige verzorging» heeft inderdaad zijn technische 
visie op het probleem van de financierin1:1 van de Z. I.V. 
bekend qcrnaukt tijdens de vergadering van het beheersco 
mité gewijd aan de bespreking van het budgettair tekort 
1971. Dit rniriattef van een terzake zeer onderlcqd ambte 
naar werd door de Minister op prijs nestekl. 'Wat het 
prijsbeleid in de pharrnaceutische sector betreft, is de Mtnis 
ter van Economische Zaken bevoeqd. Het is ten andere be- 

ternent le problème de l'affectation d'une partie des réser 
ves de !'O. N.A. F. T. S. 

En raison des divergences de vues qui sont apparues au 
sujet de la proposition initiale faite en la matière par le 
comité de gestion de !'O. N.A. F, S. le Gouvernement n'a 
pas pu se rallier à cette proposition, Le Comité de gestion 
a clone été invité à élaborer une nouvelle proposition qui 
aurait pour objet d'octroyer aux familles de travailleurs 
salariés une allocation spéciale sous la forme d'un montant 
annuel et d'envisager la possibilité de favoriser les inter 
ventions et investissements collectifs en faveur des familles 
de travailleurs salariés. 

En raison de l'absence des représentants d'un des grou 
pes d'intérêts concernés, la discussion du problème a été 
ajournée juqu'au 30 octobre. 

L'article 21 de la loi du 23 avril 1963 sur la gestion 
.paritaire prévoit, en ce qui concerne la procédure de discus 
sion au comité de gestion d'un organisme parastatal de sé 
curité sociale, que : 

« ... Le Ministre peut exercer les attributions du comité 
de gestion lorsque et aussi longtemps que celui-ci est mis 
dans l'impossibilité d'agir : 

10 
2° si, nonobstant convocation régulière, le comité de ues 

tion est mis dans l'impossibilité de fonctionner par l'ab 
sence répétée de la majorité, soit des membres représentant 
les employeurs, soit des membres représentant .Jes travail 
leurs ou éventuellement des membres représentant les orga 
nisations visées à l'article 4. » 

En ce qui concerne les allocations familiales, une réponse 
distincte est encore donnée ci-après à une question posée 
par un des membres de la Commission. 

2. A..M.I. 

Question n° 1 : 

Un fonctionnaire général de J'I. N.A. M.I. a fait, à la 
télévision, au sujet du bud~Jet en déficit de l'A. M, L pour 
1971 une proposition ayant notamment pour objet de résor 
ber ce déficit en majorant les cotisations sociales et/ou en 
réduisant ou supprimant les remboursements en matière 
de « petits risques ». Ne faudrait-il pas plutôt envisager 
l'organisation d'un contrôle sévè re des prix des produits 
pharmaceutiques ? 

Les producteurs de spécialités pharmaceutiques doivent 
également participer à l'assainissement des finances du sec 
teur de l' A. M. I. et les économies ne peuvent être réalisées 
uniquement au détriment des malades. 

Réponse du Ministre : 

Le médecin directeur général du service des soins de 
santé a en effet ex posé ses considéra lions techniques sur 
Ic problème du financement de l'A, M.I. au cours de la 
réunion du comité de gestion consacrée à la discussion du 
déficit budgétaire pour 1971. Cette initiative d'un fonction 
naire très compétent en la matière a été fort appréciée par le 
Ministre. La politique des prix dans le secteur des médi 
caments est de la compétence du Ministre des Affaires éco 
nomiques. D'autre part, il est notoire que les dépenses affê- 
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kend dat de uitgaven in verband met de pharrnaceutische 
produkten tijdens de laatste jaren gevoelig gestegen zijn. 
De oorzaken van die snelle evolutie zijn velerlei. De Minis 
ter meent evenwel dat o.a, twee factoren van die stijging 
onvermijdelijk en bovendien verantwoord zijn, nl. de uit 
breiding van de lijst van de teruqbetaa lbnre specialiteiten 
op advies van de bevoegde technische commissie van het 
R. I. Z.I. V. en voorts het veelvuldig beroep op meestal 
dure antibiotica. Die twee factoren vallen trouwens onte 
gensprekelijk gunstig uit voor de zieken. 

Vraag n' 2: 

Welk gevolg zal worden gegeven aan de conclusies van 
de nieuwe werkgroep voor de financiële problemen van de 
ziekteverzekering ? 

De begrotingskredieten schijnen ontoereikend t.o.v. de 
zorgwekkende evolutie van de uitgaven inzake ziekteverze 
kering. (Opmerkinq : zie ook de rubriek Volksgezondheid). 

Antwoord tJan de Minister : 

De vraag omtrent de werkgroep belast met het onder 
zoek van de financiële problemen van de ztekteverzekerinq. 
die reeds tal van vergaderingen beeft gewijd aan de zeer 
verscheiden en complexe aspecten van de financiertnq van 
de Z. I. V.-regeling. maar nog geen conclusies heeft neer 
gelegd, geeft de Minister van Sociale Voorzorg de gelegen 
heid andermaal de opdracht van die werkgroep nader te 
omschrijven. De werkgroep, op initiatief van de Regering 
opgericht in maart l 970. werd ermede belast voorstellen uit 
te werken betreffende de financiering van de verzekering 
voor geneeskundige verzorging, het toezicht op het toe 
kennen van de verstrekkinqen evenals betreffende alk 
maatregelen die er toe strek.ken een onverantwoorde stij 
ging van het verbruik af te remmen. 

Het zou echter wc>inig realistisch zijn te verwachten dat 
die werkgroep nu reeds conclusies zou kunnen ncerleqqen 
voor het verwezenlijken van een fundamentele hervorming 
van de bestaande Iinanciennqsnormen. 

De werkgroep is er hoofdzakelijk mede belast een diep 
gaand onderzoek te wijden Mm de diverse middelen, die 
tot een verantwoorde beheersing van de stijw:nde evolutie 
van de uirqavcn kunnen leiden. 

Er worden derhalve geen concrete voorstellen van de 
werkgroep verwacht m.b.t. het deficitair bcqrotinqsontwerp 
van de Z.I. V. voor 1971. Op 29 september jl. beeft de 
Minister die begroting naar de Algemene Raad van het 
R. l. Z.I. V. teruqqestuurd. met het verzoek dat het be 
voegd bchecrsorqaan de beqrotinqsvooruitzichtcn voor 197 J 
voor de tak « geneeskundige vcrzorqinq » ,1,m een nieuw 
onderzoek zou onderwerpen en concrete voorstellen zouden 
uitgewerkt worden. met het oog op 11et herstel van het bud 
qettair evenwicht. 

Ingaande op dat verzoek heeft lid hehE'crscomité. 
« geneeskundige vcrz orqinq » reeds twee verqade nnqen 
gewijd i\811 dit onderzoek en z a] de studie van het pro 
blcern in de loop van volqende week hernemen. De nc,ie 
ring wenst zich Heenszins te onttrekken aan haar vernut 
woord elijkhcid op het stuk van de financierin\) van de 
Z. l. V.-rcgeling rn zal zi.-11 over de verwachte voorstellen 
beraden zodra ze in het bezit ervan wordt qcsteld. ln ,1f 
wachtinq van een definitieve beslissinq omtrent de Z.I. V. 
begrotin,1 1971, vertoont de Rijhbijdrns1e opqcnomcn 
in de bcqrotinq van Sociitle Voorzorg voor 1971 slechts 
een voorlopiq karakter. 

rentes aux produits pharmaceutiques ont subi une augmen 
tation sensible au cours de ces dernières années. Les causes 
de cette évolution rapide sont multiples. Cependant. le Mi 
nistre estime inéluctables et, de plus, justifiés deux facteurs 
notamment de cette hausse : l'allongement de la liste des 
spécialités remboursables sur avis de la commission techni 
que compétente de l'I, N.A. M.l. et le recours fréquent à 
des antibiotiques souvent onéreux. Ces deux facteurs sont 
d'ailleurs incontestablement favorables aux malades. 

Question 11° 2 : 

Quelle sera la suite donnée aux conclusions du nouveau 
groupe de travail chargé d'étudier les problèmes financiers 
de l'ussurance maladie? 

Les crédits budgétaires semblent être insuffisants, compte 
tenu de l'évolution préoccupante des dépenses dans le sec 
teur de l'assurance maladie. ( Remarque : voir aussi la 
rubrique « Santé publique »). 

Réponse du Ministre : 

Li question relative au groupe de travail chargé d'étu 
dier les problèmes financiers de l'assurance maladie, groupe 
qui a déjà consacré de nombreuses réunions aux aspects 
aussi divers que complexes du financement du régim'e de 
l'A. M.I. mais n'a pas encore déposé ses conclusions, per 
met au Ministre de la Prévoyance sociale de préciser une 
nouvelle fois la mission de ce groupe de travail. Créé en 
mars 1970 à l'initiative du Gouvernement, ce groupe de 
travail .:i été chargé d'élaborer des propositions relatives 
au financement de l'assurance soins de santé, au contrôle 
de l'octroi des prestations ainsi qu'aux mesures suscep 
tibles de mettre un frein à toute auq mentation injustifiée 
de la consommation. 

Il serait toutefois peu réaliste de s'attendre à ce que ce 
qroupe de travail puisse dès à présent déposer ses conclu 
sions quant à la réalisation d'une réforme fondamentale 
des normes actuelles de financement. 

I.11 mission essentielle du groupe de travail consiste à 
examiner en profondeur les divers moyens susceptibles de 
réaliser une maîtrise justifiée de l'évolution croissante des 
dépenses. 

Dès lors, on ne s'attend pas à des propositions concrètes 
du groupe de travail sur ie projet de budget déficitaire de 
l'A. M.l. pour l'unnée 1971. Le 29 septembre dernier, le 
Ministre a renvoyé ce budget au conseil général de. 
l'i. N.A. M.I. et a demandé que l'organe de gestion com 
pétent soumette les prévisions budgétaires pour 1971 à un 
nouvel examen et que des propositions concrètes soient éla 
borées en vue de rétablir l'équilibre budç;êtaire. 

En réponse à cette demande. le comité de \Jestion des 
soins de santé ,1 déjà consacré deux réunions ù cet examen 
et re oreudra l'étude du prob'emc clans le courant de la 
semaine prochaine. Le Gouvernement n'entend nullement 
se soustraire à ses responsabilités en matière de financement 
du rc\Jime de l'A. M.l. et il délibérera au sujet des propo 
sitions attendues dès qu'elles lui auront été soumises. Dans 
l'attente d'11nC' dfcision définitive au sujet du budget de 
l' A. M. 1 pour 1971, l'intervention de l'Etat figurant au 
bw!act de lc1 Prèvoyance sociale pour l'exercice 1971 ne 
presente qu'un caractère provisoire. 
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Vraag n'" 3: 

Alhoewel de uitkeringen aan de invaliden in de Z. I.V. 
sector reeds werden aangepast, blijven die vergoedingen op 
een te laag peil vastgesteld. Is de Regering zinnens een bij 
zondere inspanning te leveren ten gunste van die groep van 
minderbedeelden ? 

Antwoord van de Minister : 

Bij toepassing van de wetgeving op de ziekte- en inva 
liditeitsverzekering wordt een onderscheid gemaakt tus 
sen invaliden van de vroegere regeling en de invaliden van 
het nieuwe stelsel naargelang zij de hoedanigheid van inva 
lide verkregen vóór of na de inwerkingtreding van de wet 
van 9 augustus 1963. De uitkering aan de zogeheten 
« nieuwe invaliden » wordt. berekend op grond van het 
loon, terwijl een forfaitaire regeling van toepassing is op 
de invaliden van het vroegere stelsel. Vermits voornamelijk 
die laatste categorie van invaliden wordt bedoeld, wordt 
door de Minister gewezen op het wettelijk mechanisme van 
gelijkschakeling van die uitkeringen met het minimum pen 
sioenbedrag voor werklieden. Aangezien de wet van 5 juni 
1970 voorziet in een pensioensverhoging met 5 % op 1 juli 
1970 en l juli 1971. zal de forfaitaire vergoeding aan de 
zogeheten « oud-invaliden » eveneens op dezelfde wijze 
verhoogd worden. 

3. Kinderbijslag. 

Vraag : 

Op bladzijde 5 van de Algemene Toelichting worden 
een aantal maatregelen opgesomd door de Regering ge 
nomen in het kader van haar sociale politiek. 
Welk is het sociaal programma voor 1971 inzonderheid 

wat de gezinsvergoedingen betreft ? 

Antwoord uan de Minister 

De in de Regeringsverklaring aangekondigde maatre 
gelen op het stuk van kinderbijslagregeling werden zon 
der uitzondering verwezenlijkt. De Algemene Toelichting 
behelst terzake een uiteenzetting waarin de nadruk gelegd 
werd op de uiteindelijke doelstelling van de globale in 
spanning inzake kinderbijslagen, n.l. de grootste nood te 
lenigen. De nieuwe voordelen werden toegekend zowel aan 
de zelfstandigen als aan de loontrekkenden. 

ln de sector « zelfstandigen » kwam de wet van 9 juni 
1970 tot stand, waarbij een sociale progrnmmatie op mid 
dellange termijn werd vastgesteld. De Minister van Mid 
denstand heeft tel' gelegen heid van de bespreking van 
het wetsontwerp op de sociale programmatie voor zelf 
standigen het Parlement volledig voorgelicht omtrent de 
inhoud van die proqrammatie op het stuk van de kinder 
bijslagen. 
Wat de werknemers betreft werd via alle communi 

catierncdia voldoende ruchtbaarheid gege:ven aan de ontwik 
keling van het probleem van de « aanwending van een deel 
van de reserves van de Rijksdienst voor kinderbijslag voor 
werknemers ». Niemand is onkundig van de menings 
verschillen welke tot uiting zijn qekomen in de suggesties 
strekkende tot de aanwending van een gedeelte van be 
doelde reserves met het ooq op een verbeterin q van de 
gezinsbijslag, De RegerinçJ is zich niettemin ten volle be 
wust van de noodzakelijkheid de kinderbijslag progressief 
te verbeteren. 

Question n° 3 : 

Bien qu'elles aient déjà été adaptées. les indemnités 
aux invalides du secteur de l' A. M. I. restent fixées à un 
niveau trop bas, Le Gouvernement a-t-il l'intention de faire 
un effort particulier en faveur de cette catégorie de défavo 
risés ? 

Réponse du Ministre : 

En application de la loi sur l'assurance maladie-invalidité 
une distinction est opérée entre les invalides du régime 
antérieur et ceux du nouveau régime, selon qu'ils se sont 
vu reconnaître la qualité d'invalide avant ou après l'entrée 
en vigueur de la loi du 9 août 1963. L'indemnité accordée 
aux invalides, dits « nouveaux » est calculée sur base de 
Ja rémunération, alors qu'un régime forfaitaire est appli 
cable aux invalides du régime antérieur. Cette dernière 
catégorie d'invalides étant celle qui est surtout visée, le 
Ministre se réfère au mécanisme légal d'assimilation de ces 
indemnités au taux minimum de la pension des ouvriers. 
Etant donné que la loi du 5 juin 1970 prévoit une majo 
ration de la pension de 5 % au l "' juillet 1971, l'allocation 
forfaitaire accordée aux invalides, dits «anciens», sera 
également augmentée de manière identique. 

3. Allocations familiales. 

Question 

A la page 5 de l'Exposé général, sont énumérées un cer 
tain nombre de mesures prises par Je Gouvernement dans le 
cadre de sa politique sociale. 
Quel est le programme social pour 1971, notamment. 

en ce qui concerne les prestations familiales. 

Réponse du Ministre 

Toutes les mesures annoncées dans la Déclaration gou 
vernementale ont été réalisées sans aucune exception en 
matière d'allocations familiales. L'Exposé général contient 
à ce sujet un commentaire où est mis en lumière le but 
final de l'effort global en matière d'allocations familiales, 
à savoir de subvenir aux besoins les plus pressants. 

Les nouveaux avantages ont été accordés tant aux tra 
vailleurs indépendants qu'aux trnvailleurs salariés. 

Dans le secteur des « travailleurs indépendants ». la loi 
du 9 juin 1970 a établi une programmalion sociale à 
moyen terme. Le Ministre des Classes moyennes a 
éclairé pleinement le Parlement sur le contenu de cette 
programmation en matière d'allocations familiales, à l'oc 
casion de la discussion du projet de loi sur la progrr11nma 
tion sociale en faveur des travailleurs indépendants. 

Quant aux travailleurs salariés, une ample diffusion u 
été donnée au problème de l'évolution de l'affcctarion d'une 
partie des réserves de l'Office nat.ioriul pom allocations 
familiales des travailleurs salariés par les moyens de com 
munication disponibles. 
Nul niqnore les divcrqcnccs de vue qu'ont fait apparaître 

les suggestions tendant à ilffecter une partie de ces réser 
ves à 1 'amélioration des prestarions familiales. 

Le Gouvernement est néanmoins pleinement conscient de 
la nécessité d'une amélioration progressive des allocations 
familiales. 
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Het oorspronkelijk voorstel van het beheerscomité van 
de R. K. W. kon echter, gelet op de uiteenlopende voor" 
stellen van de betrokken partijen, door de voogdijminister 
niet goedgekeurd worden. 

Daarom werd aan het beheerscornlté op 5 oktober jl. 
voorgesteld een eenvoudiger verdelingsformule te zoeken. 

In afwachting van de definitieve oriëntering van een 
globale gezinspolitiek werd de R. K. W. verzocht: een 
nieuw en tijdelijk voorstel uit te werken dat ertoe strekt 
aan de werknemersgezinnen een bijzondere bijslag toe 
te kennen in de vorm van een [aarbedraq. 

Bovendien werd het beheerscomité verzocht de moge 
lijkheid te overwegen de collectieve investeringen en tege 
moetkomingen ten behoeve van de werknemersgezinnen 
in de hand te werken. 

Het Parlement zal vanzelfsprekend worden ingelicht 
omtrent de inhoud van de nieuwe voorstellen die van het 
beheerscomité van de R. K. W. verwacht worden en van 
het gevolg dat er zal aan gegeven worden. 

4. Pensioenen. 

Vraag: 

Wat opvalt in de sector van de sociale pensioenen is dat, 
in strijd niet de wet op de Rijkscomptabiliteit, de begro 
ting weer eens wordt ingekrompen. Terwijl de rijks 
toelage aan de Rijksdienst voor werknemerspensioenen vol 
gens artikel 37 van het koninklijk besluit n' 50, gewijzigd 
bij de wet van 24 Juni 1969, voor 1971 7 miljard 887,7 mil 
joen zou moeten bedragen, werd het op de begroting uitge 
trokken krediet verminderd, ter compensering van diverse 
terugvorderingen die men zou moeten terugvinden in de 
Rijksmiddelenbegroting (blz. 71 van de Algemene Toe 
lichtiriq }. 
Wat is het bedrag van de kredieten die op de begroting 

hadden moeten ingeschreven worden en van de compensa 
ties waarmede rekening werd gehouden ? 

Krachtens het beginsel van de universaliteit van de be 
groting moeten de terugvorderingen immers voorkomen in 
de Rijksmiddelenbegroting. Kunnen de vastgestelde onre 
gelmatigheden niet worden geregulariseerd ? 

Antwoord uan de Minister 

Zoals op blz. 71 van de Algemene Toclichtinq is uiteen 
gezet, is de overeenkomstig het indexcijfer 135 berekende 
basisdotatie van 7 887,7 miljoen als volgt verminderd : 

- min 240 miljoen (toepassing van de wet van 5 au9us 
tus 1968): 
- min l O miljoen ( recuperatie van de werkingskosten 

der administratieve rechtsprekende commissies inzake pen 
sioenen, waarvan de taak vanaf I november 1970 door de 
arbeidsrechtbanken is overgenomen) 

De dodatie werd dus als volgt verminderd : 7 887.7 -- 
250 = 7 637,7 miljoen. Omwille van de doeltreffendheid 
heeft de Regering er, zoals vorig jaar, de voorkeur aan 
gegeven de wettelijke dot0tie in te krimpen in plaats van 
de schuldvordering van 250 miljoen op de Rijksmiddelen 
begrotin~J op re nemen. 
Opgemerkt zij dat deze verrichting in vollcdiqe klaar 

heid geschü,d is. daar het Parlement in kennis werd gesteld 
van alk gegevens van het probleem en vorig jaar aan deze 
procedure trouwens zijn goedkeuring gehecht heeft. 

La proposition intiale du Comité de gestion de l'O. N.A. 
F. T. S. n'a cependant pu être approuvée par le Ministre 
de tutelle, eu égard aux propositions divergentes des 
parties en cause. 

Dans ces conditions, le Comité de gestion a été proposé le 
5 octobre dernier pour la recherche d'une formule de répar 
tition plus simple. 

En attendant l'orientation définitive d'une politique Fa 
miliale globale, J'O. N.A. F. T. S. a été invité à élaborer 
une proposition nouvelle et temporaire tendant à accorder 
aux familles des travailleurs salariés une allocation spéciale 
payable une fois par an. 

En outre, le Comité de gestion a été prié d'envisager la 
possibilité de favoriser les investissements et interventions 
collectifs en faveur des familles de travailleurs salariés. 

Il va de soi que le Parlement sera informé du contenu des 
nouvelles propositions du Comité de Gestion de 1'0. N.A. 
F. T. S. et de la suite gui y sera donnée. 

1. Pensions, 

Question: 

Le secteur des pensions sociales se singularise à nouveau 
par des contradictions budgétaires contraires à la loi sur 
la comptabilité de l'Etat. Alors que la subvention de l'Etat 
à l'Office National des Pensions pour Travailleurs salariés 
devrait aux termes de l'article 37 de l'arrêté royal n" 50 
modifié par la loi du 24 juin 1969 s'élever pour 1971 à 
7 milliards 887,7 millions, le crédit inscrit au budget a été 
réduit par compensation de diverses récupérations qui de 
vraient figurer au budget des Voies et Moyens (page 71 
de l'Exposè gê:néral). 

Quel est le montant des crédits qui auraient dü figurer au 
budget et des compensations dont il a été tenu compte ? 

Les récupérations doivent. en vertu du principe de l'uni 
versalité du budget figurer au budget des Voies et Moyens. 

Les .irrégularités constatées ne peuvent-elles pas être régu 
larisées ? 

Réponse du Ministre: 

La dotation de base de 7 887,7 millions, calculée à l'indice 
135, a subi les contractions suivantes, tel qu'il est expliqué 
à Ja page 71 de I'Ex posé général. 

- moins 240 millions (apphcation de la loi du 5 août 
1968); 
- moins l O millions ( récupération des frais de fonc 

tionnement des commissions administratives juridictionnel 
les existant dans le secteur des pensions dont les tâches 
sont reprises par les tribunaux du travail à partir du I ,,. no 
vembre 1970) . 

La dotation a clone été ramenée à 7 887,7 - 250 = 
7 637,7 millions. Comme l'année dernière, le Gouvernement 
a pré lérè contracter la dotation légale de préférence à I'in 
scription de la créance de 250 millions au budget des Voies 
et Moyens, et ce pour des raisons d'efficience. 

ll convient de remarquer que l'opération s'effectue en 
toute c:larté puisque le Parlement est mis en possession de 
tous les éléments du problème. Cette procédure il d'ailleurs 
recueilli son approbation l'année dernière. 
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5. Minder-validen, 

Vrnag n' 1 

Lufr!ens het overzicht met betrekking tot de inkomens 
overdrachten, dat voorkomt op blz. 20 van de Algemene 
Toelichting (2" deel), wordt voor 1971 een krediet van 
2 188 miljoen uitgetrokken voor de minder-validen. De 
verhoging t.o.v. 1970 beloopt 210,5 miljoen, d.i, ± 10 %. 
Dit percentage strookt geenszins met de regeringsbelofte 
betreffende de programrnatie ten voordele van de minder, 
validen. 
De mentaal qehandicapten en meer in het bijzonder de 

ten huize gesekwestreerden verkeren veelal nog in zeer 
moeilijke levensomstandigheden. De Hnanciële tegemoet 
komingen moeten dringend worden aanqepast. 

Antwoord van de Minister: 

Uit een correcte vergelijking van het begrotingsontwerp 
voor 1971 met de oorspronkelijke begroting voor 1970 
blijkt dat het krediet van 2 188 miljoen voor 1971 bestemd 
tot uitbetaling van de diverse tegemoetkomingen aan de 
minder-validen een stijging vertoont van 324 miljoen, d.i. 
17,4 %. Dit verhogingspercentage toont overduidelijk aan 
dat de financiële inspanning ten behoeve van de gehandi 
capten onverminderd wordt voortgezet. lvieer in het bijzon 
der kan worden aangestipt dat het globaal financieel pro 
gramma dat in de regeringsverklaring werd aangekondigd 
( 200 miljoen in 1969, 400 miljoen in 1970 en 600 mil" 
joen in 1971) nauwgezet ten uitvoer gelegd wordt. Het 
reeds vermeid bedrag van 2 188 miljoen behelst een kre 
diettranche om in 1971 nieuwe voordelen toe te kennen 
aan de minder-validen. Zoals op blz. 75 en 76 van 
het eerste deel van de Algemene Toelichting wordt 
uiteengezet, zal o.m. een bijzondere inspanning gele 
verd worden om de discriminatie op het stuk van 
tegemoet komingen tussen fysisch en mentaal qehan 
dicapten progressief op te heffen. Wegens budget 
taire imperatieven kan de volledige gelijkschakeling 
van beide categorieën van minder-validen niet onmiddellijk 
worden doorgevoerd. De voorkeur werd dan ook geµeven 
aan een geleidelijke inteqrutie van de mentaal gehandicap 
ten. met voorrang voor de volledig werkonbekwamen. 

De verantwoordelijken voor de werking van de beschutte 
werkplaatsen zouden een meer gecoördineerd beleid moeten 
voeren ten einde de herklasserinq van de minder-validen zo 
efficiënt mogelijk te realiseren. 

Antwoord r an de Ministcr. 

De Minister van Tewerkstelling en Arbeid is bevoegd 
op het stuk van de inrichting van de besch11tte werk 
plaatsen voor minder-validen. terwijl de Minister van So 
c:iale Voorzorg meer specifiek belast is met de toepassing 
van de sociale-zekerheidswetgeving op de tewerkgestelde 
minder-validen. 
Terloops zij aangestipt dat de minimum-waarde van de 

bijdrage-bescheiden (Z.I. V.) ten voordele van de minder 
validen die in een beschutte werkplaats tewerkgesteld zijn, 
met in~ang van l april 1970 derwijze werd aanqepast dat 
geen aanvullende bljdraqc meer moet betaald worden door 
de betrokkenen. 

5. Handicapés. 

Question 11" l 

Selon l'aperçu relatif aux transferts de revenus qui 
figure à la page 20 de l'Exposé général ( deuxième partie), 
un crédit de 2 188 millions a été prévu pour les handicapés. 
Par rapport à 19ï0, l'augmentation est de 210.5 millions, 
soit ± 10 9;,. Ce pourcentage ne correspond nullement à 
la promesse faite par le Gouvernement en ce qui concerne 
la programmation en faveur des handicapés. 

Les handicapés mentaux et plus particulièrement les 
séquestrés à domicile vivent le plus souvent encore dans 
des conditions très pénibles. Il convient que les interventions 
financières soient adaptées d'urgence. 

Une comparaison correcte, c'est-à-dire entre le projet 
de budget pour 1971 et le budget initial de 1970, permet 
de constater que le crédit de 2 188 millions prévu en 1971 
pour la liquidation de diverses interventions en faveur des 
handicapés est en augmentation de 324 millions, c'est-à-dire 
de 17,4 %. Ce taux d'augmentation montre très claire 
ment que l'effort financier consenti en faveur des handi 
capés se poursuit sans désemparer. Qu'il soit permis de 
siqnaler plus particulièrement que le prow,m1me financier 
global annoncé dans la déclaration du Gouvernement (200 
millions en 1969, 400 millions en 1970 et 600 millions en 
1971) est exécuté Iidèlernent. Le montant précité de 2 188 
millions comporte une tranche de crédit destinée à accorder 
en 1971 de 'nouveaux avantaqes aux handicapés. Comme 
le signalent les pages 75 et 76 de la première partie <le 
l'Exposc général, un effort particulier sera fourni pom 
supprimer proqressiverncnt la discrimination existant dans 
le domaine des interventions entre les handicapés physiques 
et mentaux. En raison d'impératifs budgétaires, l'assimila 
tion comnlète des deux catégories d'handic~pés ne peut 
être opéré« immédiatement. Aussi la prHérence a-t-elle été 
donnée à une intéqrution progressive des handicapés men 
taux. qui latsse la priorité aux invalides complets. 

QL1e-stion 11" 2 : 

Les responsables du fonctionnement des ateliers protégés 
devraient suivre une politique mieux coordonnée en vue 
de procéder le plus efficacement possible au reclassement 
des handicapés. 

Réponse d11 11/linistrc: 

L'organisation des ateliers protéqés pour handicapés est 
de la compétence du Ministre de l'Emploi et du Travail; le 
Ministre de la Prévoyance sociale est plus spécialement 
ch<1rÇJé de I'application des lois relatives à la sécurité sociale 
aux handicapés mis au travail. 

Signalom en passant que la valeur minimum des docu 
ments de cotisation ( A. M. l.) relatifs aux handicapés occu 
pés clans un <1teÎier protégé ,1 été adaptée à compter du 
J •·• avril 1970. de manière !1 ce qu'aucune cotisation corn 
plémcnt.iire ne doive plus être p,1yéc pnr les intéressés. 
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VII. VOLKSGEZONDHEID. 1 Vll. SANTE PUBLIQUE. 

Vraag n' 1 1 Question n" 1 : 

Kan de Regering de op blz. 85 van de Algemene Toe 
lichting voorkomende kredieten verantwoorden, die een 
tegemoetkoming zijn in de beheerslasten en in het tekort 
van de ziekenhuizen ? Kan de Regering verklaren hoe het 
mogelijk is dat dit krediet t.o.v. 1970 met 550 miljoen is 
verminderd ? 

Antwoord oen de Minister : 

Zoals blijkt uit de verwijzmqen ( l) en ( 2) op blz. 85 
van de Algemene Toelichting, was er een uitzonderlijk kre 
diet van 720 miljoen begrepen in de begroting voor 1970 
om voorschotten te kunnen toekennen aan verzekerings 
instellingen. Deze verrichting zal zich natuurlijk niet meer 
voordoen gedurende de volgende dienstjaren. 

Insgelijks dient er rekening te worden gehouden met een 
normale vermindering van de lasten der leningen die wer 
den aangegaan om de tekorten te. dekken van de openbare 
ziekenhuizen voor 1964. 1965 en 1966, hetzij 18 500 000 F 
op artikel 4.3.21 en 11 600 000 Fop artikel 63,21. 

Vraag n' 2: 

Hoe staat het met de ziekte- en invaliditeitsverzekering ? 
De begroting voor genee.skundige verzorging voor 1971 
geeft een tekort van 5, l miljard te zien. 
Het tekort van de vorige dienstjaren zou eveneens 5 mil 

jard bedragen, wat ons tot een totaal tekort van 10 miljard 
brengt. De Regering heeft een werkgroep opgericht. 
Vroeger werd reeds een andere werkgroep opgericht. Die 

heeft aan de Minister van Volksgezondheid een verslag 
toegezonden, dat werd opgesteld in samenwerking met elf 
deskundigen van verscheidene universiteiten. Waarom 
wordt van dit verslag geen gebruik gemaakt ? 

Is de Minister van Sociale Voorzorg van plan een posi 
tieve houding aan te nemen m.b.t. het verslag van de zojuist 
opgerichte werkgroep of zal deze laatste, zoals de vorige, 
slechts moeten dienen om tijd te winnen, tot de bijdragen 
uog eens worden verhoogd ? 
De op de begroting voor d1:: ziekte- en invaliditeitsverze 

kering uitgetrokken kredieten hebben Heen zin, daar zij 
het financiële evenwicht vau het stelsel niet kunnen her 
stellen. 

Antwoord 11an de Minister: 

Geen enkel verslaq, uitgaande van om 't even welke 
werkgroep, belast met het onderzoek van de financiële pro 
blemen van de Z.I. V. werd nan het' Departement va n 
Volksgezondheid voorqeleqd 

Er zij trouwens opgemerkt dat de werkgroep, onder 
het voorzrtterscbap van de Minister van Sociale Voorzorg 
haar werkzaamheden nog niet beëindigd heeft. Hetzelfde 
geldt voor de in de Nationale Arbeidsraad opgerichte f!roep 
die belast is met de studie van de financiering van de glo 
bale zekerheid. 
Er is nog opgemerkt dat het probleem van de linancic 

rin q van de ziekte- en invaiiditcitsverzekertnq (2'' deel van 
de' vraag) wordt belwndeld in het hoofdstuk cc Sociale 
Voorzorg). 

Le Gouvernement pourrait-il justifier les crédits fiqu 
rant à la page 85 de l'Exposë général et qui concernent les 
interventions dans les charges de gestion et dans les défi 
cits des hôpitaux. Pourrait-il expliquer comment il est 
possible que œ crédit soit en réduction de 550 millions 
par rapport à 1970 ? 

Réponse du Ministre : 

Ainsi qu'il ressort des renvois (1) et (2) qui figurent 
à la page 85 de l'Exposë général, le crédit de 1970 com 
prend un crédit exceptionnel de 720 millions qui doit per 
mettre l'octroi d'avances aux organismes assureurs. Cette 
opération ne se reproduira évidemment pas au cours des 
exercices ultérieurs. 

Il faut également tenir compte d'une diminution normale 
des charges d'emprunts relatives à la couverture des dèfi 
cits des hôpitaux publics pour les années 1964, 1965 et 
1966, soit 18 500000 F à l'article 43.21 et 11600000 F 
à l'article 63.21. 

Question n° 2 : 

Que dire de l'assurance maladie-invalidité ? Le budget 
des soins de santé pour 1971 se clôture par un mali de 
5.1 milliards. 

Le mali des exercices antérieurs atteindrait, lui aussi, 
5 milliards, soit un déficit total de 10 milliards. Le Gou 
vernement a constitué un groupe de travail. 

Un autre groupe de travail avait déjà été constitué pré 
cédemment. li a remis au Ministre de la Santé publique 
un rapport établi en collaboration avec onze experts de di 
verses universités. Pourquoi n'en est-il pas fait usage ? 

Le Ministre de la Prévoyance sociale compte-t-il réser 
ver un sort meilleur au rapport de l'actuel groupe de tra 
vail qui vient d'être mis en place ou celui-ci ne scrvlra-t-il, 
comme ses prédécesseurs qu'à gagner du temps jusqu'à la 
prochaine augmentation des cotisations ? 

Les crédits inscrits au budget en faveur de l'assurance 
maladie-invalidité n'ont aucun sens puisqu'ils n'assurent pas 
l'équilibre financier du régime. 

Rëponse dn Ministre: 

Aucun rapport émanant d'un groupe de travail quelcon 
que chargé de l'examen des problèmes financiers de l'A.M.I. 
n'a été remis au Département de Ia Santé publique. 

Il convient d'ailleurs de signaler, que le groupe de travail 
pré sidè par le Ministre de la Prévoyance sociale n'a pas 
terminé ses travaux. li en est de même de celui créé au 
sein du C. N.T. d chargé de l'étude du financement de la 
sécurité globale. 

Il y n lieu de remarquer que le problème du financement 
de l'assurance maladie-invalidité (2•· partie de la question) 
est traité sous le chapitre cc Prévoy;cmce soda le ». 
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VIII. - TEWERKSTELLING EN ARBEID. I VIII. - EMPLOI ET TRAVAIL. 

l. Werkloosheid. 1 !. Chômage. 

Vraag n' l : 1 Question 11° 1 : 

Er is bekendgemaakt dat de toestand inzake werk 
loosheid verbeterd is. Toch ligt de werkloosheid 40 % 
hoger dan in de vorige periode van hoogconjunctuur. al 
wordt het produktievermoqen voor 87 % aangewend. 

ln 1970 zullen er 107 000 werklozen zijn in plaats van 
102 000, zoals oorspronkelijk was geraamd en in 1971 zul 
len er nog l 02 000 werklozen zijn. 
Werd vooruitgang gemaakt bij de ontleding van de 

balansen van de arbeidskrachten ? 
Welke maatregelen worden in uitzicht gesteld om de 

werkloosheid bij werknemers met beperkte arbeidsgeschikt 
heid en bij vrouwen te verminderen? 

Antwoord van de Minister : 

Voor de raming van het gemiddeld aantal werklozen 
wordt rekening gehouden met het verloop van de beroeps 
bevolking, het aantal werklozen en de werkloosheidsstruc 
tuur, de sectoriële behoeften aan arbeidskrachten, de 
regionale balansen van de arbeidskrachten, het conjunc 
tuurverloop en de nieuwe werkgelegenheid die in het plan 
voor economische expansie wordt vermeld. Imponderabilia 
komen het meest voor onder de weersomstandigheden, die 
in hoge mate de gedeeltelijke werkloosheid beïnvloeden. 
Bij onderstelling steunen alle ramingen op de waarschijn 
lijkheid van een winter met een gemiddeld aantal dagen 
slecht weer. 
Overigens heeft een verbetering in de statistieken de 

ontleding van de balansen van de arbeidskrachten erop 
doen vooruitgaan. 
Tenslotte zij onderstreept dat verwezen moet worden 

naar het verloop van het aantal volledig werklozen, het 
aantal werkzoekenden, alsmede het aantal niet beantwoorde 
arbeidsaanbiedingen, indien men de verbetering van de 
toestand inzake werkloosheid met kennis van zaken wil 
beoordelen. 
Om de werkloosheid van werknemers met beperkte 

arbeidsgeschiktheid en van vrouwen te doen dalen. wordt 
ovcrwoqen : 

A. Voor de vrourvcn: 

- de toegang tot een door de Rijksdienst voor Arbeids 
voorziening verstrekte beroepsopleiding te veralqernenen. 
ongeacht de aard van het aan te leren beroep; 
- vooropleidingsleergangen in te richten; 
- het aantal centra voor beroepsopleiding voor de ter- 

tiaire sector van 7 ( in 1969) op 22 (in 1970) te brengen. 

B. Voor ioerklo icn met beperkte arbeidsgeschiktheid: 

de aanwending van gepaste plaatsingsmethodes 
maakte het mogelijk de eerste bemoedigende resultaten te 
bereiken; tijdens de eerste 5 maanden van 1970 werd en 
dank zij de actie van de plaatsingsdiensten van de R.V.A. 
3 601 moeilijk te plaatsen werklozen opnieuw tewerk 
gesteld; 

Il est annoncé que la situation en matière de chômage 
s'est améliorée. Néanmoins malgré une utilisation qui com 
porte 87 % de la capacité de production, le chômage dé 
passe de 40 % celui de la précédente période de haute 
conjoncture. 

En 1970, le nombre de chômeurs sera de 107 000, au 
lieu de 102 000 prévus à I' origine, 102 000 chômeurs res 
t.a nt prévus pour l'année 1971. 

Un progrès a-t-il été rèclisé en matière d'analyse des 
bilans de main-dœuvre ? 
Quelles sont les mesures envisagées pour réduire le chô 

mage des travailleurs à aptitude réduite et des femmes ? 

R.éponsc du Ministre : 

Pour l'estimation du nombre moyen total des chômeurs, 
il est tenu compte de l'évolution de la population active, 
de celle du nombre des chômeurs et des structures 
de chômage, des besoins sectoriels de main-d'œuvre. des 
bilans régionaux de main-d'œuvre. de l'évolution de la 
conjoncture et des nouveaux emplois prévus au plan d'ex 
pansion économique. C'est au niveau des conditions cli 
matiques qui influencent fortement le chômage partiel qu'on 
trouve le plus d'impondérables. Par hypothèse, toutes les 
estimations sont basées sur la probabilité d'un hiver ne 
comportant qu'un nombre moyen de jours d'intempéries. 

Par ailleurs, il est évident que l'amélioration de l'appa 
reil statistique a apporté des progrès dans l'analyse des 
bilans de rnain-rl 'œuvre. 

Enfin, il faut souligner que pour pouvoir apprécier vala 
blement l'amélioration de la situation du chômage, il faut 
se référer à l'évolution du nombre de chômeurs complets, 
celle du nombre de demandeurs d'emplois, ainsi que celle 
du nombre d'offres d'emploi insatisfaites. 

Pour réduire le chômage des travailleurs à aptitude 
réduite et des femmes. il est prévu : 

A. Pour les {emmes : 

la généralisé,tion de l'accès à une formation profession 
nelle dispensée à l'Office national de l'Emploi. quelle que 
soit la nature de la profession à apprendre: 
- l'organisation de cours de prdormiîlion; 
- l'augmentation du nombre de centres de formation 

professionnelle dans le secteur tertiaire qui passe de 7 en 
1969 à 22 en 1970. 

B. Pour les chômeurs i, aptitude réduite : 

la mise en œuvre de méthodes de placement appro 
priées a permis d'atteindre des premiers résultats encou 
rageants; au cours des 5 premiers mois de 1970, 3 601 chô 
meurs difficiles ù placer ont été remis au travail grâce à 
l'action des services de placement de 1'0. N. Em.; 
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in 1971 wordt een bijkomende inspanning ten be 
drage van 100 miljoen frank gedaan om de tewerkstelling 
van moeilijk te plaatsen werklozen door de overheid te 
verhogen: 
- de criteria inzake geschiktheid om de cursussen in 

beroepsopleiding te mogen volgen zullen soepeler gemaakt 
worden: 
- de arbeidsgeneeskundige diensten zal worden aan 

bevolen hun actie op het gebied van de ergonomie te inten 
siveren. De ergonomie moet de mens in staat te stellen 
arbeid te blijven verrichten die hij niet kan verrichten zon 
der wijziging van de materiële en technische omstandighe 
den in verband met de arbeid of de plaats waar arbeid 
word.t verricht .. 

Vraag n' 2: 

De kredieten voor werkloosheid werden in 1971 bere 
kend op een gemiddelde van 102 000 werklozen tegenover 
107 000 in 1970. 
Nochtans wordt voorzien dat het bruto nationaal produkt 

minder snel zal aangroeien dan vorig jaar. 
Hoe werden de aangepaste kredieten voor 1970 en de 

kredieten voor 1971 berekend ? 

Antwoord uan de Minister: 

In 1968 bedroeg het aantal werklozen gemiddeld 144 034. 

ln 1969 was dat 124 687, 
Einde augustus 1970 werden de aanvankelijke ramingen 

voor 1970 opgevoerd tot 107 500 en voor 1971 werden zij 
vastgesteld op 102 000. 

Deze cijfers tonen duidelijk aan dat rekening werd ge• 
houden met het voornîtzicht dat het B. N. P. minder snel 
zal stijgen in 1971 dan in 1970. 
Voor 1970 moest de aanvankelijke raming van 102 000 

tot J 07 500 worden opgevoerd wegens het feit dat de expan 
sie in de loop van het eerste trimester van 1970 verzwakte, 
naqenocq uitsluitend onder invloed van toevallige of sei 
zoenfactoren, om opnieuw te versnellen in de loop van het 
tweede trimester en zich op een evenwel iets lager niveau 
dan voorzien te stabiliseren. Een verhoqinq van de ontvang 
sten voortkomend van de bijdragen betaald aan de R. M. Z. 
maakt het mogelijk de tegemoetkoming van de Staat te 
beperken tot een bijkomend krediet van 80 000 000 F. 

Voor 1971 zou de conjuncturele expansie de daling van 
de volledige werkloosheid moeten begunstigen. De kredie 
ten van tk Sta;:it werden berekend op grnnd van de vol 
gende uitqaven en ontvangsten van de R. V. A. 

a) Llitqaven in verband met de werkloosheid en de ar- 
beidsvoorziening : 9 044 839 000 F; 

in verband met de tcwcrkstcllinq : 712 966 000 F; 
in verband met werkingskosten : 869 240 000 F; 
of een totaal van · 10 627 045 000 F; 

b) Ontvangsten aan sociale bijdragen : 7 327 700 000 F; 
allerlei opbrengsten en (erugvorderingen : 

1 063 560 000 F: 
ontvangsten voor orde : l 203 300 000 F: 
tegemoetkoming van de Staat : 1 032 300 000 F: 
Tota,il : 10 627 04S 000 F. 

In verband met de werkloosheid van de jongeren vraaqt 
een lid of het mogelijk is van het totaal van de jonge werk 
lozen diegenen af te zonderen die gerechtigd zijn werklo- 

- un effort de 100 millions de francs supplémentaires 
sera consenti en l 971 pour augmenter la mise au travail par 
les pouvoirs publics des chômeurs difficiles à placer; 

- les critères d'aptitude requis pour pouvoir suivre les 
cours de formation professionnelle seront assouplis; 

- il sera recommandé aux services médicaux du travail 
d'intensifier leur action ergonomique. L'ergonomie doit per 
mettre à l'homme de continuer à effectuer des travaux dont 
il ne pourrait plus s'occuper sans une modification des con 
ditions matérielles et techniques du travail ou du poste de 
travail. 

Question 11° 2 : 

Les crédits pour le chômage ont été établis pour 1971 sur 
base d'une moyenne de 102 000 chômeurs contre 107 000 
en 1970. 

Cependant il est prévu que le produit national brut croî 
tra moins rapidement que l'année précédente, Comment 
ont été calculés les crédits pour 1970 (ajustés) et pour 
1971 ? 

R.éponsc du Ministre: 

En 1968, la moyenne générale des chômeurs fut de 
144 034. 
En 1969 elle fut de: 124 687. 
Fin août 1970, les previsron initiales pour 1970 furent 

portées à l07 500 et celles pour 1971 furent estimées à 
102 000.- 
Ces chiffres laissent apparaître clairement qu'il a été tenu 

compte de la prévision suivant laquelle le P.N.B. croîtrait 
moins rapidement en 1971 qu'en 1970. 

Pour 1970, il a fallu porter l'estimation initiale de 
102 000 à 107 500 du fait que l'expansion avait fléchi au 
cours du 1er trimestre 1970 quasi exclusivement sous l'in 
fluence de facteurs accidentels et saisonniers pour s'accélé 
rer à nouveau au cours du 2° trimestre et se stabiliser cepen 
dant à un niveau légèœment inférieur aux prévisions. Une 
augmentation des recettes provenant de cotisations versées 
à !'O. N. S. S. permet de limiter l'intervention de l'Etat à 
un crédit complémentaire de 80 000 000 de F. 

Pom 1971. l'expansion conjoncturelle devrait encore favo 
riser la baisse du chöma0e complet. Les crédits de l'Etat 
ont été calculés en fonction des dépenses et des recettes 
suivantes de 1'0. N. E. 

a) Dépenses en matière de chômage et de placement 
9 044 839 000 F; 

en matière d'emploi : 712 966 000 F; 
en matière de frais de fonctionnement 869 240 000 F; 
soit 1111 total de 10 627 045 000 F; 

b) Fn receUes de contributions sociales : 7 327 700 000 F; 
produits et récupérations diverses : 1 063 560 000 F; 

rect>ttes pour ordre : 1 203 485 000 F: 
intervention de l'Etat : l 032 300 000 F; 
Tou1l JO 627 045 000 F. 

QuC'stion n" 3 : 

En relation avec le chômage des jeunes, un membre de 
la commission demande s'il est possible de dégager 
du total des jeunes chômeurs qui ont droit aux allocations 
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zensteun te genieten, ingevolge de uitbreiding van dit voor 
recht tot de pas gediplomeerden. 

Antwoord van de Ministei·: 

In onderstaande tabel wordt het aantal jongeren van 
minder dan 25 jaar aangegeven, die bij toepassing van 
artikel 124 van het koninklijk besluit van 20 december 1963 
als gerechtigde op de werkloosheidsuitkeringen worden 
beschouwd. 
Deze tabel geeft de verdeling aan volgens het geslacht 

en de aard van het onderwijs. 
Over een periode van een jaar ( van oktober 1969 tot 

september 1970) zijn in totaal 7 438 jongeren van minder 
dan 25 jaar als gerechtigde beschouwd op grond van arti 
kei 124. Onder hen zijn er 2 498 die studies beëindigden, 
welke voorheen die hoedanigheid niet verleenden (hoger 
secundair onderwijs - humanoria - normaalonderwijs 
- universitair onderwijs). 

1 ongeren van minder dan 25 jaar die als gerechtigde op 
werkloosheidsuitkeringen iuorderi beschouwd bij toepas 
sing van artikel 124 van het koninklijk besluit van 20 de- 

cember 1963 (van oktober 1969 tot september 1970 ). 

de chômage, ceux qui en ont bénéficié par suite de l'ex 
tension du droit aux nouveaux diplômés. 

Réponse du. Ministre: 

Le tableau ci-après reprend le nombre de jeunes, âgés 
de moins de 25 ans, admis au bénéfice des allocations de 
chômage en application de l'article 124 de l'arrêté royal 
du 20 décembre 1963. 

Il donne une répartition par sexe et genre d'ensei 
gnemcnt. 
Au total, sur une période de un an ( cl' octobre 1969 à 

septembre 1970) 7 438 jeunes de moins de ·25 ans ont été 
admis sur base de l'article 124, parmi lesquels 2 498 ont 
terminé des études qui, précédemment, ne donnaient pas 
droit à admissibilité ( enseignement secondaire supérieur 
humanités - normal ~ enseignement universitaire). 

Jeu nes âgés de - 25 ans admis art béné[ice des alloca 
tions de chômage en application de l'article 124 de l'arrêté 
royal du 20 décembre 1963 (d'octobre 1969 à décembre 

1970). 

1 

1 

1 

i Mannen Vrouwen 1 Totaal 
Categorie van het onderwijs 1 - % - % 1 - % Catégories d · enseignement 

! Hommes Femmes 
1 

Total 
1 1 

Humauorla + normaalonder- Humanités + école nor- 
wijs + universitair onderwijs 908 23 1 590 45 2 498 34 male + universitaires. 

Anderen ..................... 3 008 77 1932 55 4940 66 Autres. 

' ' --- -~--------- . ----1---~---- -- --------·--· 

Totaal ..................... 3 916 1 100 3 522 100 7418 ! 100 1 Total. 

* * • 

Over enkele maanden zal de nieuwe computer het rnoqe 
lijk maken de verdeling van de werkzoekenden aan te geven 
volgens de gedane studies en de kwalificaties. 

2. Minder-validen, 

Vraag : 

Beschutte werkplaatsen voor gehandicapten zijn opqe 
richt met de bedoeling deze personen na enige tijd in het 
normale bedrijfsleven te kunnen inschakelen. 

Deze bedoeling wordt echter in gevaar gebracht omdat 
men van het begin af tracht van de gehandicapten een 
hoog rendement te verkrijgen om de beschutte werkplaats 
te doen opbrengen. 

Is er voldoende toezicht op deze werkplaatsen ? 

Hoe denkt de Minister zijn politiek op dit terrein te 
oriënteren ? 

Antwoord r;a,i de Minister 

De beschutte werkplaatsen zijn bestemd voor minder 
validen die omwille van de aard of de ernst van hun 

• * .• 

Dans quelques mois le nouvel ordinateur permettra de 
fournir la répartition des demandeurs d'emploi selon les 
études faites et selon les qualifications. 

Question 

2. Handicapés, 

Il existe des ateliers protégés pour handicapés, créés 
dans le but de pouvoir transférer ceux-ci après un certain 
temps dans le circuit économique normal, 
Ce but est toutefois mis en péril du fait que l'on essaie, 

dès le début, d'obtenir un rendement élevé de la part du 
handicapé de façon à ce que l'atelier protégé puisse rapper~ 
ter. 
La surveillance de ces ateliers protégés est-elle suffi 

sante 7 
Dans quel sens le Ministre compte-t-il orienter sa poli 

tique en ce domaine. 

Réponse du Ministre : 

Les ateliers protégés sont réservés aux handicapés qui, 
en rai.0·011 de la nature ou de la gravité de leur déficience, 
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gebrek, voorlopig of definitief niet in staat zijn om be 
roepsarbeid in gewone omstandigheden te verrichten. 

Feitelijk zijn er onder de bevolking van de beschutte 
werkplaatsen (4 800 op 30 juni 1970) heel weinig minder 
validen die ook in de gewone nijverheid zouden kunnen 
werken. 

De terzake gevoerde politiek, zowel wat betreft de lonen 
en het toezicht als wat betreft de arbeid van elke minder 
valide individueel genomen, kan de aanqeklaaqdc misbrui 
ken verhinderen. 

Sedert de inwerkingtreding van het koninklijk besluit en 
het ministerieel besluit van 23 maart 1970 tot invoering van 
gedifferentieerde lonen volgens de beroepscategorieën, kan 
immers niet betwist worden dat elke minder-valide beloond 
wordt in evenredigheid met zijn rendement en zijn moge 
lijkheden en dat zijn beroepspromotie in de werkplaats en 
misschien, op lanqere termijn, in het gewone bedrijfsleven 
aldus gevrijwaard wordt. 
Anderdeels ontvangt het Rijksfonds voor sociale reclas 

sering van de minder-validen regelmatig, eenmaal per 
kwartaal, een verslag over de activiteit van elk der minder 
validen die in een beschutte werkplaats tewerkgesteld 
zijn en die naar een normale betrekking zouden kunnen 
worden overgeschakeld. 
Op deze sedert 1964 gevoerde politiek inzake beschutte 

werkplaatsen wordt bij voortduring toezicht uitgeoefend 
eensdeels omwille van de evolutie van de opvatt inq over 
het begrip beschutte: werkplaats en anderdeels omwille 
van de mogelijkheden welke de ontwikkeling van de in 
dustriële: technieken biedt. 

IX. -- GEZIN EN HUISVESTING. 

l. Kredieten. 

Vraag: 

Op bladzijde 86 van de Algemene Toelichting leest men : 

« Ten einde de collectieve bouw te bevorderen werd bij 
de wet van 29 mei 1970 hel voordeel uitgebreid van arti 
kel 8 van de wet van 15 april 1949 tot instelling van een 
Nationaal Fonds voor de Huisvesting, zodat, in geval van 
oprichting van een groep van 25 volkswoninqen, de uitvoe 
ring van wegenwerken ook ten laste van de Staat wordt 
gelegd. 

Ten slotte wordt, in het kader van de verbetering voor 
behuizing van bejaarde personen, bij koninklijk besluit van 
10 juli 1970 een vr-rhuis-. hum- en installatietoelaqe inge 
steld ten gunste van bejaarde personen die een aan hun 
fysische toestand onaangepaste woning ontruimen ten einde 
een specifieke woning te betrekken, » 

a) Welk is het hedrag van het krediet dat met het 
oog o» de uitvocrinq win d e wet van 29 mei 1970 op de 
begroting uitgetrokken is en op welke grondslag werd liet 
berekend ? 
b) Welk is het bedra~J van het krediet dat met het 

oog op de uitvoerinq van het koninklijk besluit van 10 juli 
1970 op de begroting is uitgetrokken en op welke nronds!,1fJ 
werd het berekend ? 

ne peuvent provisoirement ou définitivement exercer une 
activité professionnelle dans les conditions habituelles de 
travail. 
En fait, dans la population des ateliers protégés ( 4 800 

au 30 juin 1970), bien peu de handicapés sont susceptibles 
de travailler dans l'industrie normale. 

La politique instaurée en cette matière, tant en ce qui 
concerne les salaires et la surveillance qu'en ce qui regarde 
l'activité de chaque handicapé pris individuellement est 
de nature à empêcher les abus. 
En effet, depuis l'entrée en vigueur des arrêtés royal et 

ministériel du 23 mars 1970 instaurant la fixation de salai 
res différenciés suivant les catégories professionnelles, il 
est incontestable que chaque handicapé se voit attribuer 
le salaire proportionnel à son rendement et ses possibilités 
et, dès lors, obtient une qarantie quant à sa promotion pro 
fessionnelle au sein de l'atelier et peut-être, à plus longue 
échéance, <lans le circuit: économique normal. 
D'autre part, le Fonds national de reclassement social 

des handicapés reçoit régulièrement, une fois par trimestre, 
un rapport sur l'activité: de chacun des handicapés occupés 
en atelier protégé susceptible d'être transféré dans un em 
ploi normal. 

Cette politique en matière d'ateliers protégés, instituée 
en 1964, fait l'objet d'une surveillance constante en raison, 
d'une part, de l'évolution des conceptions de la notion date 
lier protégé et. d'autre part, des possibilités qu'offre le dé 
veloppement des techniques industrielles. 

IX. - FAMILLE ET LOGEMENT. 

1. Crédits. 

Question: 

On lit à la page 86 de l'Exposé général : 

« En vue de promouvoir la construction collective, la 
loi du 29 mai 1970 a étendu le bénéfice de l'article 8 de la 
loi du 1'5 'avril 1949 instaurant un Fonds National du Lone 
ment de façon à ce que, en cas de construction d'un groupe 
cl' au moins 25 habitations sociales ou petites propriétés ter 
riennes par les administrations communa'les ou les asso 
ciations intercommunales, l'exécution des travaux de voirie 
est é~Jalement mise à charge de l'Etat. 
Enfin, dans le cadre de l'amélioration des conditions de 

loqemcnt des personnes âgées, un arrêté royal du 10 juillet 
1970 institue une allocation de déménagement, une alloca 
tion de loyer et une allocation d'installation en faveur de 
personnes â9ées qui évacuent un logement inadapté à leur 
condition physique en vue d'occuper un logement spécifi 
que. >J 

a) Qt1el est le montant du crédit inscrit au budget pour 
J' exécution de la loi du 29 mai 1970 et sur quelles bases 
a-t-il été calculé ? 

b) Quel est Ie montant du crédit prévu au budget pour 
l'application de l'arrêté royal du 10 juillet 1970 et sur 
quelles bases a-t-il été ca lculé ? 
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Antwoord van de Minister: 

De wet van 29 mei 1970 breidt het voordeel van arti 
kel 8 van de wet van 15 april 1949, waarbij, in de wijken 
die minstens 25 volkswoningen of kleine landeigendommen 
omvatten, de uitvoering van wegeniswerken ten laste van 
de Staat wordt gelegd, uit tot de gemeenten en intercom 
munale verenigingen. 

De uitvoering van deze werken dient verzekerd te wor 
d en door het Bestuur van stedebouw van het Departe 
ment van Openbare Werken. De desbetreffende kredie 
ten worden dientengevolge uitgetrokken op de begroting 
van dit Departement. 

Het koninklijk besluit van 10 juli 1970 stelt een verhuis-. 
huur- en instaHatietoelage in ten gunste van bejaarde per 
sonen die een aan hun fysische toestand onaangepaste wo 
ning ontruimen ten einde een specifieke woning te betrek 
ken. 

Het hiervoor nodige krediet is begrepen in artikel 41.6!. 
dat in gelijkaardige voordelen voorziet ten gunste van uit 
krotwoningen geëvacueerde personen. 

Dit krediet, dat in 1970 en 1971 respectievelijk 
24 180 000 F en 55 580 000 F bedraagt, volstaat om de 
uitgaven van beide stelsels te dekken. 

Aangezien het op gang brengen van het nieuwe stelsel 
slechts geleidelijk zal geschieden, worden de budgettaire 
lasten als volgt geraamd 

1970: 

100 verhuistoelaqen à 2 000 F ... 
100 installatietoelagen à 2 000 F 
l 00 huurtoelagen ( maandelijks gemiddelde 

600 F : 600 F X 6 X 1 00 . . . . .. 

Totaal ... 
1971 : 

300 verhuistoelaqen à 2 000 F . . . .. . .. . .. . 

300 installatîetoelaqen à 2 000 F . .. .. .... 
l 00 huurtoelaqen 1970 ( gemiddeld 7 200 F) 

200 000 F I '00 allocations de déménagement à 2 000 F 
200 000 P 100 allocations dinstallatiou à 2 000 F ... 

100 allocations de loyer ( 600 F de moyenne 
360 000 F I mensuelle : 600 F X 6 X 100) ... 

760 000 F I Total . 
1971 : 

300 huurtoelagen 
3 600 F) ( 1) ... 

Vorng 

1971 ( gemiddeld 

Totaal 

2. Krotopruiming. 

600 000 F 
600 000 F 
720000 F 

l 080000 F 

3 000 000 F 

De Staat beschikt over onvoldoende ontvangsten en moet 
daardoor bepaalde noodzakelijke uitgaven drukken. 

Zo wordt sinds jaren een politiek van krotopruiminq 
unnqckondiqd. maar krotten zijn er noq altijd. 
Hoc denkt de Re}lering met de onvoldoende kredieten 

voor 1971 dat te kunnen verhelpen 1 

( I) Rrkrning houdend met de spre,dinu der aanvraqcn. 

Réponse da Minis/te: 

La loi du 29 mai 1970 étend aux administrations commu 
nales et aux instances intercommunales le bénéfice de l'ar 
ticle 8 de la loi du 15 avril 1949 qui met à charge de l'Etat 
l'exécution des travaux de voirie en cas <le construction par 
les deux sociétés nationales <l'un groupe d'au moins 25 ha 
bitations sociales ou petites propriétés terriennes. 

L'exécution de ces travaux incombe à l'Administration 
de l'Urbanisme du Ministère des Travaux Publics. Dès 
lors, les crédits y relatifs sont inscrits au budget de ce 
département. 

L'arrêté royal du 10 juillet 1970. institue une allocation 
de déménagement, une allocation de loyer et une allocation 
d'installation en faveur de personnes âgées qui évacuent 
un logement inadapté à leur condition physique en vue 
d'occuper un logement spécifique. 

Le crédit nécessaire à cet effet est inclus à l'article 11.61 
qui prévoit les mêmes avantaqes pour les personnes èva 
cuées de taudis. 

Ce crédit, qui s'élève à 24 180 000 F et 55 520 000 F 
respectivement pour l 970 et l 971, se révèle suffisant pour 
couvrir les dépenses afférentes aux deux régions. 

Compte tenu que la mise en route du nouveau regime 
ne peut être que très progressive, les charges budgétaires 
sont estimées à : 

1970: 

300 allocations de déménagement à 2 000 F 
300 allocations d'installation à 2 000 F ... 
100 allocations de loyer -- 1970 (moyenne 

7 200 F) 

200 000 F 
200 000 F 

360 000 F 

760 000 F 

300 allocations de loyer 1971 
3 600 F) (1) 

Total 

600 000 F 
600 000 F 

720 000 F 
(moyenne 

1080000 F 

3 000 000 F 

2. Lutte contre les taudis. 

Question 

L'Etat dispose de recettes insuffisantes et doit dès lors 
comprimer certaines dépenses nécessaires. 

C'est ainsi qu'une politique d'éliminéltion des taudis est 
nnnoncée depuis des années. mais ceux-ci existent toujours. 

Comment le Gouvernement pensc-t-il pouvoir y remédier 
ù l'aide des crédits insuffisants prévus pour 1971 ? 

( 1) 11 y a heu de considérer l'échelonnement des demandes. 
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Antwoord ua11 de Minister I Ré:ponse du Ministce 

De Staat verleent jaarlijks aan particulieren ongeveer 
3 000 premies voor de sloping van ongezonde woningen 
en dit krachtens het koninklijk besluit van 10 augustus 
1967. 
Daarenboven gaat de overheidssector (de gemeenten en 

de Nationale Maatschappijen voor de huisvesting) over 
tot de sloping van ongeveer l 750 krotwoningen 's jaars. 
Met het oog op de bespoediging van de sloping van de 

ongezonde, niet-verbeterbare woningen, overweegt de NH 
nister van het Gezin en van de Huisvesting een wijziging 
in de wet van 7 december 1953 houdende een nieuwe 
regeling inzake krotopruiming, door de toekenningsbasis 
van de toelagen uit te breiden, nl. door deze toe te kennen 
aan de intercommunale verenigingen en daarbij beter reke 
ning le houden met de vereisten van de omgeving. 

1. Bouwpremies, 

Vraafj: 

Is het juist dat personen waarvan het inkomen even boven 
de vastqestelde loongrens uitkomt, daardoor uitgesloten 
worden van het genot van de bouwpremies ? 
Zo ja. wordt een wijziging van de bestaande reglemen 

tering overwogen ? 

Antwoord u;m de Minister: 

Het is juist dat de personen wier inkomen de door de 
reqlernentermq inzake bouwpremies gestdde maximum 
grenzen ove.rschrijcl t, hierdoor worden uitqesloten van het 
genot van deze premies. 
De toestand werd nochtans aanzienlijk versoepeld door 

het koninklijk besluit van 22 november 1968, dat een degres 
sieve premie heeft ingevoerd. Voorheen werd de aan 
vrager wiens inkomen slechts met. een paar franken het 
reqlernentaire maximumbedrag overtrof, van elk recht op 
een premie uitgesloten. 
Sedert de inwerkingtreding van voornoemd besluit, wer 

den degressieve premies toegekend aan aanvragers wier 
inkomen in zekere mate de vroegere maximumbedragen 
overtrof. 
Het bedrag van de premie wordt vastgesteld naar gelang 

van het inkomen van de aanvrager, 

X. - NATIONALE OPVOEDING. 

l. Begroting eu rendement, 

Vraag: 

De begroting van Nationale Opvoeding voor 1971 be 
draagt 59 miljard en is aldus de belanqrijkste, 
Is de doelmatigheid van een dergelijke financiële inspan 

ning wel gewaarborgd ? 
Zou de Minister een tabel kunucn laten opstellen waarop, 

voor de jongste drie schooljaren, het aantal door de Staat 
bezoldiqdc personen wordt vermeld, telkens met vermel 
ding van het aantal leerlingen, m.a.w. de op het Depar 
tement van Nationale Opvoeding tewerkqcste ldc perso 
neelsleden en de leraars, de onderwijzers en de hulpleer 
krachten, met uitsluitinq van overlappingen, die een verqe 
lijking moeilijk maken ? 

L'Etat accorde annuellement à des particuliers quelque 
3 000 primes à la démolition de logements insalubres et ce 
en vertu de l'arrêté royal du 10 août 1967. 

En outre, le secteur public ( les communes et les Sociétés 
nationales du Logement) procède à la démolition d'environ 
1 750 taudis annuellement, 
Afin de hâter la démolition des logements insalubres non 

améliorables, le Ministre de la Famille et du Logement 
envisage de modifier la loi du 7 décembre 1953 réorganisant 
la lutte contre les taudis en élargissant la base d'octroi des 
subsides, notamment en accordant ceux-ci aux associations 
intercommunales et en tenant mieux compte des exigences 
de l'environnement. 

3. Primés à la construction, 

Question: 

Est-il exact que les personnes dont les revenus dépas 
sent quelque peu le plafond de rémunération prévu se voient 
de ce fait exclure du bénéfice des primes à la construction ? 

Dans l'affirmative. une modification de la réglementa 
tion en vigueur est-elle envisaqêe ? 

Réponse du Ministre : 

Il est exact que les personnes dont les revenus dépassent 
les maximums fixés par la réqlementation en matière de 
primes à la construction, perdent de ce fait le bénéfice de 
ces primes. 

La situation a cependant été considérablement assouplie 
par l'arrêté royal du 22 novembre 1968, qui a institué la 
prime dégressive, alors, qu'auparavant le demandeur dont 
les revenus ne dépassaient que de quelques francs le maxi 
mum réglementaire perdait tout droit à une prime, 

Depuis l'entrée en vigueur de I' arrêté précité, des pri 
rnes d'un montant réduit ont été octroyées aux demandeurs 
dont les revenus dépassent dans une certaine mesure les 
anciens maximums. 

Le montant de la prime est fonction du niveau des reve 
nus du demandeur. 

X. - EDUCATION NATIONALE. 

l. Budget et rendement, 

Question: 

Le budget de l'Education nationale pour 1971 est de 59 
milliards. ce qui en fait le budget le plus important, 

L'efficience dun tel effort financier est-elle garantie? 

Le Ministre pourrait-il faire établir un tableau indiquant 
pour les trois dernières rentrées scolaires, le nombre de 
personnes rémunérées par l'Etat en proportion du nombre 
d'élèves c'est-à-dire les agents occupés au département de 
l'Education nationale, les professeurs et instituteurs et les 
auxiliaires de l'enseignement, tout en évitant les doubles 
emplois qui pourraient rendre la comparaison difficile. 
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Is er aanleiding om te veronderstellen dat de hoeda 
nigheid van het onderwijs er beter op geworden is? 

Antwoord van de A1inister : 

1) Er is geen bijzondere financiële inspanning ten gunste 
van de begroting van het Ministerie van Nationale Opvoe 
ding. Moet eraan herinnerd worden dat het bedrag der 
wedden, weddetoelagen en werkingstoelagen bijna 90 o/r, 
van de begroting opslorpt? Dit betekent dat het de Minis 
ters van Nationale Opvoeding, ondanks een schijnbaar 
aanzienlijke begroting, toch niet vrij staat om een onbe 
krompen en vooruitstrevend onderwijsbeleid te voeren. zo 
als zij het zouden wensen. 

2) Er zij opgewezen dat de begroting van Nationale 
Opvoeding in 1966 18,36 % van de Rijksmiddelenbe0ro 
ting vertegenwoordigde, in 1967 was het percentage 
18,68 %; in 1968 18,50 %; in 1969 18,41 % en dit jaar 
bedraagt het deel van de Nationale Opvoeding in de ulo- 
bale begroting van het Rijk 18,64 % . 
Vergeleken met het bruto nationaal produkt vertegen 

woordigt de begroting van Nationale Opvoeding voor de 
zelfde jaren respectievelijk 4,05, 4,22, 4,30, 4,26 en 4,37 % 
Dit wijst er op dat onze uitgaven inzake opvoeding eenvou 
dig de stijgende levensstandaard van de Staat volgen zon 
de de « explosie » te kennen waarop in andere omstandig 
heden soms gezinspeeld werd. 
De gevraagde tabel zal aan het Hel overgezonden worden. 

2. De vijfdaagse schoolweek. 

Vraag: 

De ontoereikende inkomsten van de Staat nopen deze 
ertoe sommige noodzakelijke uitgaven te drukken. 
Aldus voorziet de begroting voor 1971 in een bedrag 

van 50 miljard voor Nationale Opvoeding; het grootste 
deel daarvan is bestemd voor verplichte uit.qaven voor 
wedden en toelagen. Er blijft slechts een klein deel over 
voor het eigenlijke onderwijsbeleid. 

De toelagen voor de vijfdagenweek b.v. zijn derwijze 
vastgesteld dat die regeling slechts kan worden toegepast 
voor ¼ van de kinderen, althans zo men de gemeenten niet 
nog meer wil belasten. 
Welke bedoelingen koestert de Regering ter zake? 

Antwoord Pil/1 de Minister: 

Dl'ze vraag werd door de Minister van Nationale Op 
voeding ( Franse sector) beantwoord tijdens de besprc 
king van de beqrotinq van Nationale Opvoeding voor 
1970 in openbare vergadering van de Kamer ( zie Parlemen 
taire Handelingen van 21 oktober 1970). 
Op grond van de thans beschikbare statistieken kan de 

Minister niet bevestigen dat de verwachte 25 % zijn be 
reikt. Hij beweert niet dat dit minimum niet wordt over 
schreden, doch is ervan overtuigd dat minder dan 50 % 
van de leerlingen de woensdaqnamlddaqleerqanqen volgen 
en hij is derhalve de mening toegedaan dat de moeilijkheden 
niet moeten worden overdreven. 
Voor de vijfdagenweek zouden de maanden oktober, 

november en december een proefperiode moeten zijn. Tij 
dens de tweede helft van december zullen de ministers op- 

Y a-t-il des raisons de croire que la qualité de l'enseigne 
ment a augmenté? 

Réponse du Ministre : 

l ) Aucun effort financier paruculier n'est consenti en 
faveur du budget du Ministère de l'Education nationale. 
Faut-il rappeler que dans ce budget le montant des traite 
ments, subventions-traitements et subventions de fonction 
nement représente près de 90 %. Ce qui fait que malgré 
l'apparence d'un budget considérable, les Ministres de 
l'Education nationa'e ne sont pas libres de mener une poli 
tique scolaire aussi généreuse et aussi progressiste qu'ils le 
souhaiteraient. 

2) Il convient de signaler qu'en 1966 le budget de l'Edu 
cation nationale représentait 18,36 % du budget total de 
la nation; en 1967, le pourcentage était de 18,68 % , en 
1968. de 18,50 %; en 1969, de 18,41 % et cette année 
la part de l'Education nationale clans le budget global de 
l'Etat s'élève à 18.64 % . 
Comparé au produit national brut, le budget de l'Educa 

tion nationale est, pour Ies mêmes années, respectivement de 
4,05. 4.22. 4.30, 4,26 et 4.37 o/(). Ceci porte à conclure que 
les dépenses en matière d'éducation ne font que suivre le 
rythme ascendant du train de vie de l'Etat sans connaître 
« l'explosion » dont il a été parfois question en d'autres 
circonstances. 

Le tableau en question sera transmis au membre intéressé. 

2. La semaine scolaire de cinq jours. 

Question: 

L'insuffisance des recettes de l'Etat oblige celui-ci à 
comprimer certaines dépenses indispensables. 
Ainsi le budget pour t 971 prévoit en faveur de l'Educa 

tion nationale un montant de 59 milliards dont la plus 
grnnde partie est consacrée à des dépenses obligatoires 
de traitements et subventions. Il ne reste qu'une faible frac 
tion pour mener une véritable politique d'enseignement. 
En ce qui concerne la semaine des cinq jours par exemple, 

les subventions n'en permettent l'application qu'à ¼ des 
enfants. si l'on ne veut pas voir les communes s'endetter. 

Quelles sont les intentions du Gouvernement dans ce 
domaine ? 

Réponse du Ministre: 

Une réponse à cette question a été fournie par le 
Ministre de l'Education nationale ( secteur français) lors 
de la discussion en séance publique de la Chambre du 
budget de l'Education nationale pour 1970 (Annales Parle 
mentaires du 21 novembre 1970). 
D' apn'·s 'les statistiques qui sont fournies à l'heure ac 

tuelle, le Ministre ne peut pas affirmer que les 25 % 
escomptés sont atteints. Sans vouloir prétendre que ce mini 
mum n'est pas dépassé. il est persuadé qu'il n'y a pas 50 o/o 
des élèves qui fréquentent les cours du mercredi après-midi, 
et dès lors il estime qu'il ne faut pas exagérer les diffi 
cultés. 

En ce qui concerne la semaine des cinq jours, octobre, 
novembre et décembre devaient être une période expérimen 
tale. Dans la dernière quinzaine de décembre les Ministres 
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nieuw de Rondetafelconferentie bijeenroepen om het vraag 
stuk te bestuderen en de mogelijkheden na te gaan om 
deze of gene tekortkoming te verhelpen. Dit: werd herhaal 
delijk gezegd. Pas begin 1971 zal men kunnen nagaan 
in hoeverre de nieuwe regeling de toestand heeft verbe 
terd. 

3. De achterstallige wedden. 

Vraag: 

In het Ministerie van Nationale Opvoeding is er een 
aanzienlijk volume aan achterstallige betalingen, met name 
inzake hijuren, kinderbijslag enz., die wel eens op verschei 
dene jaren betrekking hebben. 
Worden de nodige kredieten om de achterstallige beta 

lingen ook inzake wedden, weddetoelagen en werkinqs 
toelagen te verrichten, al of niet in 1970 en in 1971 uit 
getrokken? 

Antwoord uan de l\-1inister: 

De op de bijblad voor 1970 uitgetrokken kredieten voor 
de voorafgaande jaren ( 1 300 177 500 F) dekken de huidige 
behoeften, d.w.z. dat deze kredieten voldoende zijn om 
de kosten te bestrijden voortspruitend uit de vereffeninqs 
dossiers die thans onderzocht zijn. 
Hieraan dient toegevoegd dat er voor de rijksonderwijs 

inrichtingen, in de huidige stand van zaken, vrijwel geen 
achterstallige wedden meer moeten worden uitbetaald. De 
toestand is minder gunstig in het gesubsidieerd onderwijs. 
maal' een snelle verbetering kan in het vooruitzicht gesteld 
worden in het kader van de maatreqelen gètroffen door de 
Minister van Nationale Opvoeding op voorstel van de 
Commissie ad hoc, die hij in hel leven geroepen heeft en 
die haar conclusies ingeleverd heeft ( cf. verklaring van de 
Minister van Nationale Opvoeding (Franse sector) in 
openbare vergadering van de Kamer bij de bespreking van 
de begroting van Nationale Opvoeding). 
Ten slotte dient het louter technisch aspect van het pro 

bleem niet uit het oog verloren te worden. 
De uittrekking op de begroting van een globaal krediet 

voor de vereffening van achterstallige wedden en wedde 
toelagen gaat tegen het principe van de budgettaire specia 
liteit in. Dit systeem is alleen mogelijk indien de begro 
tingswet in een verdeling a posteriori, bij koninklijk be 
sluit, voorziet. Deze procedure, die alleen met instemming 
van de Minister van Begroting mag worden toegepast, is 
ingewikkeld en kan geen verbetering brengen. 

Inderdaad. de verdelinq van dat globale krediet, per 
artikel van het budget. wordt pas bekend als het Reken 
centrum klaar is met zijn bewerkingen en nis het tot het 
drukken van de bedragen is overgegaan, die door elk van 
de begrotingsartikels moeten worden betaald. 

De diensten voor vaststelling en vereffening der wedden 
zijn ermee belast elke daq de achterstalhqe wedden en 
weddetoelagen te berekenen; deze achterstallen betreffen 
vroegere jaren. die zelfs tot 1959 teruggaan. 
Het is volstrekt onmogelijk de ornvan q va n die achter 

stallen vooraf te kennen. 
De verschillende hetalin qssectorcn maken geregeld aan 

het Rekencentrum de basisdocumcntcn over volgens welke 
de achterstallen vast qestcld worden. De mecanoqrafische 
diensten gaan om d;; driE· of vier maanden over tot de 
voorbereiding van een vereffening per begrotingsartikel. 

De kredieten, die nodig zijn voor de uitbetaling van die 
achterstallen. worden dan aanqevraa\Jd bij beslissing va n 
de Ministerraad. op-grond van de juiste bedraqen die moe 
ten worden vereffend, met regularisatie in het bijblad. 

réuniront à nouveau la Table ronde pour étudier le pro 
blème et essayer de voir les possibilités qui existent pour 
remédier à tel ou tel inconvénient. Cela a été dit à plusieurs 
reprises. Ce n'est qu'au début de 1971 que pourra être 
appréciée l'amélioration apportée par le nouveau régime. 

3. Les arriérés de traitements. 

Question: 

Au Ministère de l'Education nationale, il reste un volume 
considérable d'arriérés à payer notamment en matière 
d'heures supplémentaires, d'allocations familiales, etc., por 
tant quelquefois sur plusieurs années. 

Les crédits nécessaires pour liquider complètement les 
arriérés, également en ce qui concerne les traitements et 
les subventions-traitements et de fonctionnement sont-ils 
prévus ou non en 1970 et en 1971 ? 

Réponse du Ministre : 

Les crédits inscrits au feuilleton de 1970 pour les années 
antérieures ( 1 300 177 500 F) couvrent les besoins actuels, 
c'est-à-dire que ces crédits sont suffisants pour faire face 
aux dépenses résultant des dossiers de liquidation examinés 
à ce jour. 

Dans l'enseignement de l'Etat, il n'y a pratiquement plus, 
actuellement d'arriérés à payer. La situation est moins favo 
rable dans l'enseignement subventionné, mais il est permis 
cl' espérer rapidement une amélioration dans le cadre des 
mesures prises par le Ministre de l'Education nationale sur 
proposition de la Commission ad hoc qu'il a créée et qui 
a déposé ses conclusions. ( dr. décb,m1tion du Ministre 
de l'Education nationale - secteur français -- en séance 
publique de Ict Chambre, lors de la discussion du budget de 
l'Education nationale). 

Enfin, il convient de ne pas perdre de vue 1' aspect pure 
ment technique du problème. 

L'inscription au budget d'un crédit global pour la liquida 
tion d'arriérés de traitements et de subventions-traitements 
va à l'encontre du principe de la spécialité budgétaire. Ce 
système n'est possible que si la loi budgétaire prévoit une 
répartition ,1 posteriori, par arrêté royal. Cette procédure, 
qui ne peut ètre appliquée qu'avec l'accord du Ministre du 
Budget, est compliquée et ne peut apporter aucune amélio 
ration. 

En effet. la répartition de ce crédit global, par article du 
budget, n'est connue d'une façon d(':finitive que lorsque le 
Centre de Calcul a terminé ses opérations et a procédé à 
l'impression des montants à payer pour chacun des articles 
budHètaires. 

Les services de fixation et de liquidation des traite 
ments sont chargés. chaque jour, de calculer des arriérés de 
traitements et de subventions-traitements: ces arriérés con 
cernent des années antérieures allant même jusqu'à 1959. 
Il est matériellement impossible de connaître d'avance 

l'importance de ces arriérés. 
Les différents secteurs de paiement transmettent réguliè 

rement 3u Centre de Calcul les documents de base sur 
lesquels les arriérés sont fixés. Les services mécanoqraphi 
ques procèdent tous les trois ou quatre mois à h prépara 
tion cl· une [iquidation. par article budqétaire. 

Les crédits nécessaires au paiement de ces arriérés sont 
:.i lors sollicités par dclfbératlon du Conseil des Ministres, 
sur la base des montants exacts à liquider, avec régularisa 
tion au Ieuilleton. 
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Een gedachtenwisseling heeft plaats in verband met het 
probleem. Een lid van de Commissie vreest dat terzake 
met een « chronische ziekte » zal dienen afgerekend te 
worden. Hij ziet slechts één praktische oplossing, nl. ruimere 
sommen op de begroting uittrekken. 
De Minister van Nationale Opvoeding (Nederlandse sec 

tor) betwijfelt het chronisch karakter van de toestand. Hij 
legt de nadruk op de merkelijke inspanning die men zich ge 
troost heeft, zowel inzake personeelsbezetting als op het fi 
nancieel terrein. Hij verheugt zich overigens over de reeds 
geboekte resultaten. 
Wel geeft de Minister toe dat een belangrijk aantal 

dossiers nog dienen herzien te worden. Zodra de admi 
nistratieve behandeling in dit verband volledig af 
zal zijn, mag een spoedige regeling in het vooruitzicht 
gesteld worden, en dit door het gebruik van de computer, 
De Minister merkt ten slotte op dat het departement van 

Nationale Opvoeding met zowat 180 000 personeelsleden 
als het grootste bedrijf van het land mag beschouwd wor 
den. 
Wat de regelmatige betaling van de tijdelijke leerkrach 

ten betreft, is de Minister van Nationale Opvoeding voor 
stander van voorafgaande forfaitaire: betalingen uekoppeld 
aan regularisatie vooraf. 

In dat verband waarschuwt de Minister van Financiën 
voor de ingewikkelde problemen van dergelijke bezoldi 
gingstechniken. De gevaren inzake controle, die slechts na 
uitkering geschieden kan, evenals de risico's verbonden aan 
onvermijdelijke terugvorderingen zijn niet denkbeeldig. 

4. Het leerlingenvervoer, 

Vraag: 

Hoe zijn de perspectieven inzake financiering van het 
schoolvervoer ? 
Werd ter zake een proqramrnatie op lange termijn opge 

steld? 
Zullen de uitgaven weldra hun maximum bereiken ? 

Antwoord uan de Minister : 

De Commissie, die ermee belast was een proqramrnane 
op lange termijn van het schoolvervoer uit te werken, heeft 
haar conclusies nou niet ncerqeleqd. Het thans vigerende 
stelsel word derhalve niet uewijzigd, 

XI. - CULTUUR. 

Vraaq: 

De uitgaven voor de Cultuur stijgen elk jaar, maar de 
toestand verbetert nauwelijks. Musea blijven gesloten bij 
gebrek aan personeel of wegens onvoldoende verwarming en 
onderhoud. Kunstwerken worden in reserve gehouden en 
bewaard in zeer slechte voorwaarden, 
Zal de verhoq in q van de kredieten het eindelijk mogelijk 

maken clie toestand te verhelpen 7 

Antwoord rrn1 de Mi11i5/c•r: 

De begroting van Cultuur neemt weliswaar geregeld toe 
maar die verhoging wordt voor een groot deel opqeslorpt 
door: 

-- de toenemende lasten van het in dienst zijnde per 
soneel. ingevolge de aanpassin qcn van de wedden, de stij- 

Un échange de vues a eu lieu sur le problème. Un mem 
bre de la Commission craint qu'en l'occurrence on se heurte 
à une « maladie chronique». li ne voit qu'une seule solution 
pratique, qui consiste à prévoir des montants plus élevés au 
budget. 

Le Ministre de l'Education nationale ( secteur néerlan 
dois) a mis en doute le caractère chronique de la situation. Il 
a attiré l'attention sur l'effort remarquable qui a été consenti, 
tant sur le plan de l'occupation du personnel que dans le 
domaine financier. Il s'est réjoui d'ailleurs des résultats en 
registrés dès à présent. 
Certes, le Ministre a concédé qu'un nombre important 

de dossiers doivent encore être revus. Dès que la mise au 
point administrative aura été faite à cet égard, on peut 
s'attendre à un règlement rapide grâce à l'utilisation de 
l'ordinateur. 
Le Ministre a fait observer enfin que le département de 

l'Education nationale, avec un effectif de personnel de 
quelque 180 000 membres, peut être considéré comme la 
plus grande entreprise du pays. 
En ce qui concerne le paiement régulier des enseignants 

temporaires, le Ministre de l'Education nationale se montre 
partisan du paiement forfaitaire anticipé, associé ù la 
régularisation préalable. 
A cet égard, le Ministre des Finances a attiré l'attention 

sur les problèmes complexes que soulèvent pareilles techni 
ques de rémunération. Les dangers liés au contrôle, qui 
ne peut s'effectuer qu'après le paiement, ainsi que les ris 
ques inhérents aux recouvrements inévitables ne sont pas 
imaginaires. 

4. Le transport des élèves. 

Question: 

Quelles sont les perspectives en ce qui concerne le finan 
cement des transports scolaires ? 
Une programmation à long terme a-t-elle été établie? 

Les dépenses vont-elles bientôt atteindre un plafond? 

Réponse du Ministre : 

I~, Commission chargée d' élaborer une programmation a 
long terme des transports scolaires n'a pas encore déposé. 
ses conclusions. Le réqime en viqueur actuellement n'a donc 
pas été modifié. 

XI. -- CUL TURE. 

Quc-stion: 

Dons le domaine de la culture, les dépenses augmentent 
chaque année, mais la situation reste déplorable : des musées 
sont fermés par manque de personnel ou insuffisance de 
chauffage et d'entretien, des réserves cl'œuvres d'art sont 
conservées dans de mauvaises conditions, 

L'uuqmentatlon du budget. perrnettra-t-clle de remédier 
en fin à cette situation 7 

Rc'ponse d11 Ministre : 

Le budget de hi Culture est saus doute auq menté régu 
lièrement 111a1s cette auqmentation est absorbée en qran dr; 
partie par : 

-- l'accroissement des charges du personnel en fonction, 
par suite des revalorisations baré miques, de 1'a11grnentation 



l 93 l 4-1 (1970-1971) - N. 3 

ging van het indexcijfer der consumptieprijzen, de sociale 
programma tie ... 
- de vermeerdering van de prijs van de goederen die 

een weerslaq heeft op de uitrustingskosten. 

De stijging van de begrotingen komt dus niet tot uiting 
in een overeenkomstige stijging van de diensten. 

Geen enkel van het Departement van Cultuur afhangend 
museum werd gesloten bij gebrek aan personeel of ontoerei 
kende verwarming en onderhoud. 

In de Koninklijke Musea voor Kunst en Geschiedenis 
worden, ten gevolge van het beperkt aantal opzichters. de 
verschillende secties om beurten opengesteld. 

Deze toestand kan alleen verbeterd worden door de uit 
breiding van het kader van de opzichters. hetgeen niet 
mogelijk zal zijn in 1970, daar de voor de uitbreiding van 
de kaders uitgetrokken kredieten afgeschaft moesten wor 
den, ten einde het voorgeschreven globaal bedrag, voorzien 
voor de begroting van de gemeenschappelijke sector. niet te 
overschrijden. 

De toestand zal er niet op verbeteren in 1971, daar de 
voorziene globale verhoging voor de begroting van de ge 
meenschappelijke sector miniem is. 

De reserves zijn op een bevredigende, zoniet volmaakte 
wijze ingericht en ze beantwoorden aan de eisen inzake de 
bewaring van de kunstwerken. 

XII. - LANDBOUW. 

Vrnag : 

In de Algemene Toelichting wordt de nadruk pelegd op 
de aanzienlijke verhoging van de lasten die de Europese 
Economische Gemeenschap oplegt. met name op het gebied 
van de landbouw. Deze uitgaven nu dienen om een onge 
rijmd landbouwbeleid te financieren, dat erin bestaat het 
rendement op te voeren en nadien een ge<leelte van de pro 
dukten te vernietiqen en melkkoeien af te slachten, terwijl 
de Gemeenschap een vleestekort heeft. 

Mag een andere koers worden verwacht? 

Antwoord van de Minister : 

De landbouweconomie wordt grondig beïnvloed door de 
.wetten van biologie en klimatologie, die nog geen enkel land 
ter wereld degelijk heeft kunnen beheersen. Zij leiden tot 
zulkdanige produktievarlaties dat men zeer vlug van een 
overschot-situatie kan overgaan naar een relatief tekort. 
schadelijk voor de economie in het algemeen. 

Voorts zijn de qernenschappelijke landbouwprijzen voor 
het merendeel der produkten onveranderd gebleven sinds 
1966. 

Deze overwegingen verklaren in ruime mate de evolutie 
van de landbouweconomie in de laatste tijd. 

Het fundamenteel doelwit vormt de produktiebeheersing. 
ln deze optiek heeft de Commissie van de Europese Ge 
meenschappen een aantal voorstellen ingediend die er toe 
strekken maatregelen in werking te stellen om de afvloei 
van de actieve landbouwbevolking te versnellen, de inves 
teringen zo produktief mogelijk te financieren en het areaal 
te verminderen door he, te bebossen. liet voor le behouden 
voor sor ian l-cu ltnre lc doeleinden of het te bestemmen voor 
dehcitairc speculaties :mils rundvlees. Daarenhoveu voor 
zien conjuncturele maatre qclen in de inkrimping van de 
melk- en Iruitproduktie ( appelen en peren) om de kind 
bouwers die een activiteit willen blijven uitoefenen in deze 

de J'indice des prix à la consommation de la programmation 
sociale ... 
- l'accroissement du prix des marchandises qui se réper 

cute sur les Frais d'équipement. 

La hausse des budgets ne se traduit donc pas pur une 
augmentation équivalente des services. 
En ce qui concerne les musées qui relèvent du Départe 

ment de la Culture, aucun d'eux n'est ou n'a été fermé par 
manque de personnel ou insuffisance de chauffage et d'en 
tretien. 
Toutefois, dans les Musées royaux d'Art et d'Histoire, le 

nombre limité des surveillants oblige à n'ouvrir les diffé 
rentes sections que par roulement. 

Cette situation ne pourrait s'améliorer qu'à la condition 
d'augmenter le cadre du personnel de surveillance, ce qui 
ne sera pas possible en 1970, les crédits prévus pour Jes 
extensions de cadre ayant dû être supprimés, afin de rester 
dans les limites du montant global imposé pour le budget du 
secteur commun. 

La situation ne sera guère meilleure en 1971, l'augmen 
tation globale prévue actuellement pour le budget du sec 
teur commun étant dérisoire. 
Quant aux réserves, elles sont aménagées d'une façon 

satisfaisante sinon parfaite et répondent aux exigences de 
la conservation des œuvres. 

XII. - AGRICULTURE. 

Question: 

L'Exposé général met l'accent sur l'augmentation consi 
dérable des charges qu'impose la Communauté économique 
européenne. notamment dans le domaine agricole. Or, ces 
dépenses servent à financer une politique agricole absurde 
qui consiste à augmenter k rendement, à détruire ensuite 
une partie des produits et à faire abattre des vaches lai 
tières, alors que la Communauté manque de viande. 

Peut-on s'attendre à une autre orientation ? 

Réponse du Ministre: 

L'économie agricole est profondément influencée par les 
lois de la biologie et de la climatologie qu'aucun pays au 
monde n'a encore réussi à maitriser valablement. Elles con 
duisent à des variations de production telles que, très rapi 
dement, on peut passer d'une situation excédentaire à une 
situation de relative pénurie préjudiciable à l'économie en 
général. 

D'autre part. les niveaux de prix actuels dans le cadre 
de la politique agricole commune sont bloqués à des mon 
tants pour la plupart inchangés depuis 1966. 

Ces considérations expliquent larqemcnt l'évolution de 
l'économie agricole dans les derniers temps. 

L'objectif fondamental est la recherche de [a maîtrise de 
la production. Dans cette optique. la Commission des Corn 
m unautès Européennes a déposé un certain nombre de pro 
positions tendant i1 mettre en œuvre des mesures de réduc 
tion accélérée de la population active dans le domaine agri 
cole. à financer les investissements de la manière la plus 
productive. à réduire les superficies cultivées par leur boise 
ment, par leur réservation à des fins socio-culturelles ou par 
une destination plus appropriée i1 des spéculations défici 
taires comme l,1 viande bovine. En outre, des mesures con 
joncturelles s'inscrivent dans une opération de désinves 
tissernent dans le domaine de la production laitière et Irui- 
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sector het mogelijk te maken een betere rentabiliteit k 
bereiken. 

Er zal ten slotte getracht worden in een beter bestel te 
voorzien voor de producentcnqroepertnqen, zulks met het 
doel de producenten niet alleen beter te doen inzien op welke 
wijze geproduceerd dient te worden, maar ook welke hoe 
veelheid moet worden voortgebracht. Dat bestel beoogt 
zulkdanige produktievoorwaarden dat er een beter even- 
wicht tussen vraag en aanbod zal uit voortvloeien. 

XIII. - VERKEERSWEZEN EN P.T.T. 

1. Nieuwe staatsbedrijven. 

Vraag n' 1: 

Een lid betreurt dat er geen omstandiger uitleg verstrekt 
werd omtrent de Regie der Posterijen en die van de pak 
ketboten Oostende-Dover. 
Op hoeveel worden de uitgaven van de twee nieuwe 

staatsbedrijven in 1971 geraamd ? 
In hoever worden zij door begrotingskredieten, respec 

tievelijk door eigen ontvangsten gestijfd? 

Antwoord van de Minister: 

Met het oog op de overgang van het Bestuur der Poste 
rijen en van de diensten van het Bestuur van het Zeewezen, 
die belast zijn met de exploitatie van de pakketbootdienst 
Oostende-Dover en Oostende-Harwich, van het stelsel van 
algemeen bestuur naar dat van staatsbedrijf. werd het nut 
tig geoordeeld transitoire begrotingsmaatregelen te treffen. 

Zij houden het volgende in : 

a) de overheidsuitgaven evenals die m.b.t de diensten 
waarop de verandering van statuut geen uitwerking heeft, 
blijven ten laste van de begroting van elk van de betrokken 
departementen; 
b) de werkingsuitgaven van de bij die verandering be 

trokken diensten zullen worden gedekt enerzijds uit hun 
eigen inkomsten en anderzijds uit kredieten die op de ge 
wone beqrotinq zijn uitgetrokken; al die posten worden 
boekhoudkundig verwerkt in een fonds ad hoc in de afzon 
derhjke sectie van elk van de respectieve begrotingen. 

De begrotingsramingen zien er als volgt uit : 

tière (pommes et poires) afin de permettre aux auriculteurs 
qui maintiendront une activité. dans ces secteurs d'atteindre 
une meilleure rentabilité. 
Enfin, il sera procédé à une tentative de mise en place 

d'un meilleur dispositif concernant les groupements de pro 
ducteurs qui concourra également à rendre ces derniers plus 
conscients non seulement de la manière de produire, mais 
également des quantités à produire. L'ensemble de ce dispo 
sitif tend à instaurer des conditions de production telles qu'il 
en résultera un meilleur équilibre entre l'offre et la demande. 

XIII. - COMMUNICATIONS ET P.T.T. 

1. Nouvelles régies, 

Question n° 1 : 

Un membre regrette que des explications plus détaillées 
ne soient pas fournies en ce qui concerne la Régie des Pos 
tes et celle des Malles Ostende-Douvres. 

A combien ont été évaluées les dépenses exactes des 
deux nouvelles régies pour 1971 ? 
Dans quelle mesure seront-elles financées respectivement 

par des crédits budgétaires et par des recettes propres ? 

Réponse du Ministre : 

En vue du passaqede l'Administration des Postes et des 
services de l'Administration de la Marine chargés de l'ex 
ploitation des paquebots Ostende-Douvres et Ostende 
Harwich, du régime d'administration générale au régime 
de la régie, il a été jugé utile de prendre des mesures bud 
gétaires transitoires. 

Elles impliquent que: 

a) les dépenses d'autorité ainsi que celles relatives aux 
services qui ne seront pas affectés par le chanqernent de sta 
tut restent à lé, charge du budget ordinaire de chacun des 
départements concernés; 
b) les dépenses de fonctionnement des services affectés 

par ce changement seront couvertes, d'une part, par leurs 
propres recettes et d'autre part, par un apport de crédits 
venant du budget ordinaire, le tout étant comptabilisé sous 
1111 fonds approprié à la section particulière de chacun des 
cieux budgets respectifs. 

Les prévisions budgétaires, se présentent connue suit : 

Posterijen 

Postes 

Algemeen 
bestuur 
(new. 

begroting) 

Toekomstige 
Regk der 
Postcr ijeu 

( a fzondcrli j ke 
sectie) 

Future Rt~uie 
des Postes 
( scct. part.) 

Zeewezen 

Marine 

Administration 
gfnérale 

(budget ord.) 

Alqemeen 
bestuur 
(gew. 

begroting) 

Administratlon 
générale 

(budget ord.) 

Toekomstige 
Regie van het 
Zeevervoer 
(afzonderlijke 

sectie) 

Future Régie 
du Transport 

maritime 
( scct. part.) 

l.Ittqavcn 

Eigen inkomsten 

29 506 000 

Pinnncicr-inq uit begrotingskredieten i 3 471662000 

9841585000 

6 369 923 000 

3171662000 

342 095 000 

150 179 000 

850 (79 000 

ïOO 000 000 

Dépenses. 

Recettes propres. 

150 179 000 : Financement par crédits budgél~irf'S, 
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Rekening houdend met het feit dat de getroffen maatre 
gelen overgangsmaatregelen zijn, werden de investerings 
uitgaven niet vermeld in de gegevens betreffende de twee 
fondsen van de afzonderlijke sectie van de begroting. Om 
dezelfde reden komen de kredieten voor de uitbetaling van 
de pensioenen verder voor op de Begroting van Pensioenen. 
Wat nu de nieuwe uitgaven betreft die in 197 I zullen voort 
spruiten uit de eventuele stijging van het indexcijfer der 
consumptieprijzen, uit de sociale programmatie en uit de 
weerslag die de invoering van de belasting over de toege 
voegde waarde op de uitgaven zal hebben, daarvoor zullen 
de toekomstige staatsbedrijven hun financiële middelen ha 
len uit de globale provisie van 4,8 miljard die voor 1971 op 
de Begroting van het Ministerie van Financiën voorkomt. 

Vraag n" 2: 

De oprichting wordt aangekondigd van nieuwe regies 
voor de Pakketboten Oostende-Dover en voor de Post. 

Deze operatie schijnt vooral te dienen om de uitgaven 
begroting met 7 miljard te verminderen. 

Bestaat verder de bedoeling sommige activiteiten van de 
nieuwe regies naar de particuliere sector over te brengen ? 

Antwoord van de Minister: 

De Regering zal binnenkort op het bureau van de Wet 
gevende Kamers twee wetsontwerpen indienen tot oprich 
ting van de Regie voor Zeetransport, resp. de Regie 
van Posterijen. 
Wat betreft de Regie van Posterijen, is die maatregel 

gerechtvaardigd door de noodzaak om aan deze overheids 
dienst een statuut te verlenen dat hem in staat moet stel 
len de methodes van industriële bedrijfsvoering toe te. pas 
sen, Het zal gaan om een regie die ingedeeld zal worden bij 
de instellingen van categarie A, als bedoeld in de wet van 
16 maart 1954 betreffende de controle op sommige instel 
lingen van openbaar nut 
De Regie van Posterijen zal dus een overheidsdienst blij 

ven die vertegenwoordigd en beheerd wordt door een 
Minister, De voorgestelde wijziging van statuut zal niet tot 
gevolg hebben dat activiteiten van de openbare sector naar 
de particuliere sector overgebracht worden. 

De begrotingsontwerpen voor 19ïl houden rekening met 
de weerslag van de oprichting van dit staatsbedrijf, op het 
vlak van de begrotingstechniek 

• * * 

De oprichting van een Regie voor Zeetransport 
is inzonderheid bedoeld om o. m. aan de Pakketbotendienst 
Oostende-Dover <le vereiste soepele beleidsregels te geven 
waaraan thans bepaalde administr a+ieve reglementen, inzon 
derheid op financieel en administratief gebied, in de weg 
staan, 
Het ligt niet in <le bedcelmq van de Regerin~1 een gedeel 

te van de activiteit van de Pakketbotendienst Oostende-Do 
ver over tf-'. brcnqcn naar de particuliere sector. 

Vraag n•· 3: 

In verband met de aanstaande oprichting van een Regie 
voor de Pak ketboten Oostende-Dover wordt gevraagd 
of voor deze Regie rationalisaticplannen bestaan en of een 
berekening is qernaakt van hun waarschijnlijke rentabiliteit. 

Compte tenu du caractère transitoire des mesures prises, 
les dépenses d'investissements n'ont pas été: rattachées aux 
deux fonds de la section particulière du budget. Pour la 
même raison, les crédits nécessaires à la liquidation des pen 
sions restent portés au budget des Pensions. Enfin pour 
les dépenses nouvelles qui découlent en 197 l de la hausse 
éventuelle de l'indice des prix à la consommation, de la pro 
grammation sociale et de la répercussion sur les dépenses de 
l'instauration de la taxe sur la valeur ajoutée, les futures 
régies émargeront à la provision globale de 4,8 milliards pré 
vue au budget du Ministère des Finances pour 1971. 

Question n° 2 : 

On annonce la création de nouvelles regies pour les 
paquebots Ostende-Douvres et pour la Poste. 

Cette opération semble surtout destinée à diminuer le 
budget des dépenses de 7 milliards, 
Entre-t-il en outre dans les intentions de transférer au 

secteur privé certaines activités de ces nouvelles régies ? 

Réponse du Ministre . 

Le Gouvernement déposera prochainement sur le bureau 
des Chambres législatives deux projets de loi créant res 
pectivement la « Régie des Transports Maritimes » et la 
« Régie des Postes », 
En ce qui concerne la Régie des Postes, ces mesures sont 

justifiées par la nécessité d'accorder à ce service public 
un statut lui permettant d'appliquer les méthodes de ges 
tion industrielle. Il s'agira d'une régie classée parmi les 
organismes de la catégorie A visés par la loi du 16 mars 
1954 relative au contrôle de certains organismes d'intérêt 
public. 

La Régie des Postes restera donc un service public repré 
senté et géré par le Ministre et la modification de statut 
qui sera ainsi proposée n'aura pas pour eHet de déplacer 
des activités du secteur public vers le secteur privé. 

Les projets de budget pour 1971 tiennent compte des inci 
dences de la création de cette Régie, sur le plan de la techni 
que budgétaire. 

La création envisagée d'une Régie des Transports Mari 
times a surtout. pour but d'accorder e.a. au Service des 
Paquebots Ostende-Douvres, la souplesse d'action néces 
saire que certains règlements administratifs entravent à 
l'heure actuelle, surtout dans les domaines administratif et 
financier. 
Il n'entre pas dans les intentions du Gouvernement de 

transférer au secteur privé une partie des activités du Service 
des Paquebots, 

Question 11° 3 : 

En ce qui concerne la création future d'une Régie pour les 
Paquebots Ostende-Douvres, existe-t-il des plans de ratio 
nnlisat ion et leur rentabilité probable a-t-elle été calculée? 
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Antwooz·d van de Minister: 

De pakketbotendienst tussen Oostende en Dover wordt 
thans op een rationele wijze geëxploiteerd, wat niet weg 
neemt dat plannen bestaan om deze dienst te verbeteren; 
deze plannen worden verwezenlijkt naarqelanq v,111 de 
mogelijkheden. 
De nodige elementen om de rentabiliteit van de Dienst 

der Pakketboten te berekenen ontbreken thans, omdat die 
dienst een geïntegreerd deel uitmaakt van het Bestuur van 
het Zeewezen en van de Binnenvaart, dat onderworpen is 
aan de Rijkscomptabiliteit. 
De noodzakelijkheid om te kunnen beschikken over nauw 

keurige inlichtingen in verband met de rentabiliteit is trou 
wens een van de redenen van de oprichting van een Regie. 

2, N.M.B.S. 

Vraag : 

De Nationale Maatschappij van Belgische Spoorwegen 
draagt nog altijd zware Jasten die haar werden opqeleqd. 
Is er kans dat de normalisatie van de rekeningen thans 
spoedig werkelijkheid wordt? 
Hoe is de toestand op dit ogenblik? 
Is er vooruitgang gemaakt op het Europese vlak inzake 

de coördinatie van het vervoerbeleid ? 
Zijn de investeringsprogramma's van de N.M. B. S. in 

overeenstemming met de algemene oriëntatie van een ver 
voerbeleid ? 

Antwoord van de Minister : 

De Verordeningen nrs. 1191/69 en 1192/69 van de 
Raad van de Europese Gemeenschappen schrijven de 
normalisatie van de rekeningen der spoorwegondernemin 
gen voor. Zij stellen o.m. de te volgen procedure vast. 
In uitvoering daarvan heeft de Regering aan een Werk 

groep « Normalisatie der rekeninqen N.M. B. S. » op 
dracht gegeven het gestelde probleem in zijn geheel te 
onderzoeken en verslag uit te brengen met het oog op de 
spoedige toepassing ervan in ons land. De werkzaam 
heden van de werkgroep zijn volop aan de gang. 
Anderzijds kan worden bevestigd dat er vooruitgang is 

wat betreft de totstandkoming van een gemeenschappelijk 
vervoerbeleid voor de zes landen van de Europese Gemeen 
schappen. Er mag in dat verband verwezen worden naar 
het omstandig verslag uitgebracht door Senator De Keyzer 
betreffende de begroting van het Ministerie van Verkeers 
wezen voor 1970 (Stuk Senaat nr. 469 van 2 juni 1970). 
Dit verslag geeft eveneens inlichtingen betreffende de 
vervoerpolitiek in andere internationale kringen. 
Ten slotte is het vanzelfsprekend dat de investerings 

programma's van de N. M. B. S. rekening houden met de 
wijzigingen in haar eigen vervoerbeleid en de in een alge 
meen kader gevolgde koers. 

XIV. - BINNENLANDSE ZAKEN. 

V rili:lf} n•· 1 : 

Onder de bebngrijke toeneminqcn citeert de Alcemene 
Toelichting die van de begroting van Binnenlandse Zaken, 
meer bepaald de sti iqinq van de dotaties van het Gemeen 
tefonds en van het Fonds der provinciën. 

Réponse du Ministre: 

Le Service des paquebots entre Ostende et Douvres est 
exploité à l'heure actuelle d'une façon rationnelle, ce qui 
n'empêche pas qu'il existe des plans pour améliorer le ren 
dement de ce service; ces plans sont réalisés au fur et à 
mesure des possibilités. 

Les éléments nécessaires pour calculer la rentabilité du 
service des paquebots font défaut à l'heure actuelle du fait 
que ce service fait partie intégrante de l'Administration de 
la Marine et de la Navigation Intérieure qui est soumise à 
la Comptabilité de l'Etat. 

La nécessité de pouvoir disposer de renseignements exacts 
en ce qui concerne la rentabilité est d'ailleurs une des rai 
sons de la création d'une Régie. 

2. S.N.C.B. 

Question : 

La Société nationale des Chemins de Fer belges conti 
nue à supporter de lourdes charges qui lui ont été imposées. 
Y a-t-il des chances que la normalisation des comptes se 
réalise au plus tôt ? 
Quelle est la situation en ce moment? 
Y a-t-il progrès sur le plan européen en matière de coor 

dination de la politique de transport? 
Les programmes d'investissements de la S. N. C.B. sont 

ils conformes à l'orientation générale d'une politique en ma 
tière de courants de transport ? 

Réponse du Ministre : 

Les Règlements n°" 1191/69 et 1192/69 du Conseil des 
Communautés Européennes prescrivent la normalisation 
des comptes des entreprises de transport. Ils fixent notam 
ment la procédure à suivre. 
En exécution de ces règlements, le Gouvernement a char 

l)é un Groupe de travail « Normalisation des comptes 
S. N. C. B. » d'examiner le problème dans sa totalité et de 
lui faire rapport en vue d'en réaliser l'application pour notre 
pays dans le plus bref délai. Les travaux de ce groupe de 
travail se poursuivent activement. 
D'autre part, il peut être affirmé: que des progrès sont 

réalisés en ce qui concerne l'établissement d'une politique 
commune de transport pom les six pays des Communautés 
Européennes. A ce sujet, il peut être référé au rapport 
circonstancié de M. le Sénateur de Keyzer concernant 
le budget du Ministère des Communications pour 1970 
( Document Sénat n" 469 du 2 juin 1970). Ce rapport donne 
également des renseignements sur la politique de transport 
dans d'autres enceintes internationales. 
Enfin, il va de soi que les programmes d'investissements 

de la S. N, C.B. tiennent compte des modifications qui se 
présentent. dans ses propres courants de transport et des 
orientations qui se développent dans un contexte général. 

XIV. - INTERIEUR. 

Question n° 1 : 

L'Exposé ÇJénéral cite parmi les augmentations imper 
tantes. celle du budget de l'Inrérieur. c'est-à-dire la majo 
ration de la dotation du Fonds des Communes et clu 
Fonds des Provinces. 
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Zal de Minister dank zij die vermeerdering een oplos 
sing kunnen vinden voor de financiële moeilijkheden van de 
vier grote steden, vooral met het oog op het aanzuiveren 
van de schuldenlast welke het gevolg is van hun vroeger 
beheer? 

In dit verband zou eveneens een oplossing moeten wor 
den overwogen voor de ten laste van de gemeenten val 
lende roerende voorheffing op de renten van hun eigen 
leningen. 

Antwoord van de Miniséer: 

Van 1970 tot 1971 zal het Gemeentefonds van 
15 262 652 000 F op 17 436 658 000 F gebracht worden. 
d.i. een verhoging met 14,24 % . 
Overeenkomstig de wet van 16 maart 1964 zullen de 

vier grote steden 37 % van de nieuwe dotatie ontvangen. 
zegge 6 451 563 546 F. wat neerkomt op een stijging van 
804 miljoen ten opzichte van 1970. 
Deze vermeerdering van de dotatie van het Gemeente 

fonds kan echter de financiële moeilijkheden van elk der 
grote steden niet oplossen. 
Andere maatregelen zullen moeten overwogen worden, 

waartoe de Vaste Commissie der Lokale Besturen op 
nuttige wijze zou kunnen bijdragen. 
Hetzelfde geldt voor het ingewikkeld probleem van de 

lasten die voor de gemeenten voortvloeien uit de onroe 
rende voorheffing die zij te dragen hebben op de renten van 
hun leningen. 
Men mag niet uit het oog verliezen dat hetzelfde pro 

bleem eveneens gesteld wordt voor zekere intercommunale 
verenigingen die eveneens overgaan tot de openbare uit 
gifte van leningen en dat het Gemeentekrediet van België 
zelf de rentevoet van zijn kasbons dient vast te stellen 
met inachtneming van de invloed van de onroerende voor 
beffing. 
De nadruk dient eveneens gelegd te worden op het ver 

schijnsel inzake de internationalisering van de kapitaal 
markt die tot gevolg heeft dat, op het ogenblik, het 
afschaffen van de onroerende voorheffing haast geen 
invloed zal hebben op de rentevoeten daar deze aange 
past zijn aan die van de meest vrije landen op het gebied 
van de kapitaalmarkt, waar geen inhoudingen aan de bron 
zijn. 

Vr,1ag n'· 2 : 

Het tekort van de grote steden bedraagt 5,8 miljard. 
Een bijzondere commissie is OJJ\Jeritht om het probleem 

te bestuderen dat eigen is aan de grote steden, P1c1Dr geen 
enkel concreet voorstel werd in aanmerking genomen. 

De oplossing van het probleem moet onde!" meer wor 
den gezocht in een consoliderinq van de leninqen die de 
grote steden aangingen, en ook in een nieuwe studie van 
het probleem van de roerende voorheffing op de inkomsten 
van de leningen die de grole steden uitschreven, 

Antwoord van de Minister, 

De op de kapitaalmarkt geldende rentevoeten sluiten 
1 hans elke gedachte uit v<H1 een conversie van de openbare 
leningen uitqeqeven door de grote steden. 

Er dient aan herinnerd dat het Gemeentefonds jaarlijks 
een percentage van 16.139 1-~ ontvangt van ne opbrengst 
van sommige door de Staat geïnde belastingen. onder 
andere van de belastinq op de roerende inkomsten. 

De toekenning van een gedeelte van de op alle roerende 
inkomsten ingehouden roerende voorheffing ,- dit bete- 

Cette situation perrnettra-t-elle au Ministre d'envisager 
une solution pour les finances des quatre grandes villes et, 
en particulier, pour compenser la charge de la dette pro 
venant de gestions antérieures ? 

Il faudrait dans ce. domaine: envisager aussi une solution 
en ce qui concerne le: précompte mobilier supporté par les 
communes sur l'intérêt de leurs emprunts. 

Réponse du Ministre : 

De 1970 à 1971. le Fonds des communes passera de 
15 262 652 000 F à 17 436 658 000 F. soit une majoration de 
14,24 %- 
Conformément à la loi du 16 mars 1964, les quatre gran 

des villes obtiendront 37 % de la nouvelle dotation, soit 
6 451 563 546 F. ce qui représente une majoration de 
804 millions par rapport à 1970. 
Cet accroissement de la dotation du Fonds des commu 

nes ne permettra cependant pas de résoudre: les difficulés 
financières de chacune des grandes villes. 
D'autres mesures devront. être envisagées au sujet des 

quelles la Commission permanente des Pouvoirs locaux 
pourra utilement fournir sa contribution. 
li en est de même pour le problème complexe que consti 

tuent les charges découlant pour les communes du pré 
compte mobilier supporté par elles sur l'intérêt de leurs 
emprunts. 

Il ne peut être perdu de vue que ce problème se: pose 
également pour certaines sociétés intercommunales qui 
émettent, elles aussi, des emprunts sur le marché public et 
que le Crédit communal de Belgique lui-même doit fixer 
les taux d'intérêt de ses bons de caisse en tenant compte elf: 
l'influence du précompte mobilier. 

Il faut aussi mettre l'accent sur le phénomène d'inter 
nationalisation du marché des capitaux qui a pour consé 
quence qu'à l'heure actuelle la suppression du précompte 
mobilier. n'aurait pratiquement pas cl 'influence sm les taux 
d'mtérëts, ceux-ci étant alignés sur ceux des pays les plus 
libres au point de vue marché des capitaux où il n'y a pas 
de retenues à la source. 

Ouestio« n° 2 : 

Le déficit des wandes villes est de l'ordre de 5,8 milliards. 
Une commission spéciale a été constituée pour examiner 

le problème particulier des grandes villes. mais aucune pro 
position concrète n'a été retenue. 

La solution du problème doit être recherchée notamment 
dans une con so liriation des emprunts contractés par les 
grnndes villes et aussi peu un r-'eHH:ien du problème cle 
la perception du précompte mobilier sur les revenus des 
emprunts émis par les grandes villes. 

Réponse du Ministre : 

Les taux d'intérêt en vigueur sur le marché des capitaux 
écartent actuellement toute idée de conversion des emprunts 
publics émis par les qrandes villes. 
li y a lieu de rappeler que le Fonds des Communes se 

voit attribuer annuellement un pourrentaqe de 16.139 % 
du produit de certains impôts perçus par l'Etat et, entre 
autres, de l'impôt afférent aux revenus mobiliers. 
Aussi. l'apport partiel du précompte mobilier retenu sur 

l'ensemble des revenus mobiliers - c'est-à-dire aussi bien 
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kent zowel de inkomsten die betrekking hebben op de door 
de overheidssector als door de privésector uitgegeven lenin 
gen - is in feite een ruime compensatie voor de rente 
lasten die de steden en gemeenten te dragen hebben inge 
volge hun schulden, die zeker lager is dan 16,39 % van de 
gewmenlii!~c roerende kapitalen die aan leiding neven 
tot het heffen van belasting. ( Opmerking : zie ook : « Rijks 
schuld ».) 

XV. - LANDSVERDEDIGING. 

Vraag : 

Is er eindelijk een beslissing genomen in verband met 
het aanschaffen van begeleidingsschepen voor de Zee 
macht? 
Is het: waar dat hierover meningsverschillen bestaan in de 

schoot van de Re~ering ? 
Zou men niet beter afzien van deze belangrijke en 

overbodige uitgave 7 
Voorts werd in de pers aangekondigd dat een ge 

meenschappelijk fabricageprogramma tussen Engelse en 
Belgische firma's zou begonnen worden voor lichte pantser 
wagens ( CVRT). Zijn de nodige kredieten daartoe uit 
getrokken op de begroting ? 
ln hoever zijn Belgische ondernemingen bij deze zaak be 

trokken? 

Antwoord van de Minister. 

Tot dusver werd nog geen regeringsbeslissing getroffen 
wat betreft de eventuele bouw van 1 escorteschepcn door 
Belgische scheepswerven. 
Het is op het ogenblik zelfs onmogelijk een datum op te 

geven wat deze beslissing betreft en er kan dus geen sprake 
zijn van meningsverschillen welke hieromtrent in de schoot 
van de Regering zouden bestaan. 
Eenmaal in het bezit van een volledig dossier dat alle 

nodige elementen bevat zal deze zaak grondig worden 
onderzocht door het bevoegd Ministerieel Comité: en aan 
leiding geven tot een definitieve beslissinq ter zake. 
Het ligt werkelijk in de bedoeling het plan tot aankoop 

van C.V. R. Ti-voertuiqen door België in het Vereniqd 
Koninkrijk ten uitvoer te leqqen. 
Daar er echter nog geen definitief akkoord bestaat tussen 

de betrokken departementen, is het vooralsnog niet moge 
lijk de nodiqe kredieten op de bcqrotinq uit te trek ken. 
Mocht deze overeenkomst tot aankoop nog bekrachtigd 

worden vóór de stemming over de buitengewone hegrnting 
voor 1970, zou eventueel een amendement kunnen worden 
ingediend. 

VXI. ~ MIDDENSTAND. 

Vrrwg: 

Bij de tocpassinq van de e xpansicwcrtcn komt een zekere 
discriminatie aan het licht. 
Sommige bedrijven kunnen er het voordeel niet van ge 

nieten, in het bijzonder diegene die arbeidsintensief zijn. 
w orclen op dit terrein geen nieuwe maotreqelen over 

wogen/ 

ceux afférents aux émissions du secteur public que du sec 
teur privé - constitue-t-il une large compensation aux 
charges d'intérêt que supportent les villes et les communes 
du chef de leur endettement, qui est certainement inférieur 
aux 16,39 % de l'ensemble des capitaux mobiliers donnant 
lieu à taxation. (Remarque : voir aussi « Dette publique ».) 

XV. - DEFENSE NATIONALE. 

Question : 

Une décision a-t-elle finalement été prise en ce qui con 
cerne l'acquisition d'escorteurs pour la Force navale. 

Est-il exact que des divergences d'opinions existent à cet 
égard au sein du Gouvernement? 

N'y aurait-il pas lieu de renoncer à cette dépense im 
portante et superflue? 
Par ailleurs, il a été annoncé dans la presse qu'un pro 

gramme commun de construction associant des Iirrnes an 
glaises et belges, serait entamé pour des blindés légers 
( CVRT). Les crédits nécessaires sont-ils inscrits au bud 
get? 

Dans quelle mesure les entreprises belges sont-elles asso 
ciées à cette a Haire ? 

Réponse du Ministre : 

Jusqu'à ce jour, une décision gouvernementale pour Ia 
construction éventuelle de quatre escorteurs par des chan 
tiers belges n'a pas encore été prise. 

Il est même impossible en ce moment de communiquer la 
date à laquelle cette décision sera prise et il ne peut donc 
pas être question de divergences d'opinion à ce sujet au sein 
du Gouvernement. 
Une fois en possession du dossier complet fournissant tous 

les éléments nécessaires, un examen approfondi par le Co 
mité ministériel ad hoc sera suivi d'une décision définitive. 

L'intention de réaliser le plan d'achat par la Belgique 
de véhicules C. V. R. T. au Royaume-Uni est réelle. 

Toutefois, puisqu'aucun accord définitif n'existe entre 
les départements intéressés, il n'est pas encore possible 
d'inscrire les crédits budgétaires nécessaires. 
Si l'accord en question concernant l'achat devrait être 

confirmé avant le vote du feuilleton relatif au hudqct extra 
ordinaire pour 1970, un amendement pourrait éventuelle 
ment être déposé. 

X VL - CLASSES MOYENNES. 

Question: 

L'application des lois d'expansion économique donne lieu 
à une certaine discrimination. 
Certaines entreprises ne peuvent en bénéficier et parti 

culièrement les entreprises à haut coefficient d'emploi. 
Ne convien drait-il pas denvrsaqer d'autres mesures 1 
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Antwoord van de Minister: 1 Réponse du Ministre: 

Wat het Departement van Middenstand betreft, kan er 
geen sprake zijn van enige discriminatie ten aanzien van 
arbeidsintensieve bedrijven. 
De wetgeving van 24 mei ! 959 behoort uitsluitend tot 

de bevoegdheid van de Minister van Middenstand. 
Deze wetgeving, waarbij is voorzien in het toekennen 

van rentetoelagen en eventueel tussenkomst van het Waar 
borgfonds voor kredieten toegestaan voor de oprichting, uit 
breiding en omschakeling van kleine en middelgrote onder 
nemingen, is toepasselijk op de handelsondernemingen met 
maximaal 20 tewerkgestelden e:n de nijverheidsondernemin 
gen met maximaal 50 tewerkgestelden. 

Dat reeds een inspanning werd gedaan om binnen het 
kader van deze wetgeving ruimere mogelijkheden te schep 
pen moge blijken uit het bedrag der kredieten met rente 
toelage: 

1967 
1968 
1969 

1 143 917 000 F; 
1690784 000 F; 
2 947 083 000 F. 

Er kan geen sprake van zijn dat sommige bedrijven die 
hoofdzakelijk arbeidsintensief zijn, uitgesloten worden van 
het genot van de rentetoelage. Wel zijn er sommige acti 
viteitssectoren uitgesloten, namelijk de sectoren die reeds 
een overbezetting kennen zodat een verder aanwakkeren 
economisch onverantwoord zou zijn. 
Ter informatie kan hier nog worden aan toegevoegd 

dat bijkomende voordelen, onder meer hogere rentetoelagen, 
worden verleend aan de ·kleine en middelgrote ondernemin 
gen die overgaan tot een grotere tewerkstelling. 

XVII. -- OPENBAAR AMBT. 

Vraag: 

Op bladzijde 10 van de Algemene Toelichting, 2de 
deel, wordt gehandeld over de controle op de aan 
wervingen die door de Regering wordt voortqez et. Welke 
resultaten heeft deze controle tot m1 toe opgeleverd? 
Hoeveel aanwervingen worden geweigerd? 
Is deze controle ook toepasselijk op het tijdelijk per 

soneel ? 
Werden o.a. aanwervin qen çwweigeecl voor de departe 

menten van Financiën. Nationale Opvoeding, Tewerk 
stelling en Arbeid. waar nog een tekort aan personeel 
bcstaat ? 
De statistiek van het personeel op blz. 42 van ditzelfde 

document vermeldt voor P.T.T. een personeelseffectief 
van 44 567, waarvan 10 800 personeelsleden tot een onbe 
paalde categorie behoren. Welke is deze onbepaalde care 
qorre ? Hoe wordt dit personeel aangeworven ? 

Antwoord Pan de l'vfinistcr 

De controle op de wervin qen heeft tot gevolg gehad 
dat de toename Vern de personeelsbezetting in de ministeries 
onmiddellijk werd geremd. 
Van 30 juni 1965 tot 30 juni 1966. alvorens de controle 

maatrenelen uitwerkinq konden hebben, was bedoelde per 
soneelsbezetting, daarin niet begrepen het Ministerie van 

En ce qui concerne le Département des Classes moyen 
nes, on ne peut pas parler d'une certaine discrimination par 
rapport aux entreprises à main-d 'œuvre intensive. 

La législation du 24 mai 1959 ressortit exclusivement à 
la compétence du Ministre des Classes moyennes. 
Cette législation, en vertu de laquelle il est prévu l'octroi 

de subventions en intérêts et éventuellement l'intervention 
du Fonds de Garantie pour des crédits consentis pour la 
création, le développement, la reconversion des petites et 
moyennes entreprises, est d'application pour les entreprises 
commerciales occupant au maximum 20 personnes et pour 
les entreprises industrielles occupant au maximum 50 per 
sonnes. 

Qu'un effort a déjà été réalisé pour créer dans Ie cadre 
de cette législation de plus larges possibilités, ressort des 
montants de crédits suivants avec subventions en intérêts: 

1967 
1968 
1969 

l 143 917 000 F; 
1 690 784 000 F; 
2 947 083 000 F. 

Il ne peut être question d' exclure certaines entreprises in 
corporant essentiellement de la main-cl' œuvre du bénéfice 
de la subvention-intérêt. Bien sûr, certains secteurs d'activité 
sont exclus, notamment ceux qui connaissent déjà une sur 
chauffe, car il serait économiquement injustifié de continuer 
à les stimuler. 

Pour information utile. on peut encore ajouter que des 
avantages complémentaires et notamment de plus impor 
tantes subventions en intérêts, sont octroyés aux petites et 
moyennes entreprises qui mettent au travail plus de main 
d'œuvre. 

XVII. -- FONCTION PUBLIQUE. 

Ouestion 

A la page 10 de l'Exposé général. 2" partie il est 
question du contrôle des recrutements que le Gouvernement 
continue: d'appliquer. Quels résultats ce contrôle a-t-il don 
nés jusqu'à présent? 
Combien de recrutements ont été refusés? 
Ce contrôle s'appliq ue-t-il également au personnel tem 

poraire ? 
Des recrutements ont-ils notamment été refusés aux 

départements des Finances, de l'Education nationale, de 
l'Emploi et du Travail où il existe une pénurie de person 
nel? 

Le tableau des effectifs du personnel Iiqurant à la page 
12 du même document fait état, pour les P. T. T" d'un ef 
fectif de 44 567 aqents, dont 10 800 appartiennent à une 
catégorie indéterminée. Quelle est cette catégorie indéter 
minée? Comment ce personnel est-il recruté? 

Réponse du Ministre: 

Le contrôle des recrutements a eu pour effet de trein<>r 
immédiatement l'accroissement des effectifs des ministè 
res. 

Du 30 juin 1965 au 30 juin 1966. avant que les mesu 
res de contrôle aient pu produire leurs effets, ces effectifs, 
Ministère de l'Education nationale et de la Culture non 
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Nationale Opvoeding en Cultuur, van 93 965 eenheden tot 
97 791 gestegen, dit is een vermeerdering met 3 826 een 
heden of 4,07 %. 

Als gevolg van de controle op de wervingen en ondanks 
de stuwing veroorzaakt door de wervingen welke de aan 
staande toepassing van de B.T. W. noodzakelijk maakt en 
het grote personeelstekort bij het Bestuur der Posterijen 
is de personeelssterkte. van 30 juni 1966 tot 30 juni 1970, 
slechts met 7 501 eenheden gestegen, wat 7,67 % vertegen 
woordigt voor vier jaren samen of een jaarlijks gemid 
delde van 1,92 %. 

De controle op de wervingen is vanzelfsprekend van 
toepassing op het tijdelijk personeel. 

Alleen aan de behoeften die voonang hebben wordt 
voldaan; derhalve hebben al de departementen een weige 
ring opgelopen voor een gedeelte van hun aanvragen tot 
werving of werden verzocht de wervingen te spreiden. 

Van 1 januari 1966 tot 30 oktober 1970 werden onder 
staande machtigingen tot werving verleend : 

Deze cijfers vertegenwoordigen de machtigingen voor 
werving bij uitbreiding van de personeelssterkte; voor het 
jaar 1966 zijn de vervangingen daarin begrepen. 

De hulpkrachten en de contractuelen van het Bestuur 
der Posterijen komen voor in de stand van de personeels 
bezetting op 30 juni 1970 onder de rubriek « onbepaalde 
categorie ». 

De hulpkrachten werden aangeworven overeenkomstig 
de regelen vastgesteld door het koninklijk besluit van 22 
oktober 1960 houdende statuut van de hulpkrachten bij het 
Bestuur der Posterijen. 
Het contractuele personeel wordt aangeworven op grond 

van de bepalingen betreffende de arbeidsovereenkomst voor 
bedienden of de arbeidsovereenkomst voor werklieden, na 
openbare aanplakkinq in de postkantoren. Met de priori 
teitswetten wordt rekening qeliouden. 

XVIII. ~ TECHNISCHE BIJSTAND. 

compris. étaient passés de 93 965 unités à 97 79! unités, 
soit une augmentation de 3 826 unités ou de 4,07 %. 

A la suite du contrôle des recrutements, et malgré l'im 
pact des recrutements nécessités par la mise en application 
prochaine de la T.V. A. et la crise de personnel à l'Admi 
nistration des Postes, les effectifs ne se sont accrus que 
de 7 501 unités du 30 juin 1966 au 30 juin 1970, ce qui 
représente 7,67 % en quatre ans ou une moyenne annuelle 
de 1.92 %- 

Le contrôle des recrutements est évidemment applicable 
au personnel temporaire. 

Seuls les besoins prioritaires sont satisfaits; dès lors 
tous les départements ont essuyé un refus pour une par 
tie de leurs demandes de recrutements ou ont été priés de 
procéder à l'étalement des recrutements. 

Du 1 °' janvier 1966 au 30 octobre 1970, les autorisations 
de recrutements ci-après ont été accordées : 

Ministerie van Financiën . . . . . . . . . . .. 1428 - Ministère des Finances ......... 4 428 
Ministerie van Nationale Opvoeding en - Ministère de l'Education nationale et de 
Cultuur ............................. 102 la Culture .......... , .......... 102 
Ministerie van Tewerkstelling en Arbeid 184 - Ministère de l'Emploi et du Travail 181 

Ces chiffres représentent les autorisations de recrute 
ments en extension de l'effectif; pour l'année 1966, les rem 
placements sont inclus. 

Les agents auxiliaires et contractuels de l' Ädministra 
t.ion des Postes figurent dans la situation des effectifs au 
30 juin 1970 sous la rubrique « catégorie. indéterminée». 

Les agents auxiliaires ont été recrutés conformément aux 
règles fixées par l'arrêté royal du 22 octobre 1960 portant 
statut du personnel auxiliaire de l'Administration des Pos 
tes. 

Le personnel contractuel est engagé sur base des dis 
positions concernant le contrat d'emploi ou le contrat de 
travail, après affichage public dans les bureaux de poste. 
Les lois relatives aux priorités sont respectées. 

XVIII. - ASSISTANCE TECHNIQUE. 

Vraag : 

België heeft ingeschreven op de kapitaalsverhoging van 
de Internationale Bank voor Wederopbouw en Ontwikke 
ling Len belope van 522.5 miljoen en zal in 1971 zijn partici 
patie in de Internationale Associatie voor Ontwikkeling ver 
dubbelen: deze zal dus van 340 miljoen in 1970 op 680 mil 
joen gebracht worden in 1971 (blz. 103 van de Algemene 
Toelichting), 
Welke zijn. in perccntaqe van het nationaal 

produkt, de bijdragen van de verschillende landen van de 
Europese Economische Gemeenschap in de kapitaalsverho 
ging van de I. B. W. O. en de par ticipaties in de l. A. O. ? 

Anderzijds zullen de globale in 1971 aan de ontwikke 
liuqssamenwerkinq bestede kredieten 7142.8 miljoen berei 
ken tegenover 6 29 ! .2 miljoen in ! 970; zulks betekent een 
globale verhoging met 1 151 ,6 miljoen ( blz. 102 van de Al 
~Jemrne Toelichting . Nu bedraaqt de bcqrotinq van de tech 
nische bijstand slechts 3 miljard 688 miljoen. Kan de Reçre 
rin q een tabel verstrekken die aanduidt waar zich het 
voor de ontwikkclin\)ss2111enwerkinH uitqctrokken bedrasi 
v.111 7:1 miljarr! bevindt? 

Question: 

La Belgique a souscrit à l'augmentation du capital de la 
Banque internationale pom· la reconstruction et le dévelop 
pement à concurrence d'un montant de 522.5 millions, et 
elle doublera. en 1971, sa participation à l'association inter 
nationale de développement qui passera ainsi de 340 mil 
lions en 1970 à 680 millions en 1971 ( page 103 de !'Ex 
posé général). 
Quelles sont exprimées en pourcentaqe du produit natio 

nal, les souscriptions à I'auqrnentation du capital de la 
B.I. R. D. et les participations à !'A. 1. D. des différents 
pays de la Communauté Economique Européenne? 

D'autre part. l'ensemble des crédits consacrés à la coo 
pération au développement atteindra 7142,8 millions en 
1971 contre 6 291,2 millions en 1970, soit une auqmcntation 
gfobale de 1151,6 millions (page 102 de l'Exposé général). 
Or. le budget de l'assistance technique n'atteint que 3 mil 
liards 688 millions. Le Gouvernement ne pourrait-il établir 
un tableau indiquant où se trouveront dans les budgets. les 
ï/, milliards affectés à la coopération au développement? 
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Antwoord van de Minister: 1 Réponse du Ministre: 

De kredieten bestemd voor de Ontwtkkelinqssamenwer 
kinq bedragen voor 1971 7 442,8 miljoen tegen 6 291,2 mil 
joen voor 1970, wat een stijging met 1 151.6 miljoen bete 
kent. 

In hoofdzaak is zij toe te schrijven aan de verhoogde in 
schrijving van België voor het kapitaal van de Internatio 
nale Bank voor Wederopbouw en Ontwikkeling, ten ge 
volge van de beslissingen van de Raad van Gouverneurs 
van het I. M. F. en van de Raad van Gouverneurs van de 
Wereldbank om de quota van de lid-staten te verhogen. 
Deze verhoging was voor ons land vastgesteld op 23,22 % 
of 104,5 miljoen dollars, waarvan l 0 % invorderbaar is in 
l 971, dit is 523 miljoen frank. 
Voorts is besloten in 1971 het bedrag van de Belgische 

bijdraqe tot de Internationale Ontwikkelinqs Associatie te 
verdubbelen. Het krediet van 340 miljoen dat in 1970 werd 
toegekend, wordt zo op 680 miljoen gebracht. 

Met betrekking tot de samenwerkingsuitgaven voor per 
soneel belopen de kredieten 1 600,6 miljoen voor 1971, dit is 
een stijging met 152,6 miljoen ten opzichte van 1970. Deze 
is het gevolg van het groter aantal technici die in de ontwik 
kelingslanden werken (2 235 personen tegen 2 210 in 1970) 
en de betere materiële werkvoorwaarden die hun worden 
bezorgd. 

Bovendien zijn de kredieten voor studie- en stagebeurzen 
die aan buitenlandse onderdanen worden toeqekend, in 1971 
op 363,l miljoen gebracht, terwijl zij in 1970 303 miljoen 
bedroeqen. 
Andere minder aanzienlijke verhogingen komen nog bij 

verscheidene posten voor, en met name bij die welke betrek 
king hebben op het onderwijs naar Belgisch stelsel in Kon 
go, Rwanda en Burundi, waarvoor de kredieten met 24 
miljoen toenemen in 1971, en op de tegemoetkoming in de 
kosten voor hoger onderwijs in de ontwikkelingslanden, die 
van 210 op 235 miljoen komt. 
De tabel hieronder geeft een antwoord op het tweede 

gedeelte van de vraag. 

l3cgrntingsramingcn. 

(in miljoenen frank.) 

Benroting D. O. S. 
Kredieten en deelnemingen 
Nationale Loterij . 
Financiën r1iften 

leningen ... 
koloniale schuld 

Nationale Opvoedinq 
Landsverdediqinq ... 

3 703r 
700r 
67ï.,- 

6,- 

1 173.- 
880,8 
90,- 

213,- 

7 442,8 

XIX. ~ BEPREKING VAN DE ARTIKELEN 
EN STEMMINGEN. 

Een amendement d,1t door de heer Moulin is i nqcclicnd 
bij artikel :3 (Stuk Kamer 4-l/2) luidt als volgt : 

Les crédits destinés à la Coopération au Développement 
s'élèvent pour 1971 à 7442,8 millions contre 6291,2 mil 
lions pour 1970, soit un accroissement de l 151,6 millions. 

Il est dû principalement à l'augmentation de la souscrip 
tion de la Belgique au capital de la Banque internationale 
pour la reconstruction et le développement, consécutive aux 
décisions du Conseil des Gouverneurs du F. M.I. et du 
Conseil des Gouverneurs de la Banque mondiale, de majo 
rer les quotas des pays membres. Cette augmentation est 
fixée pour notre pays à 23,22 % ou 104,5 millions de dol 
lars, dont 10 % sont appelables en 1971, soit 523 mil 
lions de francs. 
D'autre part, il a été décidé de doubler en 1971, le mon 

tant de l'affiliation belge. à l'Association internationale de 
Développement. Le crédit de 340 millions alloué en 1970 est 
ainsi porté à 680 millions. 
En ce qui concerne les dépenses de coopération en per 

sonnel, les crédits pour 1971 se chiffrent à 1 600,6 millions, 
soit une augmentation de 152,6 millions par rapport à I 970. 
Cette dernière résulte de l'accroissement du nombre de tech 
niciens qui travailleront dans les pays en voie de dévelop 
pement (2 235 unités contre 2 210 en 1970) et de l'amélio 
ration des conditions matérielles de travail de ceux-ci. 
En outre, les crédits pour les bourses d'études et de stage 

accordées à <les ressortissants de pays étrangers sont por 
tés en 1971 à 363.l millions. alors qu'ils s'élèvent à 
303 millions en 1970. 
D'autres augmentations de moindre importance se situent 

encore à différents postes et notamment à ceux relatifs à 
1' enseignement de régime belge au Congo, au Rwanda et 
au Burundi dont les crédits s'accroissent de 24 millions en 
1971 et à l'intervention dans les dépenses d'enseignement 
supérieur dans les pays en voie de développement qui passe 
de 21 0 à 235 millions. 
Le tableau ci-après fournit la réponse à la seconde 

partie de la question. 

Précisions budgétaires po11r 1971. 

( en millions de francs.) 

Budget C. O. D. 
Crédits et participations 
Loterie nationale 
Finances dons 

prêts 
dette coloniale 

EduGJtion nationale 
Défense nationale 

3 703,- 
700,- 
677.- 

6, 
l 173,- 

880,8 
90r 

213,- 

7 442,8 

XIX. - DISCUSSION DES ARTICLES 
ET VOTES, 

Un amendement présenté par M. Moulin à l'article 3 
(Doc Chambre n" 4-1/2) est libellé comme suit : 
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« Paragraaf 1 aanvullen met een tweede lid, luidend als 
volgt : 

«Voorde in artikel 37.06 van hoofdstuk I, sectie I, titel I, 
bedoelde personenbelasting die als bedrijfsvoorheffing is 
geïnd, wordt de belastbare grondslag. voor de natuurlijke 
personen wier belastbaar inkomen 250 000 frank niet over 
schrijdt, met 7,5 % verminderd.» 

De auteur wijst erop dat de voor 1970 toegepaste fiscale 
aanpassing gekoppeld was aan het indexcijfer 1.30. 
Op l november bereikt dit indexcijfer ongeveer de coëffi 

ciënt 135. 
De stijging van de prijzen, de ontwikkeling van het index 

cijfer van de consumptieprijzen en de daarmede gepaard 
gaande stijging van wedden en lonen zullen tot gevolg heb 
ben dat de fiscale last zeer aanzienlijk verzwaard wordt. 
Bovendien mag gevreesd worden dat de inwerkingtreding 
van de B.T. W. dit inflatieproces nog zal stimuleren. 
Derhalve dient er voor 1971 een nieuwe aanpassing te 

komen. 
De syndicale organisaties eisen die aanpassing en hun 

diensten menen dat deze voor 197 l 7,5 '}{ zou kunnen 
bedragen. 

De Minister van Financiën kan niet akkoord gaan met dit 
amendement. Hij herinnert vooreerst aan de strikte nood 
wendig-heid van een evenwichtige begroting. Bovendien 
herinnert hij aan een reeds eerder gegeven antwoord : 

~ de door de Regering toegestane verminderingen van de 
belastingen op de bescheiden inkomsten voor het aanslag 
jaar 1971 zijn heel wat groter dan die welke oorspronke 
lijk werden overwogen: 2,3 miljard (waarvan 1,7 miljard 
voor het jaar 1970) in plaats van I miljard (waarvan 0,7 
miljard voor het jaar 1970); 

- de in 1970 genomen maatregelen ingevolge de normale 
jaarlijkse toeneming van de inkomsten voor de belastinqs 
dienstjaren 1972 en volgende ( inkomsten van de jaren 1971 
en volgende) zullen een nog grotere belastingsvermindering 
meebrengen dan die 2.3 miljard; 

- men kan redelijkerwijze in 1971 qcen belastinqsver 
mindering ten bedrage van minstens 2,5 miljard voor een 
vollediq aanslaqjaar overwegen en zulks om de gevolgen le 
ondervangen die de invoering van de B.T. W. eventueel 
zal hebben op de ontwikkeling van de kosten van levenson 
derhoud. De regeringspolitiek is er trouwens op gericht 
iedere prijsstijging, die het mechanische effekt van de 
B.T. W. overtreft, te verhinderen. 

Ten slotte ontkent de Minister dat het in de bedoeling 
van de Regering zou lignen het principe van de koppeling 
van de belastingschalen aan het indexcijfer definitief prijs 
te geven. 
Het amendement van de heer Moulin wordt verworpen 

met 10 teqcn 2 stemmen. Artikel 3. evenals de overige arti 
kelen worden goedgekeurd met 10 tegen 2 stemmen. 

De gehele Rijksmiddelenbegroting en de begrotinn van 
de Buitengewone Ontvangsten voor het beqrotiuqsjaar 1971 
worden aangenomen met l O teqen 2 stemmen. 

« Compléter le § l ''' par un deuxième alinéa, libellé 
comme suit : 

« Pour ce qui est des impôts des personnes physiques 
perçus sous forme de précompte professionnel, visés à 
l'article 37.06 du chapitre 1 "", section I. titre L la base 
taxable est diminuée à concurrence de 7,5 % pour les per 
sonnes physiques dont le revenu taxable ne dépasse pas 
250 000 francs. » 

L'auteur a fait observer que l'adaptation fiscale réa 
lisée pour 1970 était rattachée à l'indice 130. 

Au 1 "" novembre, cet indice atteint approximativement le 
coefficient 135. 

La hausse des prix, !' évolution de l'indice des prix à la 
consommation et les hausses de salaires et traitements en 
découlant auront pour conséquence d'accroître très sensi 
blement la charge fiscale. En outre, il est à craindre que 
l'entrée en vigueur de la T.V. A. ne renforce encore ce 
processus d'inflation. 

Il convient donc de procéder à une nouvelle adaptation 
pour 1971. 

Les orqanisations syndicales réclament cette adaptation 
fiscale. Leurs services compétents estiment que pour 1971 
elle pourrait étre de 7,5 o/r:. 

Le Ministre des Finances n'a pu se rallier à cet amende 
ment. Il a rappelé tout d'abord la nécessité de présenter 
un budget en équilibre. D'autre part, il s'est référé à une 
réponse qu'il a donnée antérieurement : 

- les réductions de l'impôt sur les revenus modestes que 
le Gouvernement a consenties pour l'exercice d'imposition 
1971 excèdent largement celles qui avaient été initialement 
envisagées : 2,3 milliards ( dont l ,7 milliard pour l'année 
1970) au lieu de 1 milliard (dont 0,7 milliard pour l'année 
1970); 

-- le mesures prises en 1970 entraîneront, par le jeu Je 
l'accroissement normal des revenus d'une année à l'autre, 
des réductions d'impôt encore supérieures à ces 2,3 milliards 
pour les exercices d'imposition 1972 et suivants (revenus 
des années 1971 et suivantes). 

- on ne peut raisonnablement envisager d'appliquer en 
1971 des réductions d'impôt de l'ordre de 2,5 milliards au 
moins pour un exercice d'imposition complet et ce, notam 
ment. pour pallier les effets que l'introduction de la T.V. A. 
aura éventuellement sur l'évolution du coût de la vie. 
La politique du Gouvernement tend d'ailleurs à éviter 
tout e Ifet de hausse des prix au-delà de l'effet méca 
nique de la T. V. A. 

Enfin, le Ministre a nié qu'il entrait pas les intentions 
du Gouvernement de renoncer définitivement aux prin 
cipes du rattachement des barèmes fiscaux à l'indice des 
prix. 
L'amendement de M. Moulin a été repoussé par l O voix 

contre 2. L'article 3 ainsi que tous les autres articles ont 
été a dop tés par 1 0 voix contre 2. 

* • * 

L'ensemble du budget des Voies et Moyens et du budget 
des Recettes extraordinaires pour l'année budgétaire 1971 a 
également été adopté par 10 voix contre 2. 
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De artikelen van de Rijksschuldbegroling voor het be 
grotingsjaar 1971 en die begroting in haar geheel worden 
eveneens aangenomen met l O tegen 2 stemmen. 

Dit verslag is eenparig goedgekeurd. 

De Verslaggever. 

W. CLAES. 

De Voorziltei·. 

A. V AN ACKER. 

Les articles et l'ensemble du budget de la Dette publique 
pour l'année budgétaire 1971 ont été également adoptés 
par 10 voix contre 2. 

Le présent rapport a été adopté à l'unanimité. 

Le Repporteur. Le Président, 

W. CLAES. A. V AN ACKER. 


